The Siege of Cthonia

Campaigns of The Age of Darkness

™

Warhammer: The Horus Heresy – Campaigns of the Age of Darkness: The Siege of Cthonia © Copyright Games Workshop Limited 2023. Warhammer: The Horus Heresy, Citadel, Forge World, Games Workshop, GW, The Horus Heresy Eye logo, Warhammer, the ‘winged-hammer’ Warhammer logo, and all associated logos, illustrations, images, names, creatures, races, vehicles, locations, weapons, characters, and the distinctive likenesses thereof, are either ® or TM, and/or © Games Workshop Limited, variably registered around the world. All Rights Reserved.

No part of this publication may be reproduced, stored in a retrieval system, or transmitted in any form or by any means electronic, mechanical, photocopying, recording or otherwise, without the prior permission of the publishers.

This is a work of fiction. All the characters and events portrayed in this book are fictional, and any resemblance to real people or incidents is purely coincidental. British Cataloguing-in-Publication Data.A catalogue record for this book is available from the British Library. Pictures used for illustrative purposes only.

Games Workshop web site: www.warhammer.com

Forge World web site: www.forgeworld.co.uk

Contents

Years of Darkness and Blood ........................6

The Fallen Empire ....................................................................7

Battles in the Years of Darkness and Blood .........................8

The Final Years of the Horus Heresy ..................................13

Preface .....................................................................................18

Pride’s Bitter Reward: The Siege of Cthonia .....................19

The Loyalist Host .................................................................104

The Traitor Host ..................................................................112

The Legiones Inductii .........................................................120

Campaigns of the Age of Darkness:

The Siege of Cthonia ...................................132

The Onslaught Campaign System ....................................133

Campaign Stratagems .........................................................138

Onslaught Campaign Optional Rules ..............................141

The Cthonia Campaign.......................................................144

Age Of Darkness

Core Missions ................................................147

Siege Of Cthonia

Apex Missions ................................................160

Zone Mortalis ..............................................169

Zone Mortalis Terrain ..........................................................171

Reactions in Zone Mortalis ................................................177

Deployment and Reinforcements .....................................178

Objective Markers ................................................................180

Preparing for Battles in Zone Mortalis .............................181

Zone Mortalis Core Missions ....................189

Legiones Astartes Rules Addenda ...........204

Legiones Astartes: Imperial Fists ......................................206

Lord-castellan Evander Garrius ........................................208

Legiones Astartes: Sons of Horus ......................................210

Vheren Ashurhaddon ..........................................................212

Legiones Decurion ...............................................................214

Legiones Decurion Defensor .............................................216

Legiones Decurion Locus ...................................................217

Sons of Horus Decurion Lanius ........................................218

Imperial Fists Decurion Sagittar .......................................219

Agents of the Cults Abominatio .......................................220

Infernus Abomination .........................................................222

Legiones Astartes Inductii ..................................................224

Years of Darkness and Blood

Years of Darknessand Blood

“It is said that the annals of war are inscribed only by those who have tasted victory, and in that it may transpire that the truth will die with us here today. Fight now not for triumph or glory, but with your heart filled with spite and vengeance, and die comforted in the knowledge that no chronicle of our darkest hour will be made.”

Unattributed vox-intercept from the Fall of Dranam

The Fallen Empire

In the years that followed Horus’ treachery, the Imperium had been dragged down from the precipice of a golden age and plunged into cataclysm. The Warmaster’s betrayal had allowed the bitter seeds of rebellion and corruption, sown over the span of two centuries during the Great Crusade, to take root and from them, gnarled and warped boughs had grown to shade the galaxy in darkness.

Where once sanity and order had prevailed, desperation and chaos now reigned – all that had once been held dear now nothing more than fuel for the mechanisms of war. Those who had pledged their allegiance to Horus had shed any veneer of nobility and revealed themselves as unashamed, debauched and possessed of twisted ambition. What was not reduced to ruin and ash under the feet of the grandest armies that had ever existed became the prey of the denizens of the Immaterium, beckoned forth through ruptures in reality itself by acolytes of the profane and the corrupt.

Even as the vast legions of Horus bore down on the Sol System to claim the prize of Terra itself, a war like no other raged out amongst the stars. Deeds that would otherwise pass into the annals as legend would transpire without being recorded in so much as a cursory note. Mighty heroes fell only to be buried under the bodies

of the nameless dead; all those who would remember them now slain and memory of them lost to a war that consumed all. Such was the magnitude of the final bitter years of the Horus Heresy.

Battles were fought not for strategic gain or for tactical advantage but rather to indulge murderous intent, the blood of billions was spilled simply to facilitate the deaths of billions more. In the wake of war, worlds were left as charnel houses, the bones of once thriving bastions of the Imperium mouldering upon blackened and tainted earth. Here, when it seemed the flickering light of humanity itself would be extinguished, nothing of what had once been had value now; the Great Crusade had been for naught and in the end there was only death.

Despite this, those that remained loyal to the Imperium fought on in darkness and in grief against those that had turned against them. Without hope of victory and the pretence of honour lost, they fought not for glory or conquest, as it once was, but they fought, pushed to the bounds of sanity, for vengeance. Driven to survive only so that they could fight again, they stood shoulder to shoulder, forever changed, shadows of who they once were and swore a new oath. An oath to fight on forever, for now, they knew there could only be war.

The Fallen Empire

Battles in the Years of Darkness and Blood

Battles in the Years of Darkness and Blood

Baal Defiant

Cut off from the main body of their Legion, who had ventured to Signus, several companies of Blood Angels remain on their Primarch’s home world of Baal and are besieged by Traitors, including Sons of Horus, Emperor’s Children and Mechanicum forces that have sworn allegiance to the Warmaster. Doubt amongst the Blood Angels begins to grow, moods blacken and a sombre pall is cast as many believe Sanguinius himself to have fallen whilst abroad. The plausibility of such an event gains traction after combined contingents of Iron Hands, Salamanders and Raven Guard arrive at Baal after fleeing the massacre at Isstvan V, bringing news of the death of Ferrus Manus and the unknown fate of Vulkan. United in their grief, the Loyalist Legions are organised into functional battle companies and together they resist the continued attacks of the Traitors throughout the course of the Heresy. On two occasions, major Traitor attacks are launched only to be repelled with resolute defiance by the combined Loyalist defenders. In the interim periods, a guerilla war simmers throughout the Baal system as sorties are launched to strike at the besieging fleets; the once proud sons of the loyal Primarchs taking the fight to their assailants in a series of strikes and fades, attempting to bleed their enemy dry by inflicting a thousand cuts.

008-011.M31

011.M31

011.M31

Destruction of Davin

Following the dissolution of Guilliman’s Imperium Secundus, Sanguinius, the Lion and Guilliman himself attempt to navigate the Ruinstorm and join the forces of the Emperor on Terra. Waylaid by warp-beings within the Immaterium, they convene upon Davin to find the planet under the twisted influence of dark powers. All three Primarchs lead a mass planetary landing which is met by daemonic manifestations both on the surface of the world and in orbit above it. In an effort to stem the daemonic incursion, Davin itself is subject to obliteration by orbital bombardment and with the planet’s death, a pathway through the Ruinstorm towards Terra is opened.

The Reaving of the Xibana Reaches

Following the vengeful return of the Blood Angels of the 106th Expeditionary Fleet and their short but brutal campaign of retribution against the Word Bearers enclaves in the galactic west, remnants of the original constituent companies, joined with a contingent of Iron Hands, strike at the Traitor strongholds in a series of disruptive raids. Across the Xibana Reaches both Loyalist Legions unbridle their wrath upon the Sons of Horus outposts. With both the IXth and the Xth Legions wounded by betrayal, their combined fury has no bounds as they enact the merciless slaughter of each and every one of the Warmaster’s traitorous sons and spare none that have sworn allegiance to him. Following the commencement of these actions, communication from the former 106th Fleet elements and their Iron Hands allies ceases, with their precise whereabouts unaccounted for. Fragmentary data-scripts, recovered from the conspicuously abandoned wreck of the Auxilia fleet cruiser Imaculata, hold the last known records of these forces present in the sub-sector and indicate that they may have pursued fleeing Traitor forces beyond the limits of Imperial space.

012-013.M31

012.M31

012.M31

The Embers in the Darkness

The Traitors’ blockade of Inwit becomes a protracted siege, and forces loyal to the Warmaster establish footholds upon the surface of the planet in addition to the growing cordon around the entire system, forcing the Imperial Fists and their Auxilia allies to fight from increasingly isolated pockets of resistance on numerous planets throughout the cluster. These locations rely on scarce supplies of ammunition and reinforcements, air dropped in by Divisio Aeronautica pilots who fly thousands of perilous sorties over the course of the engagement. Amongst the troops inserted into the thick of the fighting are Salamanders squads, specially equipped for fighting within the close confines of the ice hives and hab blocks of Inwit. In coordination with the VIIth Legion forces already entrenched within the defences, Vulkan’s sons conduct guerilla raids on Traitor positions on every planet throughout the cluster, setting deadly traps for enemy troops, destabilising their supply lines and sabotaging their war machines. Loyalist morale is significantly boosted when one such raid successfully destroys two Warhound titans and critically damages a Reaver class titan as it undergoes refit and resupply. Despite suffering heavy losses in these dangerous actions, comparatively small numbers of troops are able to disrupt the enemy’s actions where the option of conventional attack is not viable, a factor that many believe is instrumental in allowing Inwit to resist until the blockade is eventually lifted.

The Iron Shackles

After the IVth Legion’s departure from Tallarn, Perturabo devises a programme of mass induction to replenish and bolster the manpower of his Legion to replace the drastic losses suffered since the outbreak of the Horus Heresy. Across the galaxy, forces of Iron Warriors heed the command and begin to enact their Primarch’s will, subjugating human populations indiscriminately and leaving their worlds stripped bare and desolate. A concentration of Iron Warriors moves through Segmentum Tempestus, methodically scouring several systems of their resources; some such as Gethemane XII, surrender willingly and others, such as Haddon, are taken by force.

The Burning of Idylitar

Following their flight from Chemos after its destruction at the hands of the Dark Angels, fragmentary bands of Emperor’s Children disperse into the region known as the Pale Stars where they regroup and establish a new domain. This expansion soon attracts the attention of the Salamanders garrisoned on Nocturne who mobilise to counter the building Traitor forces. The XVIIIth Legion wage a systematic campaign of purification, cleansing each system planet by planet, leaving no trace of Fulgrim’s debased Legion. Their aggressive campaign reaches the Idylitar system, whose primary planet had been selected by the IIIrd Legion as the centre of a new kingdom to serve as a keystone around which they would assert control of the sub-sector. All across the barren land masses of Idyl-I, the Emperor’s Children had raised great defences and fortified the orbital sphere with an interlinked network of satellite stations, controlled by an artificial sentience of ancient origin. Unable to bring effective orbital strikes to bear due to the sophisticated defence network that protects the Traitor world, the Salamanders launch boarding actions in an effort to disable the enemy guns and bring their ships into effective range. Over the course of weeks, temporary control of the relay-nodes within the defence network is wrested from the hands of the Emperor’s Children before the automated systems reroute and rebuild the network. These actions afford the Salamanders only brief windows of opportunity to bring their formidable weapons to bear upon sectors of the planet and drop additional reinforcements into the intensifying war zones on the surface. The IIIrd Legion defenders take advantage of the Salamanders’ inability to bring any superior forces to bear and only after several months of vicious, running battles are they finally dislodged from their stronghold, allowing the XVIIIth Legion forces to join their brethren in their purgation of the remainder of the region.

Heralds of Deceit

During the prosecution of an extermination campaign of the xenos empire known as the W’ral Ath during the latter years of the Great Crusade, the 3686th Expeditionary Fleet, consisting primarily of a Vth Legion pioneer company accompanied by cohorts of the Solar Auxilia, was presumed lost due to a lack of communication with wider Imperial factions. However, in early 012.M31, remnants of the 3686th translate from the Warp into the region beyond the Ghoul Stars and immediately intercept fragmentary communications, identified as distress signals broadcast from numerous locations in the segmentum. After a course is plotted to the nearest source of these signals, the flagship of the fleet, the Lux Majestas, takes aboard several surviving Legionaries of the XXth, ignorant of the survivors’ potential loyalty to Horus. Instead of attacking the White Scars and their allies, the few Alpha Legion Space Marines recount the events of the Heresy as they have so far transpired to the 3686th Fleet’s commander, in detail, under interrogative protocols and state that their own allegiance, unlike the body of their Legion, is to the Emperor and not to Horus. Aghast at the delivery of this shocking information, yet having little reason to doubt the validity of what they are told, the 3686th Fleet coalesces and once again enters the Warp, with the intention of joining Imperial forces that are alleged to be mustering in strength at a system within the Alaxxes Nebula.

012.M13

013.M31

013.M31

The Fate of Barbarus

As the shadow of the coming Loyalist fleet falls over Barbarus, the integrity of the Death Guard garrison force, left stationed there after Mortarion’s departure, is strained. Fractures widen into outright division as commanders of the garrison companies disagree on how the XIVth should react to the unavoidable, crushing assault by both the Lion, Russ and their combined armies. Without the presence of their own Primarch, the viability of the defence of Barbarus is openly questioned, with some calling for a widespread retreat in the hope the planet itself will be spared from destruction. Others insist that a defiant stance should be taken, no matter the futility and inevitable result of such actions. In the absence of an overarching authority, these tensions soon escalate into hostilities, culminating in the 84th Company Barbaran Garrison opening fire on and bringing down several Death Guard gunships, piloted by renegade crews attempting to flee the planet with caches of toxicultures, chem-profiles and gene-stock, evidently intent on creating a facsimile of their home world elsewhere in the galaxy.

The Halting of the Vramon Muster

Ranging ahead of the main body of the crusading Loyalist fleet as it ploughs a furrow of ruin across the sectors of the galactic south, a Raven Guard strike force descends upon the Vramon system. Their scouting forays indicate that, unbeknownst to the wider Imperium, the governing castes have sworn allegiance to Horus and are late in the process of raising a substantial militia, with vast conscript regiments drawn up from the populations of entire continents. With the sprawling hive manufactorums of Vramon III turned over to the production of munitions and arms and its star ports harbouring scores of void haulers at anchor as they are loaded with supplies, the Vramon muster is poised to depart the system and join the Warmaster’s campaign. Lacking the numbers to engage directly and fearing that even a deft elimination of key leaders may not break the resolve of this Traitor force, the XIXth Legion rapidly deploy using shadow and subterfuge to infiltrate the primary docking spires at key positions. By conducting a series of coordinated strikes to disable the largest of the void craft, the Raven Guard force are able to severely limit the newly gathered force’s capacity to mobilise, effectively stranding the sizable army within their own system with no option but to await the coming of the Lion’s wrath.

Descents of Madness

Several Loyalist Imperial outposts to the south-west of the galactic core record accounts of sporadic attacks by bands of horrifyingly mutated creatures, beasts and disfigured humanoids, clad in desecrated power armour bearing the barely recognisable sigils of the IIIrd Legion. Initially these incidents are suspected to be perpetrated by cult aberrants or some unknown xeno-forms, mimicking or acting at the behest of agents of the Emperor’s Children since they lack the overwhelming force and coordination of a Legionary assault, the troops conducting them seeming disorganised or overcome by a malaise. Over the space of several months the attacks intensify from relatively easily repelled incursions through to much more dangerous onslaughts, until eventually the perimeter outposts in some local clusters cease transmission of ident codes and are assumed to have been overrun or destroyed.

The Tearing of the Veil

As the Solar War rages, Word Bearers and Thousand Sons led by Ahriman himself overcome the automated defences of a comet turned into a shrine to Unity. Constructed after the Emperor’s conquest of Terra as an ossuary for the bones of millions who died during those wars, the comet-shrine’s eccentric orbit would pass by Terra once every thousand years, the Traitor assault precisely calculated to coincide with its perigee. In the completion of a ritual started many years previously, by the Legion then known as the Imperial Heralds, the sorcerers of the XVth make murderous sacrificial offerings, opening a warp rift that is visible from the surface of Terra and Luna through which a massive armada of Horus’ followers, including Angron’s flagship the Conquerer, Fulgrim’s Pride of the Emperor and the Vengeful Spirit itself, pour forth.

013.M31

014.M31

The Final Years of the Horus Heresy

Years of Darkness and Blood: The Final Years of the Horus Heresy

War in the Shadows

The events that took place in the proximity of the Segmentum Solar during Horus’ march on Terra would become some of the most storied and significant battles the Imperium had ever known, overshadowing any throughout the entire history of Mankind. Rogal Dorn, the Primarch of the VIIth Legion and Praetorian of Terra, had set his defences against the inevitable coming of the Traitor hordes, and the Emperor himself waged a hidden war of his own within the Webway – the space that existed between reality and the Immaterium. Loyalist forces were drawn in to man defences that ranged from the cordon wall of the Imperial Palace itself to the distant, cold moons of Pluto. Traitor forces left ruin in their wake as they amassed and prepared to assault the most heavily defended position in the galaxy, the Sol System. The cradle of humanity was, however, not the only place that battle still raged during the latter years of the Heresy.

The remnants of Expeditionary fleets, garrison forces and warbands that were still dispersed throughout the furthest reaches of the galaxy did not all voyage to converge upon Terra. Many heeded that call but were contained behind entrenched blockades and possessed numbers too few to break out and join the fight by the side of the Emperor. Traitor forces of Emperor’s Children, Death Guard, Iron Warriors, World Eaters and Thousand Sons amassed in the Inwit Cluster, effectively holding Loyalist Imperial Fists captive upon their own home world. What resources were occupied in keeping the VIIth Legion from reinforcing Terra were deemed worthwhile if they reduced the number of guns arrayed atop the ramparts of the Imperial Palace by even a handful.

Elsewhere, upon the distant world of Drussen, contingents of the Iron Hands and Iron Warriors had maintained their alliance and were oblivious to the events of the Heresy. In 010.M31 the peace was shattered with the arrival of both Raven Guard and Alpha Legion warships in open conflict. Legionary war rapidly engulfed the planet as the horror of betrayal was revealed anew. The entirety of Drussen’s capital city and billions of its inhabitants were lost in the space of a short few hours, the immense structure toppled from its gravitational harness and sent crashing into the planet’s surface.

Some were embroiled in wars of their own making, campaigns to exterminate those who they once called cousins or wars of attrition, fuelled by bitter hatred. The overarching strategic objectives of many of these conflicts were insignificant in comparison to the opportunity they represented to extract a toll, in blood, from those who had become the sworn enemy. Little thought was given to the spirit of noble conquest and expansion that prevailed during the era of the Great Crusade and instead utter destruction of the foe and any hold they inhabited became the only measure of victory.

The Foricaan Campaign

A Loyalist fleet composed of reconstituted fragments of Salamanders and Iron Hands battle companies arrived in the Foricaan system in 013.M31, having abandoned any hopes of breaking the blockades that surrounded Terra, and with them they brought war. The Foricaan system had been held by a garrison force of the IVth Legion since the latter days of the Great Crusade, although Perturabo’s Legion had not been drawn there to simply subjugate its population or to establish a fortified base of operations in a strategic position in the segmentum. Instead they had come to safeguard the extraction of the planet’s vast reserves of promethium from beneath the sands of its massive land masses.

At the end of the Great Crusade and during the Horus Heresy, the product of Foricaan-III’s sprawling refineries had been distributed throughout the Traitor fleet and its contribution to the campaign on Terra was recognised by the Warmaster himself. Initially, in the years soon after Horus turned on the Imperium, the planet was a bustling waypoint for his battle fleets and the size of the garrison force grew exponentially, with the planet’s orbital docking plates extended to accommodate this activity and fortified with substantial defensive batteries.

Nomadic tribes moved across the barren continents, living in rapidly erected hab-domes, connected by walkways and gantries that were raised high above the desert sands on stilts. Major settlements in the localities of the refineries were populated by the workforces that existed in thrall to the Iron Warriors. Here, some billions of souls subsisted, packed into rusting fronteris pattern hab-units, stacked on top of each other in grids that extended kilometres beyond sight, generations having lived and died knowing little more than toil in the sweltering promethium rigs.

The fervent activity within the system was, however, short-lived, as Traitor forces were marshalled towards the Sol System and instead plundered the resources they needed from conquered worlds along their route, leaving Foricaan-III to fade into irrelevance. Although no formal order had ever been issued to the Iron Warriors to abandon their posting within the Foricaan system, the shift of focus led some of the more impetuous commanders amongst their number to take leave with their respective companies to join the front lines of the war. This left a selection of only the most stoic and resolute IVth Legion commanders who resolved to maintain dominance over the system, if only to deprive Loyalist forces of its remaining resources.

Identifying an opportunity to strike at the Traitor stronghold on Foricaan-III whilst its strength was diminished and much of its manpower had been directed towards the Sol System, and to make use of its resources, the Loyalist fleet immediately went on the attack. A spearhead fleet ran a gauntlet of fire directly through the fire arcs of the orbital defences around the planet, much of the fleet operating on automation protocols due to the lack of crews available to operate them. After punching through to the inner cordon of the defensive network, combined Salamanders and Iron Hands strike forces were able to make planetfall and establish a beachhead on the expansive, barren plains of Foricaan-III’s north-eastern quadrant. Initially they encountered little resistance as they grouped into mechanised formations and dispersed from their primary landing sites in a methodical sector-by-sector sweep.

The first actions of the Traitor forces on the surface were indicated by heat signatures blooming on the ranged augur sweeps of Loyalist forces that peered beyond the horizon. The pipestills of thousands of promethium refineries had been set ablaze at the command of the Iron Warriors, with fuel enough to burn for decades. Thick clouds of oily soot rose high into the atmosphere, then rained back down as a greasy sludge when it condensed. With this destructive action, Perturabo’s Legion intended to create a polluted hellscape through which the Loyalist forces must cross in order to join them in battle.

No matter the direction of the Loyalist forces’ advance, they were met with a determined resistance from the Iron Warriors, whose time on Foricaan-III was spent honing battle strategies, perfecting their defences and remaining ever vigilant, despite their apparent redundancy in the wider war. This, however, was perfectly matched by the vengeful rage that burned in the hearts of both the Iron Tenth and the Sons of Vulkan, both Legions shattered and broken at Isstvan V, had consolidated their fury and resolved to bring death to their sworn enemies at any cost.

Armoured spearheads clashed as they engaged across hundred kilometre-wide fronts in the expansive desert plains, leaving the blackened, burnt hulls of thousands of armoured vehicles littering the dunes. Vicious fighting enveloped the dense worker settlements, the junctions of narrow alleyways between the hab-blocks becoming murder traps as squads of snipers and marksmen picked off any individuals brave, or foolish, enough to attempt to cross the open ground.

In the tumult of Horus’ defeat, the fate of the Foricaan system was forgotten and of whichever force claimed victory there, it seems that so few survived that no significant records exist. No banners of allegiance to either faction were planted in that earth and by the time the last refinery stack had burned out, all that remained were the charred wrecks of countless war machines and the ruined bodies of thousands of warriors left to be consumed by the shifting sands.

The Charge of the Asteronia

In hindsight, Imperial scholars’ analysis of the assault that the combined Salamanders and Iron Hands fleet mounted on Foricaan-III categorised it, at best, as ‘Probabilitas Mortis’. During the Age of Darkness, however, such actions were commonplace and the conditions warranting the sacrifice of life were encountered frequently during the Legionary wars.

Instrumental to the success of the attack were the contributions of the venerable battle barge the Asteronia – a massive vessel of ancient provenance that had flown between the stars since the times prior to the Unification. Commandeered by the Iron Hands, this immense void ship had been retrofitted with experimental reactor drives that could feed its motive thrusters with sufficient power to allow the huge vessel to navigate the void at speeds that matched that of the smaller, contemporary ships that accompanied it.

The Iron Warriors’ first indication of the attack were the alerts of ranged augurs within the orbital defence platforms of the Foricaan system. The signature of a rapidly approaching Loyalist force in an attack posture was detected as it slingshotted around Foricaan-III’s largest moon, Korthe. With the system’s dual suns at their backs, the commanders of the Loyalist flotilla were fully aware that their contingent lacked the firepower to contend with the guns that ringed the planet itself, and instead needed to cross their fields of fire as rapidly as possible to make planetfall with ground forces.

At the fore of the Loyalist spearhead, flying on a direct course to intercept the low orbit of Foricaan-III, was the Asteronia. Behind her followed the Loyalist fleet, shielded by its hull and blooming shield arrays. The Iron Warriors guns tracked multiple signatures as the Loyalists approached, but were denied firing solutions on the vulnerable craft sheltered in the shadow of the ancient behemoth that led their charge. In frustration, the IVth Legion loosed volley after volley from their gun batteries at the Asteronia, layers of its thick ablative armour slewing away into the void with each energy discharge and explosive warhead impact as it surged onwards. Hammered by enemy fire and barely operational, the Asteronia was used as a battering ram and a shield by the Loyalist fleet as it reached the orbit of Foricaan-III, its drop ships crossing beyond the defensive guns’ fields of fire before they broke out from the wake of the ancient craft into planetfall patterns.

With their contribution made, the Asteronia’s skeleton crew were unable to shift their course sufficiently to follow a viable re-entry corridor and avoid the outer atmosphere of the planet. The vessel suffered critical and debilitating damage as it was deflected back into the void, completely devoid of critical system function.

The Caches of Vezdell

Across the breadth of the galaxy, Legions carved paths of destruction through space, their commanders unbeholden to any higher authority and unrestrained in their fury. At Vezdell Secundus, the Primarch Leman Russ and his VIth Legion had no knowledge of the planet’s secrets prior to their assault, and so had not come to liberate the bountiful caches of weapons stored there, instead it was an action compelled by rage and fury and the longing to destroy their Traitorous brethren. Little was known of the value of the armourium world outside those of the XXth Legion, indeed it is posited in contemporary times that the concentration of supplies and equipment, such as it was, was a component of one of the many complex subterfuges devised by Alpharius himself. Fittingly, the planet itself did not possess the overt orbital defences that would have marked it out as an objective of military value and instead it lay some distance from frequented routes, inconspicuous and innocuous amongst a galaxy wracked by disruption and unrest.

As the Space Wolves fleet amassed within the system, the Alpha Legion and their allied Seccuran Janissary cohorts made no effort to resist or confront them, an act that enraged Leman Russ, who perceived it as a failure to acknowledge his authority and standing. A direct address from the Primarch himself was relayed by the vox hailers of every vessel under his command; a challenge for the highest ranked of the Alpha Legion host to face him, but no response was made and only silence was the reply.

Defiant, the Alpha Legion host that held Vezdell under its protectorate, supported by a large cohort of the Solar Auxilia, left Russ’ hail unanswered and instead opened fire on the ships of his fleet as they assumed an orbital strike formation. Across the entirety of Vezdell Secundus, the VIth Legion were overcome with a bestial fury as they attacked all who stood before them. The price in blood was paid mainly by those of the Seccuran Janissaries, their numbers counting for little against the vicious assault of Russ and his Legion. Ever elusive, the Alpha Legion contingent refused to meet their assailants in a pitched battle, instead opting to strike and fade, forcing the Space Wolves to expend their energy hacking through the vast number of the Auxilia soldiery. None were offered mercy or the option to surrender and none sought that outcome.

Records of the battles that raged through the expansive storage facilities of Vezdell, including pict feed captures from the helmets of VIth Legion warriors, accounted for an alarmingly low number of confirmed kills of XXth Legion

enemies, a curious fact that was corroborated by the presence of very few dead and wounded in the aftermath of major actions. Even more alarming was what was revealed in the vaults below the surface of Vezdell’s vast storage yards, many of which were obliterated during the battles that took place.

When Vezdell finally fell to the Space Wolves and when VIth Legion Techmarines managed to decrypt the ciphers that secured the great blast doors to the subterranean stores, they discovered endless rows upon rows of Legion battle plate of numerous designs, some recognised as standardised patterns along with more esoteric, unrecognised marks bearing the heraldry and iconography of each Legion. Coal black armour dating back to the earliest days of the Great Crusade adorned with winged swords were arrayed in their thousands, whilst sleek MkVI suits of crimson, decorated with lustrous gold filigree around each eye lens were stored in their hundreds. Elsewhere, segmented suits with great hemispherical pauldrons of ivory white, bearing crescent moon icons were stored in complete sets, along with suits lacquered in hues that matched those of no known Legions and bearing symbols of unrecognised provenance and meaning.

The End of Hope

These battles and countless more typified the Horus Heresy during the latter years of the conflict. The pall of vengeance, spite and hatred spilled across the galaxy like an oil slick as once proud, crusading Legions indulged their base instincts and became desperate killers, fixated on ending their foe and erasing any evidence of their existence. Despite the overarching goals of Horus, those that had joined in his rebellion were now fractured by infighting, chasing individual objectives to satisfy their own desires and building petty empires in the shadows of destruction. Whilst the Traitors had achieved much since the Warmaster had raised his banner in defiance of the Emperor, much had been lost along the way. With all eyes set upon the Traitors’ march on the Sol System, a splinter fleet of Horus’ own Legion broke away, drawn to reclaim their home world of Cthonia from the clutches of the Imperial Fists garrison that had remained there for close to a decade. Unlike the attack on Terra, the locus of Horus’ mad war on the Imperium, the Siege of Cthonia saw the XVIth seeking to reclaim what they believed was rightfully theirs, their home world and the honour of their Legion. Once more it was the resumption of old grudges and the prosecution of private wars, bloodshed that fulfilled no strategic goal, an eternity of war that threatened to continue forever.

Preface

PREFACE

This is the truth of the Imperium.

This is the tale of the Age of Darkness. When Horus turned upon the Emperor and forever shattered the Imperium. A time of betrayal and heroism that has shaped our own pale age in its bloody image, condemning us to a grim future that holds only war.

In the grasp of that cruel age brother was pitted against brother, the Emperor’s legions warring with each other until the toll of the dead exceeded the count of the living. Worlds beyond number were ruined, their people slaughtered to feed the ambition of Horus, and the Imperium left a hollow wreck of its former splendour. Yet, to the bitter glory of that age do we look with envy, for though it was a time of tragedy and hardship beyond measure, those who walked that bloody road did so at the side of gods.

Now, none yet living witnessed that age. It has passed fully into legend, and even in the great libraries of Terra and Ophelia we have but fragments of its truth. To those who lived in the shadow of its tragedy it must have seemed that the Imperium would never recover from such reckless hate. Yet, the cycle of history ever turns onwards, its misery and glory repeated in equal measure. Now, in these dire times the tale of Mankind’s rise and fall is as vital to us as it was in those dark years.

All know of the bitter end to which the tale must come, and yet in its telling find the strength once wielded by the heroes of ages past.

This is the truth of the Imperium.

This is the tale of the Horus Heresy.

Pride’s Bitter Reward: The Siege of Cthonia

“Wars are won by those wise enough to put aside vainglory and pride, but legends are forged only by those courageous enough to embrace adversity.”

Attr. Leman Russ, Master of the Space Wolves

The final cataclysmic years of the Horus Heresy are replete with desperate last stands and brutal slaughters. Death and destruction were to be found everywhere, for all across the Imperium the pretext of a war fought for any objective other than hate had fallen away. Now armies sought only to slake their hunger for vengeance and blood, ignorant of victory or any hope for the future, but obsessed only with the need to drag down old foes and end once and for all the old feuds.

Amid all of this madness, the Siege of Cthonia stands as the epitome of needless sacrifice, forgotten heroism and stubborn hatred. Here on the broken world that had moulded the Warmaster and his Legion, that had been ignored for almost seven years of bitter strife, would be played out all the hatreds of the Horus Heresy’s last years. Even as the Warmaster’s hordes in Sol broke the Eternity Gate and breached the Emperor’s Palace, the Imperial Fists on Cthonia fought to the last, and even as Horus succumbed to the dark lure of power in the skies above Terra, the Sons of Horus on Cthonia sought to erase the dishonour of losing their home world.

IN THE EYE OF THE STORM

In the years to follow these acts of futile courage would be forgotten, overshadowed by the last apocalyptic battle on Terra, and those for whom these little wars would be counted their final epitaph are now little more than footnotes in history to be argued over by scholars of the obscure. Yet, for all the irony of its forging, there is much to be lauded in the annals of this conflict, much that can be learned of the nature of the Horus Heresy and the warriors that prosecuted that most infamous of wars.

To truly understand the events of the Siege of Cthonia and its importance to the wider conflict that was the Horus Heresy, it must first be placed in its appropriate time and context. This was not a single isolated battle, but the inevitable conclusion of a chain of events set into motion long before its bloody finale. Much as with the wider Horus Heresy, the final throes of war on Cthonia were the culmination of decades of grudges, rivalries and misfortunes, yet during those dark years the grim links of grievance and sorrow were often overlooked. The surviving records of the Dark Age lay bare the path that leads to this tale’s inevitable end, the trail of regrets and failed dreams that brings us to one of the last and most iconic of the Horus Heresy’s forgotten battles.

This is the story of the Siege of Cthonia.

The Fall of Terra

Most accounts of the final years of the Horus Heresy fail to mention the Siege of Cthonia for one reason: the Fall of Terra. This one battle, Horus’ last desperate gambit and final confrontation with his Father and creator, overshadows almost all other events, no matter the importance we may ascribe to them. As such, we shall briefly revisit this most epic of battles so that it may be put to one side for the remainder of this treatise and be properly addressed in a tome of its own.

Sol itself would be the target of Traitor raids and spoiling attacks as early as 010.M31, though these minor incursions were swiftly repulsed by the defenders. It would not be until 013.M31 that a full scale invasion of the Sol System would be prosecuted by the Traitor host, an attack on such a scale that Dorn and his beleaguered forces could only delay its advance on Terra. This assault would be ongoing at the same time as the Sons of Horus began their attack on Cthonia, with Horus’ landings on Terra itself occurring alongside his Legion’s final attack on the Imperial Fists’ defences. Though some have questioned the timing of the event, it is widely accepted that the final actions of the Siege of Cthonia occur at the same moment as the Emperor bested his traitorous son Horus in personal combat. However, any link between these two events remains purely speculative, given the distance separating the Cthonia and Solar systems.

Cthonia was a world of hard rock, worm-bored with tunnels and underworld cities, orbiting a slowly dying, angry blue star in an otherwise lifeless system. Colonised in the lost past, Cthonia was a world of riches that had been systematically gutted over thousands of years, leaving only a hollowed-out carcass. Mankind had burrowed ever deeper into Cthonia’s crust, and scabbed its surface with processing hives which eventually collapsed and crumbled into the endless caverns that existed below its barren and poisoned surface. These lightless realms of mining bore and fallen hive would serve as the refuge and prison of the brutal race of Mankind that survived the Age of Strife on Cthonia.

Relatively close to Terra in the void, and with whom some minor intermittent contact had been maintained even through the Age of Strife, Cthonia was one of the first worlds to be brought into the fold of the new Imperium. As Cthonia had at that time no form of organised governance, this was undertaken without the consent of its population, which was largely left undisturbed underground while the fledgling Imperium sought to reap what meagre remnants of Cthonia’s mineral wealth remained. Indeed, the expedition of the Vth Legion that first surveyed Cthonia urged the eradication of the brutal native society, deeming it “...a nest of serpents coiling in the dark that we would be better to destroy”. However, the Imperium needed fangs and saw in the depths of Cthonia a new source of wealth in the savage skills of its people.

The extent of Cthonia’s underworld and its unseen hordes would prove a greater treasure than the Imperium had foreseen, for not only did they prove excellent stock for both the Imperial Army and Legiones Astartes, but they also harboured one of the lost Primarchs. At the direction of Horus Lupercal, newly titled master of the XVIth Legion, the people of Cthonia would serve both as warriors in the Imperial armies and also as labourers in the newly restored factories. Indeed, the greatest of these reborn hives would be renamed Lupercal’s Gate and serve as a bridge between the lightless underworld that trained the brutal warriors of Cthonia and the surface world where outworlders struggled to restore the barest glimmer of Cthonia’s former glory.

++Addendum++

After the outbreak of the Horus Heresy, Dorn would order the subjugation of Cthonia and the suppression of its indigenous people, seeing it as a stronghold of traitors on the doorstep of Terra. The small garrison Horus had left to watch over his home world was scattered, its survivors disappearing into the trackless depths of Cthonia to continue their resistance, while the Imperial Fists contented themselves with occupying the surface and orbital infrastructure. The hive of Lupercal’s Gate was renamed Traitor’s Gate and the monuments once raised to honour the Warmaster of the Imperium were toppled and smashed. All work to restore the shattered world of Cthonia stopped and the Imperial occupiers turned their efforts to extracting whatever resources they could to feed the increasingly desperate war effort in Sol and beyond.

Circumspectus: Cthonia - 001.000.M31

++ Notation++

+ Extensive pre-imperial facilities extant: orbital, surface and sub-surface.

+ The planet supports a substantial regressive subterranean population, and a limited industrial base on the surface (Total population approx. 2 Billion).

+ At time of survey the planet is held in fief perpetua by Horus Lupercal, Warmaster of the Imperium.

++HD/89876//M/AE++

++ Spectaculum: Cthonia++

+ 001.000.M31+

+ Terrestrial (V)

++ Sub-Temperate

+++ Macrolithic

++++ Feral (Compliant)

++ Solar/Proximal - Third Quadrant++

++ 06-Trn/Lc-17++

The Trail Of Sorrow: CTHONIA IN THE HORUS HERESY

The following timeline illustrates the key events of the Horus Heresy that directly affected Cthonia, shown in chronological order:

005.M31

006.M31

006.M31

006.M31

007.M31

009.M31

The Horus Heresy Begins: Horus sets in motion his rebellion amid the ruins of Isstvan III, purging those of his traitorous Legion that held true to their oaths to the Emperor.

The Dropsite Massacre: Rogal Dorn, Primarch of the Imperial Fists and Seneschal of Terra, sends a hurriedly assembled punitive fleet to Isstvan to put an end to Horus’ rebellion. However, the fleet is destroyed by treachery during the infamous Dropsite Massacre on Isstvan V.

The First Siege of Cthonia: As part of the initial defence of the Segmentum Solar a huge fleet of Imperial Fists, Space Wolves, loyal Mechanicum Taghmata, numerous Imperial Army regiments and a detachment of Legio Custodes attacks Cthonia, Horus’ adopted home world. The surface garrison is quickly overwhelmed and forced to retreat into the underworld to fight a guerilla campaign. Several key Sons of Horus officers are captured and brought to Terra for public execution, and Cthonia is occupied.

The Fall of Paramar: Horus’ Traitor Legions capture Paramar, forcing Dorn to redeploy huge numbers of troops to counter this assault into the heart of the Imperium. The host at Cthonia is stripped of much of its number, leaving only a small garrison of Imperial Fists and Mechanicum troops to keep the surviving Sons of Horus contained.

The Ruinstorm: On distant Calth the Word Bearers call forth the Ruinstorm and the defenders of Cthonia find themselves briefly cut off from the rest of the Segmentum Solar. Assaulted by a Word Bearers host as Sons of Horus Inductii lead a renewed assault from below, the Imperial Fists garrison manages to hold the line only at great cost. The occupation of Cthonia becomes more precarious – but Dorn can spare few additional troops, sending only a contingent of ‘Loyalist’ Thousand Sons and their Silent Sisterhood wardens.

The Bitter War: A detachment of grief-maddened Iron Hands arrives at Cthonia seeking to pursue their private feud with the Word Bearers. Bearing a panoply of forbidden weapons, the Iron Hands refuse all orders and entreaties to join the garrison and embark into the underworld. They are never heard from again, but for several months the Traitors cease their surface raids.

The Death of Tallarn: Tallarn, the lynchpin of the Loyalist defences to the galactic south of Terra, is utterly devastated by the Traitor onslaught. With the Loyalist forces now in tatters, the garrison at Cthonia has little hope of receiving further aid from Rogal Dorn or Terra.

The Solar War: Traitor strike forces break the perimeter around the Sol System and spread chaos across the Segmentum Solar. With the Ruinstorm still disrupting all warp travel and communications for the Loyalist defenders, Rogal Dorn is hard pressed to find troops to contain these raids.

The Hydra’s Poison: A squadron of ships bearing Salamanders heraldry arrives at Cthonia, using antiquated security codes to gain access to the orbital plate above the planet. This force is soon revealed as Alpha Legion infiltrators and driven off, but not before the Traitors drop supplies and reinforcements to the Sons of Horus below.

The Passage of the Angel of Death: As the galaxy descends into chaos, the Lion and his Dark Angels begin a rampage across the southern fringes of the Imperium. As displaced troops and stragglers from both sides fall back before the Lion’s fury, several detachments from the so-called shattered legions join the garrison at Cthonia.

The Segmentum Solar Breached: Beta-Garmon falls and the Traitors break Rogal Dorn’s cordon around the Segmentum Solar. All remaining Loyalist forces fall back to Sol if able or make a stand wherever they can. The garrison at Cthonia is ordered to hold until relieved, the fateful message sealed by the hand of Dorn himself.

The Second Siege of Cthonia: A fleet of the Sons of Horus and support elements separates from Horus’ vast armada and bypasses Sol to attack Cthonia. The Imperial Fists garrison is outnumbered and isolated, with nowhere to retreat to, and must rely on the hope of a relief force from Terra arriving to break the siege.

The Fall of Terra: The Traitor Warmaster, Horus, crushes all resistance in the Sol System and prepares for the final assault on Terra itself. Cthonia is now utterly alone with no hope of salvation from without.

010.M31

011.M31

012.M31

012.M31

013.M31

013.M31

014.M31

part I

Shadows of the Future

“Those who speak of victory before the foe lies dead are fools. Only once the final blow has been struck does the struggle end.”

Attr. Angron, The Red Angel, Master of the World Eaters

642006.M31

Cthonia would see not one siege during the Horus Heresy, but two. The first a bloody precursor to the second, a grim mirror of the fate that waited for Cthonia in the final years of the Horus Heresy. This first siege, while brief and far less cataclysmic than the latter, serves to set the stage for what would become one of the more iconic of the Horus Heresy’s final battles.

In the wake of the infamous Dropsite Massacre, where the gathered might of several of the loyal Legions was sundered by betrayal, Rogal Dorn enacted plans to fortify the Segmentum Solar and the Sol System. With much of his Legion still scattered in the aftermath of that battle, Dorn could defend only a few key worlds, seeking to stop the Traitors’ advance long enough to rally the other Legions. Paramar, Beta-Garmon and Lorin Alpha would become the front lines of the civil war, fortress worlds to hold the Traitor advance in check. Horus could not bypass these Loyalist strongholds and leave them at his back as he pressed towards Terra and the inevitable confrontation with the Emperor, and would be forced to give battle on ground of Dorn’s choosing at last.

Cthonia was the dagger at Terra’s back, a world replete in warriors, arms and munitions, loyal to the now-Traitor Warmaster and close enough to the Sol System that an attack force could arrive long before reinforcements could be diverted from the fortress worlds of the Segmentum Solar. Such a threat could not be ignored, and even as Dorn rushed to halt Horus’ advance he also directed what troops he could spare to neutralise the threat of Cthonia and turn that danger to his advantage. For that world, which left unchallenged would grow to become a Traitor stronghold in the heart of the Solar Segmentum, could become an armoury for Dorn’s Legion in the coming years, a prime source of both weapons of war and warriors to wield them.

The First Siege

To this end, Dorn diverted the 9th and 14th Battalions of the Imperial Fists, the Space Wolves 13th Great Company, several Terran cohorts of the Imperial Army and even three sodalities of the Legio Custodes to Cthonia. In command of the battle group was Lord-castellan Evander Garrius, a warrior who had once served alongside the Luna Wolves during the glory days of the Great Crusade, a veteran now out of favour with his master, Rogal Dorn. For this mission he was the perfect tool – for he understood his foe like few others could and was desperately eager to regain Dorn’s approval. Only two chapters of the Sons of Horus were stationed in defence of Cthonia, both having recently arrived on-world to replace combat losses with fresh recruits, as well as a reinforced company of Word Bearers. These limited forces could not hope to stand against the wrath of the Imperium, a fact that cannot have escaped the noted military genius of the Traitor Warmaster, and which implies that Horus had no intention of fighting to retain control of his adopted home world. Horus had wagered everything on a grand attack on Terra from his new stronghold in the far galactic north – to him it appears that Cthonia was a strategic bluff, a means to draw off some of Dorn’s strength and nothing more.

Perhaps it was foreknowledge of this strategy, or simple pragmatism in the face of overwhelming force, that afflicted the Traitor forces on Cthonia in 006.M31, for they made little attempt to stand against the invasion fleet in open battle. Their starships abandoned the system in the face of the Imperial fleet that translated into the Cthonia system, while the warriors of the Traitor Legions now stranded on Cthonia chose not to contest the Loyalist landings. Instead, they retreated to the hive spire of Lupercal’s Gate and the Terminal Atlas, seemingly intending to mount a defence against the invasion from these more fortified holdouts. Deployed by drop assault, the fleet warriors of the Space Wolves 13th Great Company led the Imperial assault and on the grey plains before the towering spire of Lupercal’s Gate the first blood was spilled. The Wolves offered no quarter and swept across those isolated units they encountered, unleashing every weapon at their disposal and allowing the foe no chance to rally or counter-attack. Of those Sons of Horus units that faced the warriors of Fenris that day, none survived and few of the remains that were left could be identified, most hacked apart or blasted beyond easy recognition. In their battles with the Thousand Sons, which had taken place barely a year earlier, the thegns of the 13th Great Company had learned to hold nothing back when making war against the Legiones Astartes.

As the Wolves of Fenris anointed the soil of Cthonia with the blood of its former lords, the Imperial Fists pressed the attack on the vast spire of Lupercal’s Gate. With the Imperial Army detailed to encircle the immense structure, a phalanx of seven leviathan siege dreadnoughts smashed apart the primary gateway, shattering the golden Eye of Horus adorning it. Though the contingent of Sons of Horus defending the gateway fought tenaciously, they could do little more than delay the hulking dreadnoughts, one of the mighty war engines brought low by a barrage of melta blasts and another by point-blank fire from a vindicator siege tank. The brutal tactics of the Great Crusade met the stubborn valour of the Legiones Astartes, but where once such bold strikes had overwhelmed lesser foes they proved less efficacious against the Emperor’s turncoat Space Marines. Yet, the Sons of Horus, for all their defiance, could not hold against the numbers of the foe and the Imperial Fists pressed home their attack, leaving only sea-green corpses in their wake.

On the heels of the warriors that had cleared the gatehouse came a cadre of huscarls and varagyr, gold and grey, led by Evander Garrius of the 456th Company. These elite warriors sought to take swift control of the sky-vault atop the hive spire, where rested the black throne of Cthonia, the very seat from which the Traitor Warmaster had once ruled over the world that had raised

him. In his eagerness to seize this great trophy for his own Primarch, Garrius committed the best of his warriors to the assault on the sky-vault, where a few dozen Sons of Horus and inducted-automata stymied his advance in a series of cunningly planned battles. The Sons of Horus, outmatched by the elite of two Legions, used the hive city itself as a weapon in what they must have known was a futile struggle. Power junctures were rigged to detonate, bulkhead doors sealed shut and in one case an entire sub-section of upper pylon nineteen was detached from the hive’s superstructure by means of a series of explosive bolts to carry a squad of huscarls to a fiery death. For nearly four hours the Sons of Horus kept Lord-castellan Garrius at bay, heedless of their own losses and the damage wrought to the hive’s upper levels, the defence collapsing only when Garrius and Thegn Colbey of the varagyr stormed the sky-vault and struck down the Sons of Horus chieftains.

Far below, in the depths of Lupercal’s Gate, where the Imperial Fists had expected to meet similarly dogged resistance from the proud Sons of Horus, they would find only scattered bands of defenders. It quickly became apparent to the Loyalist field commanders that the Traitors had no intention of defending the vast hive city, but instead intended to sabotage key systems to render it useless to the attackers, a hollow prize to set before

the feet of their Emperor. Left with little choice, the Imperial Fists committed themselves to securing a few key facilities, knowing that they could not entirely thwart the wiles of their enemy. Cadres of shield-bearing breachers overwhelmed the Sons of Horus saboteurs that were attempting to overload the ancient reactors of Lupercal’s Gate, but could not stop the Sons of Horus from destroying the hive’s augury-arrays and macro-cannon defence batteries. Harried by Imperial Fists rangers and the stalkers of the Space Wolves, the vast majority of the Sons of Horus garrison retreated through the vast sub-gate in the very roots of Lupercal’s Gate and disappeared into the uncharted depths of Cthonia’s underworld, where, while isolated, they continued to present a threat to the occupying Loyalist forces.

A Bitter Trophy

Despite such minor setbacks, Cthonia now belonged to Rogal Dorn. The immense banner bearing the Eye of Horus that had once hung high upon the flanks of the ancient hive of Lupercal’s Gate was torn down and burned, the city renamed as Traitor’s Gate and ceded by order of the Emperor unto Dorn’s control. Cthonia would be stripped of all its assets and treasures to fuel the ongoing war effort, what minerals and ores that could be extracted would be sent to Graia to power the forges of war, while the hardy people of Cthonia would serve

either as brute labour, fodder for the thrall factories of the Lacrymarta or fill the ranks of the Imperial Fists as Inductii. All sign and memory of the Traitor Warmaster was to be removed and forgotten, his Legion not just to be defeated on the field of battle but those that would have been its future suborned and remade as loyal warriors of the Emperor, as Imperial Fists. This monumental task fell to Lord-castellan Garrius, that he not only hold Cthonia for his Primarch and Emperor but also champion the Imperial Truth, remaking the native culture to service the Imperium. Despite the title of ‘Protector of Cthonia’, few saw in this appointment anything other than yet another censure on Evander Garrius’ record, for his vainglory in battle had led to unnecessary casualties amongst the huscarls and varagyr terminators. Dorn had placed a heavy burden upon him, one last task to prove his worth to the Primarch and a bitter punishment for his failures, for while bound to his new duty on Cthonia Garrius would be unable to join the desperate war to safeguard the Imperium and was forbidden from standing beside his master to face the coming storm.

As Garrius and his 456th Company took up their new posts with the stoic discipline expected of the VIIth Legion, most of the other forces that had fought on Cthonia in the Emperor’s name were reassigned to other war zones. With his need for warriors and materiel now critical as Horus’ legions pressed hard against the hurried defences Dorn had managed to assemble, garrison forces across the Segmentum Solar were stripped to provide soldiers and the tithes demanded from those planets that remained loyal were increased, the risk of forcing more worlds into rebellion deemed acceptable in the face of Horus’ onslaught. On Cthonia, where Garrius now ruled from Horus’ old throne, these new demands from Terra saw the Loyalist forces on that world reduced to little more than a reinforced company of the Imperial Fists and several cohorts of light infantry from nearby Necromunda. This was barely enough to contain the Sons of Horus that lurked in the labyrinthine tunnels beneath the surface of Cthonia, with their raids proving a constant threat and hindering the work of re-educating the proud people of Cthonia. These people would be forced up from the underworld to populate the half-functioning halls of Traitor’s Gate and the vast slums at its feet, leaving the underworld as the haunt of rebels, criminals and the Sons of Horus; a maze of tunnels where the Imperial Fists held no authority.

To reinforce his dwindling garrison, Garrius began rapid recruitment, conversion and indoctrination of the most suitable of Cthonia’s warlike inhabitants to constitute new Inductii companies to bolster his defences and to supply Dorn with new troops for the Horus Heresy. This process created a breed of Space Marines whose temperament was much different to that of the veterans of the Great Crusade. These were warriors raised and trained to fight other Space Marines, disposable weapons of war and nothing more, with no grounding in the traditions of the Legion or reverence for the Primarch that had ordered their creation. They wore the colours of the Imperial Fists with indifference and Garrius took care to keep them from the old traditions of their Cthonian forebears lest they fall into the heresy that had overtaken the Sons of Horus, for it was only flash-indoctrination that conditioned them to loyalty, not the years of war that had bound the original warriors of the VIIth Legion to each other.

Many of the Inductii raised from Cthonia would be assigned to other Imperial Fists companies. This would slow Garrius’ attempts to build up the defences of Cthonia, but was countered to some degree by the benefices of fate, for Cthonia would receive some few unexpected windfalls from the battles fought across the wider Imperium. Several detachments of the so-called shattered legions, those of the Legions that had suffered the worst casualties during the Dropsite Massacre, would seek to use Cthonia as a base for raids targeting Traitor strongholds to the galactic south of Terra. They would even receive a detachment of Thousand Sons, the remnants of the Fifth Fellowship, which had fled Prospero after its destruction and sought the mercy of the Emperor. They had at first been condemned to the prisons below the palace, but with the outbreak of the Horus Heresy had been offered a chance at redemption. Garrius, who trusted these twice-traitors as little as did his Primarch, quartered them in the Pharos Obscurus, the ancient lumen-tower that sat crumbling on the edge of the Poison Sea, and set them to fighting the remnants of the Sons of Horus garrison in the depths of the underworld.

These would not be the last orphans of war to find their way to Cthonia, for as the tide of war shifted ever further in favour of the Traitors, each new defeat would see more desperate souls bolstering Lord-castellan Garrius’ forces. When Tallarn fell, its surface now forever scarred by the fury of the Traitor host, near three companies of Imperial Fists and Imperial Army troops would fight their way clear and make the perilous journey to Cthonia, there to await the next assault with fatalistic stoicism. Less than a year later, Beta-Garmon itself, the great fortress world Dorn had raised up to safeguard the borders of the Segmentum Solar, would fall before the Warmaster’s onslaught and the scattered Loyalist forces would retreat back to new havens across the segmentum and beyond. Each tragedy brought Garrius and his warriors the tales of heroism and defiance that would form the bones of the Horus Heresy’s legend, a legend that was being written without them, trapped as they were by their duty to contain the Traitors lurking in Cthonia’s underworld. As the Horus Heresy turned towards its final chapter, and the Warmaster reached out his hand at last to Terra, Cthonia stood replete with warriors gathered from last stands and massacres unnumbered, yet itself had barely felt the savage touch of battle.

This monotonous doldrum was not to last, for in the last months of the Horus Heresy war in all its terrible fury finally came to Cthonia to claim its due.

THE GARRISON OF CTHONIA 013.M31

This being a record of those brave souls that fought to the last in the name of the Emperor and in defence of His Imperium. Though their sacrifice may be oft eclipsed by that horror that befell Terra, let it never be forgotten.

LORDS OF CTHONIA

Lord-castellan Evander Garrius

Captain of the 456th Company of the Imperial Fists and master of the forces assembled on Cthonia.

Archmagos Arkai Nomus

3rd Illuminus of the Graian Tech-council and chief of the Mechanicum magi on Cthonia.

Shade-captain Syban Nethkal

Last captain of the deliverers and representative of the shattered legion forces on Cthonia.

Magister Sul Kontep

Master of the remnants of the Thousand Sons Fifth Fellowship, bearer of the Oath of Penitence.

Vigil-commander Ambriel Malineux

Mistress of the Onyx Hounds Cadre, and overall commander of the Silent Sisterhood forces on Cthonia.

Lord-marshal Sember Atriox

Commander of the 14th Terran Cohort and senior Imperial army officer on Cthonia.

THE LEGIONES ASTARTES

The Imperial Fists

Elements of the 5th, 18th, 19th and 456th companies of the Imperial Fists, numbering some 10,000 combat effective personnel, and approx. 5,000 Inductii raised from local Cthonian stock.

The Thousand Sons

Remnants of the Fifth Fellowship, approx. 3,000 combat effective personnel sworn to penitent oaths and overseen by the Silent Sisterhood.

The Shattered Legions

Several warbands of predominately Raven Guard and Iron Hands Space Marines, numbering around 1,500 combat effective personnel in small companies of various leadership. The infamous killer Kaedes Nex is reported to have been part of the force.

THE MECHANICUM

Taghmata of Graia

Mixed force including some 500 armoured vehicles and 150,000 infantry, mostly tech-thralls.

Legio Titanicus

18 Titans of the Legio Astraman and 5 Titans of the Legio Osedax, along with combined tech-guard infantry assets numbered approx. 6,000.

Knight Households

Approx. 60 Knights of various marks, the majority hail from House Vyronii.

AUXILIA

The Sisters of Silence

One full cadre, the Onyx Hounds and elements of the Snow Leopards and Silver Hawks. In total approx. 2,500 troops.

Indentured Cthonian Militia

Approx. 100,000 Militia recruited and outfitted on Cthonia after its seizure from Sons of Horus control.

Rogue Trader Lifeguard

Approx. 3,000 warriors, forming the Lifeguard and support troops of the Rogue Trader Marcela Karilanden, whose fleet was caught in orbit at Cthonia.

THE IMPERIAL ARMY

Some 1,500 armoured vehicles and approx. 400,000 infantry from numerous commands including the following: the 14th Terran Cohort (the Dragoon Guards), the Tallarn Armoured Auxilia, the 9th Jovian Rams Cohort, the 3rd, 77th and 142nd Necromundan Cohorts, three Jaguar Cohorts of the Olmec Legions, the 19th Taraskan Pioneers and the Charonid Sentinels (3rd Fane).

THE TRUE SONS INVASION FLEET

This being a list of those who forsook their oaths to the Imperium and brought death and ruin to the domains of the Emperor. Though they did not befoul Terra itself with their treachery, they stand no less tainted by the actions of their master.

LORDS OF THE TRAITOROUS HOST

Cadre-captain Vheren Ashurhaddon

The First Reaver and master of the True Sons. Commanded the 23rd Company of the Sons of Horus and the Traitor invasion fleet under the direct authority of Horus Lupercal himself.

Captain Zedek Mordakar

Officer of the Flayed Hand Chapter of the Word Bearers, commanding a detached force of warriors under warrant from Erebus of the Word Bearers.

Archmagos Draykavac

The infamous arch-magi of Cyclothrathe, attached to the fleet by his own will and remit and without orders from the Warmaster or any other Traitor authority.

Archmagos Ferrok Trahn

Chief among the magi of Voss attached to the fleet, the Lords of Voss had lost their claim to Cthonia's riches when the Loyalist forces took control of it and were eager to reclaim that which had once been theirs.

THE LEGIONES ASTARTES

The Sons of Horus

The remnants of the 5th, 19th, 20th, 23rd, 34th and 68th chapters, all veteran units of the Great Crusade. In total approx. 20,000 infantry and 400 armoured vehicles.

The Word Bearers

Elements of the Flayed Hand Chapter. 4,000 Space Marines, and approx. 8,000 debased.

The Alpha Legion

Numerous warbands whose heraldry was intentionally confused. Estimates place their number at less than 2,000 and include contradictory reports of the presence of the warrior only known as Incursus.

THE MECHANICUM

Taghmata of Cyclothrathe

Approx. 1,000 armoured vehicles, including 3 Ordinatus, and 5,000 supporting infantry.

Taghmata of Voss

Composed primarily of combat automata of various classes, approx. 10,000 strong.

Legio Titanicus

12 Titans of the Legio Andrastus, 21 Titans of the Legio Ulricon and 8 Titans of the Legio Magna – including one fully operational Warmaster class Titan.

Knight Households

Approx. 80 Knights of various marks, the majority hail from House Atrax.

RENEGADE ARMY AND MILITIA

Reported to be over 800,000 infantry and 500 armoured vehicles across numerous commands, including the 139th, 143rd, 145th and 132nd Cthonian Headhunter Cohorts, 6th Ydranian Seekers Cohort, 4 regiments of the Dark Cull, the Catechists of the New Dawn.

part II

The Beginning of the End

“Good and evil are as the wind, they are fickle ideals whose value changes by the moment. Duty is like stone, it does not easily move and its value weighs heavily upon those brave enough to accept it.”

Attr. Evander Garrius, Commander of the 456th Company of the Imperial Fists

759013.M31

Few, in those last terrible years of the Horus Heresy, expected an attack on Cthonia. Horus stood then at the apex of his might, having scattered the hosts of the Loyalists and broken the defences of Sol. His armies were now numberless hordes, his fleets reigned supreme and his own power surpassed that of any of his brothers and perhaps even that of the Emperor himself. He had no need of Cthonia, for to seize ultimate victory he had but to crush Terra and tear the crown from his Father’s brow – the Warmaster had long since outgrown the lightless caverns of his youth. Yet, many among the Sons of Horus beheld the Imperial Fists’ occupation of their home world as an insult to the honour of their Legion, seeing in Cthonia the image of the glory days of the Great Crusade. It was the constant symbol of the Legion, unchanging even when the very heraldry of Horus’ warriors changed, and to leave it in the hands of the enemy was to such warriors unthinkable. So, the assault on Cthonia was not motivated by strategic necessity but by wounded pride and a desperate need to regain something the Traitor Legions had all but forgotten: honour.

Even those of the Legion that had never set foot upon Cthonia saw in it the epitome of the warrior, idolising the brutal rites and bloody traditions of the gangs that once ruled the underworld, and imitating the manner of those that once walked in the darkness beneath that world. Many among the veteran warriors of the Legion found these imitations to be poor copies, lacking the discipline and pride that had marked those that had fought through the trials of the Great Crusade. They bore the markings of the gangs of old and fought as fiercely, but where the gangs of old Cthonia had seen the blood and violence as a necessity of survival, the youngest warriors of the Sons of Horus relished it, not as the preferred tool of conquest but as the purpose of their existence. This taint, the slow transformation from warriors to simple killers, progressed through the Legion even as their Primarch fell ever more under the influence of Lorgar and Erebus, a decline that some found reprehensible. The veterans who decried this dilution of the Legion were as loyal to Horus and his rebellion against the Emperor as any, but sought to see that the Legion remained the sharp blade it had once been, that the Warmaster had the tools needed to build his own empire. They were known within the Legion by a simple title: the True Sons of Cthonia.

The True Sons of Cthonia

Within the ranks of the Son of Horus, the True Sons were a warrior society formed of those that followed the old laws of Cthonia and the traditions of the XVIth Legion. Red-handed they were, and brutal in their manner, as had been demanded by the hardships of the Great Crusade, but they saw themselves as true warriors and men of honour, not as wanton butchers. They saw how the other Traitor hosts of this period had been reduced to little more than ravening hordes of blood-mad berserkers and gleeful killers by the influence of the fel powers of the Warp and years of relentless slaughter, and the True Sons of Cthonia sought to stem that tide within the Sons of Horus.

This came not from some effort to atone, for they remained as dedicated to the Warmaster as any of his followers, but the desire to maintain the purity of the Legion and its usefulness to the Primarch as a weapon in his war against the Emperor. The glorified Cthonian heritage of their Legion became their weapon against the influence of Erebus and those that sought to debase the Legions of old and render them into something less than they had once been.

Given their obsession with Cthonia and the traditions of those that fought and died in its lightless underworld, it is unsurprising that the True Sons found the Loyalist occupation of that world particularly galling. Not only did it cut off the supply of proper Cthonian blood to the Legion, but it was also a stain upon the honour and pride of those that saw it as the true home of the Sons of Horus. They had long sought its recapture, but the True Sons had few advocates among the Warmaster’s inner circle, which was increasingly dominated by the influence of outsiders, and only when the Warmaster stood on the threshold of victory would they be allowed to pursue this goal.

35

Precepts of Cthonia

The following is excerpted from one of the few remaining Cthonian texts that predates the arrival of the Emperor and the Imperium to that world. Such ancient texts were held as sacred by the True Sons, examples of the wisdom of Cthonia that they sought to emulate and promulgate throughout the Legion. This particular example is held to show that a true warrior must exercise both wit and violence in equal measure, ever striving to bring victory to the Legion until vanquished by a superior warrior and becoming a part of their legend. Some claim this is the origin of the Cthonian tradition of coating the skulls of honoured enemies in gold.

The author has chosen to include both the original text, rendered in the ancient tongue of Cthonia’s first deep miners, and a translation in Imperial Gothic Standard.

Victory is a warrior’s gold,

Bought by blood, and cunning,

Its lustre undimmed by time,

Renewed in the red heart of battle,

Till in turn it is reaped anew,

Not in defeat, but in eternity*,

For gold is a warrior’s tomb.

*The Cthonian word ‘eqequ’ has no direct Gothic parallel, but appears to infer a type of immortality.

The Heart of the Legion

Foremost amongst the True Sons was the warrior Vheren Ashurhaddon, renowned as the first of the reavers, a son of Cthonia’s dark gullet and a veteran of some of the most bloody battles of the Great Crusade. It was he that petitioned the Warmaster for the right to retake Cthonia, to offer it up to Horus as tribute when he sat upon the throne of Terra as the new master of Mankind. With his forces ascendant in Sol and the surrounding systems and only vague reports of the other Legions sworn to the Emperor, Horus had little reason to deny the request of such a loyal warrior, knowing that many in his host would see the recapture of Cthonia as a potent symbol of his inevitable victory, even if its strategic value was insignificant. Vheren was granted the Warmaster’s seal and the authority to gather a fleet and expel the enemy from Cthonia, with few amongst the Traitor host speaking against the attack. Indeed, it was only Alpharius that cautioned the Warmaster against the extravagance, urging him to devote his forces fully to the war in Terra, but the Warmaster chose not to heed the words of that unpredictable warlord.

Vheren wasted little time in assembling his forces, with his own veteran 23rd Chapter of the Sons of Horus at the core of his fleet, and calling upon the other True Sons to lend their support to the assault. Led by Vheren’s own ship, the Tomb of Gold, the various commanders of the True Sons began to assemble in the ruins of the Beta-Garmon system, their ships laying at anchor near the Mandeville point in preparation for the voyage through the Empyrean that would lead them to Cthonia. They would bear witness to the departure of Horus’ own vast armada as it moved into the Sol System, believing his victory now to be inevitable, and measured their determination to retake Cthonia against their desire to stand at the Warmaster’s side when he stood at the gates to the Imperial Palace itself.

Yet pragmatism was one of the precepts the True Sons held dear, and so they satisfied themselves with the knowledge that their own battles would stand alongside those of their Primarch in the annals of history, once the new Imperium was built from the ashes of the old. In total six chapters of the Sons of Horus would marshal for the attack, nearly 20,000 of the Legiones Astartes, all of whom had been blooded and tested in the long years of the Horus Heresy, a force that in the old days of the Great Crusade would have been enough to conquer entire star clusters, let alone a single world. Yet, now they faced Space Marines, and though the Warmaster’s campaign to isolate Terra had driven many units away from Sol, it had also allowed others to rally to the relative safety of Cthonia, which now boasted a sizable garrison. Vheren would claim command of a large contingent of those Imperial Army units now sworn to the Warmaster’s service, including four full cohorts of the infamous Cthonian Headhunters as well as several units of armoured vehicles, to serve as the core of his host should he need to lay siege to the Imperial Fists’ positions.

From the grim Forge World of Voss, which had once held the right to exploit the riches of Cthonia, came squadrons of blunt-prowed transport arks to join the invasion fleet. These cavernous ships carried the war machines of Voss and the titans of the Legio Ulricon, Andrastus and Magna, sent to assure that Voss would once again reap the bounty of Cthonia and see its rivals, the tech-magi of Graia, humbled and broken. Though these warriors cared little for the True Sons' more esoteric goals, they would prove vital to any attempt to retake Cthonia, for, as any Imperial commander well knew, the war titans fielded by the Graian magi could only be defeated by other titans. The dour warriors of Voss and their automaton legions would not be the only outsiders to lend their aid to the True Sons’ plans, for a contingent of Word Bearers cruisers moved to join the gathering fleet at anchor, bearing warriors from the Flayed Hand Chapter under Erebus’ direct orders to join the attack and lend all aid to the conquest of Cthonia.

37

The Golden Tomes

In the latter years in which your humble author writes, there are but limited primary accounts of the events of the Horus Heresy, and few of those address the motives, plans and tribulations of the Traitors. In many cases historians are required to take certain liberties in order to fashion a fulsome and coherent narrative of those dark years, but fortunately in the case of the second Siege of Cthonia, your author has access to a source unavailable to most.

Kept in the sealed vaults of Ophelia’s libraries are a set of tomes bound in Cthonian velt leather and gold, taken as a trophy from the hulk of the Tomb of Gold when it was recovered during the Scouring. These are the records of Immerek Khedron, equerry to Vheren Ashurhaddon, and offer a unique insight into the actions of the True Sons of Cthonia during the final years of the Horus Heresy. While they cannot be entirely taken at face value, much of this record makes use of information within to give an account of the Traitor forces’ actions during the siege.

Few among the True Sons had any respect for Lorgar’s factotums, in whom they saw few of the warrior virtues the Cthonian credo espoused, and fewer still trusted that these emissaries of his were there purely to aid in the battle to come. However, Vheren could ill afford to turn away any warriors that offered to fight at his side and argued with his fellow captains that the Word Bearers be allowed to prove their mettle and honour on the field of battle before they were condemned. It was, he told the gathered captains, the Cthonian way to judge a warrior by their actions and not their reputation, and should they be found lacking then the battlefield would inflict its own punishment upon them. As a gesture of trust, Praetor Mordakar of the Flayed Hand was brought into the council of captains that ordered the invasion fleet, and showed a keen interest in the planning of the assault and the geography of Cthonia, most especially the configuration of the underworld tunnels that lay just beneath the surface of the planet.

Last to arrive, even as the lords of the Legiones Astartes took final council aboard the Tomb of Gold, was the Alpha Legion scout cruiser Sigma 9-14. It joined the vanguard of the fleet silently, without fanfare or even the customary hail to the fleet commander, taking up

position alongside the other ships of the fleet and setting its transponder to match the True Sons’ identification codes. The Alpha Legion warriors rebuffed all invitations to join the council of captains, their commander, known only by the title ‘Incursus’, signalling their acceptance of the True Sons’ strategic command of the operation and an intent to operate as an independent force. Well used to the secretive behaviour of Alpharius’ sons and unwilling to delay the departure of the fleet for a single ship, Vheren chose to simply accept the Alpha Legion warriors and, assuming they would follow no orders but their own, made no plans that relied upon them.

The invasion fleet was finally assembled, a vast armada of sleek cruisers, built for the Traitors in the great forges of Cyclothrathe and Xana II, as well as the blocky conveyor-arks and bombardment ships of the Mechanicum. With the final Battle for Sol already underway, Vheren and the True Sons had little time to press home their attack before their master, Horus, took final control of the Imperium. Vheren had commanded many fleets before, ordered many assaults, yet now he stood on the brink of something momentous, a battle that might well decide the fate of his Legion, his Primarch and the Imperium itself. He spoke one word, “Begin”, and reality was torn asunder as the fleet entered the Warp.

38

Inshar Cohort of the Word Bearers’ Flayed Hand Chapter, assigned to the Cthonia invasion fleet.

MkVI ‘Corvus’ pattern power armour. Post-manufacture astrological inscriptions cut into the outer layers of the ceramite for unknown ritual purposes and non-standard helm of Colchisian design.

Legionary Caliphernas Iax

Broken Hopes and Failed Glory

Following the auguries of their navigators and the occult foresight of Praetor Mordakar’s Word Bearers esoterists, the invasion fleet travelled unperturbed by the thrashing fury of the Ruinstorm. Now that Horus battled to control the very heart of the Imperium itself, the storm had become a frenzied maelstrom that stymied all attempts by the Loyalists to move at speed through the Warp, but to Vheren and his ships it posed no threat at all. In all, only thirteen days would elapse between the fleet’s departure from Beta-Garmon and the arrival of its lead elements at Cthonia, for Vheren had ordered all ships to move at best speed rather than maintaining formation with the slower ships, a speed that has never been equalled in all the years since.

The price paid for this alacrity was in the fleet’s cohesion. The first ship to emerge from the Warp was Sigma 9-14, the Alpha Legion cruiser built around an exotic drive core of unknown provenance, which promptly ran afoul of the Loyalist’s outer patrols. A pair of Raven Guard light frigates, the Blade of Midnight and Shadow-eye, took the Alpha Legion craft for an opportunistic raider and turned immediately to attack, following standing orders issued by Lord-castellan Garrius. For four frantic minutes the Alpha Legion ship rolled and twisted through a series of evasive manoeuvres impossible for any regular ship of the line – torpedo-feints and bursts of short range EMP kept the Raven Guard craft at bay, until finally the advance squadrons of the Sons of Horus burst through the veil of reality and into the Cthonia system.

With the ancient heavy cruiser Tomb of Gold at the forefront, the Sons of Horus quickly put the Raven Guard to flight, the Shadow-eye turning at bay to hold back the Traitor ships for a few moments so that the Blade of Midnight could power out of their jamming range and broadcast a warning to the Imperial squadrons in orbit of Cthonia. Its duty done, the Blade of Midnight made a hard burn out-system, leaving the Traitors to either divert from their approach to Cthonia to hunt it down or abandon the chase. Vheren had no intention of allowing the Raven Guard to distract him, for one damaged cruiser was no threat to his fleet, with more and more of his own squadrons translating into real-space at the edge of the system. The Traitors had come to Cthonia – not to raid, but to conquer.

Despite the strong garrison that waited on the surface of Cthonia, the forces gathered in orbit were nowhere near as intimidating, for the bulk of the Imperial fleets had been called back to Sol to resist Horus’ main onslaught. Only three capital class ships remained to defend Cthonia: the Imperial Fists’ glorianna class Burden of Duty, the immense golgotha class Grendel of the Iron Hands and an ancient fortuna class trade-barque, the Warp-spite. Moreover, those titanic ships were supported by only twenty-three ships of the line and less than a hundred destroyers and picket ships – while the Traitor fleet boasted five huge capital ships, nearly fifty ships of the line and well over 300 destroyers and corvettes.

the Grendel. Instead, it pierced the side of the Grendel with force enough to turn that metal behemoth from its course and split its metre-thick armour like paper. Mid-translation the Sacra Astra, the black-hulled warship of the infamous tech-magi Yelev Draykavac, had opened fire with a vast dark-light lance, heedless of the lesser Traitor craft it blasted apart in order to strike the Grendel.

On the heels of the Sacra Astra came the ships of Cyclothrathe, their suicidal fury and exotic weapons enough to tip the balance decisively in the Traitors’ favour. The Grendel was split wide open, and though its guns could still fire and pockets of its crew would fight on for another three hours, it was dead in space. A dozen or so Loyalist cruisers punched a hole through the Traitor formation and made for the safety of deep space, the remainder burned in the wake of the invasion fleet as it moved into orbit of Cthonia. Magos Draykavac offered his congratulations to Vheren, offering his services in exchange for a portion of Cthonia’s bounty even as the magi of Voss called for Vheren to bar their rival from the campaign. However, Vheren was faced with greater problems than the interminable politics of the tech-magi of the Mechanicum, for as the Grendel and the Imperial fleet had delayed him in the void, Lord-castellan Garrius had prepared a welcome for him at Cthonia.

The Pyre of Ambition

The invasion fleet controlled orbit, the Loyalist ships either fleeing out-system or in hiding at the system’s heart, but below them the vast orbital plate that served as the link between the void above and the ground below was in ruins. Garrius ordered that all power to the orbital plate be shut off, rendering it useless to the Traitors and giving Vheren due notice of his intentions, he would see Cthonia made worthless before he would give it up to the Traitors, he would sacrifice every ship and every warrior he commanded to spite the foe. But he would do so only where their sacrifice would hurt his enemy.

The orbital plate had been the primary means of transporting heavy cargo to Cthonia’s surface via the orbital ladder that linked to the fortress known as Atlas. With the facility in ruins, Vheren’s only means of deploying his warriors was by orbital drop, straight into the teeth of the Loyalists’ guns.

Straight into the heart of Garrius’ fury.

Forewarned by the Blade of Midnight’s transmissions, Garrius knew full well that the Loyalist fleet was over-matched by its opponent, and he had little intention of wasting those ships without good cause. However, he could not cede Cthonia’s orbit without a fight, and so the order was given, a hundred suns were lit over Cthonia as the Imperial fleet went to war. Led by the Grendel, whose Iron Hands crew had vowed to give no more ground to the Traitors that had slain their Primarch, fully two-thirds of the Loyalist fleet left orbit to engage the enemy, while the remaining ships set course for the labyrinth of asteroids and broken rocks that lay at the heart of the Cthonia system. Attack and defence in one bold move, where some commanders might have seen only defeat, Garrius sought to conjure victory.

The Grendel and its escorts hit the advancing Traitor craft like an avalanche, exploiting the Traitors’ lax formation to break through the foremost squadrons. The battle quickly dissolved into a point-blank melee of ships, all absorbed in separate duels with little sense of strategy, each ship fighting to stay alive. Here the Traitors’ advantage in numbers mattered little, their ships spread out while the Loyalist craft were gathered like a bolt cast into the heart of the invasion fleet, the Grendel’s innumerable gun batteries chewing apart one cruiser after another.

The Mechanicum transport arks was the Grendel’s target, Garrius had charged the Iron Hands with their destruction, knowing that the loss of their titans would be a critical blow to the Traitors’ strength. Shrugging off fire from a dozen Traitor cruisers, lower decks aflame and hull riddled with boarding parties, the Grendel came within gun range of that objective. A fearsome barrage lit the void, something far greater than could be issued forth from the guns of a mere cruiser, a torrent of fire to smite the heavens themselves – but it did not come from

The Wall

As well as the larger fortifications, the Imperial Fists had also erected a series of wall-fortresses and small outposts in a system of interlinked defences known to the garrison as The Wall. The smaller outposts dotted the western deserts, while the outer and inner walls served as a more direct defence of the Praesidium Arx, with key routes past these fortifications warded by hidden minefields. This entire interconnected system was monitored and controlled from the command centres of the Praesidium Arx.

The Terminal Atlas

A relic of the Age of Strife, Atlas was the name given to the immense cable that linked the surface to the orbital plates above. In long lost ages it had served to make Cthonia a hub of trade between Mankind’s ancient colonies, moving vast amounts of cargo and passengers to and from the orbiting ships.

The Titan Yards

The vast titan yards stretched along the Poison Coast and used the abundant raw materials to produce war machines for the Imperium. Despite the title, few actual titans had been produced on Cthonia, but it was one of the most prolific construction sites for both leman russ and dominator tanks.

The Pharos Obscurus

A minor ruin of Cthonia’s lost glory, the Pharos Obscurus was most likely an ancient beacon for trade ships, a slim tower that reached upwards for over a kilometre.

Praesidium Arx

Constructed around a central modular fortress shell, dropped from orbit, the Praesidium Arx was a masterwork of modern siegeworks. Its core was a huge citadel, boasted thick armour and complex command and control facilities that allowed the Lord-castellan to command the entire garrison from a single chamber, as well as garrison-vaults large enough to shelter a full chapter of the Legiones Astartes and all of its support staff.

Traitor’s Gate

This truly ancient behemoth pre-dates the Age of Strife and is likely a remnant from the Dark Age of Technology, a hive city of truly immense proportions that extended high into the lower atmosphere and deep into the roots of Cthonia. It remained strategically important for the great sub-gate that lay at its heart, which allowed heavy machinery and large bodies of troops to move between the surface and the underworld.

part III

A Bitter Homecoming

“Victory is not an absolute. A warrior can triumph in battle and be lessened by it, for it is the end that sanctifies war, not the means. The warrior that fights for nothing more than blood has already been defeated.”

Attr. Vheren Ashurhaddon, Master of the True Sons of Cthonia

903013.M31

In the long years between the first Siege of Cthonia and the arrival of the True Sons invasion fleet, the Imperial Fists had not been idle. The face of Cthonia was much changed from that which Vheren and the other veterans of the Sons of Horus recalled, scarred now by vast fortifications to mark the Imperium’s claim and the huge refineries that sought to drain the last wealth of that ancient world to fuel the Emperor’s war effort. It was an affront that incensed the Sons of Horus in the invasion fleet, flush as they were from their victory in the void and spoiling to bring the fight to the soil of Cthonia itself. Foremost amongst these warriors was Chieftain Ryaeve of the 68th Chapter, a force of the so-called Inductii raised on distant Dagon and which had never before set foot on Cthonia having been created during the early years of the Horus Heresy to prosecute Horus’ rebellion. Chieftain Ryaeve saw the siege works on Cthonia as both a challenge and an insult, one last trial for his Inductii to overcome before they could call themselves true Cthonians, and in the council of captains that led the invasion he was relentless in his calls for an immediate and overwhelming assault.

Vheren Ashurhaddon, chief among the gathered captains, remained impassive in the face of the firebrand captain of the 68th Chapter, for he well knew the skills of the Imperial Fists in the arts of siegecraft. A true-born son of Cthonia and veteran of the Great Crusade and Horus Heresy both, he was long past the need for vainglorious displays and instead sought only the surest path to victory. He would not hesitate to unleash the Sons of Horus to spill the blood of their enemies, but nor would he waste them in futile displays of bravado. Cthonia had borne the taint of the Imperial Fists for almost a decade, what matter were a few more days?

The council of captains was thus held in deadlock, holding the invasion fleet paralysed while the Loyalists waited below. Vheren, as the most senior of those gathered, held the respect and trust of the veteran companies, while Ryaeve’s ferocious rhetoric had captured the zeal of the more recent recruits. It would fall to outsiders to decide the fleet’s course of action, to the captains of the Word Bearers and the Alpha Legion that accompanied the fleet, for the Sons of Horus would not stoop to solve their disagreements with violence like the fallen warriors of the World Eaters. The commander of the Alpha Legion, the warrior known only as Incursus refused to even attend council, let alone to cast a vote in the affairs of another Legion, however, Praetor Mordakar of the Word Bearers felt no such reticence. Mordakar, despite the favour previously shown him by Vheren Ashurhaddon, cast his vote for an immediate attack and offered to make the attack using only his Word Bearers if the Sons of Horus wished to avoid unnecessary casualties.

Outraged by the slight cloaked in respect, Ryaeve and his advocates were spurred to a fury, they would allow no mere Word Bearer to stand upon Cthonia before they themselves did so. Vheren could not have held back an assault now, with even the veteran warriors incensed by the thought that they might be outdone by their own allies, all he could do was seek to limit the potential damage. He gave his authorisation to an orbital drop, the first stage undertaken by the 68th Chapter via drop pod, ceding the honour of first planetfall to Ryaeve and his Inductii, and followed by the veteran 5th Chapter in squadrons of thunderhawks. Their objective was the destruction of the new command fortress, the Praesidium Arx, raised by the Imperial Fists outside the hive now known as Traitor’s Gate, cutting the head from the vast array of fortifications and rendering them pointless as the invasion fleet deployed en-mass at the foot of the ancient hive city.

The Seneschal’s Pride

Such bold strikes were the forte of the Sons of Horus, a single blow to break the enemy’s resistance, striking at a target they believed unbreakable. Vheren had perceived what appeared to be a subtle flaw in the Imperial Fists’ defences, for while the orbital batteries constructed around the Praesidium Arx would counter any attempt to land heavy transports, the open and unguarded wasteland that separated the Praesidium Arx from the Atlas Terminal was unprotected by fortifications or ground forces. To land a strike force in the slim path between the guns of the fortress and the terminal would have been an impossible feat for a lesser force, such as the lumbering transports of the Imperial Army or the vast landers of the Mechanicum, but for a swarm of fast moving Space Marine drop pods it was a dangerous but simple task. Once landed within the bounds of the fortifications raised to keep a foe at bay, the Sons of Horus could quickly move to cripple the Praesidium Arx and land further troops at their leisure.

Their plans finally decided, the captains of the Traitor fleet began the assault with the swiftness that characterised all Legiones Astartes’ actions. The ships of the fleet passed briefly over Traitor’s Gate in high orbit, unable to unleash their own cannon without obliterating the prize they sought to claim and unwilling to allow the guns of the Praesidium Arx the opportunity to batter down the shields of their ships. They remained on-station long enough to unleash a storm of drop pods into the skies of Cthonia before moving out of the engagement area to launch the thunderhawks carrying the 5th Chapter, while below them the Imperial Fists loosed a barrage of flak that seemed almost to set the sky afire. The drop pods of the 68th Chapter relied on sheer speed to evade the guns of their foe, falling at a force that would have been lethal to unaugmented warriors, though dozens of the drop pods were struck by shell and shot, spilling broken corpses in sea-green armour into Cthonia’s atmosphere.

Despite the unerring accuracy of the Imperial Fists artillery, the Inductii of the 68th were well used to making war on Space Marines and their drop formation was carefully planned to exploit the traditional doctrines of anti-aircraft fire used by the veteran Legions. The vast majority of the 68th’s drop pods would clear the curtain of shell fire and come screaming in to approach the narrow corridor between the Praesidium Arx’s void shield perimeter and the defensive batteries of the Terminal Atlas. In that brief band of open terrain they planned to land, muster and attack on foot, where the vast void shield that protected the Praesidium Arx from orbital cannon would be useless. The smaller unguided drop pods began firing retro-thrusters, so many of them that they kicked up a cloud of dust that covered kilometres of the wastelands, while larger dreadclaw and kharybdis pattern drop ships manoeuvred to land at the forefront of the scattered formation. Despite the losses they had incurred, Chieftain Ryaeve and his warriors were poised to make landfall, the first of the Traitor host to walk on Cthonia in almost a decade.

The first wave of drop pods slammed into the grey plains of Cthonia, almost exactly on the target zone Chieftain Ryaeve had ordered and exactly where Lord-castellan Garrius had expected them to land. Making landfall amidst the vast cloud kicked up by their landing thrusters and with long range vox links jammed by the Imperial Fists, the fate of the first wave of drop pods was not immediately known to the captains in orbit, but as the dust cleared they beheld a disaster. The wasteland between the Praesidium Arx and the Terminal Atlas had been turned into a series of vast minefields, a combination of the Imperial Fists’ talent for siegecraft and the Iron Hands’ mastery of gravitic munitions. Cunningly concealed from auspex, the grav-mines caused the drop pods to slam into the ground at full speed, nullifying the efforts of their thrusters to slow them. Hundreds of the Sons of Horus were slain and the drop zone was in chaos, only the dreadclaw and kharybdis craft avoided the mines, able to alter course and avoid the fate of their brethren, and set down in areas where the mines had already been triggered.

5th Company of the Sons of Horus, assigned to the True Sons fleet and the initial landings.

MkVI ‘Corvus’ pattern power armour, note the Cthonian gang runes on the right greave and trophy skull, ritually plated in gold.

Sergeant Iridek Sanhar

Choking dust clouds, deadly gravitic fields and sudden explosions had turned the drop zone into a nightmarish landscape, one which Lord-castellan Garrius would later call ‘his own Dropsite Massacre’. Fully a third of the 68th’s assault force had been either killed or wounded too badly to fight on, with the survivors desperately trying to regroup and plot a route out of Garrius’ grand trap. However, lacking heavy armour the Sons of Horus were forced to use hand-auspex and augury scanners to chart the mines and mark safe corridors to re-organise, gathering all available warriors and what munitions could be salvaged from the drop craft. Chieftain Ryaeve, enraged at the trickery of the foe, ignored fragmentary orders from orbit to fall back and abandon the attack and instead mustered his troops to exact his revenge on the Imperial Fists, but he would be given no respite by the Loyalist forces, who had long prepared for this attack.

A series of actinic flashes blossomed amid the dust as the ochre-clad deliverer terminators of the Raven Guard teleported into the midst of the disorganised Sons of Horus force, combi-bolters spitting death even as they materialised. The safe zones within the minefields were well known to the Loyalists, and amid the confusion the Raven Guard reaped a heavy toll of lives, the veteran terminators demonstrating to the Inductii the true value of their experience. At the same time, squadrons of spartans in the golden heraldry of the Imperial Fists accelerated out of concealed hangars near the Praesidium Arx and began ploughing headlong through the minefield to reach the battle, the heavy armour and flare shields of the spartan assault tanks proof against the gravitic charges of the mines. The trap was fully sprung, the wasteland now covered in isolated skirmishes as the Sons of Horus Inductii matched their pride against the battle-tested skill of the deliverers.

Chieftain Ryaeve refused to give ground to those he saw only as relics of a failed crusade, plying his paired axes with a skill to match any veteran Space Marine as he cut down those deliverers that challenged the chieftain and his bodyguard. The Inductii, with no choice but victory or death, began to rally, their sheer numbers leaving the deliverers at a disadvantage when each fallen terminator was a loss that could be ill-afforded. Fuelled

by the desperate need to prove themselves worthy of the homeland they now stood upon the warriors of the 68th Chapter threw themselves at the Raven Guard, spending their lives just to open a chink in the armour of the foe that others could exploit. Ryaeve knew he had but to hold until the 5th Chapter’s thunderhawk-borne reinforcements arrived, and as he fought he exhorted his warriors to battle, “Fight, true Sons of the Warmaster – for the eyes of Horus look down upon us now!”

The battle teetered on a knife’s edge, the dust clouds were clearing and the Traitors beheld how few the deliverers were, a few hundred against near a thousand. Even with the casualties they had suffered, the Inductii of the 68th were far from defeated as long as they could regroup before the arrival of the Imperial Fists columns that approached. Chieftain Ryaeve matched blades with a centurion of the deliverers, his heavy axes smashing aside the Raven Guard’s sword and cleaving his cataphract plate asunder, before raising his bloody blades high with a savage roar that brought heart to the Inductii. Even as Ryaeve exulted and the tide of battle began to shift, the swirling melee parted briefly and a warrior clad in soot-black power armour let loose a blistering barrage from a pair of archaic pistols, blasting holes in Ryaeve’s artificer-forged armour and toppling the chieftain at the very moment of his triumph.

Kaedes Nex, the Raven Guard’s infamous assassin, sealed the fate of the 68th’s landing with the thunder of his guns. Without Chieftain Ryaeve to lead them, the Inductii fought and died in their own isolated battles, as ferocious as any Space Marine but lacking the tactical coordination of the veteran Raven Guard. It would only be the arrival of the Sons of Horus 5th Chapter that saved the Inductii from defeat in detail, their thunderhawk gunships sweeping in low from the north-east, under the guns of the Imperial Fists. The heavy bolters of the thunderhawks drove back the Raven Guard long enough to embark the survivors of the 68th and the crippled chieftain in a desperate evacuation, before fleeing as the approaching Imperial Fists armoured column opened fire as it finally reached the battlefield. The first engagement of Cthonia’s second siege had ended in stinging defeat for the Traitors, but it would be far from the last battle to be fought for that desolate world.

The Warmaster’s Wrath

The defeat of the 68th Chapter’s assault was a blow to the pride of the Sons of Horus, but it was not an end to their ambitions. The timely arrival of the 5th Chapter had saved the 68th from annihilation, with both units remaining combat effective, and the true scale of the Imperial Fists’ defences had been revealed. Moreover, Vheren Ashurhaddon, his strategic concerns proven by the attack’s failure, now held unquestioned authority in the council of captains and had marked well his next course of action. Some warriors might have seen this as a time for restraint, to regroup and lick their wounds, but Vheren was no such warrior – he was a True Son of Cthonia, born to adversity and struggle. In the face of defeat and humiliation there was only one course of action: attack.

However, to attack was not to charge blindly into the teeth of the enemy’s guns like Angron’s blood-blind sons, the Sons of Horus needed a victory to restore their morale and salve their pride, and the fleet needed a foothold on Cthonia to allow the invasion to continue. Given the fortifications in place around Traitor’s Gate and the Terminal Atlas another direct attack there was a futile endeavour, instead Vheren would land his host en-masse, far enough from the Praesidium Arx to avoid its defences

and Garrius’ traps, but close enough that the Imperial Fists could not ignore their landing. He would draw the Loyalists out to fight on ground of his choosing, where he could dictate the terms of the battle and use his superior forces to their greatest advantage.

Vheren selected an area of wasteland to the west of the Vorhek mountains, which shielded the area from the guns of the Praesidium Arx. From that position he could marshal his forces and advance directly to reduce the Imperial Fists’ fortifications by storm, a surer but slower strategy than the initial gambit and one that would allow Vheren to properly leverage the power of the full Traitor host. Moving the fleet to the far side of Cthonia, leaving only a few light cruisers to maintain watch over the Praesidium Arx from high orbit, Vheren set the first wave of bulk landers into Cthonia’s atmosphere. These slab-sided craft were far slower than drop pods, but without the threat of the Imperial Fists’ emplaced guns they would serve to land a far larger number of troops in a shorter time, with massed infantry and light armour landing first to secure the landing zones. With the dawn of the second day of the invasion, Vheren gave the order to begin the assault and the Sons of Horus returned once more to Cthonia’s skies.

“Valour is tested not in victory, but in suffering. For a warrior that has never tasted defeat is a brittle and unreliable weapon.”

Excerpted from ‘The Wisdom of the Forest’, the writings of Lion El’Jonson

Among the Loyalist garrison there was some dissension with regards to the Traitor landings. Lord-commander Atriox of the Imperial Army and Archmagos Nomus of Graia both urged for an immediate counter-attack, the former eager to reap his own share of glory after having been kept from the first engagement, and the latter seeking to ensure no Traitor titans were allowed to make planetfall. However, Captain Nethkal of the Raven Guard, whose warriors had sustained numerous casualties repelling the first attack, and Consul-captain Adarus of the Imperial Fists, a forgotten hero of the earliest battles of the Great Crusade, urged that they remain within the walls. These veterans saw a landing as inevitable, and that to waste their strength in a forlorn cause was pointless while their defences remained unbreached.

Yet, it was Lord-castellan Garrius that held sole authority over Cthonia, and all those forces present, by Imperial decree, and he would brook no landing in the domain Dorn had charged him to defend. He demanded all forces make ready to sally forth, all available warriors would be committed to the counter-attack leaving only a skeleton force to hold the Praesidium Arx and the walls. With the Traitors still reeling from the failure of their first attack, the Lord-castellan believed he could win a decisive victory and redeem himself in the eyes of his Primarch, holding Cthonia despite the forces arrayed against him. Grasping to this dangerous hope, Garrius marshalled the full strength of the garrison and set them moving across the vast wastes.

The spearhead of the counter-attack were squadrons of xiphon interceptors and Divisio Aeronautica thunderbolts, all capable of reaching the distant Vorhek mountains within a few short hours. Following them on the ground were the fleetest of the Legiones Astartes contingents, Imperial Fists land speeders, sabre strike tanks and elite infantry aboard storm eagle transports, which might take half a day to converge on the enemy. Last would come the full might of the Imperial tank cohorts, Imperial Fists heavy armour as well as the knights and titans of the Mechanicum – Garrius even demanded that the tech-magi of Graia set loose the immense Ultrix Umbra, a Warmaster class titan whose repairs had not been fully completed. These last elements, the hammer blow of Garrius’ assault would take at least a full day or more to arrive at the battle, and so it was essential that his vanguard delay the Traitor landings until his full force could be committed.

To that end the Loyalist aircraft swept down upon the bulk landers of the invasion force, only to be met by flight after flight of sea-green lightnings and fire raptors. Launching from the orbiting cruisers, the Traitors could match the garrison in air power and determination, but Lord-castellan Garrius would not allow his pilots to relent, for even in stalemate the ferocious dogfight hindered the landing operations. Even as the skies above were filled with a tumbling ballet of aircraft punctuated by sudden explosions and plummeting wrecks, the lead elements of the Loyalists arrived at the Traitor beachhead. By this time the Traitors had managed to ground only a half dozen landing craft, each of the huge ships capable of transporting a company of troops and serving as a makeshift bastion on the ground, and were still struggling to deploy the troops in good order. Slashing cavalry attacks by squadrons of Imperial Fists land speeders hampered their attempts to properly unload, the light anti-grav speeders far too fast for infantry to easily counter.

Intermittent fighting would continue for much of that morning, with the Loyalists lacking the infantry support needed to set up defensive positions and the Traitors unable to stop their hit and run attacks. The worst loss would be the Solar Auxilia landing craft Altor-17, damaged by thunderbolt fighters on approach and then destroyed by a squadron of Raven Guard sabre tanks that blasted through the infantry picket lines to unleash a barrage of neutron laser fire into its flanks. Yet, despite such losses, which slowed landing efforts, the Traitors had soon disembarked a significant portion of their strength. These warriors were swiftly set to ward the landing zone in a ring of blades and guns, putting a stop to further raids. By dusk the Loyalist aircraft had withdrawn and the Traitors had deployed some 500,000 infantry and near a thousand armoured vehicles of various types, though Vheren had yet to hazard any of the vulnerable titan-conveyors as part of the landing force. The wasteland at the foot of the Vorhek mountains now resembled a small city, the vast landers of the Solar Auxilia and tank cohorts its towers and the smaller stormbirds of the Legiones Astartes its suburbs. The True Sons had arrived in force, and this time they would not be denied.

A Bloody, Bitter Dawn

Expecting to face a renewed slew of raids and spoiling attacks during Cthonia’s long night, Vheren deployed Alpha Legion headhunter teams and fast-moving outriders to scout the wasteland around his new stronghold. Though this risked losing valuable assets to the Loyalist vanguard, which had withdrawn damaged but undefeated, it proved a wise gambit. The Alpha Legion scouts quickly discovered that Garrius had ordered his tank regiments to move at flank speed through the early hours of the night, leaving behind the slower titans and super-heavy vehicles, but allowing them to reach striking distance of the Traitor camp by midnight, far sooner than Vheren had expected.

With little other option, Vheren mustered his own armour and infantry and set forth to meet Garrius’ counter-attack. The Traitor armour was outnumbered by the Loyalist cohorts, but Vheren’s forces were mostly heavy kratos from the elite 19th Chapter of the Sons of Horus, known as the Iron Wolves, malcador tanks from the Cthonian Headhunter Cohorts and the huge ordinatus of Cyclothrathe. The two forces met upon an ancient salt-flat known as Shaitan’s Bowl, neither host making any pretence of stealth as they advanced, banners unfurled and guns bared. Consul-captain Adarus of the Imperial Fists, placed in command by Garrius who had remained at the Praesidium Arx, broadcast a message in the clear, on open vox, his tank’s guns raised in salute.

“I see the mark of the Iron Wolves before me. Once I fought beside them and called them honourable warriors. It saddens me beyond words to raise my sword against them now in battle. In memory of old oaths I offer one last salute before I must destroy them, for only death can erase this shame.”

The Battle of Luhman

Fought barely a decade after the Emperor had left Sol, after his return to Cthonia of old, but before Horus had been formally granted command of his Legion, the Battle for Luhman has long been forgotten by all but the most dedicated historians. Here the forces of the VIIth and XVIth Legions pitted their strength against a clade of lost humanity that had turned to the blackest arts of genetic sorcery to survive Old Night, an offshoot of Mankind so changed that they no longer resembled anything remotely human. No extant record holds an image of the inhabitants of Luhman, though the few remaining battle reports speak of huge empty eyes that could see even in lightless caverns, pitch-black hide that blades could not pierce and claws that could rend ceramite. So fierce were they that the recorded casualties for the fighting to cleanse Luhman are far more numerous than those of the battle itself.

Most notable of those casualty records is that of the XVIth Legion Praetor Maral Lupus, the warrior who had led the attacks on Luna that earned the Legion the sobriquet ‘The Luna Wolves’. Known as the White Wolf among his own brethren, he had led the final attack on Luhman and, alongside a warrior of the VIIth Legion, had slain the enormous progenitor of Luhman’s twisted spawn at the cost of his own life. The Imperial Fists warrior was a young Imran Adarus, a simple lieutenant who had followed the Luna Wolves veteran into the heart of battle, and carried forth his body in the aftermath. The dying veteran bequeathed Adarus his blade of shimmering moonsilver in return for an iron-bound oath, a promise between warriors that held more power than any written pledge. Adarus swore to always stand for the honour of both his own Legion and that of the XVIth, that when they needed him he would always come to offer his sword and his life for theirs.

Unbidden, the lead tank of the 19th Chapter, an ancient kratos emblazoned with a leaping white wolf, raised its own gun. There was, for a brief moment, silence. Only the Inductii continued to advance, unconcerned by regret for a crusade they had never seen, and the moment passed. Suddenly, gunfire lit the night brighter than the distant dawn as tanks on both sides began to fire. The engines of bright-gold predator tanks roared as they sped forwards to discharge plasma cannon, met by stolid kratos heavy tanks whose autocannon spit fire in every direction, ordered lines of battle beginning to fade as the two hosts clashed. A hundred tanks died in the first few minutes of the battle, and mastodon and rhino advancer transports disgorged infantry into the heart of the fighting to stalk the wounded metal beasts that attempted to leave the battle line. Yet neither side relented or even considered retreat, even as deafening bursts of concussive force from the ordinatus tore open holes in the advancing Imperial squadrons they continued to attack, and Sons of Horus infantry detachments lost dozens of warriors as they attempted to close with sicaran punishers, using melta-guns at point blank range to cripple the tanks. Reminded once more of the betrayal at the heart of the Horus Heresy, it was as if both sides had gone mad and sought only death.

The First Seal

Though the official records of the campaign do not recall it, the choice of Shaitan’s Bowl as the battlefield for this encounter was not Vheren’s choice, but rather that of the Word Bearers Praetor, Zedek Mordakar. Having fallen out of favour with Cadre-captain Vheren, the Word Bearer was made to precede the vanguard of the Traitor advance, his warriors a screen for the Sons of Horus champions. Thus it was that Mordakar would decide where the Traitors stood and fought, a position he relished for it granted him the opportunity to enact the orders passed to him by Erebus before he joined the invasion fleet.

There were key nexus points of occult significance to be found on Cthonia, auspicious confluxes of passages in the underworld that could serve to channel and amplify the dark influence of the Warp. One such conflux was to be found under the salt flats of Shaitan’s Bowl, as Mordakar had ascertained, for he had studied well the charts of ancient Cthonia the Sons of Horus had brought with them. This knowledge would serve him well in fulfilling Erebus’ wishes, the first step of which would be to anoint the first conflux with blood.

So, as his warriors reached Shaitan’s Bowl, he gave the order to make ready for battle before the Loyalists were in sight, ensuring the battle would be fought exactly where it was needed. His crimson clad warriors would be first to charge, their lives given willingly to urge the combatants to new heights of carnage and to further the esoteric goals of their masters. The battle cry on their lips was “Tempestus Sangis”.

Dawn rose over Shaitan’s Bowl, and the battle still raged. The salt flats were littered with the burning corpses of tanks and so many bodies that the living used the dead as ramparts from which to fight, neither side having given an inch. It was a slaughter-ground, its only purpose to grind up men and machines, a necessity of war that Cadre-captain Vheren detested, and of all the Traitor host only Mordakar of the Word Bearers exulted in its gory excess. Each minute of battle was bought with lives: a pair of Sons of Horus predator tanks broken by a salvo of lascannon beams, another minute, an Alpha Legion headhunter cadre scythed down in a hail of plasma fire, another minute. All sacrificed to bring the last set of orbital transports close to the battle, to make Vheren’s victory more certain.

Yet, with the first light of dawn came a reprieve for the Loyalists, flickering on the horizon like a mirage were the towering forms of the titans of Legio Astraman, the Morning Stars, made real by the thunderous peals of their warhorns. The fifteen titans were accompanied by the Loyalists’ knights and heavy armour, the titan’s first salvos blasting apart entire tank squadrons as they crested the horizon. Vheren needed more time to counter the dire threat the titans posed, and he turned to Archmagos Draykavac of Cyclothrathe to buy it, for his ordinatus were the only guns at his disposal that could hope to delay the titans. The Archmagos showed little compunction at

sending his minions to their deaths, and the ordinatus turned to engage the Legio Astraman, searing beams of energy reaching for the warriors of Graia. A Warlord class titan staggered and explosions blossomed across the advancing line of titans, but in return the Graian advance slowed and the Ultrix Umbra itself turned to unleash the firepower of its plasma destructors and the ordinatus ceased to be.

Devastating though the barrage was, the destruction of the ordinatus served the Traitor cause well, Draykavac had bought ten more minutes, and in the sky above loomed the shape of two dozen inbound landers bearing the heraldry of three different titan legions. The Loyalists below turned their guns skyward, plasma blasts and energy beams clawing at the armoured landing arks, tearing several open and sending the titans encased within tumbling to a fiery death below, but they could not stop them all. Crashing to the ground, explosive bolts blew clear the arks’ doors, the Traitor titans sounding bellowing challenges on their war horns as they strode forth to meet their brethren in battle. Led by the traitorous Legio Andrastus, once twin to the Morning Stars but now the bitterest of foes, and the fully operational Warmaster titan Imperus Nox of the Legio Magna, they thundered onto the battlefield. More than forty strong, the warriors of the Legio Andrastus, Magna and Ulricon were a force of terrifying power, and in their haste to close with

the Loyalist titans they crushed any that were in their path, Loyalist or Traitor, leaving a trail of wreckage and pulped corpses in their wake. Outnumbered two-to-one, the titans of the Legio Astraman fell into a phalanx and advanced with all guns firing, the princeps seniores voxing the support troops at his feet: “Remember our names when the Emperor asks who fought for Cthonia and the throne”.

Fighting as a single body the Loyalist titans surged forwards to meet their traitorous kin, shielding the lesser war machines and infantry as best they could with void shield and armoured limbs. The traitors unleashed their fury on the foremost of the Legio Astraman, whose princeps fed all power to shields, absorbing that onslaught while the second rank of the phalanx replied – raw fury met with calm resolve. The Traitors suffered for their rage, but the thin line of bright veridian that was the Morning Stars’ formation could not match the sheer numbers of the foe, with each titan that stumbled and fell a dire loss to their firepower. This was not a battle that could be won, all that was left was to determine the final price the Traitors would pay for their victory, and the warriors of Graia were determined to extract a worthy toll for their deaths. They fought with the stoic bravery of those already dead, continuing to fight even as their titans burned, and crashing the dying hulks of their war machines into the Traitors so that even in death they made the foe bleed.

As the titans of the Morning Stars fought their final battle, the remaining Loyalist tanks and infantry withdrew, saving what they could of their strength for the battles yet to come. Led by the veteran Adarus, his blade red with the blood of the Sons of Horus and heart heavy with regrets, they bore their own wounded away from the bright carnage of the battle between titans. As they fell back they could tell by the intensity of the explosions far to the rear when a titan had fallen, the bright flares on the horizon marking the passing of one more glorious martyr in a war that had already claimed so many heroes. Last to die was the Ultrix Umbra, the towering Warmaster titan so massive that it could be seen long after the rest of the battlefield was little more than a distant blur. Surrounded by a dozen lesser titans, the mighty Loyalist war machine was picked apart, a bear devoured by wolves. It was only when the Ultrix Umbra’s guns had been finally silenced that the Imperus Nox stalked close to administer the final blow, the thunder of the falling Warmaster’s corpse striking the ground still audible to the retreating Loyalists at the edge of the horizon. Vheren Ashurhaddon had won his battle, and Garrius brooded silently in the safety of his command room a hundred kilometres away, his vox unit smashed and ruined. His worst fears had been realised, the Sons of Horus had made landfall and most of his titans had been destroyed. Now all he could do was wait for the Sons of Horus to make their next move.

The Serpent’s Jaws

The Serpent’s Jaws were another of the natural sinkholes that dotted Cthonia’s surface. The warring armies largely ignored these passages as they were too unstable for heavy equipment and war machines to pass, and were often home to belligerent nomad tribes.

The First Seal of Blood

Below the blood-soaked battlefield of Shaitan’s Bowl, the underworld tunnels converged in a nexus of esoteric significance. The Word Bearers would exploit both the bloodshed and the convergence of the tunnels to carve a seal of blood unto the very ætheric soul of Cthonia – a mark of corruption that was essential to the plans Erebus had put in place.

The Second Seal of Blood

Deep beneath the surface of Cthonia, at the heart of the ancient mining shafts at the planet’s core, was a chamber that saw the convergence of dozens of other shafts and passageways. This nexus chamber was the focus of the Word Bearers’ ritualistic corruption of the planet, and if it could be made into the last of the great arcane seals then Erebus’ plans would be complete and a terrible power unleashed.

Aanlok Chasm

The Aanlok Chasm was one of several large sinkholes connecting the surface of Cthonia to the underworld. For centuries the nomads of Cthonia had used it as a trade hub and shelter from the ferocious weather of that harsh world, with war parties and caravans moving between the pitch-black depths and the glaring deserts above.

Traitor’s Gate

At the roots of the ancient hive city known as Traitor’s Gate was the huge sub-gate, the only stable passage by which large war machines or massed companies of troops could pass into the underworld without risk. Whosoever controlled the sub-gate, controlled the underworld, as no army could pass into or out of that dark realm without first seizing the Traitor’s Gate.

The Tyrant’s Den

Kilometres beneath the surface, sheltered by a maze of twisting tunnels and hidden redoubts to keep Loyalist patrols at bay, was the Tyrant’s Den. This was the last bolthole of the first garrison of Cthonia, the Sons of Horus that had been defeated by Garrius and his Imperial Fists, besieged from above even as their kin besieged the Imperial Fists. Hidden from sight they waited for the moment of their revenge to arrive, preserving what remained of their strength and recruiting new warriors from the feral warriors that dwelt in the depths.

part IV

Hold to the Last

“Few foes of worth are felled with a single blow, that is why I carry two axes.”

Attr. Chieftain Ithan Ryaeve, Captain of the Sons of Horus 68th Chapter

904013.M31

Lord-castellan Garrius would not have long to wait, for even as he fought to contain his rage at the Traitors’ victory and his own humiliation, the Terminal Atlas fell under assault. These were not the outriders of the great host that even now consolidated its position under the shadow of the distant Vorhek mountains, but a threat Garrius had considered destroyed, the remnants of the 68th and 5th Chapters of the Sons of Horus. Having taken refuge in the wastes past the Atrakaan Peninsula to lick their wounds and reorganise, they had emerged after the Loyalists committed the majority of their forces to battle far from the heart of their fortifications, skirting the coast of Cthonia’s poisoned seas in their thunderhawk gunships to outflank the defences and strike at the isolated Terminal Atlas. This was Chieftain Ryaeve’s revenge for the defeat inflicted upon him and, his wounded body crudely patched with battlefield augmetics, he led the first assault troops against the terminal himself.

With the majority of the Imperial Fists still retreating from the failed attempt to prevent the Traitor landings, the terminal had only a limited garrison. In total there were less than one hundred Imperial Fists supported by a cohort of Necromundan Solar Auxilia to resist the onslaught of more than two thousand Sons of Horus, just barely enough warriors to man the walls of the terminal. Those walls were a formidable barrier, standing taller than a leviathan siege dreadnought and thick enough to repel fire from any weapon smaller than the mighty cannon borne by war titans, but with so few warriors to defend them they were vulnerable. Only key sections of the fortifications were fully defended by veteran Imperial Fists units, while the remainder of the walls was held by lightly equipped Solar Auxilia.

Chieftain Ryaeve set small units of skirmishers and Sons of Horus marksmen to slow and confuse the Imperial Fists force, putting just enough pressure upon those heavily defended sections of the walls to pin the defenders in place, but not enough to commit him to a decisive attack. Expertly placed shots from nemesis bolters picked off officers and salvos of frag missiles showered the parapets with shrapnel and flame, giving the defenders little chance to react to Ryaeve’s true intent. The veteran terminator units of the 5th Chapter and the despoilers of the 68th brought up makeshift assault ramps, targeting sections of the wall without Imperial Fists detachments to give them pause. Eager to claim revenge for their humiliation in the failed drop assault, the hulking Sons of Horus terminators were a force the Necromundan soldiers of the Imperial Army could not stop, only slow by their sacrifice, hoping that reinforcements from the main garrison could reach them before they were slaughtered.

Yet, Garrius had precious few troops to send to their aid. A convoy of spartan assault tanks carrying elite rangers from the 5th Company was sent with all haste, but the few short hours it would take them to arrive would doom the Necromundan cohort to a grim demise at the hands of the vengeful Sons of Horus. With little choice but to hold their ground, the Solar Auxilia put up a dogged resistance, volleys of arcing volkite beams erupting along the walls as the Sons of Horus began their attack. Yet, for each sea-green terminator they brought down, four more smashed a path through their defences and onto the walls. The terminators wrought a red ruin of those brave and foolish enough to oppose them atop the walls, and the survivors fled to the temporary safety of the next redoubt, the warriors of the Sons of Horus fast on their heels. A few scattered units of Imperial Fists were able to come to their aid, fighting to the last to temporarily stem the tide of sea-green that was sweeping along the walls for a few short minutes, but even the valiant sons of Dorn could not stand against the fury and numbers of the foe.

Chieftain Ryaeve stood on the threshold of redemption, a victory to wipe clean his failure, and he cleaved a path towards the gatehouse of the Terminal Atlas, ignoring the harm he wrought on his wounded body as he fought. Each blow of his axes took another Loyalist life, and each challenger that stepped into his path brought him closer to victory, triumph a salve against the pain of his injuries. This was the way of the True Sons as Ryaeve saw it, to face the foe head-on in open battle, skill met with skill in honest contest, and he revelled in doing so on Cthonia, as though each foe bested made him more a true Son of Horus. However, Ryaeve was not the only warrior fighting that day to prove themselves, and as the Inductii chieftain split the helm of an Imperial Fist bearing the stripes of a sergeant-at-arms, the parapet around him erupted into a sudden storm of lightning that coiled and churned as though alive.

Suddenly, the walls were thronging with warriors in bright red and gold, stepping from gateways rent in reality to confront the Sons of Horus. Each bore a carefully etched ‘M’ upon their battle plate, the mark of the old XVth Legion from the years before Magnus had made it his own, for these were the Thousand Sons come to fight for Garrius and the Emperor. Sul Kontep was their master; he had fought at Prospero many years before to save his Legion from the Space Wolves and now he would battle the Sons of Horus to save it anew. The walls erupted in eldritch fire and the actinic glare of kine shields as the Thousand Sons led a renewed assault on the Traitors, finally stopping their onslaught in its tracks. Chieftain Ryaeve’s axes met Sul Kontep’s force lance as the two fought a bitter duel atop the walls of the Terminal Atlas, both seeking to prove themselves in victory and neither willing to back down no matter the cost.

Even as the two commanders cut and thrust, spilling blood as they rent each other’s armour and flesh, the forces about them did likewise. The crude augmetics that held Ryaeve’s sundered flesh together pitted against the psychic power that coursed through Sul Kontep. With the arrival of the Thousand Sons the Loyalists now matched the Traitors for numbers, but the Sons of Horus held the breach they had made in the walls and would not be easily forced back. For a few terrible moments the battle hung in stalemate and the two forces reaped a terrible toll of each other, corpses covering the ramparts and the wounded falling from the walls as the battle raged. The two forces would likely have ground each other to dust had they been left to fight, neither giving ground, but the arrival of a dozen spartan assault tanks and the rangers of the Imperial Fists 5th Company turned the tide decisively in the favour of the Loyalists. Exhausted and battered from their duel, Sul Kontep and Ryaeve were forced apart as the Sons of Horus withdrew, the Inductii Chieftain once again denied his victory and further bloodied by the foe. All Chieftain Ryaeve would carry from the battle was the anger that festered in his heart and the wounds Sul Kontep had inflicted upon him, and as he boarded one of the thunderhawks that waited to salvage what remained of the Sons of Horus attack force, he vowed he would return and that he would do whatever must be done to take the victory that was his due.

The Crow’s Feast

In the aftermath of the battle for the Terminal Atlas, Garrius ran his commanders ragged shoring up the defences and insisting those forces returning from the west speed their return. He would brook no further breaches in the fortifications and allow no more mistakes to stain his record, lest his Primarch judge him to have failed in his duty once the battle was won. For the Thousand Sons that had saved the Terminal Atlas Garrius spared little commendation, for to do so would be to acknowledge that the only reason they had been in place to counter the assault was because he had denied them a place in the main host sent out to the west. Garrius did not trust the twice-turncoat Thousand Sons, and for them to be the ones to save his honour was galling to him beyond words. For his part Sul Kontep made no comment on his treatment, the newfound respect offered him by the other Loyalist commanders all the reward he required.

The few days before the main force of the garrison limped back to the Praesidium Arx passed with only minor skirmishes, Alpha Legion headhunters hounding the retreating Loyalists and probing the outer ring of defences. Yet, with the Loyalists now reinforced and eager to repay the Traitors for their recent losses, Vheren ordered that all forces avoid a major confrontation and the war for Cthonia passed into a new phase. It was almost as though the two hosts had exhausted themselves with the sudden and overwhelming violence of the first few assaults, expecting to sweep away the foe in a single decisive battle as they had so often during the Great Crusade. Yet, as with so many battles fought during the Horus Heresy, the sheer power of the Legiones Astartes, when matched against itself, resulted in disaster – a slaughter that left no clear victor save the crow.

Garrius locked himself away in the Praesidium Arx’s strategium, laying plans upon plans to reverse the plight that threatened to overwhelm him and see him forever tarnished in the eyes of his Primarch. The officers of the Loyalist garrison received his ever more belligerent orders through the tactical net and by vox, with only a favoured few being summoned to briefings in the strategium. Chief among those was Consul-captain Adarus, whose command tank had escaped the slaughter at Shaitan’s Bowl, and who acted as Garrius’ spokesman to the other Legions that served in the defence of Cthonia, for his unstinting bravery and frank honesty had earned him the trust of even those that had come to doubt Garrius’ ever darkening demeanour.

Shade-captain Nethkal of the Raven Guard was sent to the Yedig Expanse in the north, tasked with countering the raids mounted by the Alpha Legion with the warriors of the shattered legions and Imperial Fists. In the south, past the Zoeker Spire, Garrius concentrated his more mobile armoured assets, from the tank cohorts of the Imperial Army to the cerberus and typhoons of the Iron Hands, hoping to discourage an enemy push directly towards the towering ruin of Traitor’s Gate. The Thousand Sons and their Sisters of Silence keepers were sent into the depths, where they and the rangers of the 5th Company fought a hidden war to contain the Traitor forces in the underworld. Only in the centre did Garrius neglect his defences, pulling many of the Imperial Fists veteran units back to the Praesidium Arx and relying on the strength of the outer walls to hold back the foe.

The Wall

Amidst the Cthonian wastes, the Imperial Fists had erected dozens of sections of walls and fortified outposts in a system of interlinked defences, known to the garrison as The Wall. This system featured one large inner wall that stretched for over a hundred kilometres to the west of Traitor’s Gate and screened the main approach to the Praesidium Arx, and a series of outer wall segments, each a small fortress unto itself designed to disrupt and delay any large scale assault on the inner walls. Finally, there were several dozen outposts scattered across the wastelands of Cthonia, each housing no more than fifty warriors and intended to act as early warning stations and artillery spotters should the Traitors land in force, as well as the hidden minefields seeded at key points in the wastelands. All of this interconnected system was monitored and overseen from the Praesidium Arx.

For their part, Vheren Ashurhaddon and the Traitor host were beset by difficulties of a more direct nature. The victory at Shaitan’s Bowl had cost them dear in men and machines, with many of their titans heavily damaged from the impromptu combat drop and the suicidal onslaught of the Legio Astraman. Worse still, the battle had all but exhausted the limited supplies that had been landed in the rush to bring down the bulk of the host. The Traitors could ill-afford another protracted engagement until they could reinforce their position and refill their caisson-carriers, despite the desire of certain among the captains and commanders to press the attack. Those, like Chieftain Ryaeve and Archmagos Draykavac who pressed most eagerly for more attacks, Vheren gave leave to harry and press the Loyalist positions, while the others he set to turning the haphazard landing zone into a fortress.

Finally returned to Cthonia, Vheren was tireless in his efforts to prepare the host for future battles. Daily gatherings of the council of captains, endless combat drills and the succession of duels and challenges that were a part of the Sons of Horus’ warrior culture, Vheren seemed to be everywhere in those days. As the master of the True Sons he held himself to the highest standards of what he saw as the ideal Cthonian warrior: ferocious, unbending, ruthless, but honourable in their own way. With so many Inductii among the ranks of the Sons of Horus, Vheren saw it as his duty as the master of the host to demonstrate the honour that they fought for, to retake both Cthonia and the heart of their Legion – for among the precepts of Cthonia was that most ancient of wisdoms, “A warrior learns from friend and foe alike, he emulates those that excel until he can replace them.”

Feint and Riposte

With both Lord-castellan Garrius and Cadre-captain Vheren reluctant to commit to a full assault, and devoted to plans of their own, the war for Cthonia was prosecuted in a lightning war of raid and skirmish. The battleground for this war was the string of small forts the Imperial Fists had constructed across the vast Yedig Expanse to the west of Traitor’s Gate and the Praesidium Arx. Each was a miniature fortress unto itself, with its own walls, cannon and a sensor array tied into the strategium of the Praesidium Arx, in effect they were the eyes of Lord-castellan Garrius. In striking at these isolated outposts the Traitors sought both to blood their blades and to blind the eyes of the Loyalists, while in return the outriders of the garrison fought to preserve the outposts and to track the movements of the Traitors in the wilds of Cthonia.

The leading edge of these battles were the Alpha Legion and Raven Guard, both Legions masters of the sudden strike and hidden ambush. Incursus and his headhunters struck at will across the wastes, ambushing supply convoys and Loyalist patrols with deadly ease – often being reported as present in multiple locations simultaneously. The Raven Guard’s mor deythan reaped a similar toll of Traitor lives, their skills at tracking and stealth second to none, with many Traitor raiding parties trailed to their hidden bases and slaughtered as they rested. Yet, the struggle that came to mark these rival Legions was the private war fought by Incursus and Kaedes Nex, the assassin of the Raven Guard, as the two strove to outmanoeuvre and eliminate the other. From the infamous siege of outpost Phi-19, to the brutal eight-day ambush at the Serpent’s Jaws, the two elite marksmen and killers stalked each other and wreaked havoc enough for a whole company of the Legiones Astartes, though neither would manage to land a decisive blow upon the other.

Yet, the outriders of the Imperial Fists, the Golden Griffins of the 19th Company, and the heavy assault cadres of the Sons of Horus 5th Chapter were fearsome foes in their own right. The indefatigable outriders used their speed to race from outpost to outpost, breaking Traitor sieges with the volleys of their guns and harrying the enemy wherever they were to be found. Many an isolated garrison gave thanks for the flash of gold on the horizon that marked their arrival, just as many a Sons of Horus raid-master cursed the thunder of their engines as it forced the call for a swift retreat. By contrast, the warriors of the Sons of Horus 5th Chapter made no attempt at stealth, using their

Defeat is ever a possibility. Very well. A veteran warrior and Son of Cthonia faces it with the stoicism of the true warrior.’

- Attr. Vherren Ashurhaddon, Master of the True Sons of Cthonia

jump packs to bound across the wastes and announcing every assault with blaring vox horns. Their foes knew that the sound of their horns was a death sentence, for once sounded they did not retreat and left nothing in their wake but death.

With the outposts of the Imperial Fists as islands amid the vast empty wastelands, the battles between these forces raged between them, both sides seeking to control these key installations and deny them to the enemy. Each feint was matched by a riposte from the enemy, each victory returned in kind and each gain in ground followed by a loss elsewhere, a bloody stalemate that neither side could break. Yet, it would take only a slight shift in the tide of battle to tip the equilibrium and rekindle the fury that had marked the siege’s first battles.

That Which Waits Below

Even as the war was fought on the plains above, so too was it fought in the silent darkness below. The maze of passageways, some barely large enough for a single warrior to pass and others large enough for small vehicles to travel down, extended all across Cthonia and its extents

were well known to the Sons of Horus veterans, providing a strategic advantage over the Imperial Fists. However, there were few places where large bands of warriors could pass from the surface to the underworld, and even fewer that would serve for the transfer of heavy equipment – the most prominent being the sub-gate below Traitor’s Gate. Within easy reach of the Traitors’ landing zone, only the great sinkhole known as the Serpent’s Jaws allowed the Sons of Horus access to the underworld, as well as being a nexus of trade among the local nomadic tribes, and the Sons of Horus were quick to claim and garrison the area.

Scouting teams made up of the oldest veterans among the Sons of Horus were dispersed through the tunnels, seeking out old haunts and allies from times long past. These sons of Cthonia would quickly discover several key facts, the most important of which was that they were not the only Traitor force on Cthonia. Deep beneath the surface of the planet, the remnants of the original garrison still lurked, though they had long since been reduced to a few thousand warriors using scavenged weapons and equipment to mount ineffective raids on the surface. Their commander, Centurion Boros Kurn, had his fastness

in the ancient mining tunnels that lay near the ancient core of Cthonia, in the so-called Tyrant’s Den where only natives of that world knew the safe tunnels and the Loyalists could not venture. This was a secret Vheren concealed with great care, making certain that his own scouts did not alert the Imperial Fists to this dark fortress beneath their very feet.

These holdouts had been fighting Lord-castellan Garrius for almost a decade from their hidden base and supplied Vheren with a wealth of new information and strongholds, as well as new warriors to call upon – both the surviving Sons of Horus and the Cthonian gangs that fought alongside them. Many of these had been wrought into Inductii warriors with a speed that had left them less stable than those that fought on the surface, but in numbers that Garrius could never have suspected. The network of hidden villages and fortified underground boltholes was a mirror to the Imperial Fists’ outposts on the surface, but one controlled by the Traitors, and just as above it was one that was under siege. The Imperial Fists mounted expeditions into the underworld to burn out the Sons of Horus that remained and to control the vast population that lurked beneath the surface, led by the veteran rangers of the Imperial Fists 5th Company, warriors whose training in zone mortalis engagements served them well in the underworld. Now joined by the esoteric power of the Thousand Sons at Garrius’ orders, the Traitors that lurked in the underworld had been hard pressed, with many of their fastnesses burned and broken by arcane fire.

To match the powers wielded by the Thousand Sons, Archmagos Draykavac unleashed a tide of vorax-automata into the labyrinth beneath the Yedig Expanse. Unhampered by the darkness and immune to the sorcerers’ wiles, these soulless machines were programmed to remain within a set zone, avoiding the hidden underground strongholds of the Sons of Horus, and slaughter everything they encountered. Were one to be destroyed it would only summon more of the machines, driving them into an inhuman frenzy, a tide of metal claws that never tired or relented. The sheer number of automata, their iron claws undaunted by the warp-flames of the Thousand Sons, forced the Loyalists to keep to the larger, upper galleries to the east where their heavy guns and kine shields could stand off the horde. Driven not by loyalty or duty, the automata churned beneath the Yedig Expanse killing and burning, driving back the Loyalists but also slaughtering the Cthonians that dwelt in the darkness, a price Draykavac considered of little concern if it resulted in victory. Vheren, however, baulked at the sacrifice of the Cthonian blood he hoped to use to revitalise his Legion, but was forced to concede that without victory it mattered little if a few thousand Cthonian nomads perished.

The Key to Victory

Once more the warriors of the Imperium turned to the destruction of that for which they fought to grant them success, though Vheren reasoned that the sacrifice of one small section of the underworld was not too high a price for victory. The slaughter below would be the key to a slaughter above, for where the Imperial forces had been able to hold the Traitor skirmishers to a stalemate before, Draykavac had handed Vheren the perfect weapon to turn the tide. Near a month had passed since the Traitors had made landfall, and now their munitions were replenished, though they lacked the proper facilities to fully repair the damage done to their titans, but to linger in this war of strike and fade would soon see them exhausted again. Fortunately, between the intelligence gathered by the raids and that supplied by Boros Kurn, a number of key weaknesses in the Imperial defences had been identified.

The ferocity of the Raven Guard’s defence to the north and the tanks stationed to the south had made plain the strength of the Loyalist defences there, but in the centre the Alpha Legion raiders had met far less resistance. Indeed, some warbands of the Sons of Horus had ventured past the outposts in the Yedig Expanse to within sight of the outer walls, noting the limited number of

defenders present on the parapets. However, in order to exploit this weakness and bring the full force of his host against the walls, Vheren would first need to eliminate the fortified outposts so they could not warn of his advance or stall the progress of his warrior with lengthy sieges. At least a half-dozen would need to be seized or destroyed in quick succession to guarantee the surprise of any assault.

Vheren laid his plans carefully, but with the characteristic swiftness that marked all Legiones Astartes operations. Incursus and his headhunters were ordered to step up their attacks in the north, while the remaining Traitor titans, including the immense Imperus Nox, were mustered to the south of Shaitan’s Bowl, both stratagems to draw away as many of the defenders as possible. Meanwhile, swift columns of the Sons of Horus and Word Bearers moved across the expanse, taking positions to fall upon the outposts near-simultaneously so that no warning could be broadcast. The final touch was provided by Archmagos Draykavac, for the decisive blow would not be from without – but from below.

The first the small Imperial Fists garrisons of outposts Phi-19, 21 and 36 as well as Theta-03, 07 and 09 noticed was a sudden eruption of ash-grey soil within the walls of their small fortresses. The churning prows of termite assault transports broke the surface, their drills throwing a cloud of dirt into the air, even as vorax-automata clawed their way clear of the new tunnels left in the termites’ wake. The compounds overrun with whirling automata, the Imperial Fists sprang to the defence, bolters hammering out deadly accurate volleys, only to find the Sons of Horus at their back, clambering atop the now deserted walls, the Loyalists trapped within their own fortifications.

Almost all of the outposts fell within an hour, only the defenders of Theta-09 managing to hold out for a frantic hour of desperate battle, selling their lives dearly in order to transmit a brief and garbled warning. Yet, despite the signal no rescue force came to their aid and the distant outer walls were silent and undisturbed – their defenders apparently unaware of the slaughter occurring on the expanse or the fate that had been decreed for them. The Sons of Horus granted their foes the only

mercy a warrior of Cthonia knew, a swift death, and in short order the key outposts were either destroyed or in Traitor hands.

Tech-magi from Cyclothrathe came forth to dissect the cogitators of the captured bases, culling what data they could even as Vheren gave the order for the main assault to begin. Three full chapters of the Sons of Horus and the Word Bearers of the Flayed Hand, all aboard armoured transports, surged forwards. Their target was the central section of the outer wall, the weakest point of the defences, and with Vheren at their head they meant to leave it and the hopes of the Loyalists in ruins.

A Break in the Wall

Like the smaller outposts that had already fallen, the Imperial Fists’ outer wall was not a single contiguous fortification like the inner wall but a series of separate fortresses. These were strategically placed across the wastes to disrupt any enemy attack before it could reach the inner walls and to serve as bases from which the Loyalists could counter-attack once an enemy assault had stalled. Each was a huge structure, capable of sheltering a thousand warriors of the Legiones Astartes and proof against all but the most powerful cannon, a master-work of siege craft erected by the artificers of the VIIth Legion. Even the full might of the Traitor host would pay a bloody price to reduce such bastions by storm, leaving them ill-equipped to face the even more daunting fortifications of the inner wall.

However, the bastion at the centre of the wall stood vulnerable to attack, for Garrius had apparently recalled many of the defenders to the defence of the Praesidium Arx or Traitor’s Gate. Atop the central wall-fortress, Bastion Aleph-prime, Consul-captain Adarus led barely five hundred warriors, his command a punishment as the lead officer of the failed battle at Shaitan’s Bowl. Such a force was barely sufficient to man the defences, and left the defenders with no reserve to fall back on should they come under heavy assault. The neighbouring fortresses had been similarly stripped of their troops, though not to the extent of Adarus’ command, which seemed to onlookers from both sides to be a spiteful death sentence for that veteran commander.

Given this obvious weakness, Vheren ordered the main attack to fall upon the central fortress. The main Traitor force would concentrate there, seeking to smash apart the defences and secure a clear path to the inner wall, while smaller forces screened their flanks to ensure they did not fall prey to some trap set by the Loyalists. Traitor armour and Cyclothrathe automata formed these flanking forces, inflexible but indomitable bulwarks that would block any attempt to outflank or entrap the heavy infantry of the Legiones Astartes that advanced upon Bastion Aleph-prime. As expected by the Traitors, their destruction of the outposts had seemingly given them the advantage of surprise, and Bastion Aleph-prime stood alone, with the Loyalists dispatching no relief force as they took up positions for the assault.

Mordakar of the Word Bearers gleefully took up a position at the forefront of the attack, unleashing a new terror onto the battlefield. The doors of his crimson spartan assault transports yawned wide and spewed forth a tide of madness, Space Marines warped and twisted into a mockery of the proud Legiones Astartes they once were. Armour bulging and breaking as new, horrific forms burst forth, the Word Bearers vanguard swept across the wastes towards the towering walls of the bastion, driven not by duty or honour but by a raw hunger for death. This red-fury consumed them wholly and tore away the tactical prowess that had once made them the greatest warriors known to humanity, and as gunfire from the wall struck the lead creatures it barely slowed them.

Blood for the Sons of Cthonia

At the edge of the attack, brute automata bearing the grim heraldry of Cyclothrathe and shoulder-mounted plasma cannon began to bombard the towers that anchored either end of Bastion Aleph-prime. Return fire from autocannon and volkite blasted back, staggering the massive automata but failing to break their formation, the gun crews in the towers unable to fire in support of the walls as they duelled with Cyclothrathe’s monsters of iron. So, under cover of Cyclothrathe’s guns, the Word Bearers reached the walls themselves – sixteen feet of sheer ferrocrete without flaw. Undaunted, the transformed Space Marines did not slow, tearing at the wall with daemonic claws and using their dead as platforms to reach higher, ignoring the precise boltgun fire that hammered down at them from the parapets.

As impassive as his foe was furious, Adarus of the Imperial Fists barked orders, and a new force took their place on the walls. Smaller in stature than the Space Marines of the Imperial Fists, with long cloaks to hide their augmetics, the siege engineers of the Charonid Sentinels hauled forwards dozens of arcane canisters, each triple sealed and forged of adamantium. The sentinels cast them from the walls and into the seething mass of clawed flesh below, where they erupted in searing flame that crawled from body to body like a live-thing – phosphex bombs, the terror of Old Night unleashed once more. The hungry flames consumed the last of the Word Bearers, leaving only charred corpses, some of which still clawed weakly at the walls even in death.

This was the signal for the Sons of Horus to attack, for the Word Bearers had forged a path to the foot of the wall with their bodies. With a great roar the Sons of Horus began their advance, the ranks of sea-green surging forwards in unison, well over three thousand strong and with more waiting in reserve. Yet, this was no berserker charge, the axe-wielding despoilers and elite reavers advanced slowly in disciplined formation, covered by volleys of bolter fire from Inductii squads and lascannon fire from spartan assault tanks. The brutal songs of Cthonia were their marching hymns, paeans of glory and blood that echoed across the wastes as they went into the stinking clouds that suffused the battlefield.

Precise fire from pre-sighted heavy guns tore into the Word Bearers’ charge, the blasts tearing limbs from the monstrously transformed Space Marines and punching shrapnel through power armour to shred bodies apart. Yet, many of the wounded ran on, oblivious to the terrible wounds that marked them, howling not in pain, but in blood-lust. They ploughed through fields of trip-mines that hurled themselves into the air and detonated at eye-level without pause, headless corpses littering the wake of their charge, and threw themselves headlong into moats filled with iron spikes, the dead filling them so that others could wade through the gore to reach the wall. Every layer of the Imperial Fists’ cunningly laid defences was breached, not with skill but with a casual brutality that was sickening to behold.

Praetor Mordakar and the veterans of the Flayed Hand watched stoically from the rear, no blade raised to aid their brethren, no shell spent to cover their advance. The Word Bearers simply chanted, a grim dirge in the tongue of Colchis that sent a chill through even the hardened warriors of the Sons of Horus that waited for the order to attack, and forced black armoured taskmasters to restore order with violence among the Imperial Army reserves. What others saw as wasteful, Mordakar saw as a blessing, an offering to the new gods that would usher in the chosen future and aid the final ascension of Horus. Black smoke and the stink of burned and broken flesh filled the air of the battlefield, a bloody mist rose and tinted the sky red, and Mordakar smiled to see it all.

Those songs were matched by the warriors in yellow on the distant walls, many of which had been raised on Cthonia, different from their fellows below only in the colour of their armour. For all that they shared, they offered no quarter to each other, and the sons of Cthonia slew each other with abandon – marksmen below picking off warriors on the parapets, while those above dropped grenades and thermic charges upon their once-brothers when they reached the walls. The slaughter was great, but sheer numbers pressed the assault home. The Sons of Horus blasted holes in the wall with shaped charges, while breachers warded off fire and bombs from above with their wide shields locked together.

Chieftain Ryaeve led the way forwards as the Sons of Horus breached the fortress and finally came to grips with their foe, his axes blooded on the enemy Inductii that sought to bar his path. His warriors proved their mettle as they fought a path through the enemy and into the guts of the fortress, though the resistance they met seemed less than would be expected from such a large fortress, even if each yellow-armoured Inductii fought with the determination to match his sea-green counterpart. Ryaeve sought the ancient veteran Adarus, seeking a worthy trophy for his collection and yet the consul-captain was nowhere to be found. Still, his warriors had seized victory and he cast the broken body of the last defender

from the walls, a signal to Cadre-captain Vheren and a bloody tribute to those that had died to claim this piece of Cthonia back from the foe.

With the fortress broken and aflame, the remaining Imperial Fists and their allies fell into retreat, their numbers too few to hold and much of their munitions store exhausted in destroying the Word Bearers onslaught. Behind them came the Traitor host, pouring through the broken fortress as they sought to capitalise on their victory, their numbers and formation constrained by their fervour to crush the foe. Aleph-prime had fallen, and the path to victory seemed clear. Even Cadre-captain Vheren felt the savage thrill of victory rise up within him, urging him on as he advanced with the second wave.

As he had vowed so would it be – the hopes of the Loyalists now lay in ruins, trampled beneath the feet of his warriors as they strode forwards to victory.

part V

The Sons of Cthonia

“At the final moment, when victory shines so bright it blinds those that seek it, that is the most perilous time.”

Attr. Consul-captain Imran Adarus of the Imperial Fists

963013.M31

The Bastion, Aleph-prime, lay in ruins. One vital hole had been punched into the Imperial Fists defences, through which Vheren Ashurhaddon hoped to press the attack of his Sons of Horus mechanised companies. Rather than besiege and destroy each of the outer bastions in turn, he would obliterate the weakest and risk concentrating his troops at one point in the line so that he could outflank it and render the remaining outer bastions impotent. It was a bold strategy that relied on the initial attack being conducted with complete surprise, and that the remaining bastions of the outer defence line either lacked the forces or orders to move against the Sons of Horus’ assault. With the data extracted from the fallen outposts and the findings of his own scouts, Ashurhaddon believed the bastions had been stripped of their troops, and the lack of response to his attack on Aleph-prime proved his assumption true. A proof bought with the lives of the hundreds of Imperial Fists Inductii that had fought to the death at Aleph-prime.

Now, Vheren Ashurhaddon committed the bulk of the three chapters he had mustered to the attack, releasing his reserves and ordering all commanders to make haste into the breach. Warriors flooded through the broken gates of Aleph-prime, Space Marine and Traitor army units alike, all drunk on the heady thrill of victory and eager to be part of what seemed the decisive battle. Sweeping out onto the thin strip of wastes that separated the outer bastions from the immense inner wall, the various Traitor units had orders to regroup and establish proper lines of communication and attack before pressing on, but instead many continued to charge blindly forwards. For, amid the broken grey plains of Cthonia the remnants of Aleph-prime’s garrison, scarcely two hundred Imperial Fists with Consul-captain Adarus at their head, waited at bay – too slow to reach the safety of the inner wall without transport and too few to hold the Traitor host at the breach.

Drawn to the glory of the kill and the brutal consummation of the battle, the blood-mad Word Bearers and Sons of Horus Inductii, who lacked the discipline of their veteran kin, descended upon the foe placed before them. Their orders were forgotten in the frenzy to claim the honour of final victory, and forced the host to follow in their wake, strewn out piecemeal across the plain as the slower heavy armour and terminators were left behind in the headlong rush towards glory. Adarus and his handful of warriors held firm before the oncoming storm, the ancient veteran’s calm orders and stoic demeanour all that kept the Inductii in Imperial yellow steady, for none would leave their place while he stood unbowed before the certainty of death.

Vheren received only scattered reports of the situation, his command unit still in place at the ruins of Aleph-prime marshalling the warriors of the second wave into place. The triumphant calls of his errant vanguard mixed with the querulous demands of the abandoned support troops on his multi-spectrum command vox, the carefully planned attack becoming more chaotic than the veteran commander liked. Yet, Vheren could not see how two hundred warriors, no matter how determined, could stop the Sons of Horus now. Soon they would be at the gates of the inner wall, the defenders demoralised and unprepared for the assault, and the final stage of his conquest would be set. He would let his commanders have their taste of glory, while he would savour the greater victory to come when he presented a conquered Cthonia to the Warmaster once Terra had fallen and the Imperium belonged to the Traitors. Then his command vox fell abruptly silent and the Traitor vox-net collapsed into static.

The Most Perilous Time

Before Vheren could react, a series of sudden catastrophic detonations was triggered across the plains, sending up a vast cloud of debris and dust that obscured all from his view. At first the Traitor warlord thought he had blundered into another minefield, but the explosions were far too large and distant from the advance of his columns, and the Imperial Fists had themselves only just fled through the area. Instead, as the dust began to clear it revealed no sprawled corpses in sea-green, for the scattered Traitor charge was unharmed, but now surrounded by serried ranks of earth-stained yellow. The explosions had opened a series of tunnels, from which those warriors supposedly withdrawn to the Praesidium Arx emerged to bring the fight to the Traitors.

Silence reigned on the battlefield for a fleeting moment, dust settling upon armour and waiting cannon, and then an officer of the Imperial Fists barked the order and thunder descended upon the Traitors. The first volley tore into the Traitors, but their dispersed formation served to limit casualties, though a lesser force would still have been broken by the sudden salvo of bolt fire that cut down unprepared warriors left and right. Instead, with their vox-net neutered and command silenced, the warriors of the Sons of Horus and Word Bearers reverted to base instincts or long ingrained discipline. The Inductii and

Word Bearers in the vanguard charged, while the veterans of the Great Crusade fell into close order ready to repel the foe, and the host descended into chaos as each unit fought its own battle, isolated from their allies.

From the broken battlements of Aleph-prime, Vheren could only watch as his strategic gamble turned to disaster. All attempts to access or restart the Sons of Horus vox-net and tactical command systems had failed, his techmarines engaged in battle against a ferocious data-phage that threatened to entirely disable their systems, a cybertheurgic weapon that must have come from outside the Traitor network. The entire attack was a trap, from the feigned weakness of the walls, with the missing warriors instead secreted in hidden tunnels and underground barracks, to the fall of the outposts that allowed the Traitors to pillage the Loyalist data-banks where the data-phage had been planted. Hundreds of loyal warriors sacrificed just to lure the Traitors to this point, away from the support of their titans, where they could be bled and perhaps harmed so severely that the siege would have to be abandoned.

The final link of the trap fell into place as Imperial Fists huscarls emerged from vaults beneath the ruins of Aleph-prime to assault Vheren’s rearguard, seeking to deny any escape to that section of the Traitor host now trapped

on the plains. At the head of the huscarls, in their heavy cataphract plate, was Garrius, come forth at last to preside over his victory, his energy-sheathed fist pulverising ceramite plate and snapping the limbs of his foes with sickening ease. The two warlords came face to face at last, Vheren desperately marshalling his bodyguards to cover a general withdrawal, while Garrius loosed his pent-up fury in an attempt to clear a path to his nemesis. Power fields clashed in an actinic shower as axe met fist, around them the warriors of Cthonia both in green and in yellow hacked and cut at each other in a dispassionate melee, the jaws of Garrius’ trap now at the Traitors’ throat.

Evenly matched in fury and cunning the two warlords shed each other’s blood, Vheren’s axe piercing the joints of Garrius’ greave, while in return Garrius’ fist crushed Vheren’s ribs with powerful clubbing blows. Yet, despite the violence of their meeting it would be words that cut deepest, with Garrius gloating, “See how well the sons of Cthonia fight in yellow, when you are dead and forgotten they will all make fine Imperial Fists.” In retort Vheren spoke only a few words:

“They will never be yours.”

The Ashes of Victory

With the host in disarray, its forward elements cut off in the wasteland between the inner and outer walls and its commanders shorn of the ability to contact their troops, it seemed the Traitors would suffer a crippling blow. However, Vheren had foreseen the possibility of a trap, though he could not have imagined the scope of Garrius’ deception, and was now at the mercy of those commanders placed on the flanks and rear of his host to screen the advance of the Sons of Horus. To the rear waited Praetor Mordakar and the veterans of the Word Bearers that had not been given over to the horrific transformation that had overtaken the lesser warriors of that Legion, while on the flanks were the automata of Cyclothrathe under the banner of Archmagos Draykavac, warriors known more for their callous disregard than for fidelity to their allies.

For a moment it seemed they would simply watch as the Sons of Horus were mauled, watch and preserve their own strength. Then, the banners of Colchis were raised high and the ranks of veteran warriors in precise formation let loose a thunderous cry, “Tempestus Sangis”, and Mordakar himself stepped forth and carved a bloody rune across his scalp with a jagged combat blade. As the blood of their lord struck the ground the Word Bearers marched forth, the grim dirge of Colchis loud as it rang across the battlefield, the advance as much ritual as military action. The roar of their guns was their catechism and the blood spilt, their own and their foes’, the offering they made to the dark gods to which they were pledged.

The Second Seal

Just as Shaitan’s Bowl had been, the area beneath Aleph-prime formed another occult nexus, the maze of tunnels beneath the surface taking the form of a Colchisian rune of certain significance. When Vheren ordered the assault on Aleph-prime, Mordakar was amongst the most ardent supporters of the attack, volunteering his own warriors to form the vanguard. It would be power gathered from the First Seal that allowed for the transfiguration of so many of the Flayed Hand, all to see the Second Seal made real in the earthen flesh of Cthonia. At the end of Vheren’s failed attempt to break the walls of the Imperial Fists, as blood beyond easy measure stained the grey soil, Mordakar would see the seal consecrated with his own blood, marching willingly towards death for the sake of Erebus’ hidden design.

Yet, the pace the Word Bearers set was slow and sombre, and while their guns ate away at the fringes of the Loyalist force that enveloped Aleph-prime and trapped the Traitors between the walls, they would not break it alone. Vheren saw their advance from atop the walls, as Garrius slammed blow after blow against his guard, and knew that he would not survive the battle. True to the old ways of Cthonia, he mustered what remained of his strength, that he might make such a fight that even the foe would remember it, but a shriek that rose to a deafening pitch forced a pause in the combat. Approaching from the far flank was a swarm of metal warriors, skimming across the wastes on jets of blinding flame at a speed that no Space Marine could have matched, the scream of their jets preceding them.

Slaved to the orders of their archmagos and capable only of slavish obedience, the thallax careened into the heart of the fighting with lightning guns flaring. Dozens were shot from the sky by Imperial Fists marksmen, the metal warriors erupting in flames as their jet packs failed, and scores perished in the melee as yellow-plated dreadnoughts tore them apart, but their sheer numbers and wanton disregard for their own survival turned the tide of battle. Vheren and Garrius were forced apart by the press of warriors and the Imperial Fists fell back, joining the bulk of their brethren out on the plains betwixt the inner and outer walls.

Moreover, Archmagos Draykavac, following on the heels of his minions, was able to cleanse key channels of the Sons of Horus vox-net, and Vheren was once more in contact with his commanders. Without delay he sent the command for withdrawal, ordering those commanders in the van to fall back to Aleph-prime lest the Imperial Fists destroy those isolated units. Across the plains, where brutal melees and raging close-range firefights were reaping a toll of both forces, the Sons of Horus began to fall back – not in frantic retreat, but with the slow deliberate discipline of warriors. Only those at the very forefront of the advance found themselves caught, with Chieftain Ryaeve commanding a rearguard of warriors from several mauled units; veterans, Inductii and Cthonian Headhunters all made equal in the desperate battle to hold the Loyalists at bay, all sons of Cthonia be they Space Marine or Solar Auxilia.

Armour rent and broken, axes chipped with flickering and erratic power fields, Ryaeve and those that fought at his side had little chance of survival. Their desperation gave them strength, and each warrior of the rearguard that

fell took at least one of the foe down with them, fighting without restraint or hesitation. Warriors threw themselves at dreadnoughts to give their brethren a chance to strike the behemoths at their weak points, and battered justaerin in cataphractii plate acted as shields for auxilia Headhunters. Consul-captain Adarus, leading the Loyalist onslaught, saw in their bravery the last embers of the Luna Wolves, whom he had once known as honourable warriors, and stepped forth to face Ryaeve in a duel.

The fighting around them paused as the two warriors faced off, and Ryaeve threw himself forwards, rage and hatred powering his blows, to be met by Adarus’ calm distaste, the moonsilver blade wielded by the Imperial Fist ancient parrying and blocking each cut. With a single two-handed strike Adarus sundered Ryaeve’s guard and pierced his plate, leaving the Sons of Horus warrior bleeding on the grey soil of Cthonia. To the unskilled it might have seemed that luck alone saw Ryaeve survive the blow, but rather Adarus’ skill with a blade had allowed him to strike a grievous blow that while enough to disable the Sons of Horus warrior, would not prove fatal. Standing over the fallen chieftain, his yellow-clad retinue poised to slaughter the last few sea-green warriors that stood in the Traitor rearguard, Adarus rebuked his foe.

“Once I fought beside the wolves of Luna and counted them among the finest warriors of the crusade. Oaths I have sworn that now weigh heavy upon me. What I see before me is less than those I once swore to protect, but in their honour I gift you a chance to be worthy of their legacy. Begone now, for I tire of your presence.”

The Voice of Terra

The Sons of Horus withdrew from the field, carrying their wounded chieftain and leaving their dead scattered across the plains. His foe now reinforced by the Mechanicum and Word Bearers, and with surprise lost, Garrius did not give chase and instead withdrew his own forces in good order to the inner walls. He never intended to hold the outer wall, for he knew the enemy titans would return, and now he fell back to the inner wall with ample numbers, swelling morale and a reduced foe. He had succeeded in bleeding the Traitors, though the decisive blow had been snatched from him. His ire would be felt by his own men, most especially Consul-captain Adarus, whose honourable conduct had cost Garrius the satisfaction of slaughtering the rearguard in front of the Traitor host. Those who he felt had not prosecuted the battle with enough fervour he set as sentinels on the first gate of the inner wall, where they would be first to receive any Traitor counter-attack.

While Garrius made his preparations, the majority of the Traitors were forced to return to the fortresses of their grounded shuttles and conveyors, with only a few veteran units left to keep watch on the Loyalists while under the guns of the Praesidium Arx. There the magi of Voss and Cyclothrathe laboured to purge their wargear of the curse of Graia, for while it remained in their vox-net and command relays the Traitors would be at the mercy of Garrius’ stratagems and deceptions. For this and the aid lent to him by Cyclothrathe in battle, Vheren was compelled to recognise Draykavac’s claim to the resources of Cthonia, for while it angered the magi of Voss the Sons of Horus warlord’s sense of honour would not allow him to ignore the debt he owed. Burdened by the politics of command, Vheren left his lesser commanders to prosecute the siege, with raids against outlying Loyalist positions staged mere hours after the withdrawal.

Without doubt the battle would have been rejoined in earnest after only a brief pause, the bloodshed unending, save for a singular occurrence. Through the veil of the Empyrean came the voice of Terra, a message so terrible that both forces on Cthonia were brought to a standstill by its words, both Loyalist and Traitor alike stunned by the reality of what it represented. The unthinkable had come to pass, that which many among the hosts had wished for or feared but that none had ever truly believed could truly come to pass. Horus had landed on Terra and now lay siege to the very palace of the Emperor himself. The Horus Heresy was in its final movement.

The End of Hope

That final message received by Cthonia from Terra had been broadcast from the Opal Tower, on the outer precincts of the palace, by a secondary Astropathic Choir, and bearing all the code-memes and authentication imprints to prove its veracity. It was one of a flurry of messages sent as the mighty hosts of Chaos and destruction set foot upon Terra, but the only one to pierce the Ruinstorm and reach Cthonia, weak and distorted though it was by its passage. What follows is a transcript of the transliteration presented to Lord-castellan Garrius:

“The sky burns. The sun shines red as blood. All the fiends of hel itself have been loosed against us, led by the prince of traitors himself. All the long years of our struggle are reduced to this, one battle that shall echo across history until the stars themselves grow dim. This is to be the finest hour of the Imperium, and those that die in its defence shall live forever in glory.”

Garrius took to the battlements of the Praesidium Arx, there to brood on the fate of his Primarch and Emperor for days, while Sul Kontep and his turncoat Thousand Sons secluded themselves within the Pharos Obscurus in futile attempts to contact Terra for themselves. Shade-captain Nethkal led many of the garrison’s warriors out onto the plains, there to hunt and kill whatever Traitors crossed their path, blood-mad with grief and rage. Only Adarus faced the unknown future with calm, his resolute determination a balm to those that manned the defences of the Praesidium Arx and the inner walls when all sanity seemed shattered and broken. What Vheren had been unable to achieve with cannon and blade, to break the spirit of the defenders, had been brought about in moments by a few short words.

Even amongst the Traitor host was discord sown by the news, for Vheren had become consumed by the idea that he must take Cthonia before the Warmaster faced his Father, the Emperor. It was an obsession fed by Mordakar of the Word Bearers, who himself had been charged with fulfilling his own Legion’s desires on Cthonia before that fateful duel could come to pass. It fell to Chieftain Ryaeve and Incursus of the Alpha Legion to fend off the Loyalists whose rage sent them reaving across the plains, both sides bloodied by the frenzied brutality of these sudden skirmishes.

A pall fell across both camps as high-born lords and simple soldiers alike struggled to find the will to continue the fight when all their struggles had been reduced to insignificance by a battle close at hand and yet utterly beyond reach. Both forces would wait in vain for more news, but Terra would speak no more and there would be no further word of Horus’ victory or his defeat, only a grim silence that enveloped Cthonia and all the systems about it. Many wondered if the war had already been decided, if the blood they shed on Cthonia had any meaning other than to feed the wordless hatred that had filled their hearts for the last years of the Horus Heresy. Others wondered if perhaps this sudden silence in the void presaged some new and terrible calamity, that perhaps this age of destruction would never end and the darkness of the future held for them only war.

part VI

The Eye of the Storm

“For the weak, defeat is final. For the strong it is but a brief pause on the path to victory.”

Attr. Incursus of the Alpha Legion

003014.M31

Stricken by the knowledge that the climactic battle of the Horus Heresy was unfolding even as they spilt futile blood on Cthonia, the warriors of the Legiones Astartes were presented with a dilemma they were ill-equipped to face. Always they had faced adversity head-on, secure in the knowledge that by force of arms they could prevail against any foe – but in the potential defeat or even death of their cause they beheld a foe that blade or bolt could not stay. Were Horus or the Emperor to fall, then what would become of their servants? Without a cause for which to kill would they become nothing more than marauders, doomed to an eternity of senseless blood and death?

The warriors of the two hosts found their own answers, often following the lead of those warriors of note that had proven themselves in the long years of the Horus Heresy. Some sought to abandon Cthonia and the fighting on Terra, though both Garrius and Vheren denied such demands, with Vheren going so far as to have Archmagos Draykavac disable the thrusters of the larger landing craft, leaving the Traitors with no option but victory. Praetor Mordakar, in support of Vheren’s plan, urged them to turn their anger instead upon the foe placed before them, seeking to keep the blood flowing upon the grey soil of Cthonia. The Word Bearers and more bloodthirsty Sons of Horus took their fury to the wastelands, harrying and raiding Loyalist patrols and scouts. Vheren, allowing his more headstrong warriors to occupy Garrius’ troops, instead began a new series of preparations and sent his emissaries deep into the underworld.

Garrius, his own simmering rage and dissatisfaction bolstered by the knowledge that all he had sacrificed in order to hold Cthonia might have been in vain, was forced to confront his own officers. Many of them refused to sit idle as their Primarch fought on Terra and argued for an immediate assault on the Traitors with all able warriors, regardless of the fact that this would almost certainly result in the destruction of the garrison as a fighting force. Despite his own desire to fight, even if it could not be at Dorn’s side, Garrius forbade any large scale attacks but did assent to a series of probing attacks both to keep track of the Traitors and to allow his men to vent their anger and frustration. To each such attack Garrius assigned a detachment of the Silent Sisterhood, for their cold aura dampened the fervour that might otherwise lead the normally stoic Imperial Fists to disaster.

Of all the warriors on Cthonia, it was the newly blooded Inductii that were least affected by the word from Terra. They had fought no glorious crusade nor ever laid eyes on the Emperor or even their own Primarchs, for them the fall of Terra had no meaning. All they had known was the war of Space Marine against Space Marine, and even should the Emperor or Horus fall in battle their war would continue, for them there was no victory or defeat – only survival. Where others raged at the foe or their own inability to join the fight, the Inductii simply prepared for the next battle with a simple pragmatism born of their rapid hypno-indoctrination and training. The Imperial Fists’ neophytes had never even left Cthonia and knew that likely they never would, for that world would be their grave regardless of the outcome of the war on distant Terra. The Sons of Horus, by contrast, had seen the full brutality of the Horus Heresy with all of its callous indifference to their suffering. For them Cthonia was the end of their war, a final reward that they might walk on the land that had given them identity, and more important than the fate of a distant world whose golden years had long since ended.

So, as Terra burned, the ferocity that had marked the war on Cthonia waned, as though the galaxy had turned its gaze from Cthonia to fix upon the ancient home of Mankind. For a brief moment a tense peace settled over Cthonia, the war limited to bitter skirmishes and abortive clashes that failed to lead to any decisive confrontation. The warlords of Cthonia, both Garrius and Vheren, knew that the news from Terra would force them to action but neither wished to play their hand first, for when next they met in battle it would likely decide the fate of the war on Cthonia – either to redeem Garrius in the eyes of his Primarch or to grant Vheren the prize he needed to restore the honour of his Legion.

Blood in the Wastelands

Abjured from open battle, the warriors of both camps fought a quiet shadow war across the wastelands of Cthonia. The ruins of the outer wall and the abandoned underworld outposts were the battlegrounds, each a worthless trophy that was taken, lost and retaken merely to spite the foe. No thought was given to strategic objectives or war goals, just in the number of the slain and the bloodying of blades. It was slaughter for the sake of slaughter, and only the Word Bearers took any real joy from its prosecution, whilst for the Sons of Horus and even the warriors of the shattered legions there was cold comfort left in killing, merely the abatement of the hollow wound that the Horus Heresy had left within them. Even Chieftain Ryaeve drew little satisfaction from those brief exchanges, the blood he spilled unable to salve the bitter sting of Consul-captain Adarus’ words at Aleph-prime.

For Ryaeve the battle on Terra meant little, it was but another trophy for Horus to grasp, while Cthonia he saw as his birthright and the trial by which he would prove himself worthy of the title Son of Horus. Yet, as he beheld the veterans of his own Legion and the concern they showed for the fate of that distant world, he saw in them a glimmer of something he could never be, of old glories and lost ideals that had nothing to do with the war he had been created for. There would be no grand triumph for the Inductii, even should Cthonia fall into their hands and restore to the veterans their lost home world.

Vheren had ordered Praetor Mordakar and those warriors that followed him to probe the inner walls, to mark their weaknesses and test their strengths, yet Mordakar made little effort to do more than expend lives in futile attacks on the walls. Cthonian Headhunters and other Auxilia units were thrown into the guns of the Imperial Fists at points of the wall that seemed strategically worthless, and even his own brethren were committed gleefully to suicidal attacks that did little more than spill blood. Chieftain Ryaeve and his Inductii suited Mordakar’s goals, but the bloodlust that had once dominated the chieftain had been dispelled by his defeat at Adarus’ hands and he had no intention of allowing the Word Bearer to sacrifice his troops. He kept his warriors from the slaughter, the casual dismemberment of the Traitor host for some occult goal, and focused instead on the walls where his careful attacks allowed him to count the guns of the Imperial Fists and to chart the weakest links of their defence. He also kept watch for the telltale glimmer of moonsilver on the parapets and the armour of a consul-captain.

Even as the Traitors sought weakness in their foe, so too did the Loyalists test them in return. The Raven Guard did not wait on the walls for the enemy, but instead hunted for them in the wild places of the wastes. They fell upon the wounded as they retreated from battle and preyed upon supply caches, always out of reach of the main body of the Traitor host like blood-soaked phantoms. Shade-captain Nethkal and the last of the famed deliverers wrought the vengeance of a Primarch who had long since forgotten them, cold and bitter warriors who killed with the dispassionate abandon that marked many veterans of the Horus Heresy. Matched against them were the warriors of the Alpha Legion, who though few in number were the equal of the Raven Guard in guile and stealth. As they had before, the two forces fought a private war, caring little for who would control Cthonia, a battle that culminated in the infamous Incubi-18 raid.

“Defeat teaches only one lesson: how to bend the knee. For the warrior there can be only victory or death, the last as honourable as the first.”

Excerpted from ‘The Red Sands: Annalects of Rage’, as recorded by Khârn of the World Eaters

The Incubi-18

The Incubi-18 was a golgotha class titan-conveyor, bearing the heraldry of the Warlord titan Domitus Carnae of the Legio Ulricon. Grounded during the initial stages of the attack on Cthonia, the Incubi-18 had been converted into a makeshift repair bay, the magi of Voss working day and night to repair the damage inflicted on their charges by both the loyal titans of the Legio Astraman and the combat drop Vheren had ordered. These towering war machines were the most intimidating weapon in the Traitors’ arsenal, rendered temporarily vulnerable as they underwent repairs.

It was a target the Raven Guard would risk much to strike, both to aid the Loyalist cause and as perhaps the ultimate coup in their hidden war with the Alpha Legion. Moreover, they intended to use the enemy’s own tricks to snatch such a victory. The Raven Guard deliverers had once trained alongside the Sons of Horus infamous justaerin and knew well their heraldry and tactics, for their own were based upon that creed. With mor deythan snipers staging a strike on the far posts of the Traitor camp, Shade-captain Nethkal and his cataphract-plated cohorts infiltrated the landing zone under the cloak of false colours and confusion. Once among the huge conveyors, they sabotaged the fusion drive of the Incubi-18 and slew its attendant magi and their automata guards before escaping by means of teleport beacons that whisked them through the æther to the distant Praesidium Arx.

The resulting explosion tore the Incubi-18 apart, destroyed a Reaver class titan and crippled two Warhound class titans that had been under repair. The furious magi of Voss and princeps of Ulricon demanded Cadre-captain Vheren punish the sentries that had failed to thwart the raid, and, reluctant to lose the support of the Mechanicum agents and their remaining war titans, Vheren had a full company of the Ydranian Seekers put to death. Incursus of the Alpha Legion took the raid as a personal insult, his Legion’s own methods used so effectively against the Traitors, and swore to avenge this insult to his pride and the Alpha Legion’s honour.

Yet, despite the ferocity of these skirmishes, the bulk of the Traitor host remained idle. Several thousand Sons of Horus veterans and heavy assault troops were even withdrawn from positions along the ruined outer wall that had cost Vheren so many lives to capture, leaving only Inductii, Auxilia and the forces of the Mechanicum to watch over the inner walls. Many among the Loyalist command staff saw this as a sign that the Traitors intended to abandon the assault until the Battle for Terra had been decided, or that the previous assaults had shown them the strength of the Imperial Fists’ walls and that they would seek other means to press the attack. Lord-castellan Garrius would take no chances, setting his own Inductii companies to hold the walls, undisturbed as they were by the change in tempo of the conflict and leaving his veterans to patrol the wastes and occupy the enemy in fruitless battles that could not threaten his control of Cthonia.

A Dark Shadow in the Void

As the pace of battle on the surface slowed to a crawl, the ships in orbit faced a new dilemma. Ever since the beginning of the invasion the Traitors had enjoyed complete orbital superiority, although the macro cannon of the Praesidium Arx kept them from low orbit over the

primary zone of conflict. Yet, in the weeks that followed the astropathic transmission from Terra, the orbiting ships had been subjected to a slow degradation of long range sensor and communications efficiency. Where once they had been able to perform deep scans for several light years in any direction, all attempts to probe space to the galactic south were now being jammed by some unknown force, all contact with Traitor outposts and fleets in that region of space had failed, with no response to either long-range macro vox or astropathic query.

It was as if a great darkness had settled over the southern reaches of the Segmentum Solar, blanketing the stars in silence. Unwilling to leave such a phenomenon unknown, the admiral of the fleet dispatched a trio of ships to investigate, the Sons of Horus frigates Void Howl and Star Wolf, as well as the Alpha Legion cruiser Sigma 9-14, with orders for the ships to investigate Traitor bases and staging posts in systems to the galactic south. The Void Howl and Star Wolf would never be seen again, but two weeks after their departure the Sigma 9-14 broke the æther at the edge of the Cthonia system, drifting there silently. Upon investigation the Sons of Horus fleet found what was left of the Sigma 9-14, a charred and broken hulk, its drive fused and hull split wide open by a series of energy blasts.

That the wreck had reached Cthonia was a miracle, but what had remained of its crew had perished when their gellar field failed during translation, and little information remained for the Sons of Horus to extract from the ruined cogitator cores at the heart of the broken warship. The only coherent data appeared to be from shortly before the ship was crippled, an image of an ancient ship of a pattern not seen since the Age of Strife, a ship with a pitch-black hull that opened fire on the Sigma 9-14 without warning or restraint. The fleet admirals dispatched two further expeditions, but even forewarned both vanished without trace and any further attempts to pierce the veil were deemed a waste. Instead the Sons of Horus fleet withdrew all of its combat assets to Cthonia itself. Secure in their numbers, the admirals assured themselves that any threat could be countered by the sheer firepower of the guns now mustered around Cthonia.

Though this strategy allowed the Traitor fleet to maximise its firepower it left the outer system open not only to ships from outside the system, but also to those within. The remnants of the Imperial fleet that had taken refuge in the asteroids and debris in the depths of the Cthonia system detected the sudden shift in the Traitors’ patrols and undertook a swift gambit. A small squadron of fast cruisers, led by the fortuna class macro-barque the Warp-spite, broke from the cover of the asteroids and made a hard burn for the system’s edge, seeking to bring news of Cthonia’s plight to any allies they might find. Out of position, the Traitors had few assets that could intercept,

and after a brief pursuit that crippled the Loyalist cruiser Unbroken Oath, the Warp-spite and its remaining cohorts slipped into the Warp, headed to Inwit. Just as the Traitors’ own expeditions, the Loyalist craft vanished into the æther without a trace.

The Final Gate

Isolated below, Garrius and his Imperial Fists knew nothing of the battles fought in the void above. The Lord-castellan knew only that he must hold as long as possible and hope that those warriors now on Terra could prevail and then come to his aid. When Lord Dorn arrived in orbit as part of the vengeful Loyalist counter-attack, Garrius was determined that he would still be in control of the world, and finally restored to the good graces of his Primarch. His forces reduced by constant attrition, he could no longer afford to offer open battle to the foe and instead bent every effort to bolstering the final layer of fortifications.

These defences were formidable indeed, the inner wall was a single vast fortress that stretched for a length of over a hundred kilometres, warding the main approach to the Praesidium Arx and Traitor’s Gate. Flanking the walls were vast fields of grav-mines and other hidden explosives, weapons whose efficacy the Traitors were well aware of, forcing an attacker to either assault the walls head-on or suffer the wrath of the Praesidium Arx’s artillery while they were trapped by the mines. Even should an attacker breach the walls they still faced the

fortress that was the Praesidium Arx, the guns of the Terminal Atlas and the vast walls of Traitor’s Gate. The only real hardship faced by Garrius was the difficulty of fully garrisoning all of these fortresses at once.

To that end Garrius concentrated his best warriors along the inner walls, where all the Traitors’ probing attacks had fallen, with his reserves at the Praesidium Arx. The Terminal Atlas was held by the Mechanicum and a small force of Imperial Fists, with the last remaining Loyalist titans on Cthonia sheltering that vital link to orbit with their guns. Traitor’s Gate remained difficult to properly defend, its warren of internal tunnels all but unmapped and many of its systems still non-functional after the sabotage inflicted during the first Siege of Cthonia. Yet, it remained vital for the presence of the sub-gate at its roots, the only safe passage for large bodies of troops and heavy machinery between the surface and the underworld. Here, Garrius armed the vast body of Cthonians menials and serfs that had been drafted to serve as labour for the Imperial Fists. This poorly trained militia would serve to police the hive and guard its halls, while the elite Imperial Fists rangers and Thousand Sons stood watch over the sub-gate itself.

Sul Kontep and his warriors ventured through the gate to patrol the silent halls of the underworld, their psychic divinations key to outwitting the keen senses of the denizens of the lightless world. They found it abandoned, outposts free of enemies and stripped of munitions,

with few signs of the battles the Imperial Fists rangers had fought there to keep the tunnels clear of Traitor patrols. However, those adepts of the cult of the Corvidae among the Thousand Sons brought tales of a sudden confluence of dark power within the lower tunnels, a brewing psychic catastrophe somehow fuelled by the bloodshed above and amplified by rituals of unknown provenance. Lord-castellan Garrius placed little value on vague warnings of witchcraft and dark magic and refused to send more warriors into the underworld to chase spirits and rumours.

Sul Kontep, who had seen first-hand on Prospero what terrible destruction could be wrought by the misuse of psychic power, took it upon himself to follow up on the divinations of these warriors. He armed the Thousand Sons for war, seeking permission from Vigil-commander Malineux of the Silent Sisterhood to retrieve the full panoply of their wargear. Null caskets and sealed transport vaults were cracked open to reveal blades inlaid with psi-reactive circuitry, armour in the baroque style of lost Prospero and even arcane automata guided not by cogitator units but by the psychic will of their puppet masters. Girded for war as in the days of their forbidden glory and together with a cadre of the Silent Sisters, the Thousand Sons descended into the dark heart of Cthonia to fulfil their oaths or die in the attempt.

part VII

From Hel’s Heart

“Honour is a trail of thorns that crosses a darkened room. To walk its path is painful and we cannot know what awaits us at its end, but we do so anyway.”

Attr. Sul Kontep, Master of the Fourth Fellowship of the Thousand Sons

013014.M31

Lord-castellan Garrius paid little heed to the departure of the Thousand Sons, for new and terrible news had reached him from the far wastes of Cthonia. On the other side of the Yedig Expanse, that war-torn plain where scattered corpses and burned-out tank hulks marked the bloody toll exacted by the siege, where the Traitor shuttles and conveyors sheltered behind the Vorhek mountains, the titans had finally begun to stir. The damage inflicted by the Legio Astraman and the improvised drop assault had been repaired, and Vheren had at last judged it worth risking the wrath of the Praesidium Arx’s guns to put the full might of the titans and their knight cohorts into the field. Twenty-five fully operational titans remained to the Traitors, for the loyal warriors of the Legio Astraman had exacted a heavy price for their deaths, with those fallen titans, both loyal and traitor, stripped for precious parts and munitions to keep the remaining war machines combat ready. The Traitor Legio Andrastus, once twin to the Legio Astraman, had suffered the worst and could field only three titans for the great march, yet in contrast the Legio Magna had suffered only a single loss and the immense Warmaster class Imperus Nox was fully repaired and now stood unmatched by any other war machine on Cthonia.

War horns blaring and echoing across the vast plains of Cthonia, the great host of titans departed the small fortress of conveyors and converted transports, a swarm of knights in the black and red heraldry of House Atrax passing before them to deter ambush or attack. Yet, there were few forces in the Loyalist host that could easily stand against the massed Traitor titans, for after the battle at Shaitan’s Bowl it was only the titans of the Legio Osedax that remained in Garrius’ arsenal – a mere five battle titans of ancient provenance. In open battle even the renowned savagery of the Cockatrices, as the Legio Osedax was known, could not stop such a force, and Garrius was forced to trust to the power of his guns and the strength of his walls to stop them. Vheren was also wary of the cunning of his nemesis-in-yellow, for he had fallen afoul of it before, and was determined not to be drawn into another of Garrius’ traps. He knew the Imperial Fists commander had not been idle in his preparations, and as his own preparations had come to fruition the Word Bearers and their commander had been conspicuously absent, reducing his own strength somewhat.

So, as the titans advanced, they were preceded by Alpha Legion headhunters and Sons of Horus outriders, all tasked with discovering and foiling whatever stratagems had been placed in the Traitors’ path. Vicious battles broke out along the line of advance as these forerunners rooted out the Loyalists that lay in wait, from hidden squadrons of Imperial Army shadowsword tanks, to detachments of the Imperial Fists sworn to sacrifice themselves in the effort to board and sabotage titans as they passed their concealed positions. Most would come to nought, with the ferocity of the Traitors overwhelming the isolated Loyalists, but some few of these attacks would take a toll on the Traitors. Most notable was the death of the Legio Andrastus titan Carnossus on the outer edge of the advance, which was lured to a disguised sinkhole where it sank waist deep into the underworld below. Attacked from below by Imperial Fists breachers and from above by Raven Guard warriors using jump packs to board the titan’s superstructure, the Carnossus was overwhelmed and destroyed from within, its reactor sabotaged and detonated.

Despite these setbacks only a few of the Traitor titans suffered harm before they had crossed the Yedig Expanse and approached the inner walls of Garrius’ fortifications while darkness still covered that face of Cthonia. Here they had to contend not with subtle trickery but with the brute power of both the artillery emplaced on the walls and the macro cannon of the Praesidium Arx itself. With a roar so deafening it was heard hundreds of kilometres away, those mighty cannon vomited flame and smoke, sending a salvo of massive shells at the Imperus Nox as it strode in the vanguard of the Traitor advance, but with all its vast power turned to bolstering its void shields the blast did little more than stagger the huge titan. The Imperus Nox marched onward with energy crackling around it like a storm as the smaller artillery on the walls opened fire, blasting at the shields of the lesser titans where the sheer weight of fire from hundreds of cannon began to tell.

Two more times the guns of the Praesidium Arx spoke, before the titans, with tanks, infantry and dreadnoughts following in their wake, came within their own weapons’ range of the walls. The Legio Magna Warlord titan Meggido Anax took one volley head-on and all but disintegrated, its ruined corpse thrown backwards into one of its brethren like a battering ram, while the last attack claimed a pair of Reaver titans in a series of impacts that threw a curtain of ash grey soil over kilometres of the battlefield. Three more titans would either be destroyed or forced to retreat with heavy damage by the guns on the wall, but then, with a roar to shake the heavens the remaining titans opened fire on the Imperial Fists’ last line of defence. The final Battle for Cthonia had begun.

The Last Light

Even as the skies above shook with the thunder of titanic guns, the depths of the underworld seemed silent and calm. The column of Thousand Sons and Sisters of Silence that tracked through its dark and twisted passages found no trace of the foe, nor even of the nomads and scavengers that inhabited that dismal maze. Ever deeper they passed, drawn on by the psychic traces of corruption and cloaked by the null-maidens’ grim aura, beneath the more commonly used passages and into the true heart of Cthonia. The ancient tunnels and entombed ruins of those who had first colonised Cthonia were carved into the very crust of that world, a world of sudden and unseen violence that teemed with the lost sons of Cthonia and where the Imperial Fists had never ventured in their quest to tame the planet and its people. It was here, in the Tyrant’s Den, that the first garrison had retreated when the Sons of Dorn came to Cthonia, and it was here that they had gathered their strength and waited, raising a new host of Cthonian warriors.

Sul Kontep and his allies beheld a nightmare, an army of the Sons of Horus raised in the lightless depths in a few short years by the debasement of the Inductii process and twisted by the foul sorceries unleashed by the Word Bearers. This was the future Erebus and his kind sought for the Imperium, Mankind leashed to the crude hungers of daemons and made something less than human. Yet, this was but a side effect of the terrible ritual the Thousand Sons had sensed, and all it would take would be one last great bloodletting for that ritual to reach its apex and loose a dark power that would make the terror unleashed on Prospero seem insignificant by comparison. The baying horde of twisted Space Marines spilled forth, directed upwards to the surface by taskmasters in the armour of Sons of Horus veterans, far too numerous for the Thousand Sons to oppose.

Fortunately, the curse of the Null Maidens and their own skills at stealth and obfuscation kept them safe, their bloodthirsty foes fixated on reaching the battle above, and with little choice Sul Kontep forged deeper into Cthonia’s twisted depths.

Masters of the esoteric arts of the Empyrean, the Thousand Sons knew that such a ritual would require a focus, and no such site had been present on the surface – so it must exist deep beneath Cthonia. If it could be found and destroyed then the Word Bearers’ plans could be disrupted or even unravelled completely. Sul Kontep passed on his orders, the Sisters of Silence stepped away to form a rearguard and remained in the upper tunnels, while the warrior-scholars of the Thousand Sons let slip the reins they had kept on their powers, making ready for war in the manner Magnus had intended them to fight. This would be their battle, their duty to the Imperium – to track those foes its technology could not and to fight that which bolt and blade could not hurt.

Tendrils of psychic augury felt out the stench of corruption and led them onward, but it also drew the attention of the diabolists of the Word Bearers. The diviners amongst their ranks alerted the Thousand Sons to the sudden tearing of reality’s veil as the Word Bearers unleashed a squirming swarm of daemons upon them, the hungry manifestation of the Warp’s anger, set like a tide to wash away the intruders. In return, the ranks of the Thousand Sons broke out in a thousand shimmering lights as force blades and kine shields ignited, Sul Kontep himself unleashing his mastery of the Pyrae discipline bathed the tunnels before him in raging flame. Focused will met rampant hate, as the Thousand Sons cut a path forwards and ever deeper in a battle without respite or mercy.

Blood Answers for Blood

Unaware of the struggle unfolding beneath them, Garrius faced the Traitor onslaught on the inner walls above with cold disdain. His walls still held and his guns still roared, and though hard-pressed he was far from defeated, for if he could hold the titans at bay then the Traitors would pay such a bloody price to breach the walls that the Praesidium Arx and Traitor’s Gate would be unassailable. By his order every warrior, every cannon, every blade was on the ramparts of the inner walls, the thunder of their guns enough to drown out even the war horns of the Traitor titans that stomped ever closer. Volley after volley hammered into the ranks of Traitors that charged ahead of the titans, with sea-green dreadnoughts ploughing a path through drifts of corpses to hammer at the walls and baneblades daubed in blood and garish runes, crushing those of their own troops whose advance was too slow.

The Loyalists expended munitions with abandon, emptying the vast arsenal of the Praesidium Arx of phosphex, rad-bombs and phage rockets in their efforts to keep the enemy from the walls. Cadres of veterans in cataphract plate launched assaults from sally ports at the foot of the walls, killing and burning before falling back, while atop the walls shield-bearing breachers smashed back those Traitors that managed to reach the parapets. As the titans lumbered inexorably closer, the pre-dawn gloom was lit as their void shields were battered by an unending tide of cannon fire, energy arcing and crackling across the phalanx of iron giants. It was a brutal stalemate that cost both forces hundreds of lives for each passing minute, a cost that Garrius was willing to pay in order to bleed the Traitor host dry.

Yet, even as this brutal and inelegant strategy wrought its bloody impasse upon a battlefield that stretched for near a hundred kilometres along the inner wall, all contact with the hive city of Traitor’s Gate suddenly failed. For several vital minutes there was simply silence on the vox channels for the hive garrison, Garrius unwilling to remove the desperately needed warriors from the walls to reinforce the hive city unless he had no other choice. Then, reports began to arrive from the Imperial Fists commanders at Traitor’s Gate, grim tidings of treachery and massacre that spelt disaster for the Loyalists. The Cthonian militia had turned its guns upon the Imperial Fists standing guard on the sub-gate, surprise allowing them to overrun several key posts and open the sub-gate linking the hive’s lower levels to the underworld. The Imperial Fists rangers at the sub-gate quickly rallied, their shotguns reaping a fearsome toll of the turncoat militia, but were forced to take refuge in the labyrinth of chambers within the hive as blood-mad Sons of Horus Inductii, unleashed at last from the Tyrant’s Den, began swarming through the open sub-gate.

Traitor’s Gate was now a charnel house, the Sons of Horus Inductii that emerged from the depths little more than red-handed killers with no care for tactics, only death. They made no attempt to secure the hive, only to hunt the Imperial Fists that fell back before them, eager to cross blades with the foe their rushed hypno-indoctrination had conditioned them to hate beyond all reason. The veteran rangers lured the frenzied Inductii from ambush to ambush, shotguns roaring and combat blades ready, but with each fight a few more yellow armoured corpses were left behind as the rangers withdrew to new positions. Hard pressed just to survive, the Imperial Fists could not stop the flood of new warriors from the depths of Cthonia, first the horde of twisted Inductii and then the veterans of the original garrison, now hungry for revenge on their old tormentors. The Sons of Horus veterans left the first wave of their charges to pursue the Imperial Fists that hid within the hive city, but marshalled those that followed and directed them out onto the battlefield, pushing on to the Praesidium Arx and the Loyalists’ central command.

With new enemies now at his rear and a key facility compromised, Garrius had no choice but to pull warriors from the walls, charging Consul-captain Adarus with retaking Traitor’s Gate at any cost. As Adarus’ column boarded spartan assault tanks and rhinos, speeding to the relief of Traitor’s Gate, the weight of fire from the walls slackened and the Traitor titans were finally able to divert power from their shields and unleash the full power of their cannon. One after another the titans loosed a fusillade of huge cannon shells and scintillating energy beams, ripping chunks from the walls and obliterating entire squads of defenders with each blast, yet still the walls stood. Finally the Imperus Nox itself gave vent to its fury and the huge twinned plasma destructor it bore into battle emitted a torrent of energy brighter than the

sun that was creeping over the horizon, carving the wall apart as if it were mere paper and not hardened ferrocrete inlaid with ceramite spars. The walls had fallen and the Traitors surged forwards into the breach.

The Taste of Victory

The walls now sundered, those Loyalist warriors defending them were left with a stark choice – to stand and die on the walls or attempt to reach the safety of the Praesidium Arx. Those on the high parapets had no chance of escape and swiftly found themselves surrounded, slowly shrinking circles of yellow in a tide of sea-green whose sacrifice allowed those below to retreat. In the breach cut by the Imperus Nox a thin wedge of black and red stood against wave after wave of Cthonian Headhunters, Syban Nethkal and the few hundred terminators of the Raven Guard deliverers choosing to die on their own terms in defence of their brethren, bolters roaring death and claws tearing at the foe. They would hold for almost fifteen minutes against all the enemy could muster, until a titan of the Legio Ulricon, the Vengeful Prince, obliterated them with a casual burst of fire from its turbo-laser cannon.

Yet, in death the Raven Guard had secured life for the Loyalist cause, for their valiant rearguard had allowed thousands of Imperial Fists and Imperial Army soldiers to reach the Praesidium Arx whose lesser walls and mighty guns offered one last shelter. Within, Garrius raged impotently against Vheren, against his allies and against fate itself, for they had all conspired to strip him of his chance to redeem himself in Dorn’s eyes, now all that remained to him was revenge. Ignoring the lesser captains of the Imperial Fists as they sought to rally what remained of the garrison and defend the Praesidium Arx, Garrius set loose his final weapon and gathered his loyal huscarls to his side.

The last trump card in the Loyalist arsenal were the Cockatrices, the last five loyal titans on Cthonia. Held in reserve after the demise of the Legio Astraman, the warriors of the Legio Osedax were spoiling for a chance to avenge their fallen comrades and, at Garrius’ word, eagerly abandoned their position as sentinels at the Terminal Atlas. Like an arrow loosed from a bow the titans of the Legio Osedax sprang into action, barrelling into the teeth of the onrushing Traitor horde, trampling infantry and lesser war machines underfoot to get to grips with the Traitor titans. Though the princeps of the Cockatrice titans spared little thought for the plight of the other Loyalist warriors, their headlong charge worked to the advantage of the Praesidium Arx’s defenders, throwing the Traitors’ advance into chaos and leaving a trail of crushed corpses and shattered tanks in their wake.

The Cockatrice titans were all ancient Warlord class machines, each bearing massive gauntlets and chain-blades designed to rip enemy titans apart, but they spared none of their fury for the first titans to stand in their path. Enemy Reaver and Warhound class titans were simply shouldered aside as the Legio Osedax powered forwards in a tight phalanx, their carapace cannon spitting fire at the one enemy they saw as worthy of their wrath – the Imperus Nox. The vast Warmaster titan paid them little heed, trusting its escorts to deter such foolish assaults, and the Legio Magna Warlord titans Ferro Rex and Crux Mortis moved to block the Cockatrices. At

the head of the Cockatrice phalanx, the Hemlok simply lowered its head and charged, slamming into the Crux Mortis and forcing it to its knees before ripping the command station in its head free and tossing it aside while its cohorts cut the Ferro Rex to pieces in a frenzied melee. With no choice but to abandon its advance on the Praesidium Arx, the Imperus Nox turned ponderously to face its challengers.

Yet despite the heroics of the Legio Osedax, Vheren’s warriors flooded through the breach in the inner wall, bypassing the duelling titans and besieging the remaining Loyalist cohorts in the Praesidium Arx and Terminal Atlas. Vheren had kept hidden the secret horde created by Boros Kurn and the survivors of the original garrison, waiting for his titans to return to the field so he could employ maximum force against the remnants of the Imperial Fists. Now the Loyalists’ defences were broken, their forces divided and their last strongholds under siege. For Vheren it seemed that victory had finally arrived, and he left command of the final attack on the Praesidium Arx to Archmagos Draykavac, for the sinister magos desired to sift through the command cogitators housed at its heart, while he took his retinue to Traitor’s Gate. He intended to ascend to the sky-vault at the apex of the hive city, to reclaim the old throne where once Horus himself had sat, and then watch the final demise of his enemies from on high.

part VIII

Eskaton

“I am no butcher, no wanton killer, but rather a gardener of empires. I do not take pleasure in the deed, but if the garden is to flourish, then the weeds must be torn out root and branch.”

Attr. Marduk Sedras, Eskaton of the Dreadwing, Lord of the Twenty-third Order of the Dark Angels

015014.M31

As Vheren led the Sons of Horus into Traitor’s Gate, his warriors were met at every bulkhead and intersection by shotgun blast and power blade as the Imperial Fists fought to the last in defence of the world Dorn had entrusted to them, each passing moment bringing further word of the Traitors’ impending victory. The inner wall was in ruins, with only a few of the most stubborn Imperial units still holding out in fortified chambers buried deep within the walls, the Praesidium Arx was surrounded on all sides and the Terminal Atlas had been infiltrated by the Alpha Legion and was the site of bitter fighting. There was no enclave of the Loyalist army that was not besieged or broken, and all across Cthonia the Sons of Horus exulted in the victory they had won for the Warmaster, a tribute they would lay at his feet once his own victory at Terra was made known.

Yet, at the very edge of the system, in the dark void far from the final throes of the Battle for Cthonia, space began to ripple and tear. These signs of a Warp translation in progress were swiftly detected by Traitor picket ships, and the fleet above Cthonia, whose captains were loathe to abandon watch over the victory that was underway below, turned their gaze outward lest a vengeful Imperial fleet be disgorged to ruin that which the valour of those warriors on the surface had wrought. However, it would be no fleet of amber-hulled warships that breached the system, but instead only a single light cruiser, engines straining as it burst from the Empyrean and powered into the system at a frantic pace, making no attempt at subterfuge. It was the Blade of Midnight, the Raven Guard ship that had fled Cthonia months before when the Traitor invasion had begun, and alone it was no threat to the Traitor fleet or the victory that was all but complete on the planet below.

The loyal cruiser sped onward, its gun-ports closed and engines flaring bright, making straight for Cthonia and ignoring the squadron of Traitor ships that rose to challenge it. All its power was devoted to the actinic torch of its drive core and a single vox-message, broadcast on repeat and at maximum gain to the Praesidium Arx: “Death is coming and nothing can stay its hand. Flee while you can.” A second wave of distortions began to form at the system's edge, the first disgorging the battered fortuna class macro-barque, the Warp-spite, which like its smaller counterpart accelerated in-system at maximum speed, less a charge into battle and more a desperate flight from some unknown foe. A sense of foreboding gripped the Traitor captains, and their fleet rose en-mass to battle stations in high orbit of Cthonia, ignoring the Blade of Midnight and Warp-spite as they turned to flee into the heart of the system, and awaiting whatever was to emerge from the Warp.

Then, parting reality with an ease that surpassed that of common warp drives, came a grim fleet of ancient craft, their hulls pitch-black and unmarked. Each was a relic of ancient days, ships forged in the years before Mankind’s fall and unmatched in power by those craft created in lesser ages, vast dreadnoughts bristling with guns and sleek cruisers whose speed surpassed any other ship. This was a fleet none of the Legiones Astartes could mistake, even though they bore no banner and broadcast no ident-code, a fleet to set the very stars trembling at its might. It was the First of the Legions, the Dark Angels. It was death.

The Rewards of Corruption

Even as battle was joined in the heavens above Cthonia and on its blood-soaked surface, it also raged within its very heart. Deep within the most ancient tunnels, those carved by the explorers who had first colonised Cthonia, beneath even the Tyrant’s Den and Boros Kurn’s fortress, was the final blood seal. Created by Praetor Mordakar of the Word Bearers, it served to channel the blood and death of Vheren’s assault, focusing it into a dark miasma of psychic energy so powerful it ate away at the fabric of reality, a canker that had manifested at the centre of that world which had moulded Horus, as a great malignant tumour of blood-veined stone. Each death in the battle raging above fed the miasma, and as Erebus had instructed him, Mordakar sought to release that which he had so diligently harvested.

Yet, despite all his efforts Mordakar would not be unopposed, for even as he and his acolytes gathered to begin the final ritual, the entrance to the chamber flared with bursts of eldritch lightning and a wave of searing flame. Breaking through the daemons and possessed Space Marines that guarded the chamber came Sul Kontep and those of his Thousand Sons that had survived the long battle that led them to this place. Sorcery warred with diabolism as the warriors of the Thousand Sons and Word Bearers met in battle, the lightless, primordial cavern lit by the blast of psychic lance and boltgun alike in a struggle to decide Cthonia’s fate.

The ranks of the Word Bearers had been culled by the sacrifices Mordakar had demanded of them in the struggle to control Cthonia, but those that remained fought with no thought for their survival. They unleashed powers they barely understood, powers that the Thousand Sons themselves dared not toy with, and left the veil of reality in tatters. Warriors from both sides were overcome, the

Word Bearers revelling in the terrible changes wrought on their flesh, while the Thousand Sons reviled the curse of the Flesh Change and the madness it brought. Veteran Thousand Sons sages in terminator armour thrashed and screamed as their bodies betrayed them, while Word Bearers dreadnoughts, more flesh than steel, ploughed through the ranks of friend and foe alike as they exulted in the carnage. It was a battlefield drawn from the worst hels of legend, where the flash of lightning and flame revealed a mass of struggling forms whose humanity melted away with each passing moment.

Sul Kontep wielded his force lance with consummate skill, using every ounce of his will to hold the power of the Warp at bay, but for every foe he slew the Word Bearers conjured more daemonic thralls to fill their ranks. Worse still was the pain of plying his lance against those of his own brothers that had succumbed to the Flesh Change, necessary though such brutal mercy was, for it meant that the number of his own warriors shrank while the foe only grew stronger. To fight such a battle was doomed to failure, and Sul Kontep had no intention of failing at the final test of his warriors’ loyalty. At his unspoken command a wedge of psychically puppeted automata surged forwards, clubbing aside Word Bearers and blasting clear a space around their master. Granted a brief moment, Sul Kontep wreathed his lance in ætheric flame and cast it with all his might.

His target was not Praetor Mordakar, who led the onslaught of daemons and corrupted Space Marines, but the stone tumour that was suspended in the vaults of the cavern’s great ceiling. No normal projectile could have harmed such an artefact, but infused with the power of one of the last magisters of the Thousand Sons, Sul Kontep’s lance burst it like a rotten fruit and with it the last vestiges of reality were torn apart. Mordakar and many of the Word Bearers were consumed by the overflowing power, their flesh violently convulsing and leaving behind only mindless creatures whose single remaining urge was hunger, and a new unending wave of daemons, uncontrolled and exultant, exploded into the underworld.

A Dark Mirror

For a few brief moments after the blood seal was shattered, many of those fighting across Cthonia experienced visions and hallucinations. Many reported only a vague but overwhelming feeling of dread, while others witnessed detailed visions of the Emperor and Horus locked in mortal combat, each wounded and each poised to seize victory. Only a few would witness the end of this vision, and those that did all possessed some sensitivity to the ebb and flow of the Warp. These few would witness a terrible future where Horus struck down his Father, a vision so powerful that some amongst the Loyalist ranks were taken by despair at the sight, and yet it was a vision of a future that would never come to pass. Whether this was the future Erebus and Mordakar had sought to bring about with the blood and lives harvested on Cthonia will never be known, for the events that followed would erase all trace of the ritual.

“We are judgement come at last. We offer one chance only, cease all conflict and leave the planet. Stand against us and die or flee and bear witness to the rewards of treachery. We are the death of worlds and this is the Eskaton.”

Though none of those on the surface doubted the resolve of the Dark Angels, the fighting on the surface did not pause even for a moment. The ranks of sea-green warriors continued their onslaught against the dwindling defenders of the Praesidium Arx and Terminal Atlas, while Adarus of the Imperial Fists pressed home a desperate counter-attack on Traitor’s Gate. The cannon continued to roar and warriors to die, for such was the bad-blood between the two hosts that they would hack at the enemy even as the planet burned about them. From his new command post atop Traitor’s Gate Vheren gave orders that no Dark Angel was to set foot on Cthonia’s sacred soil, while Garrius furiously demanded the warriors of the First Legion land in support of his remaining troops.

True to their word, the Dark Angels ignored all vox messages, be they entreaties for aid or dire threats, and instead launched several squadrons of thunderhawk gunships escorted by dozens of xiphon interceptors. Sea-green fire raptors rose to challenge the heavy transports but found themselves caught between the Dark Angels and flights of primaris lightnings in the colours of the Raven Guard. As the two forces met in a swirling dogfight, the defeated craft spiralling down to crash amid the wastelands of Cthonia, the elite pilots of the Raven Guard seized the upper hand, only for the black-hulled Dark Angels interceptors to open fire indiscriminately. The First Legion swept aside Loyalist and Traitor, their guns ripping open Raven Guard craft and Sons of Horus alike, taking no chances on the allegiance of those that stood in their path.

The first of the Dark Angels made landfall in locations that made little sense to the combatants, with one detachment of black-clad warriors taking the nomad settlement of Serpent’s Jaws by storm, hundreds of kilometres from the front lines of the war for Cthonia. These initial targets fell easily to the warriors of the First Legion, but then they moved to take the Traitors’ landing zone, where the grounded conveyors formed a vast fortress and a reserve company of the Sons of Horus reinforced by the walking wounded from the previous battles. The True Sons had fought their Legiones Astartes brethren before and thought themselves prepared, but the First Legion were a force of singular brutality and terrible focus.

The Final Ultimatum

The chaos below was matched by that in the skies above, as the ships of the Dark Angels Twenty-third Order laid waste to the Sons of Horus fleet. Firing from ranges the lesser ships of the True Sons could not match, the Dark Angels picked apart the Traitor ships with neutron beams and macro-shells, and then ploughed into their broken formation. The Tomb of Gold and the Sons of Horus heavy cruisers held their ground, but three anonymous black-hulled dreadnoughts of the First Legion tore them apart in minutes, the hulk of the Tomb of Gold limping away from the battle on a single engine as its brethren fought to protect its retreat. The action that left the Sons of Horus fleet in ruins could not be called a battle, it was a slaughter, such was the power of the Dark Angels’ ancient ships.

The broken remnants of the Sons of Horus fleet scattered into the inner system, only to meet the vengeful ships of the Imperial Fists and Imperial Navy, which had waited hidden for months to exact their revenge. With the last ships of both the Traitor and Loyalist fleets now engaged in ferocious boarding actions and skirmishes, the Dark Angels owned Cthonia’s orbit, but they made no move to aid the other Loyalist ships or to support the desperate fighting on the surface below. Instead, the lead ship, a massive dreadnought that broadcast no ident-code and bore the mark of a leering skull within an hourglass, broadcast a simple message in the clear, powerful enough that every vox on Cthonia could hear:

Warriors in black armour, bearing the hourglass mark of the Dreadwing, made no attempt to storm the makeshift fortifications or to fight through the narrow canyons between the towering conveyors. Instead they loosed a salvo of phosphex laden shells from modified artillery mortars, turning the vast conveyors that sheltered the defenders into funeral pyres. The searing chemical flame ate through plasteel and ceramite, almost as though it was seeking out the warriors within, and those that sought to flee the crawling fire were gunned down by the Dark Angels. Rather than huddle in the burning landers, the Sons of Horus and Cthonian Headhunters that survived, many of them badly wounded, made one last futile attack into the teeth of the Dreadwing’s guns. They charged forth with the banner of Cthonia held high, but defiant valour served them ill as a defence against the plasma flamers of the First Legion. The battle that followed was short, with no survivors to tell of the Cthonians’ bravery, for the Dreadwing killed every soul that they found, from wounded soldiers to indentured shuttle crew.

A Tide of Madness

Even as the Sons of Horus struggled to hold their landing zone, the Dark Angels moved to assault the Terminal Atlas, but the black thunderhawks ran into the path of a battle between giants. The immense Imperus Nox was still locked in a battle of endurance with the Cockatrices, and its auxiliary batteries clawed one thunderhawk from the sky, black armoured bodies spilling from its cargo bay as it fell. With little regard for the catastrophic damage wrought to Cthonia, nearby fortifications and the thousands of warriors both loyal and traitor alike that fought at the titan’s feet, the orbiting dreadnought let loose its macro-cannon and shrouded the warring titan with smoke and flame. The shock waves from the bombardment’s impact were felt as far away as Traitor’s Gate and the dust thrown up took hours to clear, but when it did it revealed only ruin.

Of the Imperus Nox all that remained was a single leg, still upright amid the dust clouds and now a fortress for the surviving infantry that fought among the corpses of the titans, and the brave Cockatrices were little more than unidentifiable. Incited to fury at the sight of his last titans brought low, Garrius ordered the guns of the Praesidium Arx be brought to bear on the ships in orbit, for if the First Legion would not be his ally, then they were nothing more than an obstacle to the victory he demanded from his warriors. Three of the guns opened fire with a thunderous roar that overwhelmed the fury of battle that enveloped the Praesidium Arx, while the fourth mighty gun sat silent, its crew slain and the bastion fallen to the enemy. The salvo of massive projectiles streaked into the heavens to strike the pitch-black dreadnought that led the Dark Angels fleet, each of the shells powerful enough to cripple a battle titan and obliterate infantry columns with contemptuous ease.

The impact scarred the sky with fire as it sundered the void shields of the dreadnought, but left no mark on its ancient armour plating. The Dark Angels flagship did not even deign to return the attack, merely waiting as the flight of thunderhawks below bore down upon the Terminal Atlas as if deeming the Imperial Fists to be no threat. The ebon-hulled transports bore the crossed swords of the Deathwing, and rather than land outside the walls of the Atlas and besiege it as the Traitors sought to do, they swept across the ramparts, gun turrets loosing a storm of bolts that drove the defenders back, before descending to hover at the edge of the walls, disgorging a host of terminators bearing the greatswords favoured by Calibanite knights onto the parapets. Power fields flared along the blades as the Deathwing warriors cut down any they found on the walls, not caring if their armour was green or yellow, fighting with a single-minded devotion that was terrifying to behold.

other forces to fight over, setting a sequence of powerful teleport beacons within the bastion. A surge of power and blinding flash marked the arrival of the final stage of their plans, techmarines bearing the insignia of the Dreadwing and ancient devices shrouded in wards, as well as a single figure in ornate terminator armour – Marduk Sedras, Lord of the Twenty-third Order and Eskaton of the Dreadwing.

Old enough to remember when the Emperor first returned to Cthonia, almost two hundred years before, Sedras looked once more upon the world with an air of indifference. To him it was but one more obstacle his lord had ordered him to remove, and he paused to collect a spar from the broken fortifications of the Terminal Atlas that would later be added to his ever-growing blade. He had come down from orbit to stand once more upon this world before he ordered its death, but he would have little chance to ponder its fate, for as the Dark Angels made their preparations Cthonia would let loose its own curse. From beneath the ground, whether surging from the larger gateways at the Terminal Atlas and Traitor’s Gate or creeping from the countless crawl-ways found across Cthonia, came the daemon horde, their claws hungry for blood and uncaring for which symbol their prey fought.

Marduk Sedras drew his huge, jagged blade and the paladins of the Deathwing and the Order of the Shattered Sceptre closed ranks. No foe would be allowed to thwart the Lion’s wrath, no power could alter Cthonia’s fate – this would be the final bitter gasp of Cthonia’s tale, its last testament written in the blood of all those that had dared to trespass upon it.

The Tyrant’s Den

Though the Thousand Sons had broken the ritual that Mordakar had sought to enact, they had set loose an endless tide of daemons that surged through the passages of the deep underworld. With their powers magnified by the ætheric power that now suffused the underworld, Sul Kontep and the last of his warriors fought free and sought a path back to the surface – as did the daemonic horde. The hidden underground fortress of the Tyrant’s Den would be the first to feel their wrath, the small garrison of Sons of Horus that remained there overrun by the sheer numbers of the daemonic foe. The Space Marines ran their bolters dry, cut and slashed till their blades shattered, but still formless daemons crawled over the dead to drag them down. Once the Tyrant’s Den was little more than a charnel house of the dead and possessed, the swarm of unbound and rampant daemons turned towards the surface, slaughtering and consuming everything it came across.

In short order the Dark Angels captured the command centre of the Terminal Atlas, slaughtering the Sons of Horus and Cyclothrathe automata they came across and forcing the Imperial Fists to retreat, killing them only where they must. It was the first of the five Dark Angels expeditions launched from orbit to achieve its objective, capitalising on the fighting between the Sons of Horus and Imperial Fists to breach the defences that had stood up to months of fighting. With the central bastion secured, the Deathwing paladins left the walls for the

part IX

Dead Worlds and Broken Dreams

“There are few tragedies to match the sight of a battle lost, and of those themost common is a battle won, for the rewards of victory are rarely worth the price.”

Attr. Vigil-commander Ambriel Malineux

016014.M31

All across Cthonia battle now raged, there was no corner of that forsaken planet that did not know terror and death. It mattered not if they bore arms or were sworn to Emperor or Warmaster, all that lived on or below the wastelands fought for its life as what had been a battle, with armies and banners, devolved into slaughter. All across the plains that lay between Traitor’s Gate and the Praesidium Arx was a heaving sea of armoured bodies, battalions attacking and falling back like waves, with the ruins of titans and armoured tanks like islands whose shores were littered with the dead and dying. Into the embers of that battle, the eruption of daemons from the underworld was like a spark, igniting a new fury among the exhausted warriors.

Chieftain Ryaeve and the sons of Cthonia, Space Marine Inductii and Solar Auxilia alike, had all but breached the defences of the Praesidium Arx, their axes wet with the blood of the Imperial Fists, when the new foe brought their advance to a sudden stop. Cthonian veletaris cohorts at the forefront of the advance hacked apart sally ports in the outer bastions, expecting to face bolters and yellow-armoured Inductii within, but instead were met by a wave of jagged claws and slavering fangs. Ryaeve’s despoiler squads would arrive to find only corpses, upon which lank and toothsome creatures feasted, and as they sought vengeance for their fallen they were set upon by the Imperial Fists counter-attacking the fallen outer bastions. Vicious three-way battles erupted up and down the front lines, and in many cases the Inductii of both sides found themselves in a short lived alliance against the monstrous hordes that surged up from the underworld.

Within the central halls of the Praesidium Arx matters were no better, with the Imperial Fists reserves now forced to hunt and destroy clutches of daemons that infiltrated the base by sinkhole and hidden crawlspace. With Sons of Horus breachers at the walls, sea-green leviathan dreadnoughts tearing open gates and smashing walls, the defenders were under attack from without and within and hard pressed to hold. Many units of the Imperial Fists were cut off, mired between Sons of Horus and daemons, and others were overrun without even the chance to vox for aid, their fates never to be known to their brethren. The inhuman physiology of the creatures emerging from below allowed them to breach the smallest vents in the surface, while the Sons of Horus and their Cthonian Headhunters and automata had the numbers to simply overwhelm the defenders.

The Praesidium Arx had gone from secure fastness to chaotic battlefield, with no side sure who held each of its far-flung bastions, and the armoured passages and tunnels that connected them turned into slaughterhouses. There could be no winner in such a bitter confrontation, the fighting serving only to further weaken both Loyalist and Traitor hosts alike, and Lord-castellan Garrius had no intention of ending his battle in a slow defeat, bound to the Praesidium Arx only by pride. Instead he gathered his elite huscarls and any other warriors that still answered their vox, calling on them to carve a path to the southern gates. There he took those warriors that had answered his summons and mounted one last charge towards the spires of Traitor’s Gate, punching through the disordered front lines without any concern for the fortress he had abandoned or the warriors that still fought there.

Amid the Ruins of Victory

Traitor’s Gate itself was now in the hands of the Sons of Horus, but the vast sub-gate at its core had been sundered in the initial assault that had allowed the Traitors to breach its defences, and now the twisted and misshapen creatures loosed by the Word Bearers poured through. The main gatehouse, now once again defended by the Sons of Horus, had been all but ruined by the guns of Consul-captain Adarus’ vindicators, and as Garrius brought the last of the garrison to his aid, the Imperial Fists smashed aside the beleaguered defenders. For the second time Garrius commanded an assault upon the ancient hive city, whose structure strained under the guns of those that fought both within and without.

Traitor’s Gate had lain in partial ruin for centuries and weathered countless wars, but now, as the Imperial Fists pounded upon its walls and daemon brutes tore apart its roots, the ancient structure was beginning to crumble. In its jagged spires the last of the Imperial Fists rangers launched hit and run attacks against the elite Sons of Horus reavers, a deadly game of cat-and-mouse amid towers whose systems barely functioned. In the lower vaults the dangers were even greater, for the ancient generators that powered the hive were on the verge of catastrophic failure. With the main gates fallen and Loyalist warriors battling through the networks of passages leading upwards, many of the Sons of Horus and Headhunter auxiliaries were trapped below, using the sealed generator vaults as makeshift fortresses. These beleaguered warriors had little hope of rescue or survival, with nightmare creatures of tooth and claw throwing themselves into their guns from one side, and chainfist armed Imperial Fists cataphractii cutting their way through the bulkheads on the other. With ammunition running low they faced a choice between a quiet and futile death in battle or a final gesture of defiance.

As the bulkheads fell before the teeth of the Loyalist chainfists, the Sons of Horus charged with one last furious roar, spending their lives to buy a few more minutes for their brethren. Bolters dry, they cut and sliced with abandon, free of all duty save that of bringing death to the foe, while a forge-lord in sea-green armour wrought the last vengeance of those trapped warriors. In a sudden and blinding release the Sons of Horus detonated one of the reserve generators, filling the lower vaults with atomic fire and blasting a hole kilometres wide through the side of Traitor’s Gate and setting the spires aflame.

The Lion’s Wrath

The explosion tore a hole in the side of the vast hive, showering wreckage over a hundred kilometres of the Cthonian wasteland, falling into the battle that still raged outside. It marked the end of any real hope for victory, for the warriors that still fought on the plains or the ruins of the Praesidium Arx there was only survival or vengeance – and many chose to fight on and spite the enemy rather than seek their own escape. Archmagos Draykavac was not among the latter, hatred, loyalty and honour were poisons that did not taint his augmented synapses and he abandoned his own warriors and automata and commanded the knights of House Atrax to cover his retreat as he fled. Chieftain Ryaeve, much changed by his time on Cthonia, was another who saw no honour in a wasted death, and he gathered those of his Inductii that were not lost to battle-fury and cut a path towards Traitor’s Gate and the Loyalist landing fields in its shadow.

Only the Dark Angels remained stoic in the face of annihilation, holding those locations they had seized from all comers. At the Terminal Atlas they sealed the central bastion and slew any who approached, ignoring pleas from Loyalist Solar Auxilia or demands from the Imperial Fists and offering only the swift mercy of plasma and power blade. As though the death of Traitor’s Gate was a signal, the Dark Angels began to fall back, some teleporting directly to their waiting ships while others boarded their thunderhawks and blasted a path back to orbit. They had left only automata behind, black armoured castellax bearing the sigil of the Dreadwing that stood watch over shafts the First Legion had bored deep into the underworld.

These were the Black-Watch, the guardian automata of the Dreadwing, and they kept the daemonic horde at bay with flame and power claw, uncaring for their own survival or suffering, programmed to think only for the safety of the sealed caskets at the foot of the shafts. They cared not for allegiance or creed, only for the duty branded on their silicon souls, and for each minute they fought dozens were destroyed, pulled down by daemons,

blasted by Space Marine guns or trampled by the knights of House Atrax. All the while the Dark Angels’ last gifts waited in the embrace of Cthonia’s depths for a signal from above.

Unaware and uncaring of events on the battlefield below, Lord-castellan Garrius and his warriors had fought their way through the burning halls of Traitor’s Gate, slaughtering all they encountered – daemon, Space Marine and indentured labourers alike. Reduced to but a few hundred warriors, the bulk of the garrison lost to the fury of war on the plains, they cut through the scattered defenders towards the sky-vault of Traitor’s Gate, the command decks that housed Horus’ old throne and where Vheren had set his flag after seizing control of Traitor’s Gate. There, huscarls clad in cataphractii plate met the elite warriors of the justaerin, both forces forgetting the dictates of strategy and offering open battle to the foe, with their commanders at the forefront of the melee.

Vheren met Garrius once more in single combat, his carsoran axe against the armoured fist that was both Garrius’ weapon and badge of office. The ancient hive burned around them as they fought, their warriors falling to the blades of their foes and the wreckage of the collapsing city, and stretched out far below them across the plains of Cthonia were the remnants of their armies. It was the Horus Heresy personified, a war fought with such bitter hate that neither side would give, even in the face of annihilation, seeking the death and destruction of the foe even over their own survival.

A Blade of Moonsilver

Separated from Garrius and his warriors, Consul-captain Adarus fought to hold back the tide of daemons that threatened to overtake and overwhelm Garrius’ force. The few yellow-armoured Inductii that stood with him fought without fear, for war and death was all they had ever known, but one by one they were pulled down and slaughtered by the unending horde. As the hive shook from some unknown catastrophe, Adarus picked up signals on a vox band well known to him from the old days of the Great Crusade, battle chatter on the Luna Wolves’ channels, Space Marines calling for aid. With the hive crumbling around him, Adarus let go the hatreds that had consumed so many of his brethren and led the last of the Inductii in one final charge.

Surrounded and all but overwhelmed, Chieftain Ryaeve had thought his battle ended, for each daemon he cut down three more rose to take its place. Then, new warriors joined the fight, the songs of Cthonia on their lips as they fought, gore and blood masking their heraldry. These new warriors opened a path forwards for Ryaeve, but at a high cost. Their leader was mortally wounded in the assault, and Ryaeve met once more with Adarus, the Imperial Fist breathing his last surrounded by the bodies of the foe. What words passed between them will never be known, but when Ryaeve returned to the battle he bore a longsword of gleaming moonsilver and left Adarus’ body intact and unharmed, in honour of his sacrifice.

The Death of Hope

As Vheren and Garrius grappled over the throne of Horus, each lost to the belief that in the death of their nemesis they might find some victory amidst the horrors of the Horus Heresy, it would be the hand of another that decided the fate of Cthonia. Returned to the flagship of his fleet, his pattern-welded blade dripping in daemonic gore, Marduk Sedras beheld for the last time the image of Cthonia on the dreadnought’s augury screen, contemplating briefly the duty he had been given by his own Primarch. Then he spoke, a brutally terse finale to all that had come before, “End it”.

The carefully laid charges below detonated, each of these proscribed devices placed upon the mantle for a single purpose, not the utter annihilation of the world as a simple punishment, but its unmaking as a lesson to all those that yet lived on the price of treachery. The surface of Cthonia buckled and heaved, great rifts opening in its skin and swallowing entire companies as they battled to the death, the planet tearing itself apart in a slow and deliberate armageddon that could not be stopped. Mountains collapsed and were sucked into the expanding abyss, and elsewhere the collapse of the planet’s crust thrust new peaks up to replace those it consumed, those on the planet died in the millions, and yet still the warriors fought and bled holding to fortresses even as they sank to their doom.

Traitor’s Gate buckled and tipped, like some immense ship amid a storm of rippling stone, and atop its spire Vheren and Garrius still fought, their hands at each other’s throats. The two warlords gave no thought to escape, even as rubble from Traitor’s Gate rained down upon them, and thought only of choking the life from their rival once and for all. The hive heaved to the side as an entire flank of the mountainous structure sank into the roiling earth, and Garrius staggered back, vulnerable for a moment. Vheren’s axe lashed out and the Lord-castellan fell, his armour riven and flesh cleaved into bloody ruin, black carapace sundered and one heart split, and unable to do more than slur incoherent threats.

Though he still drew breath Garrius was wounded unto death, his blood painting Horus’ throne and the floor of the chamber, his life measured now in moments. Vheren, most of his retinue dead or dying, beheld the ruin of his home and despaired, he had slain his foe but won nothing for the deed. Likely he would have perished himself, lost to despair and the wounds Garrius had inflicted upon him atop Traitor’s Gate, were it not for Chieftain Ryaeve, the Inductii warrior cutting a path to the spire with what remained of the sons of Cthonia, Space Marine and Auxilia alike. They took their warlord and fled Cthonia, taking whatever shuttle and landing craft they could find docked amid the spires of the hive. The Dark Angels, preoccupied with moving to a safe distance from the dying planet, failed to notice them heading towards the Tomb of Gold which still lurked, badly wounded on the outskirts of the system.

Garrius, left to die by the traitors, painfully dragged the ruined remnants of his body to the throne of Horus, there to spend his final moments sitting in judgement over the domain Dorn had given to him to protect as it crumbled and died. About him Traitor’s Gate was torn apart by the last death throes of Cthonia, flames consuming the sky-vault while the Lord-castellan sat stoically to face his fate. Yet, he was not to perish that day, for the sky-vault was lit by a brief flare of ætheric light as Sul Kontep and the most powerful of his cadre tore apart reality to reach the last Lord of Cthonia, using the power unleashed by the Word Bearers’ ritual to enhance their psychic powers. By these powers their esoterists brought them to the summit of Traitor’s Gate and their biomancers froze Garrius on the threshold of death, risking their very souls to repay the debt of loyalty they owed the Loyalist cause. Sul Kontep himself loosed the full power of his Pyrae training to leash the inferno that raged about them, sacrificing himself to the hunger and fury of the flames so that his warriors could gather Garrius and the last few survivors and once more breach reality, carrying them to the last Imperial shuttles that were fleeing the dying world.

A Nightmare Future

Cthonia was dead, all that remained was the shattered shell of a planet, its broken bones a vast debris field that shrouded its corpse and battered the last few ships that fled its demise. Billions were dead, soldier and civilian alike, as a warning to all those that would survive the Horus Heresy – this was the fate of traitors. Of the great armies that had fought to claim it, but a few thousand survivors would escape Cthonia’s death, fleeing on shuttles, landing craft and assault ships seeking friendly vessels to bear them away from the destruction. Such was the chaos in orbit, with planetary debris battering the shields of the Dark Angels dreadnoughts and the magnetic field of the planet collapsing, that many small craft escaped the slow demise of Cthonia. Their duty done, the Dark Angels did not linger and they made no effort to search out the survivors, Loyalist or Traitor, and left the system to seek the next target of the Lion’s wrath. While those ships that remained to the Sons of Horus and Imperial Fists made no move to continue the fight, for word from Terra finally broke through the shroud in the Warp – Horus was dead and the Horus Heresy ended.

In the wake of such ill-fated news, Vheren took his True Sons to seek the remnants of the Sons of Horus as they fled from the failed attack on Terra bearing the body of the Warmaster into exile. With both Cthonia and his Primarch slain, all that remained to remind the Sons of Horus of their legacy as warriors of the Great Crusade were the precepts of Cthonia, the old ways that were now preserved only in the memories of the oldest veterans. Vheren feared that without this last remnant of honour his brethren would fall into aimless slaughter and dwindle into petty pirates and reavers, a blight on the galaxy they had sought to rule. Though few records exist to tell of their final fate, Vheren, Ryaeve and the other survivors would bear the dubious honour of being the last Sons of Horus to set foot on Cthonia.

Garrius would long suffer the wounds dealt to him by Vheren, healed only by the combined efforts of the Mechanicum’s lacyraemara magi and the biomancers of the Thousand Sons, leaving him a hideous amalgam of augmetics and crudely re-shaped flesh. He would brood long on his loss and refused to return empty handed to Terra, where the Loyalists had won such a victory that none would ever forget it. Instead he took his warriors into the Warp to hunt the fleeing Traitors, seeking a new battlefield and a grander trophy that he might lay at Dorn’s feet in lieu of Cthonia. For years after the death of Cthonia and the end of the Battle for Terra, reports of a rogue fleet bearing the sigil of the Imperial Fists would arrive at Terra, from the final cataclysmic battle for Colchis to the breaking of Xana II, they moved from one tragedy to the next. Those few Loyalists that fought beside them would often remark that though all the warriors that followed Garrius wore the yellow heraldry of the Imperial Fists, they were unlike any others of that Legion – the songs of both lost Cthonia and Prospero heard as they marched to war.

The Siege of Cthonia was ended, forgotten by a galaxy that had seen the passing of gods and giants, an age defined by the battle for Terra but whose tragedy was shown most clearly in the broken remains of Cthonia. There uncounted warriors had fought bitterly to prosecute a war that had already ended, and a world had been sundered to punish a warlord already dead, for there was no force that could claim victory from the death of Cthonia. It was a tribute to the unfettered and rampant hate that had engulfed the galaxy and threatened to tear it apart, a battle whose only result had been ruin, whose only legacy was the broken bones of a cold dead planet. Yet, this was not the end of Horus’ war, merely its beginning.

The Horus Heresy was over, and a grim future of eternal war awaited the galaxy.

The Loyalist Host

The Loyalist Host

“I offer no quarter nor expect none. We will build a redoubt from corpses atop which we take no step back.Should our weapons be spent then with blade and fury shall I slay you. And, if my strength fails and my life isclaimed, with my blood shall I drown you, and none shall weep for such abhorrent creatures.”

Surviving vox-transmission from the Battle for Port Dawn,attributed to Clytus Dayrar, Captain of the Imperial Fists Legion

Dark Angels

Sent far from Terra at the Warmaster’s command before the first treacherous blows of the Horus Heresy fell, the bulk of the First Legion was absent from the massacres that befell the other loyal Legions. Upon their return they fell afoul of the Night Lords campaign to subjugate the Thramas Sector, and in the afternath of that campaign the Ruinstorm made travel to the Throneworld all but impossible. So, the Lion turned to Ultramar instead, building up his forces alongside the Blood Angels and Ultramarines Legions. Renewed by this brief respite, the Lion embarked upon a campaign of destruction intended to leave only an empire of ash and bone for the Warmaster to rule should he emerge victorious, with infamous worlds such as Barbarus and Chemos sundered before the Horus Heresy ended. Near war’s end, the Lion was drawn into the Dispute of Iron, the wayward Mechanicum in the region suffering the full extent of his wrath. Over the course of the Lion’s campaign, portions of his fleet broke off as they hunted down fleeing Traitors and brought ruinous judgement upon rebellious worlds.

White Scars

The early days of the Horus Heresy were marked by uncertainty over the loyalties of the Vth Legion, with the whereabouts and motivations of Jaghatai Khan and the warriors with him unknown. It was only later, when the Khan and his Legion arrived at Terra through undisclosed means, that the Khan was revealed to have conducted a hit-and-run war against the Traitor supply lines. At Terra, Dorn ordered the Khan’s forces to the walls of the Imperial Palace – a duty at odds with the Legion’s traditional methods of war – with Vth Legion Brotherhoods ranging across the Segmentum Solar and to the Beta-Garmon Cluster in the build-up to the Siege of Terra. Extant records point to dozens of White Scars brotherhoods active elsewhere in the galaxy, returning from scouting the fringes of Imperial space to find the galaxy in upheaval. The characteristic independence of these brotherhoods suited the maelstrom of war that had engulfed the galaxy, familiar as the Legion was with unreliable supply chains and minimal allies. Some disconcerting records exist of Vth Legion Brotherhoods who turned upon their oaths. Such Traitors often espoused that the Imperium would have abandoned the Vth Legion as the Emperor did the Great Crusade, and only the Warmaster offered a future for the White Scars.

A BROKEN BROTHERHOOD

The Warmaster had prepared his betrayal well and, as the Horus Heresy reached its crescendo, those Legions loyal to the Emperor were greatly eroded by the tides of war. Names such as the Dropsite Massacre, the Betrayal at Calth, Signus Prime and the Thramas Crusade still ring with infamy for the heinous deeds wrought upon the Loyalists by the hands of the Warmaster’s servants. Each drained the strength of the Imperium’s greatest warriors, leaving the Legions a pale shadow of their once greatness. Despite this, the Loyalist Legions were not a force that could be ignored. Ravaged at Isstvan V, the Raven Guard, Salamanders and Iron Hands remained an ever-present thorn in the Warmaster’s side. Other Legions struck at the Warmaster’s flank or held tight onto worlds of strategic value, forcing a litany of delays on the Traitors’ advance. Time was the greatest ally of Terra, for each month allowed the reinforcement of defences and the rallying of Loyalists scattered across the galaxy. Were the Warmaster delayed long enough, then the might of the Loyalist Legions, even depleted, would prove a hammer capable of crushing the traitorous son.

Space Wolves

The battle at Prospero, fought before Horus’ treachery was revealed, was just the beginning of a series of conflicts that brutalised and fragmented the Space Wolves Legion, culminating in the battle at Yarant, in which the VIth Legion were threatened with extinction and saved only by intervention by Corvus Corax and his Raven Guard Legion. Soon after, the Wolf King sought conclave with Corax and the Lion at Deliverance, where his Legion was resupplied and underwent a campaign of recruitment, before joining the Lion’s campaign of destruction against Traitor-held worlds. Under Leman Russ, the bulk of the Space Wolves Legion carved a bloody path towards Terra in the final years of the Horus Heresy, an executioner's axe above the Warmaster’s neck that some archivists theorise motivated the Traitors’ desperate actions during the final hours of Terra’s siege. Elsewhere, Space Wolves strike forces hunted down bands of Traitors, becoming embroiled in scores of minor conflicts. Some were wayward bands isolated by the Ruinstorm marking out new hunting grounds in a galaxy consumed by madness. Others were Watch Packs, dispatched following the fall of Magnus to observe the remaining Primarchs. Some vanished from the annals, cast adrift or perhaps slain attempting to kill a traitorous son, while a few remained active alongside their charges, ever-watchful for treachery.

Blood Angels

Ravaged in both body and spirit by the events at Signus, Sanguinius was cast adrift on the tides of war with the bulk of the IXth Legion. It would be many years before the Imperium learned of the Great Angel’s survival; following the second Battle of Davin and the dispersion of the Ruinstorm, the Primarch reached Terra, dedicating himself and his warriors to standing firm against the encroaching Traitor forces, and awaited his fate. Not all of the IXth Legion was mustered at Signus while others dispatched to the blighted system were waylaid during transit. Several Blood Angels strike forces operated across the galaxy, many earning a fearsome reputation, with rumours of wholesale slaughter inflicted upon any who aided the Warmaster. Baal, where an estimated 5,000 Blood Angels remained garrisoned, proved to be a focal point for refugees during the final years of the Horus Heresy, the reputation of the Blood Angels proving a draw for wayward souls, including thousands of Legionaries from other Loyalist Legions. The IXth Legion’s home world was to face numerous raids and two attempted conquests, with conflict in the region continuing long into the Scouring.

Iron Hands

By 010.M31, the Iron Hands Legion existed in name only. Many of the veterans that had survived Isstvan V were consumed by bitterness and a thirst for vengeance, coalescing into fragmented autonomous warfleets known as the shattered legions. Leaders such as Autek Mor and Shadrak Meduson quickly became infamous amongst the Traitor ranks, each one growing into a spectre of vengeance that brought judgement and death upon those marching under the Warmaster’s banner. Elements of the Iron Hands were also active on Medusa, home world of the Xth Legion, forming the ‘Medusan Council’, a collective of peers formed primarily of those exiled from the presence of Ferrus Manus during the Great Crusade, a not uncommon fate considering the exacting standards of the Primarch. These warriors commanded little respect from the veterans who survived Isstvan with one surviving communique from an unknown survivor of

Isstvan V stating – “Ignominy is preferable to the shackles of cowards too weak to walk by their sire’s side”. With little direct authority over distant elements of the Legion, the Medusan Council launched the Bitter War against Colchis, home world of the Word Bearers, unleashing an array of proscribed technology dredged from the vaults of Medusa, including nano-plagues, amalgam bioautoma, and rad-phages.

Records show that some Iron Hands, cut off from both the shattered legions and Medusa, operated under the belief that they remained the only surviving fragment of the Xth Legion. Many implemented rapid induction programmes to bolster their numbers with the intent to reconstruct the Legion. Several established contact with Terra with the dispersion of the Ruinstorm, lending their limited strength to the Praetorian in exchange for the resources and materiel necessary to rebuild.

Salamanders

The bulk of the Salamanders Legion were active in regions surrounding Nocturne in the latter years of the Horus Heresy. Command of these warriors lay with Nomus Rhy’tan and, following his return with other survivors of Isstvan V, Artellus Numeon, Equerry to Vulkan. Following the repulsion of an assault by a joint force of Death Guard and Word Bearers on Nocturne, the Salamanders began the War of Drakes. This consisted of a series of purge campaigns launched against the cluster of Death Guard fiefdoms near Nocturne and the warp horrors of the Upsilon-Xi Sector. Further afield, Salamanders survivors of Isstvan operated within the shattered legions; though fewer warriors of the XVIIIth served as leaders of warbands, commanders such as Nalltaus U’Telka, who led the destruction of several Traitor-aligned Forge Worlds in the Segmentum Obscurus, and Miphaxe Za’tor, a Salamanders Chaplain that rallied the defence of the Biritus Nebula, are recognised with great valour within Imperial archives. A few reports speak of a handful of Salamanders present on Terra, with some alleging the Primarch Vulkan, whose true fate lies shrouded in half-truths and uncertainty, was amongst them; no verifiable accounts exist to confirm this.

Ultramarines

The Five Hundred Worlds were the focal point of the Ultramarines forces, with much of the Legion’s strength mustered there when betrayal struck. Following the end of the Shadow Crusade – the campaign of destruction wrought by the Word Bearers and World Eaters Legions across Ultramar – the Ultramarines sought to stabilise their empire. Roboute Guilliman enacted a campaign of mass conscription, harvesting vast numbers of aspirants from the Five Hundred Worlds; those unfitting of ascension to the XIIIth Legion were formed into militia regiments. The accelerated campaign of recruitment allowed Ultramar to serve as a stronghold from which XIIIth Legion attack forces could strike out across the galaxy. New generations of Legionaries were thrown into numerous conflicts, including the liberation of Traitor-held worlds within the Dominion of Storms and hunts for splintered bands of World Eaters and Word Bearers that had fled the Realm of Ultramar. These conflicts hardened the XIIIth Legion’s new Inductii, and the Ultramarines Legion were to emerge one of the Imperium’s greatest assets in the years following the Siege of Terra.

Legio Custodes

Ever were the Legio Custodes the Emperor’s bodyguards and sworn protectors, his chosen emissaries and, should the need arise, his most deadly executioners. As guardians of the Emperor, the bulk of the Legio Custodes’ strength remained on Terra, with a significant number stationed within the depths of the Imperial Palace where the Emperor resided for much of the Horus Heresy. However, as one of the few contingents in the galaxy possessed of unquestionable loyalty, the Custodes were frequently dispatched to perform deeds of vital import during such dark times. Sodalities ranged far and wide, enacting the Emperor’s will and unleashing his justice upon the treacherous. Most returned to Terra before the Warmaster’s arrival, though some remained elsewhere, dedicated to a myriad of tasks known only to the Emperor. No full count of active Legio Custodes has ever been taken, so shrouded in secrecy are their numbers and work, and so none can say the true number of Custodes absent from the Emperor’s side, only that the august body stood resolute when others wavered.

The Silent Sisterhood

The Silent Sisterhood were uniquely poised to combat the emergent threats employed by the Traitor Legions, for the corruption embraced by the Warmaster and his allies drew its power from the Warp, to which the Sisters of Silence were anathema. The Black Ships proved valuable assets in such a task, equipped as they were for clandestine operations and infused with the artifice required to facilitate the uniquely perilous tasks of the Sisterhood, with specialty cadres formed in response to creatures such as the Neverborn, or to hunt warp-tainted Legionaries. The actions of the Sisters of Silence proved vital in the staving off of the Warp’s encroachment in scores of beleaguered regions, lending a note of heroism to the organisation that stood stark against the sinister reputation it held. Such actions are embedded within the folklore of numerous planets; one such example can be traced back to the Jarrazr Incursion of 012.M31, describing the actions of Sisters from the 7th Dominion of the Silent Sisterhood of the Whispering Harvest as “...like angels sent from distant heavens given substance, hardened by duty, infused by wrath, cursed yet unbowing in the face of menace. And lo! did the nightmares bray in their presence, feeble before the might of our protectors, our glorious saviours.”

19th Echelon of the Phalanx Warders, on detached duty and assigned to the Cthonia Garrison force.

Inwit issue Type-ZF MkIV ‘Maximus’ pattern power armour, with Phalanx pattern Boarding Shield.

Warden Sergeant Iridor Helbron

4th Chapter of the Ultramarines Legion, known informally as the ‘Aurorans’, assigned to the Astagar Garrison.

MkVI ‘Corvus’ pattern power armour. Note the non-standard iconography of the 4th Company, the ‘Auroran Ribbon’ insignia and use of green to mark veterans within the company.

Veteran Sergeant Ivehn Sul

The Traitor Host

The Traitor Host

“Call me Traitor if you wish, for the empire I build atop your ashes will remember me as saviour.”

Attr. Apostle Akhlus Pral, Chaplain of the Veiled Eye Chapter

SOLDIERS of TREACHERY

At the grim apex of the Age of Darkness the Legiones Astartes that had pledged themselves to Horus’ banner were much changed from the proud hosts that had once assembled on the fabled fields of Ullanor. War had exacted a brutal toll on their ranks and corruption had seeped into the very soul of the Legions, each afflicted with its own curse – some a subtle brand and others a more virulent corruption. From the sudden and visceral change that was wrought upon the Death Guard during their voyage to Terra, to the slow rot that had settled upon the Night Lords after the Thramas Crusade, the Traitor Legions were no longer the proud defenders of the Imperium but something far more terrible. Yet, despite this, the Traitor Legions remained a mighty force of arms and more than a match for the fragmented hosts that remained loyal to the Emperor, and were readily resupplied by the industrial bases they had conquered. All that hindered them from overwhelming the fortress worlds Rogal Dorn had established to defend Terra was the need to transport war materiel from distant parts of the Imperium to the front lines of the push on Terra.

The Emperor’s Children

In the wake of Fulgrim’s daemonic ascension and subsequent disappearance the IIIrd Legion experienced a traumatic rebirth, falling from grace further in the pursuit of its newly awakened dark passions. The Legion dissipated into warbands that, rather than prosecute the grand strategies of the Traitor Warmaster, sought instead to find worthy opponents against which to test themselves. Few accounts cataloguing the actions of the Emperor’s Children survive, for few were the witnesses left behind to mark their deeds, but some notable instances stand out among extant records. At Baal, a large force of Emperor’s Children joined the Sons of Horus in laying siege to the home world of the Blood Angels Legion. Within the Inwit Cluster, hungry for the strategic prize of Rogal Dorn’s home world and its surrounding empire, a vast Traitor fleet led by elements of the Emperor’s Children wrought terrible destruction. Among the most sizable IIIrd Legion concentrations of force was an armada amassed by Lord Commander Eidolon who, in the absence of his Primarch Fulgrim, had become the self-appointed master of the Emperor’s Children. Seeking to validate his newfound pre-eminence among the Emperor’s Children, Eidolon hounded the Loyalists across the stars, relentlessly seeking to earn the recognition he so craved. Eventually, many of the Emperor’s Children would gather once more as a Legion at Ullanor, heeding the call of their returned Primarch to join Horus’ host bound for the final confrontation at Terra.

The Iron Warriors

After Isstvan V, the Primarch Perturabo was tasked by Horus with a campaign of planetary assaults against key Loyalist fortress worlds, in particular those defending the marches of the Segmentum Solar. The bulk of the Iron Warriors remained gathered around Perturabo and, in the wake of the catastrophic Tallarn campaign, they turned towards spearheading the invasion of the Sol System, where their Primarch desired the chance to topple the Imperium’s greatest edifice. The remainder were tasked with laying siege to worlds across the Imperium, and the Primarch left behind scores of garrison forces to achieve such ends. In conquest, the Iron Warriors assumed the role of brutal overlords, consolidating Traitor power on recently captured worlds, frequently coming into conflict with raiding fleets of shattered legions, Loyalist strike forces and, following the waning of the Ruinstorm, such garrisons were all that stood between Terra and the advance of Roboute Guilliman’s fleet.

The Night Lords

The culmination of the Thramas Crusade led to the wounding of Konrad Curze and the capture of First Captain Sevatar, resulting in the complete disintegration of the Night Lords as a Legion. A large contingent of Night Lords joined the Warmaster’s vast armada to attack Terra but a great many of the Legion refused to follow. Pursued by Dark Angels strike forces, the VIIIth Legion devolved into scores of warbands that carved their own destiny across the stars. Many exploited the vacuum of power left in regions devastated by the passage of the Lion’s fleet, establishing petty fiefdoms where terror was the true ruler. Fuelled by the carrion spoils, the Night Lords enslaved the surviving populations of colony worlds such as Rhyntax and Khorbal and conscripted the sundered remains of their armies to launch sorties into nearby systems, spreading a pall of darkness and fear through the sectors south of the galactic core. Swathes of the Imperium were plunged into shadow and long would it be before the Emperor’s light illuminated them once more.

The World Eaters

The bulk of the World Eaters were fully committed to the Shadow Crusade far to the galactic east, yet the Legion was in possession of a number of fief worlds, not least among them the muster world on which Angron had assumed command of his Legion – Bodt. Many were used as rapid induction and indoctrination centres in order to fuel the Legion’s ceaseless hunger for new recruits. In the aftermath of the Shadow Crusade and with their Primarch having ascended to Daemonhood, Angron and his World Eaters began a bloody rampage across the galaxy. With each conquest, the chain of command amongst the XIIth fell further into disarray and splinter forces, later designated as Butcher Fleets by the Imperium, ran rampant. Strategic planning and tactical logic had been completely abandoned as conventional military targets, such as worlds rich in resources or in possession of significant war industry, were ignored in favour of populous locations where only senseless carnage could be wrought. Angron and the warriors who remained by his side would muster at Ullanor in preparation for the final assault upon Terra, but not all heeded the Primarch’s call, consumed by bloodlust not the ambitions of the Warmaster.

The Death Guard

Mortarion and the principal strength of the Death Guard spent much of the Horus Heresy at the Warmaster’s side, from Isstvan V to the conquest of Molech. Soon after, the Primarch and his fleet disappeared following a warp jump, emerging many months later as a plague-ridden shadow of the Legion they had once been. Elements of the Death Guard absent from this fateful voyage remained active elsewhere in the galaxy, avoiding, for a time, the rot that overcame much of the Legion. Barbarus, home world of the Death Guard, became the centre of mass recruitment that bled the surrounding systems dry of their population and its resources. When Barbarus itself was destroyed by the Dark Angels, the tenacity of Mortarion’s Legion was proven once more, with warbands scattering across the galaxy to reap a deadly toll upon Loyalist worlds, reducing numerous planets to corpse-choked irradiated wastelands.

The Thousand Sons

The Thousand Sons were decimated upon Prospero before the Warmaster revealed his treachery, and the Legion was presumed shattered. It was only during the final days at Terra that Magnus was shown to have lived and rescued some of his sons from the devastation wrought by Leman Russ and his Space Wolves. Scant records bear mention of fragments of the XVth Legion active elsewhere in the galaxy during the latter years of the Horus Heresy, each one an independent warband rather than a strike force of a unified Legion. Loyalties proved split in such groups, with some fighting for the Warmaster and others siding with the Emperor, despite the censure he had brought down upon them. Yarant III, where the Thousand Sons joined with other Traitor elements to enact vengeance upon the Space Wolves, Cthonia and Axandria IV are all examples of conflict involving XVth Legion forces.

The Word Bearers

The realm of Ultramar suffered greatly at the hands of the Word Bearers’ fanaticism, with scores of worlds ravaged by the Legion during the Shadow Crusade. The location of Lorgar and the bulk of the Word Bearers’ strength following the culmination of their vendetta against the Ultramarines remains largely unknown, with Lorgar himself not reaching Terra for its siege. Numerous other Word Bearers detachments were active across the galaxy however, conquering planets in the name of the dark powers to which they were sworn or supporting and advising other Traitor forces in the matters of esoteric lore. A significant number of these would be recalled to Colchis during the final years of Horus’ war, clashing with the Iron Hands based upon Medusa as the Xth Legion sought vengeance against those who had aided the death of its Primarch.

The Alpha Legion

The activities of the Alpha Legion during the Age of Darkness remained shrouded in mystery, its infiltration forces rarely leaving evidence that spoke of the XXth Legion’s presence. The most notable of known events is the Alpha Legion’s assault upon Pluto, resulting in Alpharius being slain by the blade of Rogal Dorn; however, later reports of Alpharius being active in other regions of the galaxy cast doubt upon this. Self-agency was a core tenet of the XXth Legion and so numerous Alpha Legion strike forces operated independently across the galaxy. Some hunted down shattered legion fleets, utilising subterfuge to sow disinformation and confusion amongst the Loyalists, while others struck at Imperial communication facilities, silencing their network of astropaths and cutting off entire sub-sectors from outside aid as the Ruinstorm faded. Scattered reports also tell of Alpha Legion groups aiding Loyalist forces in harrying Traitor supply fleets, hindering the Warmaster’s efforts to gather his full strength at Beta-Garmon.

The Daemonic Legions

For two centuries, the Iterators of the Great Crusade had preached the purity of the Imperial Truth: that no gods existed amongst the stars, that no mystic powers or divine provenance would pave the way for Mankind, only strength of purpose and the might of its armies would. The Warmaster and his allies proved such preachings false, unleashing madness upon the galaxy through profane rituals that led to the emergence of the Ruinstorm and the tide of entities that thrived within the Warp. These creatures were a curse upon the galaxy for which few were prepared. In war, the Neverborn, as many would come to know them, paid no heed to conventional logic, required no need for supply lines and cared for little but their own fathomless purpose. This was a foe myriad in form; beasts of bronze, brass and savagery; creatures of ethereal beauty and sinuous movements; amorphous forms that grew in size with each morsel of flesh devoured – these and more are described within Imperial records. Nothing linked them save their manifestation in places where the veil between realms weakened, often catalysed by the profane rituals of the Warmaster’s allies. Such creatures were a blight upon the galaxy, a symptom of the Warmaster’s crumbling sanity or, perhaps, the cause of his treachery.

The Dark Mechanicum

Those of the Mechanicum that sided with the Warmaster would become known as the ‘Dark Mechanicum’, and included powerful elements of the Martian Priesthood, the Ordo Reductor and the Legio Cybernetica, along with many of the feared Myrmidon Destructor Cults and a number of sub-cults which had operated for long years on the edge of tech-heresy, all drawn together by Fabricator General Kelbor-Hal. Over time, many Forge Worlds of the Dark Mechanicum embraced the powers offered to them by the Warmaster and the entities to which he was aligned, throwing themselves into research with technology the Emperor had forbidden. The Age of Darkness proved an age of innovation for the Dark Mechanicum, as the twisted designs of its tech-priests produced all manner of war machines that marched across the battlefields of the Horus Heresy. Wondrous artifice such as the god-engines and Knight armours became test beds for weapons and warp experimentation. Other tech-priests sought novel creations, turning to xenos technology, Silica Animus or the powers of the Warp to create battalions of war machines that would march alongside the Warmaster’s force on innumerable battlefields, including Terra itself.

Unknown Company, this warrior was part of the vast horde of newly raised companies thrown against the defences set around the Segmentum Solar.

MkVI ‘Corvus’ pattern power armour with variant helm type. Runic inscriptions are debased Cthonian mixed with proto-chalan, a tribal dialect from the far northern reaches of the Imperium.

Legionary Ignar Ingerrak

101st Destroyer Cadre, a unit assigned to the handling and deployment of phosphex and irad munitions.

MkVI ‘Corvus’ pattern power armour. The heavy corrosion is common among units assigned to handle the most potent of phage-weapons, often resulting in fatal radiation doses and coining the 101st’s sobriquet, ‘Iam Mortui’ – The Walking Dead.

Sergeant Jaxin Morrow

The Legiones Inductii

The Legiones Inductii

“Blood is the sole constant of war. The stage and props matter not; be it sharpened sticks or cannonthat rend atoms asunder; be it on the soil of Terra or the verdant earth of far-flung worlds – blood will flow in rivers. Voracious is the appetite of war and it must consume its fill before arms can be laid down.”

Anonymous, circa. M24

The Legiones Inductii

For generations prior to the heady days of the Great Crusade, the Emperor and his gene-wrights laboured within the depths of the Imperial Palace to create exemplars of martial prowess, warriors that would lead humanity to its rightful destiny across the stars. From such toils were born genetic masterpieces – the Thunder Warriors, superhumans that would ultimately prove genetically unstable, fated to fall in battle atop Mount Ararat during the final days of Unification before the ravages of their bodies consumed them. Though the Thunder Warriors burnt bright in glory, from their legacy was born the twenty Primarchs and the Space Marine Legions, warriors of unyielding strength and resolute spirits who would become the standard bearers of the Emperor’s Great Crusade.

Each Legionary was fashioned from the base clay of mortal fragility into a superhuman warrior of such majesty that few others could match. Threefold was the endeavour to transform an aspirant into a Legionary, requiring a lengthy process of surgical augmentation, genetic manipulation and psych-conditioning. The development of such an intricate labour required minds of peerless intellect, and by their expertise was fashioned a several year-long process that balanced the risk of aspirant tissue degradation, organ rejection and candidate fatalities against the personnel demands of unceasing war. Training and implantation were folded together, the mind and body transformed concurrently so that at the conclusion of the process a true Legionary had been forged, one ready and eager to conquer.

Never had the limits of this process been tested as it was during the Horus Heresy, for though gruelling conflicts had been fought across the galaxy, rare was it during the Great Crusade that the operational capacity of a Legion was threatened by casualties and rarer still were such losses recorded upon the field of battle. The most infamous of such conflicts, the Third Rangdan Xenocide, claimed the lives of tens of thousands Legionaries and eradicated the numerical superiority of the Dark Angels Legion relative to other Legions, yet did little to hamper its ability to prosecute war. All were but trifles compared to the war unleashed by the Warmaster, for in his hubristic quest to tear the crown from his Father’s brow, Horus ignited a conflict unlike any the Imperium had faced. Brother fought brother, sister fought sister and every aspect of the Imperium was riven by mistrust and betrayal, the Legiones Astartes at the forefront of war. In just a few years the Warmaster and his treacherous servants achieved what two centuries of unceasing war against the xenos and malcontent had failed to do – shattered the Imperium and brutalised its Legions. The carnage at Isstvan, where three Legions were pushed unto the precipice of extinction and the Traitors’ ranks were purged of any believed to harbour the faintest sentiment of loyalty to the Emperor, was but a prelude of the slaughter to come. Legionaries fell in their droves yet the Warmaster brooked no delay in his march, leading casualties to outstrip new recruits. In the face of destruction, each Legion was confronted with a dilemma – remain dedicated to existing standards of induction and risk sacrifice upon the altar of war, or turn to newer methods to replenish numbers, no matter the cost.

The Shunned

The term ‘Inductii’ is a broad appellation used within modern records to refer to any Legionary recruited into the Legiones Astartes following the events of Isstvan V through to the Warmaster’s fall. Its etymological origin lies within records taken from the world of Bodt, one of a number of fief planets sworn to the World Eaters Legion that churned out blood-crazed monsters clad in the flesh of a Space Marine, each one a nightmarish mockery of the ideals of the Legiones Astartes. These creatures were labelled ‘Inductii’ by their creators, a term that disseminated amongst the Traitor Legions to refer to all new Legionaries recruited into a Legion, often as a byword for shame, spoken with disdain for those they believed were inferior stock. Traitor Inductii were often distinguishable by other signs too – amongst the Emperor’s Children, Inductii were forbidden to wear the Palatine Aquila, while amongst the Sons of Horus, a handful of veterans decried the usage of Cthonian symbols by those not from Cthonia an offence worthy of harsh punishment.

Conversely, the term Inductii is largely absent from the records of Loyalist Legions, yet many feature specific nomenclature that served to isolate, intentionally or otherwise, newly recruited Legionaries from their more veteran brothers. The terms used were myriad and personal to the Legions in question, often differing between elements of a Legion across the galaxy. Imperial Fists based upon Terra are noted as referring to new recruits as Sentries or Neophytes, while amongst the ranks garrisoned on Inwit or present in other strike forces, Recruits or Initiates were common parlance. Other Legions are noted for expressing more outward disdain of their Inductii. One stark example is the recorded words of Leman Russ, with the Wolf King known to have stated to an assembly of his Wolf Lords, “Trust not the pups whose claws have yet to be bloodied, bearing claws that have never rent flesh, and teeth not yet sharpened upon the hide of a foe”.

Discerning the catalyst of such sentiments towards Inductii proves difficult. Of the tens of thousands of Inductii analysed by Mechanicus genetors post-conflict, most possessed little noticeable physiological differences to their traditionally inducted brothers. Therefore, analysis must turn towards the cultural issues that arose with the influx of new recruits, many harvested from worlds distant to traditional Legion recruitment grounds. During the Great Crusade clashes in tradition were not unheard of, with many instances of disputes between Terran Legionaries that had fought before the rediscovery of their Primarch and those warriors recruited post-discovery. With many Legions stranded on the galactic frontiers during the Horus Heresy, access to existing recruitment grounds, which consisted of planets bearing a similar cultural identity to a Legion’s home world, proved limited for most. As a consequence, Legions sought new planets from which fresh generations of Legionaries could be gathered. The pace of war often prevented the establishment of ties with such worlds nor did it allow lengthy assessment of planetary cultures. In many instances Legion strike forces would descend upon the planet in a manner akin to an orbital invasion, enforcing rapid genetic screening of potential candidates then departing with those of suitably genetic viability. Where some Legions expended a modicum of effort to marry the cultures of aspirants with the mein of the Legion – the scouring of penal colonies by warbands of the Night Lords Legions, or the Dark Angels tithes extracted from planets with honour-bound cultures – success was varied, a balm incapable of soothing all divisions.

Harsh training programmes, supplemented by intensive bouts of hypno-indoctrination, were implemented by many Legions in an attempt to subvert lingering cultural ties. Where hypno-indoctrination was employed, it was common for old ideals to clash with new ones in the aspirant’s mind, leading many Inductii to become little more than crude parodies of their veteran brothers as they aped traditions they lacked sentiments for. Other Inductii proved resistant to culture shifts, blending the traditions of their home world with that of the Legion, leading to the formation of dozens of sub-cultures across Legion elements. Inductii companies became common within some Legions, all attempts at integration abandoned within them.

By the time the Warmaster and his allies reached Terra, hundreds of thousands, if not millions, of Legionaries, both fresh recruits and veterans, had fallen across the galaxy. Those who had served within a Legion prior to Horus’ betrayal were now the minority, aged brothers standing tall amid ranks who knew nothing but a Legion consumed by desperation or corruption. Gone was the unity of a single Legion, for their numbers were scattered across the galaxy with varying adherence to Legion cultures and tactical disposition, each a pale imitation of an age now rendered extinct.

A Generation Apart

“Necessity is the matriarch of innovation.” Such are the words of an ancient Terran proverb, words that rang true and loud through the work of the Legions’ apothecaries as they toiled to stave off the dire costs of the Warmaster’s rebellion. Time was not a luxury afforded to those who lived during the Age of Darkness. Legions loyal to the Emperor had suffered greatly at the hands of the Warmaster’s machinations, their strength battered and depleted, while those that marched beneath Horus’ banner were hard pressed to sunder the Imperium’s defences and tear down its throne before their foe could regroup. Months gave way to years and the war, intended to be swift, degenerated into a morass of conflict that ground ever on. Each new delay in the Warmaster’s advance was another the defenders of the Imperium could use to reinforce their defences, to regroup and rearm, to encircle Horus and his fleet and crush them with overwhelming might.

There was no singular moment or unifying command that dictated the launch of the Inductii programmes within each Legion and its fragments. Instead, the realities of war forced many to face harsh truths, the ideals of yesteryear clashing with the realities of all-out war, until practicalities overcame good intentions, causing safety and tradition to be pushed to the wayside. Methods varied greatly across the Legions, dependent on the availability of supplies and adequate facilities, dictated by a commander’s morality or lack thereof and limited only by the depraved visions of those who believed themselves greater in erudition than the Emperor. Never shall every deviation be known, for much has been lost to time and what remains is fragmented, drawn from the extracted testimonies of hated Traitors, incomplete data retrieved from decaying medicae facilities across the galaxy and self-written records of loyal Legions, likely purified of any sins committed.

Broadly, the efforts of the various Legions’ induction processes can be categorised into two practices: the abridgement of training and the modification of implantation methods. Of the two, it was the former that proved easiest yet also recouped the least time. Training amongst earlier Inductii in most instances appeared similar in nature to that employed prior to the Warmaster’s betrayal, consisting of live-fire exercises in concert with tactical theory and aspirant trials.

Many of the early actions of the Horus Heresy became ideal proving grounds for new Legionaries, for they were brutal affairs which forged survivors of great mettle. Nevertheless, safe training facilities were difficult to acquire as the war escalated, save perhaps within more stable regions such as Ultramar or the Warmaster’s Dark Empire, and so more rapid methods were developed. Chief amongst these was the employment of hypno-indoctrination, utilised in varying amounts by nearly every Legion during the Horus Heresy, a psycho-encode process involving the rapid injection of knowledge within the psyche of the subject. Weapon training, impartation of tactics and, in many instances, subliminal obedience messages were combined with memetic packages, which were loaded into the brains of aspirants in an attempt to rapidly mould Legionaries’ minds.

The extent of hypno-indoctrination varied greatly, as did the level of training it granted, differentiated by the needs of individual strike forces. Inductii of the Imperial Fists on Terra were imparted with defensive siege tactics, vital for their role in the defence of the Imperial Palace during the final days of the conflict, while VIIth Legion Inductii on Cthonia bore the hallmarks of greater reliance on obedience packages, no doubt intended to curtail any lingering loyalties to the Sons of Horus. Conversely, hypno-indoctrination packages retrieved from Raven Guard facilities in the Segmentum Obscurus leaned heavily on the transfer of infiltration tactics, so that all Inductii were capable of persecuting the guerilla war the Legion had committed itself to.

The practice of hypno-indoctrination was not novel – pre-Unification civilisations on Terra are recorded to have utilised the technique in the creation of vassal legions, and limited uses of the process were found within the ranks of the Imperial Administration and Remembrancer Order. Testing amongst the ranks of the Legiones Astartes was conducted during conquest of the Sol System, yet proved inferior to hands-on training, with aspirants exposed to the process showing stunted tactical acumen and combat readiness compared to other Legionaries. Expediency outweighed efficacy during the Horus Heresy, leading many Inductii programmes to become increasingly reliant upon the process as the war drew closer to conclusion. Necro-cortical analysis of Legionaries who fell during the Siege of Terra reveal many Space Marines, Loyalist and Traitor both, bore tell-tale signs of minor to severe neural degradation, a recurrent side-effect of hypno-indoctrination exposure. Other side-effects, such as persona dissociation, scarring of the dorsolateral prefrontal cortex – resulting in

Flash-Indoctrination

The practice of hypno-indoctrination was swiftly accepted by the Legions and though numerous records indicate the lack of respect veteran warriors held towards those Legionaries who underwent the process, it was accepted as a relatively benign method of expediting recruitment. A deviation of this process was flash-indoctrination, a knowledge assimilation process that relied upon the direct impartation of memories harvested from the brains of the recently deceased. To many, flash-indoctrination was akin to desecration, the theft of the dead’s thoughts to mould the minds of the living. Individuals were transformed into simulacrums of the dead, straying close to the fables of Nekromantiae, or ‘The Divination of Death’. Utilisation of the process proved heavily restricted during the Great Crusade, granted only by the Emperor’s edict, a blessing records note was gifted solely to the Assassinorum Temples.

Such praxis did not survive the madness of the Horus Heresy and only a handful of instances of its usage have been confirmed. Most infamous is the employment of flash-indocrination by the World Eaters; exploration of XIIth Legion training facilities bore witness to blood-soaked gladitorial pits within which murderers both mortal and superhuman duelled, the memories of the fallen harvested, collated and forced upon the Inductii of many of the Legion’s fief worlds. Thousands of memories of savagery and death was the pedagogy of such aspirants, rational thought supplanted by unquenchable rage, humanity extinguished and bloodthirst ignited. The World Eaters were not the sole purveyors of such technology, with lesser known examples including the frenzied zealotry of some Word Bearers Inductii or attempts to engineer unthinking obedience in newly raised Iron Warriors garrisons. A handful of records also suggest the process was not confined to the ranks of the Traitors, with Dark Angels Inductii whose lineage suggests recruitment on Caliban bearing hallmarks of the minor employment of flash-indoctrination; for what purpose remains unclear.

Ultimately, flash-indoctrination proved a highly effective tool yet limited in scope, more likely to forge a warrior of narrow mindset and unstable temperament than a Legionary of great calibre; to those who saw Inductii as little more than disposable tools such drawbacks were negligible.

decreased inhibition and increased aggression – and loss of pre-enhancement memories, often substituted with further indoctrination programmes that filled cognitive gaps with agreeable traits, are noted amongst Loyalist forces that reported high usage of hypno-indoctrination in Inductii creation. Conversely, some Legion elements forwent dedicated training entirely, choosing instead to utilise poorly equipped and ill-trained Inductii as chaff to shield veteran brothers. Those that survived were afforded greater respect and rights of salvage from fallen Legionaries; those that fell were deemed too weak to survive in a galaxy ravaged by conflict. This practice was common amongst the ranks of the World Eaters as well as several Blood Angels strike forces upon the galactic fringes and elements of the Emperor’s Children terrorising the northern reaches of the galaxy. Casualties amongst such forces exceeded nearly all other recorded losses for individual strike forces, yet many stand prominent in records of infamy, for those warriors that survived were transformed into slaughterers with few equals.

Where alterations in training methods proved unable to sustain the cost of war, Legions turned instead to dismantling safeguards traditionally employed in the implantation of aspirants. Tradition dictated that an aspirant’s elevation was conducted in phases, a necessary process that ensured each implanted organ was given adequate maturation time and decreased risk of tissue rejection. Furthemore, in instances where the subject lacked the necessary strength to withstand the rigours of implantation, the use of phases offered the greatest chance of mature organs being viable for extraction and preservation. As casualties mounted, such delays proved impossible to countenance.

The extent of deviation from traditional methods varied widely between Legions; causality can be drawn between the measure of losses suffered by a force and greater instances of bypassed safeguards and rapid implantation methods. Legions established in more stable regions of the galaxy, such as those garrisoned upon Terra, Ultramar or within subjugated regions of the Warmaster’s Dark Empire in the northern galactic reaches, serve as an ideal baseline for implantation deviations; ready access to materiel and recruitment pools facilitated only minor alterations to established process. Records provided by the apothecaries of the Ultramarines describe a programme of accelerated recruitment and induction, involving the implementation of mass recruitment and genetic screening across the Five Hundred Worlds on the orders of Roboute Guilliman. Administration records note the establishment of martial law over planets within Ultramar, each overseen by several XIIIth Legion warriors designated as Consul Lanist, or ‘Overseer of the Enlisted’, whose responsibility lay with the conscriptions of militia regiments from the population. In concert, Legion apothecaries were tasked with genetic screening programmes upon both the conscripted and their families, to identify those with viable genetic markers for induction; those discovered were dispatched to Legion training facilities within more stable regions of Ultramar. This provided the Ultramarines with a steady, stable flow of aspirants, with conservative estimates stating the XIIIth likely experienced a net gain of Legionaries over the course of the Horus Heresy despite the numerous fronts on which its forces fought, estimates reinforced by the strength and size of the XIIIth Legion at conflict’s end. Higher quantities of recruits enabled the Ultramarines to rely solely on hypno-indoctrination as a means to shorten Legionary production, with no recorded deviations to implantation techniques.

Greater divergence can be observed within the practices of the Imperial Fists based upon Terra, who laboured to swell their numbers in preparation for the defence of the Throneworld. An individual of little compromise, Rogal Dorn, Praetorian of Terra and Primarch of the VIIth Legion, sought not to eradicate centuries of good practice but hone it instead, co-opting the skills of Mechanicum genetors extracted from the beleaguered Mars. Through experimentation and sacrifice, the minds gathered beneath Dorn’s aegis devised new orders of augmentation that delayed the implantation of both the Betcher’s Gland and Sus-an Membrane, organs responsible for a Legionary’s ability to expel acidic substances from their mouth and enter a state of suspended animation in response to trauma respectively, until after the fateful events at Terra. Extant records show Dorn viewed the two as vestigial given the threats faced, for when the Warmaster reached Terra, no prisoners would be taken and few would be granted the reprieve of extended recovery. By the latter years of the Horus Heresy, apothecarian records note a 32% decrease in implantation time through the combination of such methods with intense hypno-indoctrination; the same records note an average increase of fatalities by 114% due to increased tissue rejection and immuno-collapse. Later data also suggests the misordered implantation of both organs may have resulted in permanent degradation of the genetic code necessary to utilise them.

Similar alterations were common amongst Inductii from numerous Legions and were observed from strike forces based within the Segmentum Solar to those active on the fringes of the galaxy. The combination of implantation phases – Magos Biologis records place the number at 13 total under normal conditions – proved the most common practice for Inductii creation. Word Bearers Inductii deployed to the Segmentum Tempestus are recorded as lacking Black Carapace for several deployments, afforded the right to adorn themselves in power armour only after they had proved themselves in battle. Some Death Guard Inductii present in warbands fleeing Barbarus during the late-Heresy period are noted as lacking multi-lungs, running counter to the Legion’s legendary resistance; Imperial scholars theorise this drove many to accept the powers afforded to those Death Guard gathered around Mortarion. Iron Hands Inductii raised on Medusa and within the shattered legions almost universally bore some artificial substitutes to Legiones Astartes organs. Each was a mechanical augmetic less refined than the organics they replaced but comparatively simpler to manufacture, a practice motivated by a shortage of Progenoid Glands following losses at Isstvan V.

Forsaken Knowledge

So much as has been recounted in this record speaks only of Inductii forged from the mould of those Legionaries that had come before, marred only by blemishes of mind or form. To the undiscerning, these warriors were Legiones Astartes in all respects, warriors that, in a better age, would have carried the Emperor’s light to the furthest corners of the galaxy. Come the Horus Heresy, there were those who turned to darker powers in their quest for dominance, walking upon forsaken paths open to those possessed of unfettered ambition. Be it motivated by desperation or hubris, driven by loyalty to the Imperium or a desire to conquer all before them, there were those that toiled, by willful intent or otherwise, to create Inductii bearing only the slimmest resemblance to the Emperor’s creations. Secrecy was the veil under which such works were completed and thus no complete record exists that details the totality of horrors paraded as Legionaries that were unleashed upon the galaxy. Much of what is held within this record stands as more half-truth and allegory than objective fact. Such tales speak not of the berserkers forged by the World Eaters upon Bodt and other worlds nor the factories of the Iron Warriors into which billions were walked like chattel, most not aspirants but vats in which an archive of Space Marine organs were matured, but of darker things more reminiscent of the terrors of Old Night.

Of what is known beyond doubt is those Inductii born of a fusion between Legionary and warp entity, forged from the dark pacts made by the Warmaster and his allies. Though records exist detailing the activities of such abominations amongst the ranks of the Word Bearers from as early as Isstvan V, such Inductii grew in number as the war progressed and corruption wormed deeper into the hearts of the Traitors. What little study of such creatures that is held within Imperial archives speaks of stunted augmentation catalysed by ætheric power, the malformed remains of poorly crafted Legionaries transformed into unique monstrosity, shaped and moulded by the entity bound to an aspirant’s soul. Names such as Lupercali and Gal Mordek – a title similar in bearing to Gal Vorbak, yet borne by Inductii viewed as lesser creatures – rang strong across the battlefields of Terra, ordained by many as blessed sacrifice with which

the Emperor would be toppled. To those who faced them, and to some of those who marched beside them, such abominations were forever damned; logs extracted from the Night Lords vessel Sins in Penumbra name such Inductii Skia’darr or ‘Devoured by Shadow’ in the Nostramo tongue, for they were not brothers but malformed tools of fear to be unleashed then discarded.

Common too is the knowledge that the IIIrd Legion indulged heavily in the surgical modification of their forms in misguided attempts to achieve a notion of perfection. Extant records frequently refer to ‘Fabius’, who logs from the 28th Expeditionary Fleet list as chief apothecary of the Emperor’s Children, as architect of the IIIrd Legion’s transformation. The works of Fabius and his disciples, a cadre of apothecary recruits from across the Legions, are myriad and include the implantation of xeno-organs to enhance Legionaries’ abilities and the creation of the kakophoni. Upon Inductii, Fabius’ work was starker; to him, Legiones Astartes flesh was a canvas upon which he projected his most twisted dreams. Named the Terata in some records, the attributes of these Inductii varied greatly, with confirmed accounts of Legionaries bearing chem-implants that swelled their form and strength to grotesque proportions, warriors with limbs replaced with sinuous appendages or monstrous chela, or the transplantation of chitinous carapace in place of skin.

The Emperor’s Children were not alone in their twisting of form. On Tallarn, reports speak of Iron Warriors Inductii wired into the workings of vehicles, living entities slaved to the mechanisms of machines, while records from the Scouring report IVth Legion garrisons possessing only base sentience, impelled only to stand guard and lay waste to invaders. Within the Segmentum Obscurus, Mawdrym Llansahai plied his trade upon friend and foe alike; post-action records of the Massacre at Sed IV provide scattered images of chimeric Legiones Astartes, akin in appearance to the Grotesques of ancient Terran myth. Elements of the Word Bearers absent from the Siege of Terra are

reported to have marched to battle with Inductii whose lungs and vocal cords were replaced with vox equipment, devoid of any voice save broadcasts of the word of Lorgar. Similar examples, many unverified save for singular accounts, present dozens of modifications, the Inductii subjected to the whims of their commander as the Traitor Legions fragmented.

Those Legions that remained true to the Emperor are not spared from indictment by such tales. Desperation ran rife amongst many during the early years of the Horus Heresy, for the galaxy was plunged under the veil of the Ruinstorm and those denied the Warmaster’s succour were subjected to the storm’s wrath, cast adrift and bereft of aid. Those Legions that had fought at Isstvan V were broken and little but the promise of vengeance sustained them. Wounded and battered, but not destroyed, they sought alternative means to replenish their strength and to raise a generation of Legionaries possessed of such might that they might have their revenge upon the Warmaster. Tales of aspirants of the Iron Hands Inductii bound to autonoma-exoskeletons are common amongst the few survivors of Colchis, warriors gifted the strength and resilience of a Space Marine yet doomed to wither by the radiation such artifice pumped through their system. Other stories tell of abominations marching in step with the Raven Guard and Space Wolves on far-flung battlefields, Legionaries bearing mutations in the colours of the XIXth Legion at Yarant and beyond, and of Legionaries of the VIth Legion with the visage of wolves, wielding claws and fangs that rent armour and flesh asunder with equal ease. Whether such tales are the product of Inductii practices that strayed close to darkness or simply tales drawn from fevered minds may never be known. If such creatures did indeed live, they were purged before light could be shined upon them, confined to ignominy once their purpose had been fulfilled.

“...yet it was within the bastions of the IVth Legion that I was most disquieted; though I had seen oceans thick with blood; witnessed nature defied by creatures from beyond reality; it was in such forgotten redoubts that I was shaken. On the fringes of civilisation we tore down a string of fortresses and on each occasion we were met not with attempts at discourse or taunts so readily offered by others of such traitorous ilk, but with voiceless ranks of warriors bedecked in silver, motionless unless in battle, ruthless in their slaughter.

Only when a fortress was conquered did we catch glimpses of the truth; of boot prints impressed into metal from years of station; of armour unprotected and scarred by the passage of time; of pict-captures displaying unmoving warriors given life only by trespassers, returned to slumber by their destruction. Each garrison was akin to automata, rousing only for battle then returning to their positions once more, with gaps left in ranks where the fallen had once stood. Wardens they were but lacking a desire to preserve, possessed seemingly of only two passionless desires: to stand until threatened, then fight until they could stand no more.

As a child I dreamt of the Emperor’s Astartes, of ascending to the stars as one of his angels. Years of bitter war had swept away such notions yet a shred of idealism must still have lingered, for the creatures Perturabo’s sons had wrought unleashed darkness upon my soul. In skin and sinew, the guardians we faced were Legiones Astartes yet far lesser in mind and spirit were they. Hollow were they, a sham of majesty, a facsimile of life created to propagate spite and death, to stand amongst rubble and ruin.”

Personal recollections of Anastansia De’rells, Legate Marshal of the 2903rd Solar Auxilia, The Star Conquerors, during the liberation of the Ravaged Systems of the Scorath Sector.

Inductii Armorial Markings

18th Cthonian Garrison Cohort – the rook emblem marks these as second-line training units (note that the third is entirely composed of Cthonian recruits).

MkVI ‘Corvus’ pattern power armour, white stripes and armour panelling used to indicate Inductii and training units.

Inductii SergeantMerik Vhirith

19th Independent Company, deployed to the conflict on Urmensol. According to IXth Legion records Inductii Soron was noted as KIA on three separate occasions despite surviving the campaign.

MkVI ‘Corvus’ pattern power armour, the extensive damage a common feature of Blood Angels Inductii units, which placed little emphasis on rest and repair cycles.

Inductii Armorial Markings

Inductii Bek Soron

Inductii Armorial Markings

68th Company of the Sons of Horus. The 68th was an ‘Inductii’ company, with both officers and warriors raised as Inductii.

MkVI ‘Corvus’ pattern power armour. This example displays both the symbol of the Cthonian ‘True Sons’ and the crossed axes emblem of the 68th’s Chieftain.

Inductii Sergeant Devak Imron

63rd Provisional Company of the Emperor’s Children. The Emperor’s Children preferred to organise mixed companies of both Inductii and regular troops.

MkVI ‘Corvus’ pattern power armour – unlike many Legions, the Emperor’s Children outfitted their Inductii units with the finest wargear available.

Inductii Armorial Markings

Inductii SergeantIrem Symaion

Campaigns of the Age of Darkness: The Siege of Cthonia

The following rules present a campaign system that allows players to play a short sequence of linked games. The Onslaught Campaign rules are intended to be used to represent any engagement during the Horus Heresy – but this section also presents a set of additional rules and missions to allow players to replicate the key events of the Siege of Cthonia and re-fight the campaign with their own armies.

The Onslaught Campaign System

The Onslaught Campaign System

The Onslaught Campaign system allows for a short series of linked battles of Warhammer: The Horus Heresy – sometimes known as ‘Campaigns’. Each battle contributes to a player’s chances of overall success, with a final climactic battle deciding the course of the campaign as a whole. In this context, the Onslaught Campaign system represents two hostile armies manoeuvring and seeking to gain advantage over their enemy, each hoping to force the foe to commit to a final confrontation while they themselves hold the advantage.

An Onslaught Campaign can be used to represent any engagement between the various armies of the Horus Heresy with only the basic rules provided here, or it can be used to represent specific campaigns and historical engagements. When representing a specific campaign, supplementary rules will provide additional rules and options to help theme the battles played as part of that campaign and add further tactical options to battles.

Each Onslaught Campaign requires a minimum of two players and is played over the course of a minimum of two battles and a maximum of six. The armies used by players as part of an Onslaught Campaign can be of any points limit decided by the players involved, but the standard army size of 3,000 points is recommended. In between battles, the players will only need to record the number of battles each has won, though when playing specific campaigns or with certain optional rules other record–keeping may be required between battles.

Onslaught Campaign Overview

The basic sequence of play for an Onslaught Campaign revolves around forcing a Decisive Battle. After each battle that is played as part of an Onslaught Campaign, the player that won the battle must make a Seize the Moment roll, with the chance of success dependent on how many battles in the campaign that player has won. If this Seize the Moment roll is successful then the next battle fought must be the Decisive Battle – and whichever player wins that battle wins the entire campaign, regardless of how many other battles they have won or lost.

Setting up an Onslaught Campaign

To set up an Onslaught Campaign, players should undertake the following steps:

• Select a Campaign

• Arrange Teams

• Select Campaign Stratagems

Select Campaign

Before beginning any battles, the players involved must decide if they are playing a generic Horus Heresy campaign, which is a series of battles not thematically linked to one of the known historical events of the Horus Heresy, or a campaign based upon a specific historical event. Which specific additional rules that will apply to the campaign and all battles played should be decided at this point, with all players being made aware of which rules will be used. Many Warhammer: The Horus Heresy publications will include rules to allow players to theme their Onslaught Campaigns around specific historical events, and will offer advice on which optional rules would best suit such battles.

Arrange Teams

An Onslaught Campaign is intended to be played by two players, with each player taking one side of the conflict. At this stage, the players should decide which Allegiance they will represent during the campaign. When playing a generic Onslaught Campaign, one player should represent the Traitors and the other the Loyalists, while specific campaigns will offer more detailed rules on defining the two sides of the campaign.

However, if desired, an Onslaught Campaign can also be played using two teams of players, with each team representing one side of the conflict. If playing with teams, then those teams should be set at this point of the campaign – with one taking the Loyalist side and the other the Traitor. If possible, teams should be of an equal number of players, and while players may change their army or Faction during the campaign, they should not change team or Allegiance.

Select Campaign Stratagems

Once a campaign has been selected and all teams and Allegiances have been decided, each player must pick four Campaign Stratagems.

These Campaign Stratagems must be selected from either the Core Stratagem list, or from an optional list that is included as part of the specific campaign being played. A player may select from any available Campaign Stratagem lists, but may not select the same Campaign Stratagem more than once.

Stratagems may be used in any battle played as part of the Onslaught Campaign, and the use of a Campaign Stratagem must be declared before either player has selected an army or scenario to play, with both the number of Campaign Stratagems, but not the name of the specific Campaign Stratagem, being declared to the opposing player.

Each Campaign Stratagem may be used only once per campaign – and once used in any given battle may not be used again. In the Decisive Battle, only the Decisive Player (the player that won the previous battle and succeeded at the Seize the Moment roll, see page 136) may choose to play Campaign Stratagems, the opposing player may not and any Campaign Stratagems they have left are discarded before the final battle begins and may not be used.

Optional Rules

Some optional Onslaught Campaign rules may require additional setting up before beginning a campaign. If this is the case, then that optional rule will explain how and when to go about this.

“Battles are fought from moment to moment, inconsequential and fleeting. War is a grander affair, fought and decided long before armies march or warriors bellow vainglorious challenges, fought by the guile of generals who shall never meet on the bloody field, whose strategy decides the fate of empires.”

Artemas Wrax, Stratagoi of the IVth Legion’s Dodekathon

Playing an Onslaught Campaign

Once all set-up tasks have been completed, an Onslaught Campaign is played by following these steps, in the sequence shown:

An Onslaught Campaign ends when the Decisive Battle has been resolved – the winner of the Decisive Battle wins the campaign.

Resolving Battles

Each individual battle played as part of an Onslaught Campaign is played as per the standard rules for Warhammer: The Horus Heresy, as agreed by the players. In a standard campaign the following rules apply:

• All battles are played with armies of the same points total as agreed at the start of the campaign.

• Players may change their army list in between battles, but must adhere to the agreed points limit.

• Players may change the Faction of Detachments within their army between battles, but may not change the Allegiance of the army.

• All battles must be played using the Core Missions list, found on page 150, the exact mission either randomly determined or agreed upon by both players.

Victory is determined as per the standard rules for Core Missions (see page 153), and once the victor is determined a Seize the Moment roll must be made.

When playing an Onslaught Campaign as part of a team, all members of each team must play a single battle against a member of the opposing team. Once all players have played one battle, then the team that won the most battles must nominate one player to make the Seize the Moment roll. If both sides have won the same number of battles, then the team that scored the highest combined total of Victory points in those battles is the winner. If this still results in a tie, then the two teams must roll off to see which team will nominate a player to make the Seize the Moment roll.

“There is a logic to slaughter, an inescapable process that manufactures victory for those with the stomach to see it to its inevitable end. All that is required is death, no surrenders or treaties – only death. Kill and keep killing until only corpses remain – that is true victory.”

Kharun Ingentius, Master of the Death Guard’s 95th Company

Any player may declare the use of any number of Campaign Stratagems in a battle – though each Campaign Stratagem a player has access to can only be used once per campaign. Campaign Stratagem use is declared before the Mission or Army Lists for a battle have been decided, with either player declaring how many Campaign Stratagems they will commit to the battle at this stage. When the players decide upon their Army Lists, the Campaign Stratagems they intend to use must be noted on those Army Rosters. Once a player has declared the use of a Campaign Stratagem it is considered used, and may not be used again, even if during the course of the battle its effects do not come into play or it is not activated (if the Campaign Stratagem requires activation).

Seize the Moment Rolls

After each battle has been resolved, the winning player must make a Seize the Moment roll. If the battle ended in a draw, then the players must roll-off, with the winner making the Seize the Moment roll. If that Seize the Moment roll is successful, then the next battle played must be the Decisive Battle and the player that succeeded at the Seize the Moment roll is the Decisive player for that battle.

A Seize the Moment roll is made with a single D6, and the score required to succeed is based on the number of battles won by both players up until that point of the campaign, as shown on the table below:

*The winner of the fifth battle in an Onslaught Campaign automatically succeeds at the Seize the Moment roll and no dice are rolled.

When counting the number of battles ‘won’, battles that ended in a draw but for which that player made the Seize the Moment roll are counted as having been ‘won’. In an Onslaught Campaign played with teams composed of multiple players, the number of battles ‘won’ by that team is treated as the number of times that team has been eligible to make the Seize the Moment roll and not the total number of battles the team has won.

“War cares not for the lists of grey-bearded generals or the intricate plans of chair-bound strategists. War is a live thing, like flame, it moves from place to place driven by whim and chance. You cannot bind it in chains of logic, you can only race before it lest it consume you and snatch victory from its hungry flames.”

Noyan-khan Orbataar of the White Scars

Resolving Decisive Battles

A Decisive Battle played as part of an Onslaught Campaign is played as per the standard rules for Warhammer: The Horus Heresy, as agreed by the players. However, in a standard campaign the following additional rules apply to a Decisive Battle:

• All battles are played with armies of the same points total as agreed at the start of the campaign.

• Players may change their army list for the Decisive Battle, but must adhere to the agreed points limit.

• Players may change the Faction of Detachments within their army for the Decisive Battle, but may not change the Allegiance of the army.

• A Decisive Battle may be played using a Mission from an Apex Mission, such as that found on page 162, chosen by the Decisive player. If not using an Apex Mission then any other mission may be chosen by the Decisive player.

• When resolving a Decisive Battle, only the Decisive player (the player that succeeded at the Seize the Moment roll) may declare and make use of Stratagems. Any Campaign Stratagems remaining to the other player are discarded before the Decisive battle begins and may not be declared or used.

• The player that wins the Decisive Battle wins the campaign, regardless of how many other battles have been won or lost by either player.

Victory in the Decisive Battle is determined as per the standard rules for the Mission being played, and once the victor is determined the Onslaught Campaign ends, with the winner of the Decisive Battle winning the entire campaign. If the Decisive Battle ends in a draw, then the player that has won the most battles over the course of the Onslaught Campaign is declared the winner.

When playing an Onslaught Campaign as part of a team, the Decisive Battle can be handled in a number of ways. The most simple is for the two teams to nominate or randomly select two players to resolve a single Decisive Battle to decide the campaign, in which case all the noted rules for Decisive Battles apply as stated above.

Instead, the two teams can have each player play one opposing player in a Decisive Battle, with the team whose players win the most Decisive Battles claiming victory in the campaign, or the two teams can play a single multi-player battle as the Decisive Battle. In both of these cases, all players on the same team as the player that succeeded at the Seize the Moment roll are treated as Decisive players and can declare and use Campaign Stratagems if they play in a Decisive Battle, while their opponents may not.

“Without a general an army is just an unruly mob. Without a head a general is just a corpse.”

Attr. ‘Exodus’ of the Alpha Legion

Campaign Stratagems

Campaign Stratagems

Campaign Stratagems are additional special rules that add beneficial effects to a single game for the player that chooses to use them. They represent the strategic acumen and skill of the commanders directing the campaign and allow the players to tip key battles in their favour – at the cost of losing a potential advantage in a future battle.

At the start of any Onslaught Campaign, each player may select up to four different Campaign Stratagems from either the Core Stratagem list and/or any Campaign Stratagem lists that have been chosen for the campaign they are playing. Each Campaign Stratagem may only be selected once by each player and may only be used once per campaign – and as such its use should be carefully considered, for once expended that advantage is gone.

Before the start of any battle played during the campaign, any player may declare the use of any number of Campaign Stratagems. This must be done before the mission has been selected and before any Army Rosters are finalised, and uses the following procedure:

Both players should secretly record which Campaign Stratagems they wish to declare for the next battle, without showing the opposing player, and then reveal them simultaneously to their opponent. Once both players have seen which Campaign Stratagems have been declared by all players, then armies are selected and a Mission chosen using the standard rules. Note that for the Decisive Battle, only the Decisive Player may declare Campaign Stratagems and as such can simply state to their opponent which will be in use.

The declared Stratagems are then in play for that battle – each individual Campaign Stratagem will detail how and when it is used during a battle. The effects of any given Campaign Stratagem are in play only for the battle for which it was declared, and do not affect any other battle. Note that during the campaign’s Decisive Battle, only the Decisive player (the player that succeeded at the Seize the Moment roll) may declare and use Campaign Stratagems – a key advantage for seizing victory.

Once a Campaign Stratagem has been declared, it will no longer be available in any future battles that take place during that Onslaught Campaign. In order to make best use of their limited pool of Campaign Stratagems, players will have to balance using them to win earlier battles against saving them for the Decisive Battle.

The following list comprises the Core Campaign Stratagems, these are suitable for use in any Onslaught Campaign and are always available for players to select:

“Where the enemy has his greatest strength, be it in armour, infantry or other arms of war, he should not be challenged. Instead, bring him to battle where he must rely on his weakest asset and render his strength a disadvantage.”

Codicil 14:2, The Writings of Roboute Guilliman

Core Campaign Stratagems

Big Guns Never Tire – For this battle the commander has released all reserves of artillery and heavy tanks for one great assault on the enemy’s lines.

The player that declared this Stratagem may include an additional Heavy Support choice in each Detachment of their army (these must be paid for from the army’s points limit as normal).

Forced March – Pushing their warriors to the limits of their endurance allows a general to claim the greater portion of the battlefield.

The player that has declared this Stratagem may shift the boundary of one edge of their Deployment Zone up to 6" in one direction (this does not allow a player to expand their Deployment Zone off of the battlefield or into another player’s Deployment Zone, and may only be used to have the Deployment Zone cover more of the available battlefield). If both players have declared this Stratagem, then they must roll off to see which player will apply its effects first – this may limit or stop the opposing player from making use of the Stratagem.

Lightning Strike – Warriors ready to pounce, the canny general plans for their reserves to be unleashed as a hammer blow upon the foe.

The player that declared this Stratagem passes all Reserves rolls they are called upon to make on the roll of a 2+ instead of a 3+. Additionally, if the player that declared this Stratagem has any units in Reserves at the beginning of Turn 3, they may choose to have them enter play automatically without any dice being rolled.

No Surrender – One last assault is often enough to turn the battle around and wear down the enemy’s defences.

The player that declared this Stratagem may, at the end of the last Game Turn of the battle, choose for one additional Game Turn to be played. During this additional Game Turn, all units under the control of the player that declared this Stratagem gain the Fearless special rule for the remainder of the battle (units that were Falling Back stop Falling Back and act normally, while units that were Pinned recover and may also act normally). If both players have declared this Stratagem, then one additional Game Turn must be played (the players may not choose to not play it) and both players gain the benefits of this Stratagem during that Game Turn.

Masters of the Crusade – The Primarchs were masters of entire Legions, but would sometimes take command of smaller forces where the need was dire.

The player that declared this Stratagem may ignore the points limitation placed on models with the Primarch Unit Type for that battle – which means that any amount of the army’s Points Limit may be spent on a Primarch choice, allowing their use in smaller battles than would normally be allowed.

Renewed Zeal – The best generals fight not only on the battlefield, but also in the spirit of their warriors, seeking to exult them to heroism.

During the battle for which this Stratagem has been declared, none of the units under the control of the player that declared this Stratagem may be Pinned. If they would normally be Pinned, then instead that unit moves D6+1" towards the nearest enemy unit it can draw line of sight to (if there are no enemy units in line of sight then it does not move).

The Perfect Ground – It is not only warriors that win battles, a battlefield well chosen and prepared can prove as deadly as any blade or cannon.

The player that declared this Stratagem decides what terrain will be used in the battle and also places it onto the battlefield – the opposing player may not place any terrain (other than Fortifications that are part of their army). If both players have declared this Stratagem, then they must roll-off to see which player will apply its effects, the loser of the roll-off gains no benefit and the Stratagem is still expended.

Remembrancer Corps – Sometimes how a battle is remembered is more important than how well it was fought or how cunning was the general’s strategy.

Whenever the player that declared this Stratagem scores Victory points, roll one D6 for each Victory point scored. For each D6 that results in a 4+, the player that declared this Stratagem scores an additional Victory point.

Into Hel’s Heart – Warriors that are prepared to die serve best when given the chance to prove their convictions.

Any units controlled by the player that declared this Stratagem, that are deployed using the Deep Strike special rule or as part of a Deep Strike Assault, do not scatter when deployed, and whenever a rule would require any model from such a unit to be scattered it is ignored.

The First Cut – Often, it is not strength or cannon that decide victory, but which side strikes first.

The player that declared this Stratagem chooses which player will take the first player turn and which player will deploy first, no dice are rolled to determine this. If both players have declared this Stratagem, then they must roll off to see which player will apply its effects, the loser of the roll-off gains no benefit and the Stratagem is still expended.

Onslaught Campaign Optional Rules

Onslaught Campaign Optional Rules

This section presents a number of optional rules that players may choose to add to their Onslaught Campaigns to add an extra challenge at the cost of some additional complexity. These optional rules are not linked to any specific historical campaign and may be used in any Onslaught Campaign.

As with all optional rules, the players involved in any Onslaught Campaign should agree which, if any, of these rules are in effect before the start of the campaign.

Character Casualties

The fate of heroic warlords, as well as famed and infamous characters, is a key part of the struggle and epic scale of the Horus Heresy, and such influential figures cannot simply be expended as resources – for no force can expect to succeed in battle without their greatest warriors.

If a player’s Warlord and/or any model with the Unique Unit Sub-type are removed as a casualty during a campaign battle (including when due to falling back off the battlefield, etc.), the controlling player must roll a D6 for each such model at the end of the battle – after the victor has been decided, but before the victor makes any Seize the Moment rolls. The result of this D6 roll should be referenced on the Character Fatality table (as follows), and apply to the remainder of the model’s controlling player’s battles in the campaign. If the controlling player was victorious in the battle in which the model was removed as a casualty, they may add +1 to the result of the D6 roll on the Character Fatality table.

Note that if a Warlord that does not have the Unique Sub-type suffers a negative effect from a roll on the Character Fatality table, then the controlling player may elect to simply not use that model in future battles during that campaign. If they choose to do so then they may not field a model selected from the same unit entry in the next battle of the Onslaught Campaign.

For example, if a player selects a Legion Praetor as part of their army and uses it as the army’s Warlord, but that model is removed as a casualty in play and suffers a negative effect and the controlling player elects not to use that Warlord in following battles, then that player would not be able to select any models using the Legion Praetor Army List entry in their next battle.

Character Fatality Table

D6 Result

1 Mortally Wounded: This model may not be used in any further battles during this Onslaught Campaign – and the opposing player gains a bonus of +1 to any Seize the Moment rolls made for the battle in which this model was removed as a Casualty (if they are eligible to make such a roll).

2-3 Badly Hurt: This model begins the next battle in which it is selected as part of an army with one less Wound than shown on its profile, to a minimum of 1 Wound. After that battle it suffers no further penalties (unless it is again removed from play as a casualty and suffers penalties from a roll on this table).

4-5 Shaken: This model suffers a modifier of -1 to its Leadership Characteristic in the next battle where it is selected as part of an army in this campaign. This penalty will be in effect in every following battle until the controlling player wins a battle in which this model has been deployed, after which it suffers no further penalties (unless it is again removed from play as a casualty and suffers penalties from a roll on this table). This penalty to Leadership stacks (reducing the model’s Leadership Characteristic to a minimum of 1) should the model be removed as a casualty again before the initial penalty has been removed.

6 Unscathed: This model may be used again in subsequent battles without penalty.

7+ Hungry for Revenge: This model gains a bonus of +1 to its Attacks Characteristic in the next battle where it is selected as part of an army in this campaign. After that battle, it gains no further bonus (unless it is again removed from play as a casualty and gains benefits from a roll on this table).

Battlefield Achievements

Victory offers those with the courage to seize it numerous benefits, but to those with the elan to grasp it in the most spectacular or beneficial manner it can be so much greater. When a battle is more than a simple fight, but a tool to force the enemy into the ideal position for the final blow, the ability to make the most of victory is key to controlling the flow of a campaign.

Once a battle has ended and a victor decided, the winning player may apply modifiers to their Seize the Moment roll based on the manner in which they won and the composition of their army – for a greater victory or more manoeuvrable army will allow victory to be more easily followed up on.

If this optional rule is in use, then the following modifiers may be claimed by a victorious player when making their Seize the Moment roll as long as they fulfil one or more of the criteria required, referred to as Battlefield Achievements (future publications or specific campaign rules may provide additional Battlefield Achievements):

Overwhelming Victory

If the winning player has fulfilled the following Battlefield Achievement, then they may roll an additional dice when making a Seize the Moment roll and select a single dice from among those rolled to determine the result of the roll:

• If the winning player’s total number of Victory points was double or more than that of the losing player, then the victor has fulfilled this Battlefield Achievement.

Undaunted

If the winning player has fulfilled the following Battlefield Achievement, then they may add +1 to the result of the Seize the Moment roll (to a maximum result of 6):

• If, by the end of the battle, all enemy models with any of the following Unit Types or Unit Sub-types in the enemy army have been removed as casualties (Primarch, Unique, Super-heavy, Knights and Titans), then the victor has fulfilled this Battlefield Achievement.

Battlefield Superiority

If the winning player has fulfilled the following Battlefield Achievement, then they may re-roll any one dice rolled to determine the result of the Seize the Moment roll:

• If, at the end of the battle, at least half of the units recorded on the victor’s army roster are on the battlefield and have not been entirely removed as casualties and/or are not Falling Back at the end of the battle then the victor has fulfilled this Battlefield Achievement.

Pyrrhic Victory

If the winning player has fulfilled the following Battlefield Achievement, then they must roll an additional dice when making a Seize the Moment roll and select the single dice that scored the lowest result from among those rolled to determine the final result of the roll:

• If, at the end of the battle, both players have the same number of Victory points and the victor is decided by a tiebreaker of any kind then the player that counts as the victor has fulfilled this Battlefield Achievement.

“A warrior is known by his deeds, by the victories he has won and the enemies he has vanquished. A warrior has achieved nothing if none know of his name or have not heard of his glorious achievements.”

Lord Commander Eidolon of the Emperor’s Children

The Cthonia Campaign

The Cthonia Campaign

This section presents a series of additional rules to allow players to tailor their Onslaught Campaign to represent the Siege of Cthonia. A full Siege of Cthonia Onslaught Campaign will use all of the optional rules presented here, and will allow players to select from the additional Campaign Stratagems provided. Additionally, when playing a full Siege of Cthonia Onslaught Campaign, the Decisive Battle should be played using one of the Apex Missions provided on pages 162 and 166.

While historically, the Siege of Cthonia was fought primarily between forces of the Imperial Fists and Sons of Horus, with aid from the Word Bearers, Raven Guard, Alpha Legion, Iron Hands, Thousand Sons and Dark Angels, players may choose to use any combination of armies and Factions when playing the campaign. Whether it is considered to be an alternative history – a ‘what-if’ situation, or simply a focus on lesser known forces that were present on the sidelines of history, it is completely acceptable to tailor the setting and rules to suit the preferences of the players involved.

Siege of Cthonia Optional Rules

The following rules are intended as optional rules for the Onslaught Campaign system, allowing players to fight the Siege of Cthonia themselves. These rules are divided into two sections: first are a number of optional rules that are applied to every game played as part of a Siege of Cthonia Onslaught Campaign, and secondly a list of Siege of Cthonia Campaign Stratagems is provided.

As with any Onslaught Campaign, players should agree which of the optional rules presented here are in play before beginning a campaign.

“Cthonia is the abiding symbol of the Sons of Horus, the emblem of our heritage and prestige. As long as it endures, so too will the Sons of Horus remain steadfast in our honour.”

Garviel Loken, Captain of the Sons of Horus

Ancient Domain

Many of the Sons of Horus began their lives in the deep underworld or empty wastelands of Cthonia, and even those recruited from other worlds had long heard tales of that benighted planet. As a result they were intimately familiar with its terrain and secrets, granting them an advantage that few other warriors could match.

If this optional rule is in play during a campaign representing the Siege of Cthonia, then an army whose Primary Detachment has the Legiones Astartes (Sons of Horus) special rule may re-roll any dice rolls made to Seize the Initiative and succeeds at Reserves rolls on the score of 2+ rather than 3+.

A Claim Marked in Stone

The Imperial Fists have always been known for marking their conquests with new fortresses, raised to show the dominion of the Imperium and the rule of the Emperor’s law.

If this optional rule is in play during a campaign representing the Siege of Cthonia, then an army whose Primary Detachment has the Legiones Astartes (Imperial Fists) special rule may choose to deploy a Fortified Wall (see page 227 of the Warhammer: The Horus Heresy – Age of Darkness Rulebook) composed of three Strongpoints anywhere within their Deployment Zone at no additional cost in points. If the Imperial Fists player chooses to deploy these Fortifications, and at least one Strongpoint has a friendly unit with the Legiones Astartes (Imperial Fists) special rule Embarked upon it or occupying its battlements, at the end of the final Game Turn, then the Imperial Fists player scores 1 Victory point.

Blood Seal Modifier Table

No. of battles Modifier

1 0

2-3 1

4-5 2

6+ 2 *

*All models with the Daemon Unit Type or Corrupted Unit Sub-type gain the Battle Hardened (2) special rule and all Psychic Weapons gain the Murderous Strike (6+) special rule in addition to all other benefits, while all instances of Perils of the Warp suffered by any model or unit inflict the maximum number of Wounds.

A Seal of Blood

If this optional rule is in play during a campaign representing the Siege of Cthonia, then all Psychic tests made gain a penalty, and all Psychic Weapons and models with the Daemon Unit Type or Corrupted Unit Sub-type gain bonuses based on the number of battles played so far in the campaign – shown on the Blood Seal modifier table below as the ‘Blood Seal modifier’.

When this optional rule is in effect, any model making a Psychic test must apply the Blood Seal modifier as a negative modifier to their Leadership Characteristic, but only for Psychic tests and not for Morale or other Leadership checks. Models with the Daemon Unit Type or Corrupted Unit Sub-type apply the Blood Seal modifier as a positive modifier to the Strength Characteristic of those models. Attacks made with Psychic Weapons apply the Blood Seal modifier as a positive modifier to the Strength of the attack, however if a Psychic Weapon has a Strength of ‘-’ or ‘0’ then it gains no bonus from this optional rule.

Underworld Nexus – Cthonia’s underworld criss-crossed the planet in a network of tunnels and sinkholes, many of which were dangerously close to the surface. While few of these sinkholes were large enough for entire armies to transition between the surface wastelands and the depths of the underworld, many were capable of allowing small units to mount ambushes and surprise attacks on an unsuspecting foe.

When this Campaign Stratagem is declared, the player that declared it may deploy a Sinkhole marker on the battlefield at the start of the battle – before any models are deployed by either player, but after all terrain has been placed. This Sinkhole marker is represented by a Blast (3") marker that may be placed anywhere on the battlefield where the marker is not over terrain of any kind. Once per Game Turn, a single unit composed entirely of models with the Infantry Unit Type controlled by the player that declared this Stratagem that does not include any models with the Bulky (X) special rule may enter play from Reserves using the edge of the Sinkhole marker as the edge of the battlefield.

Inductii Reserves – The armies that came to Cthonia at the end of the Horus Heresy relied heavily on Inductii warriors to form their reserves. These Space Marines were the equal of their veteran brothers in skill at arms, but not their battle record, and when committed to the fray fought that much harder to prove their worth to their commanders.

When this Campaign Stratagem is declared, any units that include one or more models with the Inductii Unit Sub-type that are included in the army of the player that declared this Campaign Stratagem must be placed into Reserves at the start of the battle. When a unit that includes one or more models with the Inductii Unit Sub-type that is controlled by the player that declared this Campaign Stratagem enters play from Reserves, all models in that unit gain the Fearless and Furious Charge (1) special rules until the start of their controlling player’s next player turn.

Siege of Cthonia Campaign Stratagems

The following list comprises the Siege of Cthonia Campaign Stratagems. These are suitable for use in an Onslaught Campaign intended to represent the Siege of Cthonia campaign and are only available for players to select if all players in the campaign agree on their use:

Titan Support – On the wide plains of Cthonia, the titan battle groups that accompanied the armies were true terrors, vulnerable but dominating. Where they walked, lesser combatants trembled and the commanders committed them only to the most critical battles – for should they be destroyed then the battle for Cthonia would be in grave peril.

When this Campaign Stratagem is declared, the player that declared it may ignore the points limitation placed on models with the Titan Unit Sub-type for that battle – which means that any amount of the army’s points limit may be spent on Titans (but all Compulsory slots on the Force Organisation chart must be filled as normal and models with the Titan Unit Sub-type still use up a Lords of War choice).

Memories of the Crusade – The warriors that fought on Cthonia had seen the worst of the Horus Heresy and the decline of the once-great Legiones Astartes. Many veterans saw the conflict as a chance to re-assert the old ways, the renowned art of battle that had won so many wars in the Great Crusade, heavy infantry in deep formation marching onwards to glory or death.

When this Campaign Stratagem is declared, all Legion Tactical Squads controlled by the player that declared this stratagem that, at the start of the controlling player’s turn, are composed of 10 or more models gain the Inexorable special rule, if composed of more than 10 models they also gain the Feel No Pain (6+) special rule or, if the unit already has a variant of the Feel No Pain special rule adds +1 to the value in brackets of that variant (this stacks with the benefits of the Heart of the Legion special rule to a maximum of Feel No Pain (2+), until the start of the controlling player’s next turn).

Age Of Darkness Core Missions

Core Missions

Age of Darkness

The Core Missions are intended to be used as both part of a linked set of campaign games using the campaign rules, and as the standard Matched Play experience. These missions are balanced for both competitive and casual play alike and allow players to make full use of the tactical options presented in the Warhammer: The Horus Heresy rules.

“The true warrior cares not for glory or honour or any other ephemeral distraction. It is only duty that binds him, the determination to fulfil his purpose regardless of cost or qualm of conscience. The true warrior is a tool in the arsenal of his master, nothing more.”

Excerpted from ‘The Long Crusade’, the writings of Malcador the Sigillite

How To Use Core Missions

The following rules will allow players to make use of the Core Missions when playing battles, from selecting armies through to resolving the end result of the mission.

Playing Games using the Core Missions

Regardless of whether using the Core Missions for standalone battles or as part of a campaign, all players must prepare for the battle using the following preparatory steps. Each of these steps should be completed in the sequence they are presented in, with each step being fully completed before moving on to the next.

Core Mission Sequence

• Select Armies

• Select Core Mission

• Select Deployment Map

• Place Terrain

• Declare Mission Reserves

• Play Core Mission

• Decide Victor

Selecting Armies for Core Missions

The first step in preparing to play a Core Mission is for all players to create an Army Roster, a list of all models, units and options to be included in their army.

All armies for use in a Core Mission must use a points limit of 3,000 points, or as dictated by the campaign rules or the choice of all players involved in the battles, selected using the Crusade Force Organisation chart. Furthermore, all armies for use in a Core Mission must be selected before the mission is selected or any other stage of battle preparation is taken – this includes selecting any Warlord Traits, Rites of War, Psychic Disciplines or other such options, which must all be noted on the controlling player’s Army Roster.

Once Army Rosters have been completed by all players taking part in the battle, those Army Rosters are then available for any player to review, excepting only any options where a special rule specifically requires a choice to be kept secret from another player. A player may not choose to amend their own Army Roster after having reviewed that of any of their opponents.

Crusade Force Organisation Chart

Select Core Mission to Play

Once all Army Rosters are completed, and all players have had the opportunity to review those of their opponents, a Core Mission must be selected for play.

The players may either select one of the Core Missions that both players agree on; roll off and have the winner select a Core Mission to play; or roll a single D6 on the table below to decide which Core Mission will be played. The default method is for the players to roll off and the winning player to roll once on the table below, with that D6 roll determining which mission will be played.

Core Missions

D6 Result

1-2 The Crucible of War

3 The Heart of Battle

4 Sudden Strike

5 Take and Hold

6 Strike and Fade

Select Deployment Map

Once all terrain has been placed onto the battlefield, a deployment map must be chosen for the deployment of armies.

The players may either select one of the core deployment maps that both players agree on; roll off and have the winner select a core deployment map to use; or roll a single dice on the table below to decide which core deployment map will be used. The default method is for the players to roll off and the winning player to roll once on the table below, with that dice roll determining which deployment map will be used.

Core Deployment Maps

D6 Result

1-2 Hammer and Anvil

3-5 Dawn of War

6 Search and Destroy

2. Dawn of War

If players are using the Dawn of War deployment map, the battlefield is divided into two equal halves across its length.

For Dawn of War battles, a player’s battlefield edge is the long battlefield edge touching their own Deployment Zone.

3. Search and Destroy

The Search and Destroy deployment map divides the battlefield into four equal quarters. Each quarter constitutes a Deployment Zone. Units may not be deployed into the circular 18" diameter area at the centre of the battlefield.

A player’s battlefield edges are any that form part of their Deployment Zone.

1. Hammer and Anvil

If players are using the Hammer and Anvil deployment map, the battlefield is divided into two equal halves across its width.

For Hammer and Anvil battles, a player’s battlefield edge is the short battlefield edge touching their own Deployment Zone.

Placing Terrain

Once a Core Mission has been chosen and all Army Rosters have been completed, the players place terrain on the battlefield. All Core Missions must be played on a battlefield measuring 6' x 4' – this must be a flat area whose edges are clearly defined for all players.

Before placing terrain, the players must decide what terrain will be available to be placed for this battle. When playing a Core Mission, the following is suggested as an appropriate amount of terrain for use, though players may instead choose to use an amount of terrain appropriate to their collection and preference:

Area Terrain – Two large zones of generic Area Terrain (i.e. rubble or other difficult ground that provides a 6+ Cover Save, counts as Difficult Terrain and does not block line of sight) of up to an approximate footprint of 10" x 10" and two smaller zones of specific Area Terrain (Ruins, Woods or Craters) with a footprint of approximately 6" x 6".

Terrain Features – Six Terrain Features, none that occupies an area larger than 4" x 4". These may be either Impassable Terrain that blocks line of sight, or Buildings of a small or medium size that begin the battle controlled by neither player. If desired, Buildings may be replaced with Ruin Area Terrain with the same footprint.

Fortifications – No Fortifications should be placed, unless the Core Mission being played specifically calls for such a piece of terrain. Any Fortifications selected as part of a player’s army are deployed during the deployment stage of a Mission alongside other units and not during this stage.

Once terrain has been assembled, the players should roll off. The player that wins the roll-off then chooses a piece of terrain and places it anywhere on the battlefield, after which the opposing player chooses a piece of undeployed terrain and places it anywhere on the battlefield. The players continue to alternate placing terrain until all available terrain has been placed onto the battlefield.

When placing terrain onto the battlefield, no piece of terrain may be placed so that it overlaps with the base or footprint of another piece, nor in any position that would cause any part of the terrain piece to be outside the boundary of the battlefield. If there are pieces of terrain that cannot be placed due to these restrictions, then those pieces of terrain must be discarded and are not used as part of the battle – if possible, the player attempting to place that piece of terrain may choose a different terrain piece to place.

Once all pieces of terrain have been placed onto the battlefield, each player, starting with the player that placed the first piece of terrain, may choose any one piece of terrain and redeploy or remove that piece of terrain – following the rules listed above. Note that both players may not select and redeploy the same piece of terrain.

Declare Mission Reserves

Once all terrain has been placed, both players should roll off. The player that loses the roll-off must then declare if they intend to make a Deep Strike Assault, Flanking Assault, Subterranean Assault, Drop Pod Assault or other similar special deployment from Reserves, and which units from their Army Roster will be committed to those actions. Once these units have been noted on that player’s Army Roster, the player that won the roll off must declare if they intend to make a Deep Strike Assault, Flanking Assault, Subterranean Assault, Drop Pod Assault or other similar special deployment from Reserves, and which units from their Army Roster will be committed to those actions.

Reserves Actions

A Reserves Action is any special rule that requires a player to assign units to a specific alternative type of deployment that forces units assigned to the action to begin the battle in Reserves. The most common examples of Reserves Actions are Deep Strike Assaults and Flanking Assaults.

Once both players have declared all appropriate Reserves actions, they may choose to place any other units from their armies into Reserves. These units may not be added to an already declared Reserves Action, nor may further Reserves Actions be cleared at this point.

Note that all players must deploy at least one unit onto the battlefield at the start of play, unless another special rule states otherwise.

During deployment, further units may only be added to Reserves if there is no position where the controlling player can legitimately deploy them according to the deployment rules of the Core Mission being played. Where this is the case, those units that cannot be deployed are placed immediately into Reserves – but cannot be assigned to any previously declared Reserves Action.

Play Core Mission

Once all prior steps have been completed, the players should begin the battle as instructed in the mission rules.

All Core Missions are played for four Game Turns. At the end of the fourth Game Turn, the battle ends and the players move to the final step to decide the battle’s victor.

Some special rules or missions may allow for additional turns to be played in certain circumstances. In all cases these rules will explain how and when these additional turns come into effect.

Decide Victor

Once all turns have been completed in a battle played using the Core Missions, the victor is decided by the number of Victory points the players have scored.

Victory points are scored either by the Primary Objective, which is unique to the Core Mission being played and detailed as part of that Core Mission, or by Secondary Objectives, which are common to all Core Missions.

In any Core Mission, the following Secondary Objectives will always be in play:

• Slay the Warlord: If a player causes the enemy Warlord to be removed as a Casualty for any reason before the end of the battle, that player scores 1 Victory point. If the enemy player’s Warlord also had the Primarch Unit Type then the player that caused it to be removed as a casualty scores an additional Victory point.

• Giant Killer: If a player causes an enemy model with the Super-heavy, Knight, Titan or Lumbering Sub-type to be removed as a casualty, then that player scores 2 Victory points (this may only be scored once per battle, regardless of the number of qualifying units removed as casualties).

• Last Man Standing: If, at the end of the battle, a player has more units that are not Falling Back on the battlefield than all enemy players combined, then that player scores 1 Victory point. If that player has twice as many units that are not Falling Back on the battlefield than all enemy players combined, then that player scores an additional Victory point.

• Break Their Ranks: If a player causes one or more enemy units to have all of their remaining models removed as casualties (units that Fall Back off the battlefield count for this purpose) in their first Player Turn as the Active player, then that player scores 1 Victory point. If at least one of the units whose models were removed as casualties was an Elites or HQ choice then that player scores an additional Victory point.

• First Strike: If a player causes an enemy unit to be entirely removed as casualties (Units that Fall Back off the battlefield count for this purpose) during the first Game Turn of the Battle, then that player scores 1 Victory Point. If the enemy unit was also an Elites or HQ choice then an additional Victory Point is scored.

The player with the most Victory points is the victor. If both players have scored the same number of Victory points then the game is a draw.

Sudden Death

If, at the end of any Game Turn, any player has no models on the battlefield, the battle immediately ends regardless of the number of turns that have been played. Models that are in Reserves do not count as being ‘on the battlefield’, however models in a unit that is Falling Back, or Embarked in a model with the Transport Sub-type or in a Building or Fortification, do.

If a battle is ended due to the Sudden Death rule then the victor is still decided by Victory points scored up to that point in the battle, but the player that still has models on the battlefield scores an additional Victory point.

Core Mission One

The Crucible Of War

This mission is a clash of armies on open ground, each vying to take and control the field of battle and deny the strategic position to the foe.

In order to claim victory in the Crucible of War, players must capture and hold three Objective markers to accumulate Victory points each turn.

Victory Conditions: Control the Field

• At the end of each of their player turns, the Active player scores 1 Victory point for each Objective marker they control.

• Players may also score Victory points from the Core Mission Secondary Objectives.

• At the end of Game Turn Four, the player with the highest total of Victory points is the winner.

Strategic Advantage

Before beginning set-up, the players should roll off. The winner of this roll-off gains Strategic Advantage.

Objectives

Before any models are deployed onto the battlefield, and starting with the player with Strategic Advantage, the players must alternate placing Objective markers anywhere on the battlefield that is not within any player’s Deployment Zone, is at least 6" from any battlefield edge, is at least 12" from any other Objective marker and not within any area of Impassable Terrain.

A total of three Objective markers must be placed for this Core Mission.

Deployment

• Once all Objectives have been placed, the player with Strategic Advantage must select a Deployment Zone from the map determined during set-up and deploy their entire army. Once the player with Strategic Advantage has deployed all of their units, the player without Strategic Advantage must set up all of their own units in the Deployment Zone that was not chosen by the opposing player.

• If there is no position where the controlling player can legitimately deploy one or more of their units according to the deployment rules of the Core Mission being played, those units may be placed into Reserves instead. Where this is the case, those units that cannot be deployed are placed immediately into Reserves – but cannot be assigned to any previously declared Reserves Action.

• Once both players have deployed all of their units, the first turn is begun.

The First Turn

The player with Strategic Advantage takes the first turn, unless the opposing player can Seize the Initiative.

Mission Special Rules

Core Missions all have the Reserves Mission special rule. Additionally, the player with Strategic Advantage may choose to begin the battle with the Night Fighting special rule in effect.

Core Mission Two

The Heart Of Battle

Two determined forces clash in open war, seeking to meet their foe and sweep them from the field. This is war in its most uncompromising form, brutal and unrestrained.

In order to claim victory in the Heart of Battle, players must capture a single central Objective marker to accumulate Victory points each turn.

Victory Conditions: The Storm’s Centre

• At the end of each of their player turns, the Active Player scores 3 Victory points if they control the Objective marker.

• Players may also score Victory points from the Core Mission Secondary Objectives.

• At the end of Game Turn Four the player with the highest total of Victory points is the winner.

Strategic Advantage

Before beginning set-up, the players should roll off. The winner of this roll-off gains Strategic Advantage.

Objectives

Before any models are deployed onto the battlefield, a single Objective marker is placed at the centre point of the battlefield. If the Objective marker cannot be placed at the centre of the battlefield, due to the presence of Impassable Terrain or another obstacle, then the player with Strategic Advantage must select a point on the battlefield as close to the centre of the battlefield as possible, whilst also being outside of any area of Impassable Terrain and clear of any obstacles, to place the Objective.

A single Objective marker must be placed for this Core Mission.

Deployment

• Once all Objectives have been placed, the player with Strategic Advantage must select a Deployment Zone from the map determined during set-up and deploy their entire army. Once the player with Strategic Advantage has deployed all of their units, the player without Strategic Advantage must set up all of their own units in the Deployment Zone that was not chosen by the opposing player.

• If there is no position where the controlling player can legitimately deploy one or more of their units according to the deployment rules of the Core Mission being played, those units may be placed into Reserves instead. Where this is the case, those units that cannot be deployed are placed immediately into Reserves – but cannot be assigned to any previously declared Reserves Action.

• Once both players have deployed all of their units, the first turn is begun.

The First Turn

The player with Strategic Advantage takes the first turn, unless the opposing player can Seize the Initiative.

Mission Special Rules

Core Missions all have the Reserves Mission special rule. Additionally, the player with Strategic Advantage may choose to begin the battle with the Night Fighting special rule in effect.

Core Mission Three

Sudden Strike

Two forces must seek to take swift control of the battlefield in order to secure victory. Hesitation will only grant advantage to the enemy, but a bold and committed onslaught will set them on the backfoot.

In order to claim victory in Sudden Strike, players must capture six Objective markers to accumulate Victory points – but beware, as each Objective can be captured only once.

Victory Conditions: Shifting Priorities

• At the end of each of their player turns after the first, the Active Player may select a number of Objective markers from among those that they control based on the current Game Turn (as shown below). The Active Player scores 1 Victory point for each Objective marker selected, but those Objective markers must then be immediately removed and may not be scored again by either player.

- On Game Turn One, no Objectives may be chosen or scored.

- On Game Turn Two, a single Objective may be chosen and scored.

- On Game Turn 3 and all further Game Turns, two Objectives may be chosen and scored.

• Players may also score Victory points from the Core Mission Secondary Objectives.

• At the end of Game Turn Four, the player with the highest total of Victory points is the winner.

Strategic Advantage

Before beginning set-up, the players should roll off. The winner of this roll-off gains Strategic Advantage.

Objectives

Before any models are deployed onto the battlefield, and starting with the player with Strategic Advantage, the players must alternate placing Objective markers anywhere on the battlefield that is not within any player’s Deployment Zone, is at least 6" from any battlefield edge, is at least 12" from any other Objective marker and not within any area of Impassable Terrain.

A total of six Objective markers must be placed for this Core Mission.

Deployment

• Once all Objectives have been placed, the player with Strategic Advantage must select a Deployment Zone from the map determined during set-up and deploy their entire army. Once the player with Strategic Advantage has deployed all of their units, the player without Strategic Advantage must set up all of their own units in the Deployment Zone that was not chosen by the opposing player.

• If there is no position where the controlling player can legitimately deploy one or more of their units according to the deployment rules of the Core Mission being played, those units may be placed into Reserves instead. Where this is the case, those units that cannot be deployed are placed immediately into Reserves – but cannot be assigned to any previously declared Reserves Action.

• Once both players have deployed all of their units, the first turn is begun.

The First Turn

The player with Strategic Advantage takes the first turn, unless the opposing player can Seize the Initiative.

Mission Special Rules

Core Missions all have the Reserves Mission special rule. Additionally, the player with Strategic Advantage may choose to begin the battle with the Night Fighting special rule in effect.

Core Mission Four

Take And Hold

To claim victory, an army must seek to hold both their own territory and claim that of the foe. Here, a general must apply both a powerful offence and a solid defence, or be doomed to a stalemate that denies victory to either side.

In order to claim victory in Take and Hold, players must hold an Objective marker in their own territory and capture one in enemy territory to accumulate Victory points.

Victory Conditions: All or Nothing

• At the end of each of their player turns, the Active player scores 1 Victory point if they control a single Objective marker, or 3 Victory points if they control two Objective markers.

• Players may also score Victory points from the Core Mission Secondary Objectives.

• At the end of Game Turn Four, the player with the highest total of Victory points is the winner.

Strategic Advantage

Before beginning set-up, the players should roll off. The winner of this roll-off gains Strategic Advantage.

Objectives

Before any models are deployed onto the battlefield, each player must place a single Objective marker anywhere in the opposing player’s Deployment Zone that is at least 6" from any battlefield edge and not within any area of Impassable Terrain.

A total of two Objective markers must be placed for this Core Mission.

Deployment

• Once all Objectives have been placed, the player with Strategic Advantage must select a Deployment Zone from the map determined during set-up and deploy their entire army. Once the player with Strategic Advantage has deployed all of their units, the player without Strategic Advantage must set up all of their own units in the Deployment Zone that was not chosen by the opposing player.

• If there is no position where the controlling player can legitimately deploy one or more of their units according to the deployment rules of the Core Mission being played, those units may be placed into Reserves instead. Where this is the case, those units that cannot be deployed are placed immediately into Reserves – but cannot be assigned to any previously declared Reserves Action.

• Once both players have deployed all of their units, the first turn is begun.

The First Turn

The player with Strategic Advantage takes the first turn, unless the opposing player can Seize the Initiative.

Mission Special Rules

Core Missions all have the Reserves Mission special rule. Additionally, the player with Strategic Advantage may choose to begin the battle with the Night Fighting special rule in effect.

Core Mission Five

Strike And Fade

The best generals can adapt to the shifting tides of war, and in this battle they must keep pace with changing intelligence and shifting responsibilities to control the battlefield and defeat the foe.

In order to claim victory in Strike and Fade, players must capture an Objective marker that shifts each turn in order to accumulate Victory points.

Victory Conditions: Tides of War

• At the end of each of their player turns, the Active Player scores a number of Victory points equal to the current Game Turn number if they control the Objective marker. Once any player has scored Victory points from the Objective, it must be immediately scattered D6+6" as described in the rules for Objectives.

• Players may also score Victory points from the Core Mission Secondary Objectives.

• At the end of Game Turn Four, the player with the highest total of Victory points is the winner.

Strategic Advantage

Before beginning set-up, the players should roll off. The winner of this roll-off gains Strategic Advantage.

Objectives

Before any models are deployed onto the battlefield, a single Objective marker must be placed at the centre of the battlefield, or as close as is possible without the Objective being placed within Impassable Terrain. Once the Objective marker has been placed it should be scattered D6+2" – if this would place the Objective marker off the edge of the battlefield or on Impassable Terrain, then the player with Strategic Advantage must move the Objective marker the minimum possible distance in a direction of their choosing so that it is on the battlefield and not on an area of Impassable Terrain. If a ‘Hit’ symbol is rolled while scattering the Objective marker, then the Scatter dice must be re-rolled until a result that is not a ‘Hit’ is rolled.

A single Objective marker must be placed for this Core Mission.

Deployment

• Once all Objectives have been placed, the player with Strategic Advantage must select a Deployment Zone from the map determined during set-up and deploy their entire army. Once the player with Strategic Advantage has deployed all of their units, the player without Strategic Advantage must set up all of their own units in the Deployment Zone that was not chosen by the opposing player.

• If there is no position where the controlling player can legitimately deploy one or more of their units according to the deployment rules of the Core Mission being played, those units may be placed into Reserves instead. Where this is the case, those units that cannot be deployed are placed immediately into Reserves – but cannot be assigned to any previously declared Reserves Action.

• Once both players have deployed all of their units, the first turn is begun.

The First Turn

The player with Strategic Advantage takes the first turn, unless the opposing player can Seize the Initiative.

Mission Special Rules

Core Missions all have the Reserves Mission special rule. Additionally, the player with Strategic Advantage may choose to begin the battle with the Night Fighting special rule in effect.

Vth Fellowship of the Thousand Sons, assigned to the garrison of Cthonia after serving a custodial penance under the supervision of Malcador the Sigillite.

MkVI ‘Corvus’ pattern power armour. Re-equipped from Terran reserves, those Thousand Sons that chose to reaffirm their loyalty to the Emperor made use of a divergent iconography, an older Legion icon and Imperial symbology to make plain their allegiance.

Legionary Kaspor Sekare

Siege Of Cthonia Apex Missions

Siege of Cthonia

Apex Missions

How To Use Apex Missions

Apex Missions are intended to be used as both part of a linked set of campaign games using the Onslaught Campaign rules, or as one-off gaming events for players interested in a more narrative gaming experience. They are not intended for Matched Play events and will often present asymmetrical or unbalanced situations intended to represent specific background events. As part of an Onslaught Campaign, they are intended for use when players play a Decisive Battle – but may be substituted for a Core Mission during play whenever both players agree to their use.

In all cases, Apex Missions should only be used when all players agree to their use, and are given the opportunity to select an army tailored to the mission – in many cases these missions will prove more difficult or awkward if players do not adjust their forces to meet the unique challenge of each Apex Mission.

The Apex Missions presented here are intended to represent the Siege of Cthonia, and present a series of battles allowing players to refight key parts of the narrative.

Playing Games using the Apex Missions

Regardless of whether using an Apex Mission for standalone battles or as part of a campaign, all players must prepare for the battle using the following preparatory steps. Each of these steps should be completed in the sequence they are presented in, with each step being fully completed before moving on to the next. Most of the steps are identical to those used when preparing to play a Core Mission and players should consult those rules for further details.

Apex Mission Sequence

• Select Apex Mission*

• Select Armies

• Place Terrain

• Declare Mission Reserves

• Play Apex Mission

• Decide Victor

*Note that some Apex Missions may place specific limits or restrictions on any of the following steps, in all cases these will be detailed as part of that Mission. As such players are encouraged to read the Apex Mission in full at this point before continuing.

“There are few battles that truly matter and the dead rest uneasily on the ruins of a hundred thousand forgotten battlefields, their sacrifice unremembered and futile. Yet, here and now we stand at the apex of history, where our valour will never fade and our sacrifice will never be forgot.”

Last recorded words of Shade-captain Syban Nethkal during the final hours of Cthonia

Siege Of Cthonia Apex Mission

The Pyre Of Ambition

The first gambit of the Sons of Horus’ attack on the Cthonia system almost became a disaster for the invasion fleet. The assault was tricked into landing amid a vast minefield and surrounded by Loyalist troops, and was forced into a series of gruelling battles – first in an attempt to push home the attack and then simply to survive. It was only due to the skill and fortitude of the Sons of Horus warriors on the ground that allowed the Traitor host to turn utter disaster into a semblance of victory.

In order to claim victory in the Pyre of Ambition, the defending player must consolidate their scattered forces at the evacuation zones and then hold out for as long as possible – while the attacking player must seek to keep their opponent disordered and use the mission’s unique rules to eliminate a superior foe.

Victory Conditions: Hold Until Relieved

• At the end of each of their player turns, the Defending player scores 1 Victory point for each Objective marker they control – the objectives representing the evacuation zones. The attacking player scores 1 Victory point for each enemy unit that is entirely removed from play as casualties – including any units that Fall Back off the battlefield and are counted as destroyed.

• No Secondary Objectives are used in this mission, but any special rules or Warlord Traits that allow players to score Victory points may be used.

• At the end of Game Turn Four, the defending player must roll a D6. On the score of a 4+ the battle ends, if the score is less than 4 then another full turn is played. At the end of Game Turn Five (if Game Turn Five is played), the defending player must roll a dice, on the score of a 3+ the battle ends, if the score is less than 3 then another full turn is played. If a sixth Game Turn is played then the battle automatically ends once that turn is completely resolved.

• Once the battle has ended, the player with the highest total number of Victory points is declared the victor.

Battle Set-up

Attacker & Defender Roles

Before beginning the Pyre of Ambition mission, the players must determine which player will take the role of the Attacker and which the role of the Defender. This can be done either by player choice or by a roll-off, with the winner assigning roles.

In the narrative of the Siege of Cthonia, the Defenders were the Sons of Horus under the command of Chieftain Ryaeve, while the Attackers were a mixed force of Raven Guard and Imperial Fists. However, players may choose to assign the roles as suits their available forces and players.

Army Selection

For the Pyre of Ambition mission, the Defender must select an army using 25% more points than the Attacker – for example, if a Points Limit of 3,000 points is used then the Defender may select up to 3,750 points worth of units, while the Attacker must use only 3,000 points to select their army.

Both players must use the Crusade Force Organisation chart to select their army, but neither army may include a Lords of War Detachment or any Primarch choices.

Deployment Maps & Deployment Zones

The Pyre of Ambition mission uses the deployment map shown to the right, with both Deployment Zones used by the Attacker, with the Defender’s units being deployed by an alternative means.

Objectives

Before any models are deployed onto the battlefield, the defending player must place three Objective markers anywhere on the battlefield that is not within any player’s Deployment Zone, is at least 6" from any battlefield edge, is at least 12" from any other Objective marker and not within any area of Impassable Terrain.

Deployment

• Once all Objectives have been placed, the Attacking player must set up all of the units in their Vanguard in any of the Deployment Zones. If the Attacking player has two or more units in their Vanguard then at least one unit must be deployed in each of the Deployment Zones.

• The Defending player must set up all of the units in their Vanguard using the following rules. Place one model from each unit anywhere on the battlefield that is not in either of the two Deployment Zones. That model is then scattered D6", and once its final position is determined, the other models in that unit are placed anywhere the controlling player wishes as long as once all models in the unit have been placed the unit is in coherency. If the initial model scatters off the battlefield or into Impassable Terrain, then the Attacking player may instead determine its final position, placing it anywhere on the battlefield within 12" of its original position that is not in Impassable Terrain, not off the battlefield or within 6" of an enemy model.

• Once both players have deployed all of their units the first turn is begun.

The First Turn

The Attacking player takes the first turn, unless the defending player can Seize the Initiative.

Mission Reserves

For the Pyre of Ambition mission, both the Attacker and Defender must each divide their army into two sections – a Vanguard and a Rearguard – before any models are deployed onto the battlefield.

Each player’s Vanguard must include no more than a third of the total number of units in that player’s army. For example, if a player’s army included 6 units in total, then the Vanguard could include no more than 2 units (for the purposes of this rule Dedicated Transports and Retinue units are not counted as separate units and are counted as part of the unit they were selected for).

The Rearguard is composed of all units that are not part of the Vanguard – and all units in the Rearguard must begin the battle in Reserves.

When bringing units into play from Reserves, the Attacking player may bring units into play from any point on the battlefield’s edge within either Deployment Zone, while the Defending player may bring units into play from any point on the battlefield’s edge that is not in any Deployment Zone.

Note that as the Defending player has no Deployment Zone, when a unit under the Defending player’s control Falls Back it must do so towards the nearest Objective marker. If a unit under the Defending player’s control Falls Back into contact with an Objective marker then it is not destroyed, but stops Falling Back and becomes Pinned instead.

Neither player may declare a Drop Pod Assault, Deep Strike Assault or Subterranean Assault in this mission.

Mission Special Rules

This mission uses the Reserves, Grav-mines and Dropship Hulks mission special rules. Additionally, the Sudden Death rule does not apply in this mission – as long as a player has units in Reserves the battle continues, even if all of a player’s units that are on the battlefield are removed as casualties.

Grav-mines

The Attacking player may choose to deploy up to D6+1 Grav-mine markers anywhere on the battlefield at the beginning of the battle, before any models are deployed or the Defender deploys any Dropship Hulks. A Grav-mine marker may be deployed in Difficult Terrain or Dangerous Terrain, but not in Impassable Terrain or on top of an Objective marker.

The area within 9" of the Grav-mine is treated as Difficult Terrain (this has no effect if the area is already Difficult Terrain), and at the end of each player turn, the Attacking player must roll a D3 and add one to the result. Any models within 9" of a Grav-mine marker are moved that many inches towards the marker (ignoring the effects of any terrain). If any model comes into base contact with a Grav-mine then it explodes, and all models (friendly and enemy) within 9" suffer a Strength 8 AP4 Hit (any Wounds inflicted do not cause Morale checks). Once all Hits have been resolved, the Grav-mine marker is removed from play.

“I see the weapons of war we now unleash upon the foe and can only weep. Once we prosecuted an honourable war, where the purity of combat was valued over simple butchery. Now, all that matters is death – to kill as many as possible as quickly as possible. It is the end of the Golden Age, the end of the Emperor’s dream and the beginning of an endless age of blood and slaughter.”

Lord-marshal Sember Atriox, Commander of the 14th Terran Cohort

“A successful orbital assault relies on shock and surprise, for the attack to descend like lightning upon the foe and at a location that he does not expect it to fall. Thus, all that is required to foil such an onslaught from on high is to predict where and when it will begin, and allow the enemy to entrap himself.”

Divisio Tactica Archives, Carta Bellicosa Volume III, Codicil 8:03

Dropship Hulks

The Defending player may choose to deploy D3+2 Dropship Hulks anywhere on the battlefield at the beginning of the battle, before any models are deployed but after the Attacker deploys any Grav-mines. A Dropship Hulk may not be deployed in Difficult Terrain, Dangerous Terrain or Impassable Terrain or on top of an Objective marker or Grav-mine.

Each Dropship Hulk is counted as Area Terrain, and counts as Difficult Terrain and confers a 4+ Cover Save on models within its bounds. However, at the end of each Game Turn, roll a dice for each Dropship Hulk that has models within its bounds and apply the result from the Dropship Hulk table:

Dropship Hulk Table

D6 Result

1 Reactor Meltdown – The ruined craft’s reactor explodes. All models within the Area Terrain take a single Strength 8 AP4 Hit. When all Hits have been resolved, the Area Terrain is removed from play.

2-3 Power Surge – The hulk’s failing power systems begin discharging dangerous bursts of power. The Area Terrain counts as Dangerous Terrain until the next time a roll is made on this table.

4-5 Fresh Munitions – The hulk holds a cache of unused munitions. One unit that has at least one model within the Area Terrain, chosen by the controlling player, may re-roll all failed To Hit rolls in the next Shooting Attack it makes. If there are models from units belonging to both players in the Area Terrain then the players must roll off, with the winner gaining this benefit.

6 Void Shields – A short-lived burst of power activates the hulk’s shields. The Area Terrain confers a 3+ Invulnerable Save on all models in its bounds against Shooting Attacks made from outside the Area Terrain. Once this effect has been activated, the Dropship Hulk is removed from play at the end of the Game Turn.

If a Dropship Hulk is removed from play while there are models within its bounds, then those models remain in play in the same position and suffer no additional ill-effects.

Victory Conditions: Break the Defences

• At the end of each of their player turns, the defending player scores 3 Victory points if they control the Objective, and both players score 1 Victory point for each enemy unit that is entirely removed from play as casualties – including any units that Fall Back off the battlefield and are counted as destroyed.

• No Secondary Objectives are used in this mission, but any special rules or Warlord Traits that allow players to score Victory points may be used.

• At the end of Game Turn Four, the defending player must roll a dice. On the score of a 4+ the battle ends, if the score is less than 4 then another full turn is played. At the end of Game Turn Five (if Game Turn Five is played), the defending player must roll a D6, on the score of a 3+ the battle ends, if the score is less than 3 then another full turn is played. If Game Turn Six is played then the battle automatically ends once that turn is completely resolved.

• Once the battle has ended, the player with the highest total of Victory points is declared the victor.

Battle Set-up

Attacker & Defender Roles

Before beginning the Ashes of Victory mission, the players must determine which player will take the role of the Attacker and which the role of the Defender. This can be done either by player choice or by a roll-off, with the winner assigning roles.

In the narrative of the Siege of Cthonia, the Defenders were a mixed force of Sons of Horus and Word Bearers, while the Attackers were the Imperial Fists. However, players may choose to assign the roles as suits their available forces and players.

Army Selection

For the Ashes of Victory mission, both players should select an army using the same points total. A Points Limit of 4,000 points is recommended for this mission.

Both players must use the Crusade Force Organisation chart to select their army.

Siege Of Cthonia Apex Mission

The Ashes Of Victory

At the apex of the battle for Cthonia, the Sons of Horus threw all their might at the walls constructed by the Imperial Fists, seeking to break them with sheer numbers. Though after a number of hard-fought battles they would breach the walls, they would find themselves lured into a cleverly laid trap, their vanguard cut off and isolated. Only a dogged defence would allow them to capitalise on their success and break free of the Imperial Fists’ noose.

In order to claim victory in the Ashes of Victory, the defending player must weather the enemy’s assault and await the arrival of their own reinforcements – while the attacking player must seek to make the most of a temporary advantage to reduce their opponent’s forces before they find the tables turned.

Mission Reserves

For the Ashes of Victory mission, the Defender must divide their army into two sections – a Vanguard and a Rearguard – before any models are deployed onto the battlefield.

The Defender’s Vanguard must include no more than half of the total number of units in that player’s army and at least one unit. For example, if a player’s army included 6 units in total, then the Vanguard could include no more than 3 units (for the purposes of this rule Dedicated Transports and Retinue units are not counted as separate units and are counted as part of the unit they were selected for).

The Rearguard is composed of all units that are not part of the Vanguard – and all units in the Rearguard must begin the battle in Reserves.

The Attacking player places all of their units into Reserves.

When bringing units into play from Reserves, both players may bring units into play from any point on the battlefield’s edge that does not have an enemy model within 12". If that restriction would mean there was no possible point by which a unit could enter play, then it may enter from any point on the battlefield edge ignoring the restriction.

When a unit Falls Back in this mission, it must do so towards the nearest point on the edge of the battlefield.

Neither player may declare a Drop Pod Assault, Deep Strike Assault or Subterranean Assault in this mission.

Objectives

Before any models are deployed onto the battlefield, a single Objective marker is placed as close to the centre of the battlefield as possible.

Deployment

Once the Objective has been placed, the Defending player must set up all of the units in their Vanguard in the marked Deployment Zone. The Attacking player places all of their units into Reserves.

Once both players have deployed all of their units, the first turn is begun.

The First Turn

The Attacking player takes the first turn.

Mission Special Rules

This mission has the Sunken Bastions and Rewards of Valour mission special rules. Additionally, the Sudden Death rule does not apply in this mission – as long as a player has units in Reserves the battle continues, even if all of a player’s units that are on the battlefield are removed as casualties.

Deployment Maps & Deployment Zones

The Ashes of Victory mission uses the deployment map shown to the right, with the only Deployment Zone used by the Defender, with the Attacker’s units being deployed by an alternative means.

Sunken Bastions

At the start of their first player turn, the Attacker must place D3+2 Blast (3") markers anywhere on the battlefield – these markers may not be placed within Dangerous Terrain, Impassable Terrain, on top of any Terrain Feature or within 6" of any enemy model.

These markers represent hidden underground bunkers, and any unit under the Attacker’s control that is composed entirely of models with the Infantry, Dreadnought or Automata Unit Type may enter play counting the edge of one of these Blast markers as the edge of the battlefield (units under the Attacker’s control do not Fall Back to the edge of these Blast markers).

The Defending player may target these Blast markers with Shooting Attacks, counting them as a model with the Vehicle Unit Type and an Armour Value of 13 on every facing and 3 Hull Points – but on a Penetrating Hit automatically apply the effect of the Explodes result on the Vehicle Damage table (the markers do not have a Transport Capacity and no unit may Embark upon them and they may not be targeted by Charges or attacks in the Assault phase).

Rewards of Valour

The Defender’s units placed in Reserves may only enter play using this special rule. From the beginning of the Defender’s second turn, that player may discard one Victory point at the start of their player turn as the Active Player to bring a single unit into play from Reserves – if that unit has the Primarch Unit Type or Super-heavy Unit Sub-type or is a Heavy Support choice then the cost is increased to 2 Victory points.

“Good ground is essential to successfully prosecute a battle to victory. If the ground upon which you fight offers advantage to the foe, then victory will be forever beyond your grasp. Give battle only where you hold the advantage – and if there is no place where the ground favours you, then one must be created.”

Adjutant Khern Madgdar, Battle-artificer of the Charonid Sentinels (3rd Fane)

Zone Mortalis

Warhammer: The Horus Heresy

Age of Darkness

Zone Mortalis

Zone Mortalis Core Rules

The Age of Darkness Zone Mortalis additional rules allow players to recreate iconic battles of the Horus Heresy fought in such locations as fortress tunnels and defence networks, inside the crumbling remains of towering hive cities or through spaceport hangars and manufactorum sectors, packed with void craft and industrial machinery. Rarely during these frenetic actions could conventional lines of battle be drawn and the support of artillery and aircraft be relied upon. Instead, victory would rely on the gallant actions of individuals, fighting hand-to-hand after their ammunition had expired and refusing to yield even when their blades were dulled and broken. The confines of these war zones present unique dangers to combatants when compared to an open field of battle, with the possibility of enemies lurking close by, around the blind corners of tight corridors and each high gantry or platform offering a deadly vantage point for marksmen.

The rules presented here detail the use of specific Zone Mortalis terrain to create the cramped and confined environments in which many battles of the Age of Darkness were fought. The use of Reinforcement Points allow players to place units from the army onto the board from Reinforcements and perform daring flanking attacks or strike from behind enemy lines resulting in an exciting, ever-changing dynamic. These rules are a supplemental addition to the Warhammer: The Horus Heresy – Age of Darkness Rulebook, which is required to use the Zone Mortalis rules.

“Upon the earth of a thousand different worlds I have fought with the light of a thousand different suns upon my back, but it is not the deeds of those battles that populate the darkest recesses of my mind. The horror of what has transpired in war, witnessed by few and survived by fewer still, resides there, memories of acts committed in places that are beyond the light of any star. These are memories that I will not commit to record.”

From the private memoirs of Legionary Halda Theil, 8th Company, Imperial Fists

Zone Mortalis Terrain

Zone Mortalis Terrain

Terrain is an integral part of Zone Mortalis battles and helps provide players with a unique tactical challenge by limiting lines of sight across the battlefield and funnelling troops into deadly kill zones. Battlefields designated as having Ceilings limit the use of Wargear such as jump packs and weapons with the Barrage special rule which causes players to consider which units they include in their armies from a different perspective.

Due to the importance of terrain, the following rules detail the effects of each category of terrain specific to Zone Mortalis battles.

Corridors & Chambers

No additional rules are used for Corridors & Chambers and, unless otherwise specified, special rules and abilities that affect terrain do not affect Corridors & Chambers.

Moving Through Terrain

In Zone Mortalis battles, models may not move vertically using the rules on page 165 of the Warhammer: The Horus Heresy – Age of Darkness Rulebook. Ladders, Stairways & Hatches (see page 175) offer an alternative method for vertical movement in Zone Mortalis battles.

Zone Mortalis Terrain Pieces

General terrain features such as platforms, pipes and railings are all examples of Terrain Pieces. When drawing line of sight to a model that is the target of a Shooting Attack, a model that is at least 25% obscured by Zone Mortalis Terrain Pieces has a 6+ Cover Save.

In addition, some terrain can be designated as Zone Mortalis Terrain Pieces which have additional rules, as follows:

Walls

The sturdy and impenetrable walls of a ship’s interior or an underhive tunnel network define the fighting spaces of a Zone Mortalis battlefield.

When drawing line of sight to a model that is the target of a Shooting Attack, a model that is at least 25% obscured by Wall Terrain has a 5+ Cover Save. Unless noted otherwise in their special rules, models cannot move or draw line of sight through Wall Terrain in a Zone Mortalis battle. In addition special rules, Wargear, or other effects that affect models within a specified distance cannot affect a model if no straight line can be drawn between the source of the effect and the affected model without passing through Wall Terrain (see Measuring Ranges in Zone Mortalis on page 176).

Doors

Chambers and corridors may be sealed off by the use of armoured bulkhead doors, airlocks, or similar apparatus.

When drawing line of sight to a model that is the target of a Shooting Attack, a model that is at least 25% obscured by Door Terrain, including any frame or mounting, has a 5+ Cover Save. Unless noted otherwise in their special rules, models cannot move or draw line of sight through Door Terrain in the Closed state in a Zone Mortalis battle. In addition special rules, Wargear, or other effects that affect models within a specified distance cannot affect a model if no straight line between the source of the effect and the affected model can be drawn without passing through Door Terrain in the Closed state (see Measuring Ranges in Zone Mortalis on page 176).

There are two types of Door Terrain in a Zone Mortalis battle – standard doors and wide doors:

• Standard doors are roughly human-sized openings such as access hatches and airlocks up to 2" wide.

• Wide doors are larger openings such as loading docks or bay doors more than 2" wide.

All Door Terrain is defined by two conditions: State and Control.

State

A door can either be Closed or Open. Unless stated otherwise in the mission rules, all Door Terrain begins the battle in the Closed state.

• Closed: Models cannot move or draw line of sight through Door Terrain in the Closed state.

• Open: Door Terrain in the Open state does not block line of sight and models may move freely through any Door Terrain in the Open state with the following exceptions:

- Models with the Dreadnought and/or Automata Unit Types with a starting Wounds Characteristic of 4 or more may not move through standard doors.

- Models with the Bulky (X) special rule with a value of (4) or greater may not move through standard doors.

Terrain Types

Zone Mortalis battlefields do not use the categories of Terrain Types detailed on page 221 of the Warhammer: The Horus Heresy – Age of Darkness Rulebook. Instead, Zone Mortalis games use the following categories: Corridors & Chambers, Zone Mortalis Terrain Pieces, and Hazardous Debris Terrain.

Control

Depending on the mission, a piece of Door Terrain may be Accessible, Locked, or Controlled. Unless stated otherwise in the mission rules, all Door Terrain begins the battle as Accessible.

• Accessible: An Accessible piece of Door Terrain may be activated once per turn during the Movement phase by a model controlled by the Active player that moves into base contact with the piece of Door Terrain during a normal movement. The Active player may choose to change the state of the piece of Door Terrain (from Closed to Open, or Open to Closed) at the moment the model moves into base contact with that piece of Door Terrain. A model that has Run during that Movement phase or is using a piece of Wargear that allows them to set their Movement Characteristic may not change the state of any piece of Door Terrain. If the models in the unit have not yet moved their full movement distance for the turn, the Active player may continue to move models in that unit. In effect, a unit may open a door in the middle of their movement and continue moving after it has been opened.

• Locked: Mission special rules may state that any or all pieces of Door Terrain are Locked. A piece of Door Terrain that is Locked begins the battle in the Closed state and cannot be opened by any means other than destroying it (see below).

• Controlled: In some missions, some or all pieces of Door Terrain are controlled by one or more players. Which players control any Controlled Door Terrain will be stated in the rules for the mission. Controlled Door Terrain pieces are Accessible to all models in the controlling player’s army. Controlled Door Terrain pieces are Locked to all models in all other player’s armies.

Destroying Doors

Any pieces of Door Terrain may be targeted by any model when in the Open or Closed state and are treated as Buildings with no Fire Points or Battlements, a Transport Capacity of 0, and a single facing with Armour Value 10. Door Terrain, regardless of its size, has 3 Hull Points, however, when a Penetrating Hit is inflicted on a piece of Door Terrain, it loses D3 Hull Points and no roll is made on the Building Damage table. In addition, when a piece of Door Terrain is reduced to 0 Hull Points, it does not suffer a Total Collapse result. Instead, a piece of Door Terrain with 0 Hull Points is destroyed and removed from the battlefield, if possible.

Crushed

The sudden closing of bulkheads and airlock doors poses a threat in itself to those caught unaware, trapping and crushing limbs with their weight, as the door’s servos repeatedly cycle until they burn out. Despite the risks, many attempt to haul stricken comrades clear of the mechanisms before they close upon them, often risking injury or death themselves.

If any model is on a piece of Door Terrain when it is changed from the Open state to the Closed state, or this results in one or more models from any unit being no longer positioned in Unit Coherency, the unit the model is part of suffers an immediate S8, AP- Wound, with no Armour Saves, Invulnerable Saves or Damage Mitigation rolls allowed. The Door Terrain is then destroyed and removed from the battlefield, if possible.

System Override

Once per Movement phase, before any models are moved, the Active player may choose to expend one Reinforcement Point (see page 178) to attempt a System Override. To do so, roll a D6 and add +1 to the result if any friendly model on the battlefield has a cortex controller or an auspectre. If the result is 3+, all pieces of Door Terrain are now Controlled by the Active player and the Active player may immediately change the State of any pieces of Door Terrain that are not Destroyed.

Barricades

Makeshift barricades consisting of wall panels, doors, tyres or containers are commonly erected to give defenders a position of advantage from which to fire their weapons, or to hinder the advance of attackers.

When drawing line of sight to a model that is the target of a Shooting Attack, a model that is at least 25% obscured by Barricades Terrain has a 6+ Cover Save. Models may move over Barricades Terrain, counting each vertical inch moved against the total distance moved. Models may not end their movement on top of Barricades Terrain.

Debris

Zones Mortalis are commonly littered with fallen beams, masonry and the detritus of ages of industry or habitation. Although these heaps of crumbling scrap may provide a modicum of protection from enemy fire, they hinder free movement of even the most agile infantry as care must be taken when traversing them.

When drawing line of sight to a model that is the target of a Shooting Attack, a model that is in or at least 25% obscured by Debris Terrain has a 6+ Cover Save.

Note that Debris Terrain is neither Difficult Terrain nor Dangerous Terrain and its effects are not mitigated by special rules or Wargear that interact with those terrain types.

Moving Within Debris Terrain

If a model starts their movement in Debris Terrain, their Movement Characteristic is reduced by -2" during that Movement phase.

If a model starts its movement outside an area of Debris Terrain, but has a high enough Movement Characteristic to enter an area of Debris Terrain during the current Movement phase, the controlling player must declare if they want their unit to try to enter it as part of their move. If the controlling player chooses not to enter any area of Debris Terrain the model moves as normal, but may not enter any area of Debris Terrain. If the controlling player

chooses for a model to enter any area of Debris Terrain, the model applies a modifier of -2" to its Movement Characteristic during that Phase. This modifier is applied to the model’s Movement Characteristic before it begins its movement and continues to apply as long as the model remains in an area of Debris Terrain, or until the end of the current Movement phase if it leaves an area of Debris Terrain as part of its move. If the application of this modifier would leave the model unable to reach an area of Debris Terrain it is still applied, even if the controlling player alters the model’s Movement Characteristic and no longer intends it to enter an area of Debris Terrain.

Charging Through Debris Terrain

Models are slowed when charging through Debris Terrain. If, when charging, one or more models have to move through Debris Terrain in order to reach the enemy by the shortest possible route, the unit that the model is part of applies a modifier of -2" to its Charge Distance. This modifier is applied in addition to any other modifiers that might apply to the unit’s Charge Distance.

If at least one model in the Charging unit moved through Debris Terrain as part of its Charge Move, all of the unit’s models must attack at Initiative step 1, regardless of other Initiative modifiers, even if the Charging unit is not slowed by Debris Terrain. Note that charging models must engage as many enemies in the target unit as possible, even when Charging through Debris Terrain.

Hazardous Debris Terrain

Fighting within a Zone Mortalis is a dangerous and treacherous affair, and one in which even armoured combatants can flounder or damage themselves, unexpectedly crashing through buckled deck plating, getting crushed beneath falling rubble, or contacting exposed power conduits with deadly results.

When drawing line of sight to a model that is the target of a Shooting Attack, a model that is in or at least 25% obscured by Hazardous Debris Terrain has a 6+ Cover Save. Note that Hazardous Debris Terrain is neither Difficult Terrain nor Dangerous Terrain and its effects are not mitigated by special rules or Wargear that interact with those terrain types.

Moving and Charging Within Hazardous Debris Terrain

In addition to the rules that apply to models moving or Charging through Debris Terrain, when moving or Charging through Hazardous Debris Terrain, each model must make a Hazardous Debris Terrain test (as follows) as soon as it enters, leaves, or moves within Hazardous Debris Terrain.

Hazardous Debris Terrain Tests

To take Hazardous Debris Terrain tests, roll a D6. On a 1, that model suffers a Wound. No Armour Save, Cover Save or Damage Mitigation roll may be made against this Wound, but Invulnerable Saves may still be made.

Once a model has taken a Hazardous Debris Terrain test for a particular area of Hazardous Debris Terrain, it does not test for that area of Hazardous Debris Terrain again in the same Phase. However, if the model moves into a different area of Hazardous Debris Terrain, this must be tested for as normal.

Shooting While Within Hazardous Debris Terrain

While within an area of Hazardous Debris Terrain, models suffer a -1 penalty to all To Hit rolls made as part of Shooting Attacks. Models with the Primarch Unit Type or the Night Vision special rule do not suffer this penalty.

Ladders, Stairways & Hatches

Whether narrow access ladders or grand staircases, moving up and down within a Zone Mortalis is a difficult affair.

In a Zone Mortalis battle, models may only move vertically when in base contact with a piece of terrain designated as Ladders, Stairways & Hatches. When climbing between levels vertically via Ladders, Stairways & Hatches, models use the rules for vertical movement on page 165 of the Warhammer: The Horus Heresy – Age of Darkness Rulebook.

Measuring Ranges in Zone Mortalis

When measuring ranges in Zone Mortalis battles, measure the shortest distance between the bases of the models involved or between the points being measured. If the battlefield has a Ceiling (see page 184), ranges cannot be measured through Wall Terrain and Door Terrain in the Closed state – instead, the range of the closest path around these terrain types must be measured. If a path cannot be traced between two models due to intervening Wall Terrain and Door Terrain in the Closed state, the effects of any rule that affects models within a defined range that does not require line of sight do not apply and no attack can be made using a weapon with the Barrage, Guided Fire or any other rule that allows attacks to be made without line of sight.

“Thirty-eight metres. Two hundred and thirteen of us fell to gain just thirty-eight metres of that wretched ground and of those less than half the bodies were able to be positively identified without referring to gene-code tags. The rest were reduced to a slick of gore and vitae that covered every surface of the corridor in just eighteen minutes of sustained enemy fire. Command told us there was no other path though, no way round, no way back, we had to push until their guns were starved of ammunition.”

Post-action recollections of Pvt. Maldon, E,. XVIIth Vharkan Auxilia. Executed for dissension

Reactions in Zone Mortalis

Deployment and Reinforcements

Reactions in Zone Mortalis

When making Reactions during a Zone Mortalis battle, an army may not choose to use any of the Core Reactions presented in the Warhammer: The Horus Heresy – Age of Darkness Rulebook. Instead, all armies may only choose to use any or all of the Zone Mortalis Reactions as presented in this supplement during a Zone Mortalis battle, any of the Advanced Reactions in the Warhammer: The Horus Heresy – Age of Darkness Rulebook and any Army List specific Advanced Reactions.

Reactions in the Movement Phase

During the Movement phase, the Reactive player may declare a Reaction if an enemy unit ends a move within 12" and in line of sight of a friendly unit. Once the Active player has completely resolved the movement of their unit, the Reactive player may choose to expend one of their Reactions in that Phase in order to have the unit they control that is within 12" and line of sight perform a Suppress Reaction.

Suppress – The Reacting unit may make a Shooting Attack, targeting the unit that triggered this Reaction and following all the usual rules for Shooting Attacks. A unit that makes a Shooting Attack as part of a Suppress Reaction may not make any attacks indirectly (without line of sight). All Shooting Attacks made as part of a Suppress Reaction are Snap Shots and gain the Pinning special rule if they do not already have it.

Reactions in the Shooting Phase

During the Shooting phase, the Reactive player may react when any enemy unit declares a Shooting Attack targeting a unit they control. Before the Active player resolves the Shooting Attack, the Reactive player may choose to expend one of their Reactions for that Phase to have the unit targeted by the Shooting Attack perform a Displace Reaction.

Displace – Each model in the reacting unit may move a number of inches up to the highest unmodified Initiative Characteristic of any model in the unit. When resolving the Shooting Attack that triggered this Reaction, all range and line of sight is measured to the reacting unit’s new position. If, as a result of this movement, no models in the reacting unit are within line of sight of any models in the triggering unit, the active player cannot choose a new target for their Shooting Attack.

Reactions in the Assault Phase

During the Assault phase, the Reactive player may react when any enemy unit declares a Charge targeting a unit they control. Before the Active player has resolved any Charge rolls, the Reactive player may choose to expend one of their Reactions for that Phase to have the unit targeted by the Charge perform a Brace reaction.

Brace – The Reacting unit must make a Morale check. If the Check is failed, the Reacting unit immediately Falls Back D6" and automatically regroups when this Fall Back Move is completed 1" from the battlefield edge. If the Check is successful, the Reacting unit automatically passes any Morale checks they are required to make as a result of losing an assault during the following Fight sub-phase.

“Never has appropriate action upon contact with the enemy had greater import than within the confines of Zones Mortalis. In such situations, stillness condemns the perpetrator to certain death.”

Excerpted from Volume IV of The Principa Militia of the Estrian Guards

Deployment and Reinforcements

At the start of each game, players place models onto the battlefield during the Deployment phase (see page 186) and may also choose to place models into Reinforcements to be placed on the battlefield later in the battle. Each player has a starting total of Reinforcement Points which they must expend to place models onto the battlefield during Deployment. According to the mission special rules that are being used, players accumulate additional Reinforcement Points during the battle, allowing them to place models from Reinforcements onto the battlefield. A given unit will cost an amount of Reinforcement Points to place onto the battlefield during Deployment based on which Force Organisation slot it has been chosen as and may cost an additional amount to place onto the battlefield from Reinforcements on either Flank edge or the Opposing Player’s edge using the Counter Assault rule (see page 187). This allows players to deploy units in flanking positions to capture or contest objectives and encircle the enemy’s army. Careful consideration of how these Reinforcement Points are used and where and when units are brought into play presents a unique tactical challenge in Zone Mortalis games.

Game Length

Unless the Zone Mortalis mission rules specify otherwise, at the end of Game Turn 4, one of the players must roll a D6. On a 2+ the battle continues, otherwise the battle is over. If another turn is played, another D6 must be rolled at the end of Game Turn 5, and this time, the battle only continues on a roll of 4+. The battle automatically ends at the close of Game Turn 6.

Barrage Weapons in Zone Mortalis

Weapons with the Barrage special rule cannot be used to make Shooting Attacks targeting models to which they do not have line of sight, but may make Shooting Attacks as normal targeting models to which they do have line of sight.

“A timely presence in an opportune location multiplies the offensive potential of any given asset by an estimated factor of ten-point-four-one. It would be remiss of any field commander to neglect this fact.”

Tenet 17.8.1 of the Thesis Combator

Firestorm & Shrapnel

Attacks made with weapons with the Blast (X) or Template Weapon special rule gain a +1 bonus to any To Wound rolls made for them in Zone Mortalis battles. In addition, if the battlefield has a Ceiling, Blast markers cannot scatter through Wall Terrain or Door Terrain in the Closed state. If a Scatter roll takes a Blast marker’s centre point into contact with Wall Terrain or Door Terrain in the Closed state, the Blast marker scatters only as far as the point where its centre contacts the edge of the Wall Terrain or Door Terrain in the Closed state. Resolve the weapon’s effect from this spot.

If a line cannot be drawn between any point of the base of a model hit by a Blast marker or template and the centre of the Blast marker (or base of the model making the attack in the case of Template weapons), that does not pass through a piece of Wall Terrain or Door Terrain in the Closed state, that model is not hit by the attack.

In the above example, Model A targets Model B with a Shooting Attack, using a frag missile. The frag missile scatters towards the Wall Terrain. Model B and the Door Terrain are both hit, but Model C is not because a line cannot be drawn between its base and the centre of the Blast marker without passing through Door Terrain in the Closed state.

Nowhere to Hide

In Zone Mortalis battles, when determining assault results, the winner adds +1 to Sweeping Advance rolls until the end of that Phase. Contrary to the usual rules for Falling Back, immediately upon failing a Morale check, a unit’s first Fall Back move is directly away from the enemy, and subsequent moves are towards the nearest Access Point.

Blind Panic

If any model from a unit that is Falling Back ends its move or passes within 1" of any model from another friendly unit that is not Falling Back or Pinned, then that unit must immediately take a Morale check. Fearless units are not subject to this effect.

“Ignorance of the exact location of the enemy is no justification for the cessation of fire. A shot fired in speculation oft acts in the stead of reconnaissance, revealing the foe’s position and, if the fickle tides of war lend their favour, disables their capacity to retaliate.“

Centurion Sharl Gendor, Inductii-orientis of the Iron Warriors

Objective Markers

Objective Markers

Some Zone Mortalis missions require the use of one or more Objectives. Objectives can represent a location of importance for one or both armies on the battlefield, which in Zone Mortalis battles will often be particular rooms or corridor junctions. The use of 1"-2" circular markers, such as counters or spare bases, can be used to indicate the specific location of an Objective.

Controlling Objective Markers

An Objective marker is considered under a player’s control if there is at least one model from one of that player’s Scoring units in base to base contact with it, and no models from enemy Scoring or Denial units, within 3" of the centre of the Objective marker.

A unit can only control one Objective marker at a time. If a unit moves into a position where it could control two Objective markers, the controlling player must make it clear to their opponent which Objective marker the unit is controlling.

For some missions, an Objective is defined as a certain area of the battlefield rather than an Objective marker – this is an Objective zone. In these situations, the Objective is considered to be controlled by a player if there is at least one of that player’s Scoring units wholly within the defined Objective zone, and no models from enemy Scoring units wholly within the defined Objective zone. Note that, for controlling Objective zones, enemy Denial units are not counted – only Scoring units can control or contest an enemy’s control of an Objective zone.

Terrain as Objectives

Citadel Zone Mortalis Terrain kits are highly detailed and feature numerous elements, such as consoles, control panels and hatches that can be nominated as Objectives, in place of using markers, to create an engaging and immersive gaming experience for players. Players must agree which terrain elements are nominated as Objective points and specify their centre for the purposes of measuring distances when Controlling Objectives and other relevant rules.

Critical Objective

At the start of each turn, the player with Strategic Advantage must roll a D6. The numbered Objective marker that corresponds to the result of the roll is the Critical Objective for the remainder of that turn. The player that controls this Objective marker gains an additional two Reinforcement Points at the end of that turn in addition to the Victory points they gain from controlling an Objective.

Zone Mortalis Secondary Objectives

In addition to the Primary Objectives of a given mission, players may score additional Victory points for achieving a number of additional Secondary Objectives used in Zone Mortalis battles. The conditions for achieving Secondary Objectives are listed below and the Secondary Objectives that are used in a mission will be detailed as part of the mission rules.

Counter Strike

The player without Strategic Advantage gains 1 Victory point if the first unit, of any kind, to be completely destroyed during the battle belongs to the player with Strategic Advantage.

If two or more units from opposing forces are destroyed simultaneously (for example, at the same Initiative step in an Assault phase) then no player scores Victory points for this Secondary Objective.

Champions of Renown

For each enemy model with the Character Unit Sub-type that is removed as a casualty whilst fighting in a Challenge, the Controlling player scores 1 Victory point.

Blood Toll

For each unit in an army selected as either an HQ or Elites choice that is removed as a casualty, the opposing player scores 1 Victory point.

Preparing for Battles in Zone Mortalis

Preparing for Battle in Zone Mortalis

Regardless of whether using the Zone Mortalis Missions for standalone battles or as part of a campaign, players must prepare for the battle using the following preparatory steps. Each of these steps should be completed in the sequence they are presented in, with each step being fully completed before moving on to the next.

Zone Mortalis Mission Sequence

• Select Armies for Zone Mortalis

• Select Zone Mortalis Mission

• Place Terrain

• Designate Access Points

• Determine Strategic Advantage

• Place Objectives (if applicable to selected Zone Mortalis Mission)

• Calculate Starting Reinforcement Points

• Deploy Armies

• Play Zone Mortalis Mission

• Decide Victor

Selecting Armies for Zone Mortalis

All armies in a Zone Mortalis mission use an agreed points limit; it is suggested that this limit is between 1,500 to 2,500 points, selected using the Zone Mortalis Engagement Force Organisation chart. Furthermore, all armies for use in a Zone Mortalis mission must be selected before the mission is chosen or any other stage of battle preparation is taken, unless otherwise specified, this includes selecting any Warlord Traits, Rites of War, Psychic Disciplines or other such options, which must all be noted on the controlling player’s Army Roster.

Designating Ceilings

Due to the effect that designating the battlefield as having Ceilings has on many units, players may wish to decide if their battle will take place on a battlefield with or without a Ceiling prior to the selection of their army to ensure that battles are enjoyable and engaging for all participants.

The Zone Mortalis Engagement Force Organisation chart does not include any optional Detachments and as such may not take Allied Detachments or a Lords of War Detachment. Any Primarch choice may only be included in an army of at least 2,000 points and may not exceed 25% of the army’s total points cost, unless specified otherwise by the mission or Force Organisation chart being used. In addition, additional optional Detachments from other sources may not be included as part of a Zone Mortalis Force.

Forces selected for fighting in a Zone Mortalis mission should be chosen from their army list as normal with the following exceptions:

• No unit may include more than 15 models. If a unit’s minimum size is greater than 15 models, that unit may not be chosen. Note that this restriction only applies to individual units during army selection. Models with special rules such as the Legion Apothecarion Detachment that are assigned to units before the first turn, or with the Independent Character special rule that join units during the battle may increase the number of models in a unit to greater than 15.

• No models with the Fortification Unit Type, Armiger Unit Type, Vehicle Unit Type or Cavalry Unit Type may be chosen.

• No models with the Antigrav Unit Sub-type may be chosen.

• No unit may select a Dedicated Transport.

• No models with the Dreadnought Unit Type or Automata Unit Type, or the Monstrous Unit Sub-type, may be chosen if they have a Wounds Characteristic of 8 or more.

• No units may be placed in Reserves, and any models that must be deployed as Reserves may not be deployed in a Zone Mortalis mission, and are counted as Destroyed for the purposes of the mission.

Behemoths of Destruction

Impervious to many of the weapons able to be brought to bear against them in the confines of Zones Mortalis, and nigh-unstoppable in close assault, engines of destruction such as the Contemptor Dreadnought and the even larger Leviathan Dreadnought, were recognised by strategists as highly advantageous in these environments. The only major drawback suffered by such war machines was the difficulty associated with deploying them in such environs, which limited their availability on the front lines.

Regardless of any Rite of War (or similar army composition rules, such as Cohort Doctrines) used, an army may only include a maximum of one model with the Dreadnought Unit Type per 1,000 points and any unit with the Dreadnought Talon special rule may only consist of a single model. For example, an army that totals at least 1,000 points may include only a single model with the Dreadnought Unit Type, and an army that totals at least 2,000 points may include up to two models with the Dreadnought Unit Type, each selected as a separate Force Organisation choice.

Warlords

When choosing your army, you must nominate one model to be your Warlord, following the guidelines presented on page 284 in the Warhammer: The Horus Heresy – Age of Darkness Rulebook. Warlord Traits are not used in battles with a maximum points limit of 500 points or less. In battles with a points limit of 501 points or more, each Warlord has one Warlord Trait, chosen during army selection from the list of Core Warlord Traits on page 285 of the Warhammer: The Horus Heresy – Age of Darkness Rulebook (or another list of traits made available as part of that model’s Allegiance or Army List) and noted on the player’s Army List or Army Roster. Some special rules attached to certain Army Lists or models may allow a Warlord to select Warlord Traits other than those presented in the Core list – such rules will specifically note which other Traits may be selected.

Once Army Rosters have been completed by all players taking part in the battle, those Army Rosters are then available for any player to review, excepting any options where a special rule specifically requires a choice to be kept secret from another player. A player may not choose to amend their own Army Roster after having reviewed that of any of their opponents.

Select Zone Mortalis Mission

Once all Army Rosters are completed, and all players have had the opportunity to review those of their opponents, a Zone Mortalis mission must be selected for play.

The players may either select one of the Zone Mortalis missions that both players agree on, or roll on the table below to determine the mission.

Zone Mortalis Missions

D6 Result

1-2 Sector Control

3-4 Sweep and Clear

5-6 Strategium Assault

Place Zone Mortalis Terrain

Once a Zone Mortalis mission has been chosen, the players place terrain on the battlefield. All Zone Mortalis missions are intended to be played on a battlefield measuring 4' x 4', although if players have chosen to use larger or smaller armies than 1,500 to 2,500 points, this may be decreased, for example, to 2' x 2' for smaller battles, or increased to 6' x 4' or more for battles with larger armies. Regardless of the size of battlefield used, it must be a flat area whose edges are clearly defined for all players.

Before placing terrain, the players must decide what terrain will be available to be placed for this battle. Citadel’s Zone Mortalis Floor Tile Set terrain is the perfect basis for Zone Mortalis battlefields, as it allows players to place individual 12" x 12" fixed configuration tiles to cover the battlefield. If such tiles are used, players treat each tile as terrain pieces that fit together to form the desired battlefield surface. To add variety to battlefields, players may find it useful to use additional separate Door Terrain, Barricades Terrain and Debris Terrain alongside fixed configuration tiles.

Designer’s Note – Terrain Tiles

The designation ‘Zone Mortalis’ can apply to a great variety of battlefield environments and varied terrain can be used to reflect this, ranging from tightly packed vertical rock faces to dense concentrations of buildings and containers or even thick vegetation covered by a tree canopy. If alternative terrain is used, the battlefield area must be divided into a 12" grid to facilitate the placement of terrain pieces.

Below is a guide to the amount of terrain that is used to populate a Zone Mortalis battlefield:

Walls – For three out of every four 12" x 12" grid sectors the battlefield comprises, use at least one piece of Wall Terrain. Each Wall Terrain piece is at least 2" x 2" and does not exceed 12" in length and approximately 2" in width.

Doors – For each 12" x 12" grid sector the battlefield comprises, there is up to one piece of Door Terrain. Half of the Door Terrain used are standard doors, up to 2" in width, and half are wide doors, over 2" in width. Players may find it useful to allow Door Terrain to be positioned to indicate Opened or Closed states during the battle. Door Terrain is positioned to fill gaps between two Wall Terrain pieces.

Barricades – For each 12" x 12" grid sector the battlefield comprises, use up to two Barricades Terrain pieces. Barricades Terrain may vary in size, representing shipping containers, industrial machinery and makeshift barriers.

Debris – Up to two pieces of Debris Terrain, areas of rubble, pools of noxious chemicals or broken ground no larger than 6" x 6" per battlefield. Each piece of Debris Terrain may optionally be designated as Hazardous Debris Terrain.

Once terrain has been gathered in accordance with the guidelines given previously, the players roll off. The player that wins the roll-off then chooses a piece of Wall Terrain and places it anywhere on the battlefield, after which the opposing player chooses a piece of undeployed Wall Terrain and places it anywhere on the battlefield. The players continue to alternate placing Wall Terrain until all available Wall Terrain has been placed onto the battlefield. Players then repeat this process to deploy all available Door Terrain, followed by Debris Terrain. Finally, players take turns to place Barricades Terrain until there are no Barricades Terrain left or one player wishes to place no more Barricades Terrain. The opposing player may then choose to place one final piece of Barricades Terrain, if available, before terrain deployment is completed.

When placing terrain onto the battlefield, no piece of terrain may be placed so that it overlaps with the base or footprint of another piece, nor in any position that would cause any part of the terrain piece to be outside any edge of the battlefield. If there are pieces of terrain that cannot be placed due to these restrictions, then those pieces of terrain must not be used as part of the battle – if possible the player attempting to place that piece of terrain may choose a different terrain piece to place.

Once all pieces of terrain have been placed onto the battlefield, each player, starting with the player that placed the first piece of terrain, may choose any one piece of terrain and redeploy or remove that piece of terrain – following the rules listed above. Note that both players may not select and redeploy the same piece of terrain.

Designating Zone Mortalis Terrain

Certain terrain features must be designated before players deploy their armies. In most cases, the features of the terrain will be easily identified by the models used, but where there is any confusion or ambiguity, the players should come to an agreement on how the specific features will be designated. In addition to all other terrain features, there are several key features that must be determined when designating terrain during every Zone Mortalis mission.

Designating Ceilings

When designating the terrain features of a Zone Mortalis mission, the players must also decide if the entire battlefield or none of it has a Ceiling. If the battlefield has a Ceiling, Wall Terrain and Door Terrain in the Closed state are treated as Impassable Terrain. In effect, the height of the Wall Terrain and Door Terrain in the Closed state are considered to exceed the height of the tallest model on the battlefield.

Additionally, if the battlefield has a Ceiling, models may not activate any Wargear and/or rules, such as Legion Warhawk jump packs, that allows them to set their Movement Characteristic to any value and/or move over intervening models and terrain.

If the battlefield does not have a Ceiling, Wall Terrain and Door Terrain are not Impassable Terrain and players can draw a line of sight over Wall Terrain and Door Terrain in the Closed state as detailed on page 155 of the Warhammer: The Horus Heresy – Age of Darkness Rulebook.

Designating Access Points

Any point where a model can be placed in contact with the battlefield edge is considered to be an Access Point. If, due to terrain placement, there are no spaces on any battlefield edge that models can be placed in contact with the battlefield edge, players must designate at least one Access Point on each battlefield edge and mark it with an appropriate counter. Models can be placed on the battlefield from Reinforcements as close as possible to the battlefield edge within 6" in either direction of any Access Point.

Designating Ladders, Stairways & Hatches

When designating the terrain features of a Zone Mortalis mission, the players must decide if Ladders, Stairways & Hatches are to be used, which pieces of the terrain represent Ladders, Stairways & Hatches, and which models may use them to move vertically. Each Ladder, Stairway & Hatch should be represented by an appropriate terrain feature.

Determine Strategic Advantage

First, players must roll off to see who has Strategic Advantage. The winner of the roll-off has Strategic Advantage and selects a battlefield edge that then becomes their battlefield edge. The battlefield edge directly opposite this then becomes the opposing player’s battlefield edge.

Place Objectives

Missions that use Objective markers will contain details of how many need to be placed and any special instructions for how to place them on the battlefield. Unless instructed otherwise in the mission, take it in turns to set up Objective markers according to the following rules:

• Roll off to see who places the first Objective marker.

• No Objective marker can be placed within 6" of any battlefield edge or within 12" of another Objective marker.

• No Objective marker can be placed on Impassable Terrain.

These restrictions aside, you can place Objective markers anywhere on the battlefield. If there are a lot of Objective markers, or a lot of terrain, you may sometimes find that the last few are impossible to place using the established rules. When this occurs, simply nudge the other Objective markers by the smallest distance necessary to allow the last ones to be placed.

Determine Starting Reinforcement Points

Before beginning deployment, each player must calculate how many Reinforcement Points they have as a starting total. Unless otherwise noted this will be six per player, however, some mission rules may mean each player has more or less than this. In these instances, the amount of Reinforcement Points each player has as a starting total will be indicated in the mission rules.

At the end of each turn, each player will gain a number of Reinforcement Points; unless otherwise noted this is 2 per player, but certain mission special rules may affect this amount, for example, for controlling or denying Objectives or destroying enemy units. In these instances, the amount of Reinforcement Points each player gains at the end of each turn will be indicated in the mission rules. Players may find it useful to keep track of how many Reinforcement Points they have by keeping a tally or alternatively using tokens or spare dice.

Reinforcement Points Costs

Depending on which Force Organisation chart slot a given unit is selected as alters how many Reinforcement Points it costs to place in the Deployment Zone during Deployment or place on the battlefield from Reinforcements. Some missions may present an alternative chart of costs, but for Zone Mortalis missions that do not, the following chart should be used.

FOC Slot Reinforcement Points Cost

Primarch 8

HQ 4

Elites 2

Troops 1

Fast Attack 2

Heavy Support 3

Designer’s Note – Larger Armies

When fighting battles using armies of around 2,000 points or more, the Zone Mortalis rules and missions presented here (specifically the Reinforcement Points Cost and Reinforcements rules) may mean that even over the course of an extended battle it may not be possible to place every unit on the battlefield. This is a deliberate consequence, intended to cause players to make tactical choices during the course of a dynamic battle, where considered deployment of specific units at the right time and position can have a significant impact on the outcome.

Deploy Armies

The player that does not have Strategic Advantage must place a single unit from their army in their Deployment Zone subtracting the amount of Reinforcement Points that unit costs from their starting total, according to the values on the chart on the previous page. The player with Strategic Advantage must then place a single unit from their army in their Deployment Zone subtracting the amount of Reinforcement Points that unit costs from their starting total, according to the values on the chart on the previous page.

If a model with the Independent Character special rule joins another unit, the Reinforcement Points cost of both the model with the Independent Character special rule and the unit that they have joined must be subtracted from the starting total. Models that must be attached to another unit before deployment, such as those with the Apothecarion Detachment or Techmarine Covenant special rules, may be deployed alongside the unit they are attached to without expending additional Reinforcement Points.

Players then continue to take turns deploying a single unit from their army in their Deployment Zones until either player declares they no longer wish to deploy another unit when it is their turn to do so, or has insufficient Reinforcement Points when it is their turn to do so. When this occurs, the opposing player may place one more unit from their army in their Deployment Zone providing they have sufficient Reinforcement Points to do so.

Players must place any units not deployed on the battlefield into Reinforcements.

Warlords and Retinues

When placing a unit that has been selected using any variation of the Retinue special rule on the battlefield during Deployment or from Reinforcements, the Controlling player subtracts only the amount of Reinforcement Points required to place the model that is the Leader of the Retinue unit on the battlefield from their total.

Additionally, the Reinforcement Points cost to deploy an army’s Warlord is halved if the Controlling player chooses to place them on the battlefield during Deployment. Note that this only applies during Deployment before the start of the battle, not if the Warlord moves on from Reinforcements after the start of the battle.

Infiltrate

If either player wishes to place a unit with the Infiltrate special rule on the battlefield during Deployment, they must expend the appropriate amount of Reinforcement Points it costs to do so during Deployment. The unit with the Infiltrate special rule is then set aside and only placed on the battlefield following the normal rules for Infiltrate after all other units, both friendly and enemy, have been placed on the battlefield during Deployment.

First Strike

The player with Strategic Advantage may choose to take the first turn, unless the opposing player can attempt a First Strike.

First Strike: After both players have deployed their army but before the start of the first turn, the player without Strategic Advantage may attempt a First Strike, they must declare they will expend any number of their starting total of Reinforcement Points not spent placing units in their Deployment Zone during Deployment and roll a D6. If the result shown on the D6, plus the amount of Reinforcement Points declared, is 7+, the First Strike is successful and they go first instead. Note that a D6 roll of 1 always results in a failed First Strike attempt.

Play Zone Mortalis Mission

Once all prior steps have been completed, the players should begin the battle as instructed in the Zone Mortalis mission rules.

Reinforcements

Starting with their second player turn and at the start of their subsequent player turns, the Active player may choose to place any of their units that are held in Reinforcements onto the battlefield, providing they have enough Reinforcement Points to do so. The player first selects the unit they wish to deploy from their units in Reinforcements and then selects the battlefield edge that the unit will move on from, subtracting the amount of Reinforcement Points to move on from the selected battlefield edge, as detailed in the Zone Mortalis mission special rules. If an Independent Character joins another unit, the Reinforcement Points cost of both the Independent Character and the unit that they have joined must be subtracted from the total. This process is followed for each unit that is being placed on the battlefield from Reinforcements that turn until the player has expended their current total of Reinforcement Points or no longer has any units in Reinforcements or the battle ends. Any unit that is placed in Reinforcements and has not been placed on the battlefield by the end of the battle does not count as Destroyed for the purposes of Victory points, Primary Objectives or Secondary Objectives.

Moving on from Reinforcements

When a unit is placed on the battlefield from Reinforcements, the controlling player places the unit within a distance equal to the model’s Movement Characteristic from any Access Point on the controlling player’s battlefield edge, as if they had been positioned just off the battlefield. The controlling player may choose to increase the Movement Characteristic of a model by choosing to Run but the unit cannot Charge, or use any abilities or special rules that must be used at the start of the turn, in the turn it arrives from Reinforcements. If the Reactive player chooses to declare a Reaction in response to the movement of a unit that has entered play from Reinforcements that turn, then they may only use the Interceptor Advanced Reaction.

If, for some reason, a model’s maximum Movement Characteristic is insufficient to fit the entire model onto the battlefield place the model as far onto the battlefield as you can. If this leaves the model in a position where it may fall off the battlefield, then mark the position the model is meant to be occupying in some manner, and then position it more safely.

Counter Assault: Some Zone Mortalis missions allow players to place units on the battlefield from Reinforcements as a Counter Assault. When a unit is moved into the battlefield from Reinforcements, the controlling player may choose to expend Reinforcement Points, in addition to those expended to deploy the unit itself, in order to place the unit on the battlefield using the Counter Assault rule. Instead of moving on from an Access Point on the controlling player’s battlefield edge, the unit may instead be moved onto the battlefield from an Access Point on either of the Flank edges for the additional Reinforcement Points cost indicated, or in some cases an Access Point on the opposing player’s battlefield edge for the additional Reinforcement Points cost indicated. The Counter Assault table for each mission will indicate the Reinforcement Points costs and will show ‘Unavailable’ in positions that cannot be used by that player.

Deep Strike

Many commanders use advanced teleportation technology or specialist vehicles to insert their troops into the thick of Zone Mortalis battles. Even when such bold strategies are employed, the final few yards of advance upon the enemy must invariably be made on foot.

A unit with the Deep Strike special rule reduces the amount of additional Reinforcement Points it costs to be placed on the battlefield from Reinforcements as part of a Counter Assault by -1, to a minimum of 0. Note that the base amount of Reinforcement Points it costs to place the unit on the battlefield in any situation, based on the Force Organisation chart slot the unit was selected as, is unaffected by this special rule.

Decide Victor

Once all turns have been completed in a battle played using the Zone Mortalis missions, the victor is decided by the number of Victory points the players have scored.

Victory points are scored either by the Primary Objective, which is unique to the Zone Mortalis mission being played and detailed as part of that Zone Mortalis mission, or by Secondary Objectives.

Sudden Death

If, at the end of any Game Turn, any player has no models on the battlefield, the battle immediately ends regardless of the number of turns that have been played. Models that are in Reserves do not count as being ‘on the battlefield’, however models in a unit that is Falling Back, or Embarked in a model with the Transport Sub-type, do.

If a battle is ended due to the Sudden Death rule, then the victor is still decided by Victory points scored up to that point in the battle, but the player that still has models on the battlefield scores an additional Victory point.

Zone Mortalis Core Missions

ZONE MORTALIS

Core Missions

Objectives

• Before any models are deployed, a single Objective marker is placed as close to the centre of the battlefield as possible. Starting with the player without Strategic Advantage, each player takes turns placing a single Objective marker elsewhere on the battlefield no closer than 12" from another Objective marker and no closer than 6" from any battlefield edge, until there are a total of six Objective markers on the battlefield. Once placed, players must assign each Objective a unique number between 1 and 6.

Secondary Objectives

This mission uses the following Zone Mortalis Secondary Objectives:

• Counter Strike

• Champion of Renown

• Blood Toll

Victory Conditions

At the end of each Game Turn, each player gains 1 Victory point for each Objective they control. These Victory points are kept even if that Objective is lost later in the battle, and contribute to the player’s Victory points total at the end of the battle.

The player with the most Victory points at the end of the battle is the winner. If the players have the same number of Victory points, the battle ends in a draw.

Strategic Advantage

Before setting up the battle, players must determine Strategic Advantage. The player with Strategic Advantage selects which player is the Attacker and which player is the Defender.

Reinforcement Points

• Both players start with 6 Reinforcement Points to place units in their own Deployment Zones.

• Any Reinforcement Points not used to place units in a player’s Deployment Zone during deployment are retained.

• Both players gain 2 Reinforcement Points at the end of each Game Turn, in addition to any gained through mission special rules.

Deployment

• Players must deploy units from their army up to the amount of Reinforcement Points they start with, using the deployment map that follows, placing any remaining units into Reinforcements.

First Turn

The player with Strategic Advantage takes the first turn, unless their opponent successfully rolls for First Strike.

Zone Mortalis Mission

Sector Control

Two forces clash within the confines of a subterranean bunker, inside a void station or between the dense spire foundations of a hive city. Troops pour into the area seeking to establish control in areas of strategic importance and gain a foothold in enemy-held territory.

Mission Special Rules

• Critical Objective

• System Override

• Counter Assault: When deploying units from Reinforcements, the controlling player may choose to expend additional Reinforcement Points to deploy units as a Counter Assault, as per the table that follows:

Battlefield Edge Reinforcement Points Cost

Attacker Defender

Controlling Player’s Edge 0 0

Flank Edge +1 +1

Opposing Player’s Edge +3 +3

Deployment Map

“Upon the open field of battle, every forward stride must be paid for in blood but within the confines of this place that currency is worth naught. This theatre of war is heedless of sacrifice, reveres no duty and respects not the fallen. From atop any mountain of the dead that you may ascend, know that it is only a matter of time before you fall. The exchange of any amount of lives buys nothing within this domain.”

Open vox-hail by Sergeant Halduur Groste of the XIIIth Legion, Ultramarines, at The Fall of Vrina XV

Zone Mortalis Mission

Sweep And Clear

With significant numbers of troops from both sides prowling throughout the sector, intense firefights and bloody melees erupt with regularity. No passage or catacomb offers safe haven from the enemy as each force dispatches combat patrols to eradicate any and all trace of their enemy.

Victory Conditions

• At the end of each turn, each player gains 1 Victory point for each battlefield quarter they control. A battlefield quarter is controlled if a player has more Scoring units within it than the opposing player. If a Scoring unit has models within two or more battlefield quarters, the controlling player must select which one battlefield quarter they are within that they are controlling.

• The player with the most Victory points at the end of the battle is the winner. If the players have the same number of Victory points, the battle ends in a draw.

Secondary Objectives

This mission uses the following Zone Mortalis Secondary Objectives:

• Counter Strike

• Champion of Renown

• Blood Toll

Strategic Advantage

Before setting up the battle, players must determine Strategic Advantage. The player with Strategic Advantage selects which player is the Attacker and which player is the Defender.

Reinforcement Points

• Both players start with 6 Reinforcement Points to place units in their own Deployment Zones.

• Any Reinforcement Points not used to place units in a player’s Deployment Zone during deployment are retained.

• Both players gain 2 Reinforcement Points at the end of each Game Turn, in addition to any gained through mission special rules.

Deployment

• Players must deploy units from their army up to the amount of Reinforcement Points they start with, using the deployment map that follows, placing any remaining units into Reinforcements.

First Turn

The player with Strategic Advantage takes the first turn, unless their opponent successfully rolls for First Strike.

Mission Special Rules

• System Override

• Counter Assault: When deploying units from Reinforcements, the controlling player may choose to expend additional Reinforcement Points to deploy units as a Counter Assault, as per the table that follows:

Battlefield Edge Reinforcement Points Cost

Attacker Defender

Controlling Player’s Edge 0 0

Flank Edge +2 +2

Opposing Player’s Edge +2 +2

Deployment Map

“Slumber not easily, for death may come to claim you at any hour.”

Informal motto of the CDVIIth Ullustrian Gunnery Battalion

Zone Mortalis Mission

Strategium Assault

The cumulative efforts of the assaulting force have put a contingent of warriors within striking range of a vital control centre or strategium, however, it is heavily defended. They must act swiftly and decisively to wrest control from enemy hands and claim the prize as their own.

Victory Conditions

• The Attackers win if, at the end of the battle, they have at least one unit within the Defender’s Deployment Zone, and the Defender has no units within the Defender’s Deployment Zone. The Defenders win if, at the end of the battle, they have at least one unit within the Defender’s Deployment Zone, and the Attacker has no units within the Defender’s Deployment Zone.

• If, at the end of the battle, both players have at least one unit within the Defender’s Deployment Zone, or neither player has a unit within the Defender’s Deployment Zone, the player who has scored the most Victory points from Secondary Objectives is the winner.

Secondary Objectives

This mission uses the following Zone Mortalis Secondary Objectives:

• Counter Strike

• Champion of Renown

• Blood Toll

Strategic Advantage

Before setting up the battle, players must determine Strategic Advantage. The player with Strategic Advantage selects which player is the Attacker and which player is the Defender.

Reinforcement Points

• The Attacker starts with 6 Reinforcement Points to place units in their own Deployment Zone.

• The Defender starts with 8 Reinforcement Points to place units in their own Deployment Zone.

• Any Reinforcement Points not used to place units in a player’s Deployment Zone during deployment are retained.

• Both players gain 2 Reinforcement Points at the end of each Game Turn, in addition to any gained through mission special rules.

Deployment

• Players must deploy units from their army up to the amount of Reinforcement Points they start with, using the deployment map as follows, placing any remaining units into Reinforcements.

First Turn

The Attacker takes the first turn, unless their opponent successfully rolls for First Strike.

Mission Special Rules

• System Override

• Lockdown Protocol: At the start of the first turn, before any models are moved, the Defender may select any three pieces of Door Terrain to be Locked.

• Counter Assault: When deploying units from Reinforcements, the controlling player may choose to expend additional Reinforcement Points to deploy units as a Counter Assault, as per the table that follows:

Battlefield Edge Reinforcement Points Cost

Attacker Defender

Controlling Player’s Edge 0 0

Flank Edge +1 +2

Opposing Player’s Edge +2 Unavailable

Deployment Map

“Simple victory is fleeting and only in the total destruction of an enemy can satisfaction be taken. Thwart not only those that defy you, but seek out those who flee and deliver their fate unto them. Only when you stand, unopposed, at the hearth of a king’s last hold is he defeated.”

Partial transcription of the orations of the Tyrant-Duke of Borrant

Zone Mortalis Apex Mission

That Which Waits Below

In the tunnels beneath the Yedig Expanse, Archmagos Draykavac unleashes a tide of automata. Programmed with purge-kill protocols, they flood through the subterranean networks, seeking out and slaughtering their Loyalist quarry who are forced into desperate defensive positions. Trapped and beset from all sides, the Loyalists must block critical access points to halt the advance of the cybernetic hordes.

In this mission, the Mechanicum (Traitor) player is the Attacker and the Legiones Astartes (Loyalist) player is the Defender.

Victory Conditions

• The Attacker gains 1 Victory point for each enemy unit that is destroyed or removed as a casualty and 2 Victory points if they have more friendly units within the Defender’s Deployment Zone than the Defender at the end of the battle.

• The Defender gains 2 Victory points for each Access Point that is Sealed and 2 Victory points if they have more friendly units within the Defender’s Deployment Zone than the Attacker at the end of the battle.

• The player with the most Victory points at the end of the battle is the winner. If the players have the same number of Victory points, the battle ends in a draw.

Secondary Objectives

This mission uses the following Zone Mortalis Secondary Objective:

• Counter Strike

Strategic Advantage

In this mission the Attacker has Strategic Advantage.

Reinforcement Points

• The Attacker starts with 6 Reinforcement Points to place units during deployment.

• The Defender starts with 6 Reinforcement Points to place units during deployment.

• Any Reinforcement Points not used to place units in a player’s Deployment Zone during deployment are retained.

• The Attacker gains D3 Reinforcement Points at the end of each turn for each Access Point that has not been Sealed, but loses any Reinforcement Points not expended after placing models on the battlefield from Reinforcements each turn.

• The Defender gains 2 Reinforcement Points at the end of each Game Turn.

Deployment

• Players must deploy units from their army up to the amount of Reinforcement Points they start with, using the deployment map on page 197, placing any remaining units into Reinforcements.

• The Attacker places units within either 6" of an Access Point on their battlefield edge or 6" of an Access Point on either Flank edge.

• The Defender places units within their Deployment Zone.

First Turn

The player with Strategic Advantage takes the first turn and their opponent cannot roll for First Strike.

Mission Special Rules

• System Override

• Lockdown Protocol: At the start of the first turn, before any models are moved, the Attacker may select any three pieces of Door Terrain to be Locked.

• Seal the Bulkhead: At the end of the controlling player’s Assault phase, if any model from a unit that is not engaged in close combat, Pinned or Falling Back is within 3" of an Access Point, it may attempt to Seal the Bulkhead. The controlling player must roll 2D6, if the result is less than the lowest Leadership Characteristic of a model in the unit that the model that is attempting to Seal the Bulkhead is part of, the Access Point is Sealed and may not be used to deploy any models from Reinforcements for the remainder of the battle.

• Counter Assault: When deploying units from Reinforcements, the controlling player may choose to expend additional Reinforcement Points to deploy units as a Counter Assault, as per the table that follows:

Battlefield Edge Reinforcement Points Cost

Attacker Defender

Controlling Player’s Edge 0 0

Flank Edge +1 Unavailable

Opposing Player’s Edge Unavailable Unavailable

Deployment Map

• One Access Point must be designated as close as possible to the centre of each battlefield edge and players may only place models on the battlefield from Reinforcements using these Access Points. The Access Points should be marked with a token or counter, or alternatively an appropriately modelled large blast door or bulkhead terrain positioned on the battlefield edge.

• The Defender’s Deployment Zone should be open with no Wall Terrain pieces and no Door Terrain pieces and instead should be populated with Barricades Terrain pieces, representing supply crates and makeshift defensive points erected by the Defenders.

“Our war in the darkness will not yield a victor, for any that survives will surely become a monster, diminished by what they have enacted to do so.”

Sergeant Ivar Droke of the 2nd Squad Imperial Fists Rangers

Zone Mortalis Apex Mission

The Rewards Of Corruption

Remnants of the Thousand Sons’ Fifth Fellowship seek to halt the ritual started by the Word Bearers deep in the underworld caverns of Cthonia. A network of warp nexuses, constructed by the Dark Apostles of the XVIIth Legion, threatens to stir a new Ruinstorm into life. Only the psychic might of the XVth Legion Loyalists stands a chance of stopping them.

In this mission the Thousand Sons (Loyalist) player is the Attacker and the Word Bearers (Traitor) player is the Defender.

Victory Conditions

• The Attacker wins if, at the end of the battle, the Primary Nexus is Destroyed and they have at least one friendly unit on the battlefield that is not Pinned or Falling Back.

• The Defender wins if, at the end of the battle, the Primary Nexus has not been Destroyed or the Attacker has no units on the battlefield that are not Pinned or Falling Back.

Objectives

• Instead of Placing Objectives the Attacker places a Warp Nexus as close to the centre of the battlefield as possible. The Attacker must then place a further two Warp Nexuses within their half of the battlefield. Each Warp Nexus should be represented by a Blast (3") marker or similar sized piece of terrain. Warp Nexuses must be placed no closer than 12" from another Warp Nexus and no closer than 6" from any battlefield edge. The Attacker should select one Warp Nexus as the Primary Nexus and make note of this secretly.

Strategic Advantage

In this mission the Attacker has Strategic Advantage.

Reinforcement Points

• The Attacker starts with 6 Reinforcement Points to place units during deployment.

• The Defender starts with 6 Reinforcement Points to place units during deployment.

• Any Reinforcement Points not used to place units in a player’s Deployment Zone during deployment are retained.

• Both players gain 2 Reinforcement Points at the end of each Game Turn.

Deployment

Players must deploy units from their army up to the amount of Reinforcement Points they start with, using the deployment map on page 199, placing any remaining units into Reinforcements.

• The Attacker may deploy units within 6" of their battlefield edge.

• The Defender may deploy units within 12" of their battlefield edge.

First Turn

The player with Strategic Advantage takes the first turn if their opponent does not successfully roll for First Strike.

Mission Special Rules

• System Override

• Warp Nexus: The Defender may deploy any unit with the Infantry Unit Type and Corrupted Unit Sub-type from Reinforcements within 6" of any Warp Nexus by expending 1 Reinforcement Point, regardless of which Force Organisation chart slot the unit was selected as. The controlling player of any model with the Psyker Unit Sub-type, that is part of a unit that is not engaged in close combat and is in base to base contact with a Warp Nexus at the end of the Movement phase, may attempt to destroy it. To do so, they must roll 2D6, adding +1 for every additional friendly model with the Psyker Unit Sub-type in base to base contact with the Warp Nexus. The Warp Nexus is successfully destroyed on a result of 10+. If the Warp Nexus is not successfully destroyed, the unit suffers an amount of Wounds equal to the amount of models in base to base contact with the Warp Nexus.

• Counter Assault: When deploying units from Reinforcements, the controlling player may choose to expend additional Reinforcement Points to deploy units as a Counter Assault, as per the table that follows:

Battlefield Edge Reinforcement Points Cost

Attacker Defender

Controlling Player’s Edge 0 0

Flank Edge 1 1

Opposing Player’s Edge Unavailable 3

Deployment Map

“As you stand on the brink of annihilation you must choose to strike the enemy one last time, be it with the final reserves of your depleted ammunition, one last thrust of a broken blade or the defiant beating of your bloodied fists. You must choose to fight.”

Excerpt from the final address of the defenders of Hallax IX

Cthonian Underworld Zone Mortalis Terrain Features

When playing Zone Mortalis: Siege of Cthonia Apex Missions, each player may select one applicable Terrain Feature from the following list, after Placing Terrain but before Designating Access Points.

0-2 Hardened Barricades

In anticipation of a sustained attack on a particular position, the construction of improvised barricades, made from thick plasteel panels torn up from the floors and walls, affixed to armoured shipping containers or an equally suitable frame, became common practice. These barricades would provide defenders with cover from incoming fire and an advantageous position from which to cover the attacker’s primary routes of ingress with their own weapons.

0-2 pieces of Barricade terrain within the Defender’s Deployment Zone, each measuring no more than 6" in length, may be designated as Hardened Barricades Terrain. When drawing line of sight to a model that is the target of a Shooting Attack, a model that is at least 25% obscured by Hardened Barricades Terrain has a 5+ Cover Save.

0-1 Subterranean Tunnel

Forgotten mineshafts, drainage pipes and elevator shafts provide a means by which attackers that are familiar with the local environment can infiltrate behind enemy lines and spring ambushes on their enemies.

After both players have finished placing units on the battlefield during Deployment but before the first Game Turn, the Attacker may place a marker or token measuring up to 2" across on the battlefield or nominate a suitable terrain feature such as a elevator or vent outside of either player’s Deployment Zone to be the Tunnel Opening. The Attacker must then select one unit from their Reinforcements. Starting with their second turn and at the start of the Attacker’s subsequent turns in which the selected unit remains in Reinforcements, before placing any units on the battlefield from Reinforcements, the Attacker must roll a D6. On a 4+, the Attacker must place the selected unit on the battlefield within 6" of the Tunnel Opening without expending any Reinforcement Points. Once placed, the unit may act as if it had been placed on the battlefield from Reinforcements that turn. Any enemy units that have a model within 12" and with line of sight to the Tunnel Opening must immediately take a Pinning test. If, for any reason, it is not possible to place any of the models from the selected unit on the battlefield, those models are counted as destroyed.

Unstable Environment

The subsurface caverns and tunnels of the Cthonian underworld, formed by millennia of mining and excavation, are particularly prone to collapses and cave-ins that open up abyssal pits beneath the feet of combatants.

When a Shooting Attack with a weapon that uses a Blast (3"), Large Blast (5"), Massive Blast (7"), Apocalyptic Blast (10") or Apocalyptic Barrage marker and has Strength 6 or higher is made, after the attack is resolved, leave the Blast marker in position and roll on the following table:

D6 Effect

1-2 Ceiling Collapse: Chunks of plascrete and rock break away from the crumbling ceilings and walls and rain down on the combatants below.

Each unit with at least one model wholly or partially under the Blast marker must take a Pinning test. The Blast marker is then removed from play.

3-4 Structural Tremors: Girders and decking buckle and twist as the ground shakes violently, throwing even the most sure-footed warriors off balance.

Shooting Attacks made by models under the Blast marker suffer -1 To Hit until the end of the controlling player’s next turn. The Blast marker is then removed from play.

5-6 Maw Pit: The ground is fractured and begins to crumble into a perilous sinkhole that stretches so deep that the bottom cannot be discerned.

Leave the Blast marker in place or alternatively replace it with a counter or appropriately sized piece of terrain for the remainder of the battle. For any model that starts, ends or passes through the marker area during any movement, including Charges, roll a D6. On a result of 1, the model is immediately removed as a casualty.

Promethium Condenser Tanks

Promethium is the combustible lifeblood of the Imperium and in many environments it is stored in a liquid state inside heavy-duty industrial compression tanks. This allows it to be piped through manufactorums and hive towers to provide light, heat and motive power to numberless machines and devices.

Although rugged and made to withstand heavy use over many thousands of production cycles, most promethium condenser tanks are not armoured to withstand the rigours of combat and can be damaged by stray small arms fire, or even directly targeted. When ruptured, liquid promethium will decompress explosively into the surrounding atmosphere and can be ignited by even a minuscule spark, usually resulting in a violent and destructive fireball.

0-3 terrain pieces such as storage silos or containers may be designated as Promethium Condenser Tank Terrain. When drawing line of sight to a model that is the target of a Shooting Attack, a model that is at least 25% obscured by Promethium Condenser Tank Terrain has a 5+ Cover Save. Any pieces of Promethium Condenser Tank Terrain may be targeted by any model and are treated as Buildings with no Fire Points or Battlements, a Transport Capacity of 0, and a single facing with Armour Value 8 and 2 Hull points. However, when a Penetrating Hit is inflicted on a piece of Promethium Condenser Tank Terrain, no roll is made on the Building Damage table. When a piece of Promethium Condenser Tank Terrain is reduced to 0 Hull Points, it does not suffer a Total Collapse result and instead players roll on the Volatile Container table.

Watch Your Fire

Promethium condenser tanks are prone to accidental damage and can be ruptured by stray bullets or shrapnel.

If any model from a unit that is the target of a Shooting Attack is within 2" of a piece of Promethium Condenser Tank Terrain, To Hit rolls of 1 are counted as having hit the Promethium Condenser Tank Terrain. Armour Penetration rolls for these hits should be resolved immediately after the resolution of the successful To Hit rolls on the targeted unit.

Volatile Container Table

D6 Result

1-2 Rupture: The tank has suffered a critical rupture and is leaking its contents into the surrounding area.

At the start of every subsequent Shooting phase, roll again on this table and add +1 to the result. Otherwise, the Promethium Condenser Tank Terrain is now counted as a Zone Mortalis Terrain Piece and can no longer be targeted with any attacks.

3-5 Fireball: The tank erupts in a fireball, engulfing the surrounding area in flame.

Models within D6" suffer a S4, AP- hit. The Promethium Condenser Tank Terrain is now counted as Debris Terrain and no further rolls are made on this table.

6+ Explosion: The tank’s contents ignite, resulting in a violent explosion that spreads shrapnel and burning fuel across a wide area.

Models within D6" suffer a S8, AP- hit. The Promethium Condenser Tank Terrain is now counted as Debris Terrain and no further rolls are made on this table.

Zone Mortalis Campaign Conditions

Players may decide to incorporate Campaign Conditions into a series of Zone Mortalis battles played as a basic campaign, each condition having an effect on the following battle in the campaign. After determining the victor of a Zone Mortalis mission, both players should roll on the following table to determine the effect on the following battle.

The victor of the mission adds +1 to the result.

D6 Campaign Condition

1 Reserves Forward: Defeat cannot be tolerated as reserves rush in to plug the holes forced in the line.

For the duration of the following mission, at the end of each Game Turn, this player gains an additional +1 Reinforcement Points.

2-3 Flank Assault: Reinforcements are pulled in from adjacent sectors in a bid to gain control of this region.

For the duration of the following mission it costs this player -1 Reinforcement Points to deploy a unit on a Flank Edge as part of a Counter Assault.

4-5 Carry the Fight: Forward momentum must not falter as the fight is taken directly to the enemy in a swift counter assault.

When attempting a First Strike, this player may add an additional +1 to any D6 roll.

6 Firewall Engaged: Fortification protocols are enacted as malicious scrapcode is purged from within sub-routine systems.

This player may force their opponent to re-roll any successful System Override attempts.

7+ Committed to Victory: Following the victory over enemy forces within the sector, troops rush into the fray in an attempt to overwhelm and sweep away all resistance in a decisive action.

Set the starting amount of Reinforcement Points available to this player during the next battle to 10. After the opposing player wishes to deploy no more units, this player must continue to place units until they have no remaining units, have expended all 10 Reinforcement Points or do not have sufficient Reinforcement Points to deploy another unit.

“Folly is it to think that the conditions in which a battle takes place will be complementary to the strategies employed. Those arrayed against you, bearing guns and blades, are just some of the enemies that must be overcome in order to claim victory. Many more lie in wait, ready to strike against the unprepared.”

Fragmentary data reconstituted from the cogitator banks of the Solarium Victris

Snow Leopard Vigilator Cadre Epsilon, 32nd Dominion of the Silent Sisterhood and attached as wardens of those Thousand Sons assigned to the Cthonia Garrison.

Vratine pattern armour, a unique mark of partial power armour tailored to fit each warrior and offering a degree of mobility greater than that of full power armour.

Vigilator Isele Orithame

Legiones Astartes Rules Addenda

LEGIONES ASTARTES

Rules Addenda

How to Use These Rules

All Army List Profiles for the Warhammer: The Horus Heresy – Age of Darkness range are divided into two categories: Core units and Expanded units. All of the units presented in this publication are ‘Core’ units. Both ‘Core’ and ‘Expanded’ types of unit may be freely used in any Horus Heresy battle, and this category does not affect their availability as part of an army or Detachment or the rules for their use during a battle.

The units included in these addenda are all part of the Legiones Astartes Army List presented in Warhammer: The Horus Heresy – Liber Hereticus and Warhammer: The Horus Heresy – Liber Astartes. Any rules that affect units or models selected or chosen from the Legiones Astartes Army List affect these units, and Detachments selected from those Army Lists may include these units (as long as they are of the correct Faction).

In addition, the units presented in this section are all intended for use as part of a specific Faction of the Legiones Astartes, as shown by the version of the Legiones Astartes (X) special rule that the unit has. All the rules presented in the Liber Astartes and Liber Hereticus books regarding the use of Factions and the Legiones Astartes (X) special rule apply to these new units, which means that units may only be selected as part of a Detachment that has the same Faction or Sub-faction – for example a unit composed of models with the Legiones Astartes (Sons of Horus) special rule may only be selected for a Detachment that has the Faction Legiones Astartes (Sons of Horus) unless another special rule states otherwise.

Legiones Astartes: Imperial Fists

LEGIONES ASTARTES

The Imperial Fists

Imperial FIsts Rules

The Imperial Fists came to Cthonia as vengeful conquerors, bringing with them all the weapons they had forged to defeat their own brethren and all the knowledge they had gleaned from the battles that had led them to that point. These they would employ with their usual stoic determination, for they knew that the end approached for the Horus Heresy and those that fought to decide the fate of the Imperium.

Ferromag Shotgun

Inwit, though a desolate and hard world, is home to a number of technologies unknown elsewhere. These are rarely elegant or subtle but they are effective – and ferromag ammunition is no exception. These heavy shotgun shells do not fire a spread of shrapnel, but instead a single charged shell that attaches to ceramite and other exotic materials on impact before detonating, proving a deadly tool in short ranged firefights with enemy warriors of the Legiones Astartes.

Any model with the Legiones Astartes (Imperial Fists) special rule may exchange an Astartes shotgun for a ferromag shotgun at no additional cost.

The weapons listed here are counted as ‘Auto’ weapons for those rules that affect such weapons.

Weapon Range Str AP Type

Ferromag shotgun 10" 5 4 Assault 1, Breaching (6+)

Imperial Fists Warlord Traits

A Warlord with the Legiones Astartes (Imperial Fists) special rule may select a Warlord Trait from among those listed here instead of selecting one of the Core Warlord Traits.

Unforgiven (Loyalist Only)

Those Imperial Fists that earned the ire of Rogal Dorn faced a harsh fate, for their Primarch was not given to forgiveness or understanding, and those warriors of his Legion that failed to live up to his lofty standards found themselves discarded. These Unforgiven, as they were known, were driven to attempt the impossible in battle for they could only return to favour if they could achieve some grand feat of arms to bring before the Lord of Inwit.

This Warlord Trait may only be selected by a model with the Loyalist Allegiance.

While locked in combat with an enemy unit that includes the enemy Warlord, or any enemy unit that includes one or more models with the Primarch or Dreadnought Unit Types, or the Super-heavy, Knights and Titans Unit Sub-types, a Warlord that has this Trait that suffers Instant Death for any reason is not immediately removed as a casualty, but instead loses D3 Wounds. Furthermore, while locked in combat with any enemy unit a Warlord with this Warlord Trait gains the Fearless special rule, but must always declare a Charge if any enemy unit is within 12" at the beginning of the Charge Sub-phase, if more than one enemy unit is within 12" then a Charge for the Warlord and his unit must be declared targeting the closest enemy unit (if two or more enemy units are equally close, then the Warlord’s controlling player chooses one of those units to be the target of the Charge). An army whose Warlord has this Warlord Trait does not gain any bonus Reactions from this Warlord Trait.

Bound by Glory

The Imperial Fists number some of the oldest veterans of the Great Crusade amongst their ranks, warriors that have fought for the Emperor since the beginning of the Great Crusade. They have fought in uncounted battles, slain countless foes and stood alongside each of their brother Legions in battle on numerous battlefields. For these veterans the Horus Heresy is a tragedy beyond compare, for it has turned once loyal companions and allies to terrible and merciless foes.

The controlling player of a Warlord with this Trait may select a single variant of the Legiones Astartes (X) special rule, other than Legiones Astartes (Imperial Fists) at the start of the battle, before any models are deployed onto the battlefield, but after all players have selected their armies. The Warlord with this Trait and all models in a unit it has joined gain the Fearless special rule when locked in combat with an enemy unit that includes one or more models with that variant of the Legiones Astartes (X) special rule – but may not choose to make a Sweeping Advance against an enemy unit that includes one or more models with that variant of the Legiones Astartes (X) special rule. In addition, an army whose Warlord has this Trait may make an additional Reaction during the opposing player’s Assault phase as long as the Warlord has not been removed as a casualty.

Lord-castellan Evander Garrius

M WS BS S T W I A Ld Sv

Evander Garrius 6 6 5 4 5 4 5 4 10 2+

Lord-castellan Evander Garrius ..........215 Points

Captain of the 456th Company of the Imperial Fists, The Butcher of Larissan, The Tyrant of Cthonia

HQ

As a veteran of the Unification Wars, Garrius fought in numerous battles alongside the Luna Wolves in the early years of the Great Crusade. His merciless approach to war and dedication to victory before all else earned him the praise of Horus, but the bloody toll of his brethren that were paid to earn this accolade sat ill with his own Legion.

With Rogal Dorn’s rediscovery during the Great Crusade, Garrius was consumed by a single-minded desire to prove himself worthy of Rogal Dorn’s inner circle. This would not come to pass, for, while Garrius was a warrior of absolute loyalty, his casual brutality stood in stark contrast with the ideals of the VIIth Legion and he was assigned to garrison duties for the remainder of the Great Crusade, far from the side of his Primarch.

When Horus declared his rebellion none was more incensed than Garrius, to see the man he had respected so much turn traitor was a sin he could not forgive. When Dorn called on him to retake Cthonia he rejoiced and vowed before his brother captains that Cthonia would be conquered, and that the only thing that would move him from that forsaken world would be the hand of Dorn himself.

Unit Composition

• 1 Lord-castellan Evander Garrius

Wargear

• Subjugator

• Incineratus

• The Tyrant’s Regalia

Warlord: Butcher of Larissan

As he proved at Larissan, Garrius would ever be driven by a furious need to claim victory, no matter the cost in lives that was required to do so.

If chosen as the army’s Warlord, Lord-castellan Evander Garrius automatically has the Butcher of Larissan as his Warlord Trait and may not select any other.

Butcher of Larissan – If, at the start of any player turn, the opposing player has scored more Victory points than Lord-castellan Evander Garrius’ controlling player, then Lord-castellan Evander Garrius and all models in a unit he has joined gain the Rage (2) special rule. Furthermore, whenever an opposing player scores Victory points by causing a unit from the same Detachment as Lord-castellan Evander Garrius to be entirely removed as casualties, Lord-castellan Evander Garrius’ controlling player may choose to roll a D6. If the final result of that roll is a ‘6’ then the number of Victory points scored is reduced by 1 (to a minimum of 0), the result of the D6 roll is increased by +1 if the opposing player currently has more Victory points than Lord-castellan Evander Garrius’ controlling player. In addition, an army that has Lord-castellan Evander Garrius as its Warlord may make an additional Reaction during the opponent’s Assault phase, as long as Lord-castellan Evander Garrius has not been removed as a casualty.

Unit Type

• Infantry (Heavy, Character, Unique)

Special Rules

• Legiones Astartes (Imperial Fists)

• Master of the Legion

• Independent Character

• Relentless

• Stubborn

• Adamantium Will (3+)

• Bulky (2)

• The Unfavoured Son

• Loyalist

• Warlord: Butcher of Larissan

Subjugator

A relic power gauntlet once wielded by a gene-wright tyrant of Old Earth, this ugly tool of war held little subtlety or grace but was brutally effective on the field of war. Garrius had claimed it as his own in the early years of the Great Crusade, and many claimed it was the taint of the ancient tyrant that had once wielded the same weapon against the Emperor that stained Garrius’ own soul and prompted him to bitter rage on the field of battle.

The weapon listed here is counted as a ‘Power’ weapon for those rules that affect such weapons.

Weapon Range Str AP Type

Subjugator - 8 1 Melee, Unwieldy, Brutal (2), Reaping Blow (1)

Incineratus

A unique variant of the volkite charger directly connected to the extensive bionic enhancements that were installed in Garrius’ body after his near-fatal wounding on the world of Larissan, Incineratus can fire deadly arcing rays of exotic energy that eat away at the very flesh and armour of the foe.

The weapon listed here is counted as a ‘Volkite’ weapon for those rules that affect such weapons.

Weapon Range Str AP Type

Incineratus 15" 5 5 Assault 5, Deflagrate, Rad-phage

The Tyrant’s Regalia

An artificer-made suit of Cataphractii Terminator armour that offers its wearer some of the best protection available to any lord of the Legiones Astartes, the Tyrant’s Regalia was crafted to specifically fit around Evander Garrius’ ruined body and its internal systems are designed to pour pain suppressants directly into his bloodstream and numb the constant agony caused by his old wounds.

The Tyrant’s Regalia confers a 2+ Armour Save and a 4+ Invulnerable Save. In addition, Evander Garrius has the Feel No Pain (5+) special rule against wounds suffered during any Fight Sub-phase.

The Unfavoured Son

Evander Garrius had ever been held in disfavour by his own Primarch, it is a known fact and bitter regret of Garrius himself that the two had never stood side by side on the field of battle. The one hope that Garrius held to through all the brutal destruction of the Horus Heresy, was that if he could find one last success he might be granted, at last, the honour of fighting beside Rogal Dorn.

Lord-castellan Evander Garrius may never be selected as part of a Detachment that also includes Rogal Dorn. However, if Lord-castellan Evander Garrius is part of a combat that includes Rogal Dorn as a friendly model, then Lord-castellan Evander Garrius gains the Fearless and It Will Not Die (5+) special rules for the remainder of the battle.

Legiones Astartes: Sons of Horus

LEGIONES ASTARTES

THe Sons of Horus

Sons of Horus Rules

The Sons of Horus that fought on Cthonia made use of a number of unique tactics and items of Wargear. Many of these were born of the teachings of the Precepts of Cthonia, and others were developed during the fighting that occurred on that war-torn world. However, all were highly effective on the battlefield and would see use elsewhere once Cthonia had met its final fate.

Carsoran Power Weapons

A variant of the more common power weapon technology, the STC designs which were extracted from the ancient cogitator cores of the Cthonian hives and manufactured in the last of its automated factorum. They were cruel and deadly weapons, fitting for the merciless warriors of Cthonia – though both the design and ability to construct them would be lost with the destruction of that world.

Any model with the Legiones Astartes (Sons of Horus) special rule may exchange a power weapon for one of the weapons listed here as Carsoran power weapons for no additional cost

The weapons listed here are counted as ‘Power’ weapons for those rules that affect such weapons.

Weapon Range Str AP Type

Carsoran power axe - User 3 Melee, Breaching (5+), Specialist Weapon

Carsoran power tabar - +1 3 Melee, Breaching (4+), Two-handed

Sons of Horus Warlord Traits

A Warlord with the Legiones Astartes (Sons of Horus) special rule may select a Warlord Trait from among those listed here instead of selecting one of the Core Warlord Traits.

True Son (Traitor Only)

As the vast Traitor host, and even Horus himself, descended into corruption and madness, the True Sons of Cthonia sought to return to the honour and dignity that had marked the Legiones Astartes during the height of the Great Crusade, the apex of their glory. They spurned the whispered promises of Chaos and fought in the old way, seeking to preserve the soul of their Legion even as the other traitors fell into frenzy and debauchery.

This Warlord Trait may only be selected by a model with the Traitor Allegiance and may not be selected if the Primary Detachment of the army whose Warlord it is selected for includes any models with the Corrupted Unit Sub-type or Daemon Unit Type.

A Warlord with this Trait gains a bonus of +1 to its Leadership Characteristic when taking Morale checks and Pinning tests, and all models from the same Detachment that can draw line of sight to the Warlord also gain this bonus to their own Leadership Characteristic when making Morale checks or Pinning tests (note that models in units locked in combat cannot draw line of sight to units or models not locked in the same combat). Furthermore, a Warlord with this Trait may re-roll any failed Armour Saves or Invulnerable Saves made against Wounds inflicted by Psychic Weapons or Psychic Powers. In addition, an army whose Warlord has this Trait may make an additional Reaction during the opposing player’s Assault phase as long as the Warlord has not been removed as a casualty.

Cast in Gold

One of the most well-known traditions the Sons of Horus brought from the depths of Cthonia to the stars is the taking of skulls, to be gilded in gold to immortalise the most challenging and worthy opponents. Rooted in the ferocious rituals of the deep Cthonian gangs, it had originated as a mark of respect but during the long years of the Great Crusade it would become something darker and more sinister.

When a Warlord with this Trait is engaged in a Challenge with an enemy model that has a Weapon Skill that is equal to or greater than that of the Warlord with this Trait’s own Weapon Skill, then the controlling player of the Warlord with this Trait gains +1 Strength and +1 Attacks for the duration of that Challenge. Furthermore, if the Warlord with this Trait causes an enemy model with a Weapon Skill equal to or greater than the Weapon Skill of the Warlord with this Trait to be removed as a casualty during a Challenge, the controlling player gains 1 Victory point in addition to any gained from any other rule or mission objective. In addition, an army whose Warlord has this Trait may make an additional Reaction during the opposing player’s Movement phase as long as the Warlord has not been removed as a casualty.

Vheren Ashurhaddon

Vheren Ashurhaddon .............................205 Points

Cadre-captain of the Sons of Horus, The First Reaver, Master of the True Sons

HQ

Vheren Ashurhaddon was born in the maze of tunnels below the surface of Cthonia, where he was recruited into the Luna Wolves after Horus Lupercal took control of his Legion. He quickly gained a reputation as a skilled fighter, his zeal and dedication on the field of battle winning him the respect of his brethren.

He regarded the Terrans of his Legion and their uninspiring approach to warfare with disdain, surrounding himself with Legionaries whose Cthonian origins made them inherently superior warriors in his eyes. He led these warriors in daring assaults that earned him the moniker ‘The First Reaver’, and saw many imitate the tactics he pioneered.

On the eve of Horus’ invasion of the Sol System, the Sons of Horus were increasingly falling prey to the corrupting influence of the powers beyond the veil. No longer content to suffer the indignity of witnessing the gradual fall of his beloved Legion into corruption and ruin, Vheren took it upon himself to reconquer Cthonia to secure the XVIth Legion’s future and rekindle its old glory.

M WS BS S T W I A Ld Sv

Vheren Ashurhaddon 7 7 5 4 4 3 5 4 10 2+

Unit Composition

• 1 Vheren Ashurhaddon

Wargear

• The Axe Serpentis

• Banestrike Fusilade

• Close combat weapon

• Frag grenades

• Krak grenades

• Melta bombs

• Panoply of the Void

Unit Type

• Infantry (Character, Unique)

Special Rules

• Legiones Astartes (Sons of Horus)

• Master of the Legion

• Independent Character

• Relentless

• Battle Hardened (1)

• Precision Shots (6+)

• Precision Strikes (6+)

• Counter-attack (1)

• The First Reaver

• Traitor

• Warlord: Blood and Honour

Warlord: Blood and Honour

A youth lived in the dark heart of Cthonia taught Vheren the value of loyalty and determination – for while skill waned and fury abated, the loyalty of those that fought at his side never wavered. Always he sought to earn the respect of those warriors at his back, pushing himself to the limits of endurance on the field of battle to serve as an example, and in return he expected that they would give their all in the prosecution of his commands.

If chosen as the army’s Warlord, Vheren Ashurhaddon automatically has Blood and Honour as his Warlord Trait and may not select any other.

Blood and Honour – When a Wound is allocated to Vheren Ashurhaddon by his controlling player (but not if the Wound is allocated to him by the attacking player due to the Precision Shots (X) or Precision Strikes (X) or Sniper special rules), while there are still other models in the same unit that the Wound could be allocated to, then all failed Invulnerable Saves made for Vheren Ashurhaddon may be re-rolled. Furthermore, while Vheren Ashurhaddon is part of a unit that includes a majority of models without the Character Sub-type, then all models in the unit gain the Stubborn special rule as long as Vheren Ashurhaddon is part of the unit. In addition, an army with Vheren Ashurhaddon as its Warlord may make an additional Reaction during the opponent’s Movement phase as long as Vheren Ashurhaddon has not been removed as a casualty.

The Axe Serpentis

A perfectly balanced Carsoran pattern power axe that is said to have been crafted by Horus for his personal armoury from the melted down weapons of Cthonia’s vanquished gang leaders. It was presented to Vheren Ashurhaddon by the Warmaster himself in recognition of the First Reaver’s valiant effort to hold the gates of the great Tower of Ullanor while Horus and the Justaerin fought their way up to the pinnacle of that great edifice.

The Axe Serpentis is counted as a ‘Power’ weapon for those rules that affect such weapons.

Weapon Range Str AP Type

The Axe Serpentis - User 2 Melee, Sudden Strike (1), Murderous Strike (6+)

Banestrike Fusilade

Vheren Ashurhaddon carries a pair of bolt pistols modified by his own hand to fire the deadly banestrike bolt, which the Sons of Horus made use of during the Horus Heresy to breach the power armour of those they had once called brother.

The Banestrike Fusilade is considered a single weapon with the following profile and is counted as a ‘Bolt’ weapon for those rules that affect such weapons.

Weapon Range Str AP Type

Banestrike Fusilade 10" 5 4 Pistol 4, Breaching (6+)

Panoply of the Void

Vheren Ashurhaddon takes to the field clad in a suit of armour crafted from unknown materials originating from Cthonia’s underworld that can blind even the most sophisticated targeting auguries or auspex arrays.

The Panoply of the Void grants Vheren Ashurhaddon a 2+ Armour Save and 4+ Invulnerable Save. In addition, any attacks made by enemy models as part of a Shooting Attack that target Vheren Ashurhaddon or the unit he has joined (as long as that unit is composed of no more than 6 models after Vheren Ashurhaddon has joined it), count the range to Vheren Ashurhaddon or his unit as 3" further than the actual range between the two units. This special rule does not affect determining whether Vherren Ashurhaddon or models in the same unit are Hit by Blast markers or weapons with the Template special rule.

The First Reaver

Vheren Ashurhaddon is acknowledged by Horus Lupercal as the first of his Reavers, a warrior ever on the attack and always pushing forwards. There were many that would follow in his footsteps, emulating his skills and doctrines, calling themselves reavers in honour of the many trophies he had taken on the field of battle.

A single Reaver Attack Squad may be selected as part of the same choice as Vheren Ashurhaddon. A unit selected in this manner is considered a ‘Retinue Squad’ and Vherren Ashurhaddon is referred to as the Retinue Squad’s Leader for the purposes of this special rule. The Retinue Squad does not use up a Force Organisation slot and is considered part of the same unit as Vheren Ashurhaddon. The Retinue Squad must be deployed with Vheren Ashurhaddon deployed as part of the unit and Vheren Ashurhaddon may not voluntarily leave the Retinue Squad during play. A Reaver Attack Squad selected in this manner gains the Line Unit Sub-type. Note that no model may select more than one Retinue Squad as part of the same choice, even if more than one option for such a unit is available.

Legiones Decurion

LEGIONES ASTARTES

Legiones Decurion

LEGIONES DECURION

Within the Space Marine Legions there are warriors that dedicate themselves to the skills of fighting aboard an armoured vehicle. Some serve as skillful commanders, directing the crew to feats beyond that of regular commanders, others are specialists in the use of defensive weaponry or even in the defence of their metal mount in the press of the melee. Whatever their specialisation, these warriors are known by the title Legiones Decurion.

The Legiones Decurion may be selected as an upgrade for models with the Vehicle Unit Type and the Legiones Astartes (X) special rule. No single model may select more than one Legiones Decurion upgrade, but more than one eligible model in an army may select Legiones Decurion upgrades. Furthermore, each individual Legiones Decurion upgrade may include specific limitations regarding which models may select that upgrade – these limitations will be detailed in the entry for that Legiones Decurion upgrade.

Each Legiones Decurion upgrade must be paid for at a cost in points, as indicated in the entry for that Legiones Decurion upgrade – note that the cost for a given Legiones Decurion upgrade may vary depending on the model that is to receive the upgrade. In addition, each Legiones Decurion upgrade may grant the model to be upgraded a number of new special rules or items of additional Wargear, or may modify the upgraded model’s Unit Type, Unit Sub-type or Characteristics. In all cases the Legiones Decurion upgrade will specify all changes, benefits and limitations. A Legiones Decurion upgrade does not use up a slot of any kind on the Force Organisation chart, or change the slot used by the unit to which it is applied as an upgrade.

All Legiones Decurion upgrades must be visually represented on the upgraded model by a suitable model placed in an otherwise empty cupola or hatch.

Legiones Decurion Defensor

“Though each of the Legiones Astartes is provided with exhaustive training in the mundane arts of war and hypno-indoctrinated in the use of all standard arms in use within the Imperium, there exist innumerable specialised roles within the modern Legion. To champion these roles and serve as exemplars of the varied arts of war, the decurions of the Legiones Astartes exist in uncounted variety – some ubiquitous in their utility and others found only in the ranks of certain Legions. Such is the infinite variety of war, that each campaign adds new roles and new champions to the ranks of the Space Marines, an unending procession of murderous artisans.”

Logistus Maximus Cadaere Nomus of Ultramar

UNALIGNED LEGIONES DECURION UPGRADES

The following Legiones Decurion upgrades can be purchased for specified models with any variant of the Legiones Astartes (X) special rule.

Legiones Decurion Defensor ................+20 Points

Amongst the most common disciples of the Legiones Decurion creed are the defensors – charged with the protection of their mount in the heart of battle. They are experts at close defence and suppressing fire with pintle mounted weaponry and in the direction and co-ordination of auxiliary batteries and sponsons.

This upgrade may be purchased for any or all models from any of the following units in an army – a model for which this upgrade is selected must have a Pintle Mounted weapon (excluding a Pintle Mounted havoc launcher):

• Legion Predator Squadron

• Legion Sicaran Squadron

• Legion Sicaran Punisher Squadron

• Legion Kratos Squadron

Special Rules

A model with this upgrade may make the Point Defence Advanced Reaction.

Advanced Reaction: Point Defence

Advanced Reactions are available to specific players as noted in their description. Unlike Core Reactions they are activated in unique and specific circumstances as noted in their descriptions, and can often have game changing effects. Advanced Reactions use up points from a Reactive player’s Reaction Allotment as normal and obey all other restrictions placed upon Reactions, unless it is specifically noted otherwise in their descriptions.

Point Defence – This Advanced Reaction may be made whenever an enemy unit declares a Charge or Shooting Attack targeting a unit that includes a model that is eligible to make the Point Defence Advanced Reaction. The Reacting unit may make a Shooting Attack with any Defensive weapons that are not Turret Mounted and any Pintle Mounted weapons, targeting the enemy unit that triggered this Reaction and following all the usual rules for Shooting Attacks, except that all Pintle Mounted weapons may make twice the normal number of attacks. A unit that makes a Shooting Attack as part of a Point Defence Reaction may not make any attacks indirectly (without line of sight) including weapons with the Barrage special rule or other weapons or special rules that otherwise ignore line of sight. Template weapons used as part of a Point Defence Reaction must use the Wall of Death rule instead of attacking normally, but are assumed to inflict the maximum possible number of Hits instead of rolling to determine the number of Hits inflicted.

Legiones Decurion Locus

“It is a truth beyond doubt that the cannon’s wrath cannot be denied, its brutal judgement an immutable sentence of death. Yet, of what use is that wrath if it cannot be directed upon the foe? Without a keen eye, even the most deadly weapon is made irrelevant.”

Excerpted from the ‘Apocrypha Praelius’, the writings of the Unspeaking King

Legiones Decurion Locus ......................+30 Points

Many of the initiates of the Legiones Decurion are trained to track and optimise the fire of their mount’s main battery, ensuring that each salvo strikes true as well as in identifying priority targets amid the maelstrom of battle.

This upgrade can be purchased for any or all models from any of the following units in an army:

• Legion Predator Squadron

• Legion Sicaran Squadron

• Legion Sicaran Punisher Squadron

• Legion Kratos Squadron

Special Rules

A model with this upgrade may make the Locus Strike Advanced Reaction.

Wargear

A model with this upgrade gains a nuncio-vox.

Advanced Reaction: Locus Strike

Advanced Reactions are available to specific players as noted in their description. Unlike Core Reactions, they are activated in unique and specific circumstances as noted in their descriptions, and can often have game changing effects. Advanced Reactions use up points from a Reactive player’s Reaction Allotment as normal and obey all other restrictions placed upon Reactions, unless it is specifically noted otherwise in their descriptions.

Locus Strike – This Advanced Reaction may be made whenever any enemy unit makes a Shooting Attack targeting a unit eligible to make this reaction. Once the Active player has resolved all To Hit rolls, Armour Penetration rolls, Invulnerable Saves and any Damage Mitigation rolls are made, but before effects of any lost Hull Points or Vehicle Damage Chart rolls as a result of the Shooting Attacks made by all weapons in the Active player’s unit that made the Shooting Attack are applied, the Reactive player may make a Shooting Attack, targeting the unit that triggered this Reaction and following all the usual rules for Shooting Attacks. A model with the Vehicle Unit Type attacking as part of this Reaction may attack with all of its Defensive weapons and up to one Battle weapon. However, if the controlling player chooses to attack with only a single Battle weapon and no Defensive weapons, then all of that model’s attacks as part of this Reaction gain a bonus of +1 to all To Hit rolls. Template weapons may only be used as part of a Locus Strike Advanced Reaction if the target unit is within 8” and must use the Wall of Death rule instead of firing normally.

Sons of Horus Decurion Lanius

“Fear is the first seed of defeat. Better that this seed be crushed immediately than it be allowed to blossom into panic and disorder on the field of battle. A swift and bloody death serves not only to remove the seed, but also to bolster the resolve of others.”

Excerpted from, ‘The Lanius’ Code’ and the battle doctrines of the Sons of Horus

LEGION SPECIFIC LEGIONES DECURION UPGRADES

The following Legiones Decurion upgrades can only be purchased for models with a specific variant of the Legiones Astartes (X) special rule, as noted in the description of each upgrade.

Sons of Horus Decurion Lanius ...........+40 Points

As the brutality of the Horus Heresy changed the Sons of Horus and its Primarch, the Legion adopted many new practices and tactics. The Lanius was one such adaption, a cruelly practical approach to morale on the battlefield and a reminder of the increasingly bloody price to be paid for failing the Warmaster in the battle to control the Imperium.

This upgrade can be purchased for any one model with the Legiones Astartes (Sons of Horus) special rule that has not been upgraded with a Pintle Mounted weapon of any kind and is part of any of the following units:

• Legion Predator Squadron

• Legion Sicaran Squadron

• Legion Sicaran Punisher Squadron

• Legion Kratos Squadron

Special Rules

A model with this upgrade gains the Decurion Lanius special rule.

Decurion Lanius: All friendly models with the Legiones Astartes (Sons of Horus) special rule that are within 12" of any models with this special rule are considered to have a Leadership Characteristic of 9 (unless it would normally be higher) when resolving Morale checks or Pinning tests made during the Shooting phase only. If a friendly unit with the Legiones Astartes (Sons of Horus) special rule that is within 12" of and within line of sight of any models with this special rule fails a Morale check or Pinning test during the Shooting phase, that unit suffers D3 Wounds against which no Saves of any kind may be taken, but Damage Mitigation rolls may be made as normal and that Morale check or Pinning test is considered to have been passed.

Wargear

A model with this upgrade gains a Pintle Mounted banestrike bolt cannon.

Banestrike Bolt Cannon

The largest iteration of the Sons of Horus’ infamous banestrike ammunition, the banestrike bolt cannon fires shells large enough to stall the advance of any power-armoured infantry formation. However, the bulk of the weapon precluded its use amongst infantry formations, relegating it to use on armoured vehicles and fortifications.

This weapon counts as a ‘Bolt’ weapon for any special rules that affect such weapons.

Weapon Range Str AP Type

Banestrike bolt cannon 24" 6 4 Heavy 4, Breaching (6+)

Imperial Fists Decurion Sagittar

“All that is needed to turn the battle to your advantage is the correct leverage, and of all the levers that the Legiones Astartes can bring to bear, there are few finer than the humble assault cannon.”

Decurion Arios Gudrune of the Imperial Fists 17th Armoured Detachment

Imperial Fists Decurion Sagittar ........+40 Points

Renowned for their marksmanship, the Decurion of the Imperial Fists specialise in picking off the most vulnerable of the enemy’s assets as their mount tracks and destroys more critical targets. Such is their efficacy that they are dreaded by the enemy almost as much as the vehicles they crew.

This upgrade can be purchased for any one model with the Legiones Astartes (Imperial Fists) special rule, that has not been upgraded with a Pintle Mounted weapon of any kind and is part of any of the following units:

• Legion Predator Squadron

• Legion Sicaran Squadron

• Legion Sicaran Punisher Squadron

• Legion Kratos Squadron

Special Rules

A model with this upgrade gains the Decurion Sagittar special rule.

Decurion Sagittar: When a model with this special rule makes a Shooting Attack, one Defensive weapon or Pintle Mounted weapon may make attacks targeting a different target to any other weapon the model attacks with. This should be resolved as a separate Shooting Attack, either before or after the attacks of all other weapons from that model are resolved, and cannot be used to target a unit forced to Disembark due to attacks made by the model’s other weapons. Attacks made by the single weapon chosen to attack a different target may be given the Skyfire or Precision Shots (5+) special rule at the controlling player’s choice.

Wargear

A model with this upgrade gains a Pintle Mounted Illiastus assault cannon and an augury scanner.

Agents of the Cults Abominatio

Agents of The

Cults Abominatio

The following comprises the first example of a Cult Operative of the Cults Abominatio, a dark mirror of the loyal Divisio Assassinorum, whose members were created using long forbidden techniques in compact with the corrupting powers of the Warp. It includes an Army List entry for the Infernus Abomination, a terrifying killer fuelled by the pain and suffering of its victims, allowing players to field this Cult Operative alongside their armies. The Army List profile represents a single example of one of various Abominatio Cults that existed at the time of the Age of Darkness during the Horus Heresy.

The true number of cults that existed prior to and during the galaxy-consuming war was undetermined and of the number and manner of the monsters they produced, few have dared to speculate. However, as historical accounts were analysed and compared, the role of these abominable beings and the acts they perpetrated may have been more impactful than any would have imagined. This profile allows players to incorporate the Infernus Abomination into their armies as a ‘Cult Operative’. In addition, material found in further Horus Heresy volumes will add further diverse and unique characters to the Cults Abominatio forces in exciting tabletop battles, and will clearly indicate where such additional units or characters are part of the Cults Abominatio Faction.

The Cults Abominatio at War: Cult Operatives

A single Cult Operative from the Cults Abominatio Army List profile detailed in this section may be included in any Primary Detachment. A Cult Operative uses up a Force Organisation slot as normal, but is unaffected by the ‘Levels of Alliance’ rules and all friendly models in the same army treat it as if it was a Distrusted Ally (see Warhammer: The Horus Heresy – Age of Darkness Rulebook). If an army’s Primary Detachment includes a Cult Operative with the Traitor special rule, the army must also be of the Traitor Allegiance. If the Cult Operative included in a Primary Detachment does not have a special rule that forces it to use either Allegiance, it can be included in an army with either the Loyalist or Traitor Allegiance.

Tactics of the Cults Abominatio

The Cults Abominatio was oft compared to the Divisio Assassinorum as specialised killers but who aligned their cause with Horus, though they were not an entirely parallel organisation. Where the latter would rely on the enhancement of the deadly prowess of individuals through genetic therapy, arduous training, conditioning and the use of much-prized relic weapons and equipment according to the rigid tenets of their various clades, the Cults Abominatio eschewed tradition and trod the path of corruption. Heedless of their own safety, Abominations of the Cults would not hesitate to take any actions, risking the integrity of their own existence and skirting the edge of oblivion to bring about the death of their targets. To represent this in play, any unit composed entirely of models with the Abomination Unit Sub-type may make the Empyreal Shift Advanced Reaction.

Advanced Reaction: Empyreal Shift

Advanced Reactions are available to specific players as noted in their description. Unlike Core Reactions, they are activated in unique and specific circumstances, as noted in their descriptions, and can often have game changing effects. Advanced Reactions use up points of a Reactive player’s Reaction Allotment as normal and obey all other restrictions placed upon Reactions, unless it is specifically noted otherwise in their description.

Empyreal Shift – This Advanced Reaction may be made either in the Movement phase whenever an enemy unit ends its move within 12" of a unit that is composed entirely of models with the Abomination Unit Sub-type, in the Shooting phase whenever an enemy unit targets a unit that is composed entirely of models with the Abomination Unit Sub-type with a Shooting Attack, or in the Assault phase whenever an enemy unit declares a Charge against a unit that is composed entirely of models with the Abomination Unit Sub-type. The controlling player of the Reacting unit must make a Leadership test using the Leadership Characteristic of the Reacting model. If the Leadership test is passed, the Reacting unit may immediately move up to 12". This move may be made in any direction and ignores all terrain or other effects that would limit or modify the distance moved (including allowing models in the Reacting unit to move across Impassable Terrain), as long as the final position of all models in the Reacting unit are at least 1" away from any enemy model and not within an area of Impassable Terrain. If, after moving, any models in the Reacting unit are positioned out of range or line of sight of the unit that caused the Reaction, that unit may not select another target for the Shooting Attack or Charge that triggered the Reaction and no dice are rolled and no Surge moves are made (weapons with the Gets Hot special rule do not need to roll to see if the weapon Gets Hot and weapons with the One Use special rule are not considered to have been expended). If the Leadership test is failed, both the unit making the Reaction and the unit that triggered the Reaction suffer D6 Wounds with no Armour Saves, Invulnerable Saves or Damage Mitigation rolls allowed.

Abomination Unit Sub-Type

Unaware and uncaring of their own provenance, some beings stalk the galaxy with only a singular desire to satisfy an ingrained desire to kill. Heedless of any sensations beyond those associated with the extermination of life and driven by a murderous instinct, they take no joy in companionship or even camaraderie, spending their existence in a perpetual cycle of stalking, hunting and killing those they are drawn to destroy.

• Models with the Abomination Sub-type ignore all movement penalties when moving or Charging through terrain of any kind and automatically pass all Dangerous Terrain tests they are called upon to make.

• Models with the Abomination Sub-type may never join or be joined by a unit made up of models with any type.

• Models with the Abomination Sub-type may not Embark on any model with the Transport Sub-type.

• Models with the Abomination Sub-type may never be selected as an army’s Warlord.

Infernus Abomination

Infernus Abomination .............................130 Points

HQ

In the latter years of the Horus Heresy, isolated reports, collated by Imperial scribes from war zones throughout the galaxy, began to describe a horrifying new threat to Loyalist forces. The fragmentary reports, teased from incoherent, near-insane individuals, survivors wracked and broken by the horrors of what they had witnessed, told of an apparition that haunted the fields of battle – a being of sheer terror. Blacker than the deepest void but with a form that shifted and rebuilt as it prowled, the abomination was unaffected by the physical restraints of reality and seemed to hunt with an extrasensory perception of its prey and surroundings. It would dissolve and reform into the very thing that those it hunted feared most, spawning armaments of nightmarish aspect to tear its victims apart in a tailored agony. Such a being – a weapon given animus – was originally suspected to have been a product of the clandestine temples of the Officio Assassinorum, but even investigation at the highest level of access priority yielded no information of a clade of killers of this form.

M WS BS S T W I A Ld Sv

Infernus 7 5 4 4 4 3 5 4 10 4+

Unit Composition

• 1 Infernus Abomination

Wargear

• Transmutative armaments

• Wraithskin

• Boneshard spitter

Unit Type

• Infantry (Character, Abomination, Light)

Special Rules

• Infiltrate

• Scout

• Fear (2)

• Adamantium Will (3+)

• Osmeotic Regeneration

• Traitor

Osmeotic Regeneration

To an Infernus Abomination the briefest physical contact with the flesh of living, or even recently deceased, acts as if it were a narcotic substance, invigorating a powerful and overwhelming bloodlust. Simple blood or muscle cells are consumed to fuel the murder-instinct of the Infernus but of particular potency are the tissues of the brain and nervous system. With the ingestion of cerebral matter, saturated with the darkest thoughts and deepest fears of the being it once constituted, an Infernus Abomination nourishes its physical form, its sundered flesh and torn musculature knitting together anew.

At the end of the controlling player’s turn, if the Infernus Abomination has not been removed as a casualty, the controlling player rolls a D6 for every unsaved Wound inflicted on an enemy model during that turn. For each result of a 5+, the Infernus Abomination regains a lost Wound. Note that Wounds regained in this way may not increase the amount of Wounds to more than the starting amount shown on the Infernus Abomination unit profile.

Boneshard Spitter

The horrifying, gore-soaked appendages of an Infernus Abomination morph and distend into an almost limitless number of biological forms but often take the shape of a cluster of orifices, each lined with rows of tooth-like spikes or shards of splintered bone, coated in a gloss-black bio-toxic ichor. With a sharp contraction the Abomination is able to launch these growths in a hail of shredding projectiles that cause the blood in the veins of their targets to thicken and clot in a dark spider web that rapidly spreads from the site of even the slightest puncture wound.

Weapon Range Str AP Type

Boneshard spitter 6" 1 - Assault 2D6, Fleshbane

Transmutative Armaments

To look upon an Infernus Abomination is to observe a thing of utter darkness, less simply black and more the absolute antithesis of light itself. Even at rest, the Infernus is said to be of a constantly shifting form, both growing and contracting like the ceaseless billowing of a thunderhead before the breaking of a storm; its skin visibly crawling with a barely-restrained yearning to butcher and flay all living things. The tools with which it indulges its base desires can seemingly be conjured at will, its human-like limbs transmuting in a horrifying contortion of bone and sinew to form savagely barbed blades, viscous flailing tentacles or fans of razor talons dripping with poisons, in the blink of an eye.

Before any To Hit rolls are made during the Assault phase, the controlling player must select which weapon profile to use.

Weapon Range Str AP Type

Transmutative armaments

(Hammerblade) - 8 2 Melee, Murderous Strike (6+), Brutal (2), Two-handed

(Spinelash) - 5 4 Melee, Reach (2), Breaching (6+), Two-handed

(Talon-rakes) - 4 5 Melee, Shred, Rending (6+), Rampage (2), Specialist Weapon

Wraithskin

Unlike the synthetic suits used by operatives of the Assassin Clades that wraithskin appears to mimic, it is not a closely guarded technological treasure. They are an abhorrent fusion of forbidden craft networked with a psy-conductive matrix that draws power from the negative emotions of its wearer, selectively amplifying and concentrating them. Instead of working in harmony with the anatomy of the wearer to enhance their capabilities, a wraithskin effectively overrides the neural impulses controlling motor functions. The resulting effect is continuous agony as tendons are ripped, muscles are torn and bones fractured as the body is pushed beyond the thresholds of its normal capabilities. For the Infernus Abomination, this vicious cycle of self-destruction and regeneration must be sustained by continuous hunting and killing.

Models with wraithskin have a 4+ Armour Save and a 4+ Invulnerable Save.

Legiones Astartes Inductii

Legiones Astartes

Inductii

The Legiones Inductii

Inductii Formations

For some of the Legiones Astartes, a steep price in manpower was paid in the opening gambits of the Horus Heresy and for others, the need to reinforce their number with additional troops mounted as attrition took hold over the course of arduous campaigns. The solution in almost every case was a scheme of forced induction to bolster the ranks based on the adoption of imperfect or barely understood techniques that reduced the amount of time and resources it took to create new Space Marines. The results were often inconsistent but provided fresh ranks of hypno-indoctrinated troops to take the place of the fallen on the front lines. This approach in itself represented a deviation from the ideals that each Legion previously adhered to when selecting candidates for Legionary induction but such was the desperation during the later days of the Age of Darkness, the sight of Inductii formations across almost all fronts became commonplace.

Legiones Astartes Inductii Templates

To represent the Inductii forces within each of the Legions, a system of templates are used to modify certain unit entries in the Legiones Astartes Army List. Each variation of the Legiones Astartes (X) rule is associated with a specific Inductii template, representing the specific form and function of Inductii each Legion created and utilised within their own ranks. These templates are applied to a unit when the unit is chosen during army selection, before any options are selected for the unit. The modifications that a template applies to a unit are only applied to the specific unit that it is chosen for. No unit may have more than one template applied to it.

Inductii Template Format

Each Inductii template includes the key information listed below:

• Legiones Astartes (X): Each Inductii template may only be applied to units with a specific variation of the Legiones Astartes (X) special rule in a detachment with the same variation of the Legiones Astartes (X) Faction.

• Units: Each Inductii template may only be applied to a specific list of units.

• Unit Composition: Some Inductii templates will modify the composition of the unit. This could include the starting number of models, the inclusion of Sergeants, and the option to take additional models in the unit.

• Characteristics Profile: Some Inductii templates will modify one or more of the Characteristics in the base unit entry.

• Additional Unit Sub-types: All Inductii templates add the Inductii Unit Sub-type to all models in the base unit entry. Some Inductii templates will add, remove, or replace other Unit Sub-types in the base unit entry.

• Wargear: Some Inductii templates will add, remove, or replace Wargear in the base unit entry. If a template removes or replaces Wargear which can normally be exchanged in the Options of the base unit entry, those options are no longer available to the unit.

• Special Rules: Some Inductii templates will add, remove, or replace special rules in the base unit entry.

Inductii Unit Sub-type

While the creation of the Inductii became necessary as the forces of the Emperor and the Warmaster tore the Imperium asunder, they were, by their very nature, incomplete. Records indicate that a variety of experimental or proscribed measures were employed to boost the fighting numbers of the Legions, often with a significantly increased attrition rate. While these recruits bore the appearance of their brother Legionaries, they lacked their experience, and were often less well versed in the culture and traditions of their Legion. Nevertheless, they played a valuable role in the conflict.

The following rules apply to all models with the Inductii Unit Sub-type:

• A unit that includes any models with the Inductii Unit Sub-type cannot be joined by any other models or have any other models assigned to it.

• No model in a unit that includes any models with the Inductii Unit Sub-type can exchange their power armour for artificer armour.

• A unit that includes any models with the Inductii Unit Sub-type has the Support Squad special rule.

Legiones Astartes Inductii Templates

The following list is composed of the Inductii templates that may be applied to units in an army that has one of the variations of the Legiones Astartes (X) special rules.

Perfection Embodied

The Inductii of the Emperor’s Children fought in a state of bliss that saw them fight on despite casualties. Only when they failed to completely annihilate their enemies was their resolve seen to waver, however briefly.

All models in a unit with this special rule are considered to have a Leadership Characteristic of 10 when resolving Morale checks in the Shooting phase or Pinning tests (but not Psychic checks). If a unit with this special rule is part of a combat that results in a draw, then a side that includes one or more models at the end of the Fight sub-phase with this special rule is counted as having lost the combat by 1 point. If both sides include models with this special rule then the combat remains a draw.

Dark AngelsLegion Inductii Template

Recruited in the wake of the Crusade of Vengeance, and equipped with deadly weaponry from the darkest vaults of the First Legion, the Inductii of the Dark Angels are the Lion’s weapon against the Traitors. Though not party to the secrets of the Hexagrammaton, these recruits nevertheless provided the Dark Angels with the resources to prosecute their crusade across a wide front.

• Legiones Astartes: Dark Angels

• Units: Legion Tactical Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Dark Angels Legion Inductii template must replace the Hexagrammaton Unit Sub-type selected for them as part of the Legiones Astartes (Dark Angels) special rule with the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: All models in a unit modified by the Dark Angels Legion Inductii template must exchange their bolter for a volkite charger at no additional cost.

• Special Rules: All models in a unit modified by the Dark Angels Legion Inductii template lose the Fury of the Legion special rule.

Emperor’s Children Legion Inductii Template

As the fruits of Chief Apothecary Fabius’ work spread throughout the Legion, more and more recruits were subjected to experimentation by the Legion’s Apothecarion. Empowered by a potent cocktail of experimental combat stimulants and physical modifications, their tortured minds strove even more self-destructively towards a desire for perfection.

• Legiones Astartes: Emperor’s Children

• Units: Legion Despoiler Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Emperor’s Children Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: Any model in a unit modified by the Emperor’s Children Legion Inductii template may exchange their chainsword for a Charnabal weapon for +5 points each.

• Special Rules: All models in a unit modified by the Emperor’s Children Legion Inductii template must replace the Heart of the Legion special rule with the Perfection Embodied special rule.

Iron Warriors Legion Inductii Template

Utterly indoctrinated into their unyielding master’s methods of waging war, the Inductii of the Iron Warriors were likened to the automata of the Cybernetica cohorts. Many observers compared them to statues, lurching into life to destroy their foe with roaring bolters before returning to unmoving silence.

• Legiones Astartes: Iron Warriors

• Units: Legion Tactical Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Iron Warriors Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-types.

• Wargear: No modification.

• Special Rules: All models in a unit modified by the Iron Warriors Legion Inductii template must replace the Heart of the Legion special rule with the Souls of Iron special rule.

White Scars Legion Inductii Template

Recruited during the years of civil war, many Inductii of the White Scars were noticeably more pragmatic than their brethren. Often receiving training from the Imperial Fists and Blood Angels alongside the recruitment masters of their own Legion, these warriors were often utilised as scouts by the contingents they fought alongside, before joining their Legion proper.

• Legiones Astartes: White Scars

• Units: Legion Despoiler Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the White Scars Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: The Legion Despoiler Sergeant in a unit modified by the White Scars Legion Inductii template cannot have their power weapon upgraded to a power glaive.

• Special Rules: All models in a unit modified by the White Scars Legion Inductii Template replace the Heart of the Legion special rule with the Proof of Valour special rule.

Souls of Iron

The Inductii of the Iron Warriors were conditioned to place no value on their own lives, marching stoically forwards, devastating each wave of foes in turn with bolter and blade.

During the controlling player’s Shooting phase, a unit with this special rule must attempt a Shooting Attack if there is an enemy unit within range, and must target the closest enemy unit possible that is within its line of sight and is a valid target for a Shooting Attack. If two or more targets are equally close then the controlling player chooses which will be the target of a Shooting Attack. In addition, this unit automatically passes any Pinning tests it is required to take.

Proof of Valour

The Inductii of the White Scars often sought to prove their worth to their Legion through feats of arms, testing their skill against their foes’ elite warriors in order to win the approval of their more experienced brethren.

When a model with this special rule suffers an unsaved Wound during the Fight Sub-phase while locked in combat with at least one enemy unit whose majority Weapon Skill is 5 or more, it can make a special Proof of Valour roll to avoid suffering the wound.

Roll a D6 each time an unsaved Wound is suffered. On a result of 5+, the unsaved Wound is discounted – treat it as having been saved. On any other result the Wound is taken as normal.

This is a Damage Mitigation roll – any model may make only a single Damage Mitigation roll of any type for any given Wound.

If one or more Wounds is discounted due to this special rule, and the unit that beneffited from this special rule has not been entirely removed as casualties or forced to Fall Back, then at the end of the Fight Sub-phase, that unit is said to have proved their valour. At the end of the battle, if any units from a player’s army proved their valour, that player scores 1 additional Victory point.

Space Wolves Legion Inductii Template

The Inductii of the Space Wolves retained many of their tribal traditions, each seeking to prove their skill with blade and shield. With little time for training or indoctrination, these warriors were physically augmented, and then thrust into the crucible of battle, there to be forged into true Legionaries.

• Legiones Astartes: Space Wolves

• Units: Legion Despoiler Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: Replace the Legion Despoiler Sergeant of a unit modified by the Space Wolves Legion Inductii template with one additional Legionary.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Space Wolves Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: All models in a unit modified by the Space Wolves Legion Inductii template may replace all bolt pistols in the unit with combat shields for no additional points cost. Any model in a unit modified by the Space Wolves Legion Inductii template may replace its chainsword with a chainaxe for +1 point per model.

• Special Rules: All models in a unit modified by the Space Wolves Legion Inductii template must replace the Heart of the Legion special rule with the Headstrong special rule.

Imperial Fists Legion Inductii Template

As Mankind’s civil war ground on, it became increasingly clear that the conflict would ultimately be decided upon Terra. With this in mind, Rogal Dorn turned his Legion’s training towards a defensive focus. Each new warrior was to be another brick in the defensive bastion of Terra, holding their designated position until slain. Such warriors were effective, if lacking in initiative, a necessary evil during those dark days.

• Legiones Astartes: Imperial Fists

• Units: Legion Tactical Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Imperial Fists Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: For every ten models in a unit modified by the Imperial Fists Legion Inductii template, one Legionary may exchange his bolter for one of the following:

- Heavy bolter ....................................+10 points per model

- Autocannon .....................................+15 points per model

• Special Rules: All models in a unit modified by the Imperial Fists Legion Inductii template must replace the Heart of the Legion special rule with the Supporting Fire special rule.

Headstrong

The Inductii of the Space Wolves were prone to bravado, each warrior trying to outpace their fellows to cross blades with their enemy. While effective as shock tactics, such charges lacked the cohesive impact that more disciplined units were able to bring to bear.

When declaring a Charge for a unit composed entirely of models with this special rule, the controlling player can declare it will be a headstrong charge. If they do so, when rolling to determine the Charge Distance, add 2 to the result and that charge is Disordered (this does not allow units to Charge a total distance of more than 12").

Supporting Fire

The Imperial Fists’ creed of resilience permeated the mindset of their Inductii. Such warriors refused to give up even the most insignificant position in the face of their foe, pinning their enemy in place, allowing their supporting artillery to obliterate them at a distance.

Once per battle, the controlling player of a unit that includes any models with this special rule may declare a Supporting Fire before making a Shooting Attack with that unit. Until that Shooting Attack is resolved, weapons with the Heavy type in that unit gain the Pinning special rule in addition to any other effects their weapons might have.

Night Lords Legion Inductii Template

The scattered bands of Night Lords reaved throughout the Imperium, each warlord recruiting the most vicious killers they could find and demanding their obedience. Such Inductii were undoubtedly skilled killers, though their psychological makeup would have horrified the recruitment masters of more disciplined Legions.

• Legiones Astartes: Night Lords

• Units: Legion Despoiler Squads

• Characteristic Profile: The Legion Despoiler Sergeant in a unit modified by the Night Lords Legion Inductii template has a Leadership Characteristic of 7.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Night Lords Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: All models in a unit modified by the Night Lords Legion Inductii template must replace their chainswords with killer’s blades at no additional cost.

Range Str AP Type

Killer’s blades - User - Melee, Breaching (6+)

• Special Rules: All models in a unit modified by the Night Lords Legion Inductii template replace the Heart of the Legion special rule with the Unscrupulous Murderers special rule.

Unscrupulous Murderers

The Inductii of the Night Lords employed every underhand trick imaginable to kill their foes, feigning honourable intent to distract a powerful foe before ensuring they were laid low with a murderer’s blade in their back.

If the Legion Despoiler Sergeant of a unit with this special rule is involved in a Challenge, at the start of Initiative step 10 you can select up to two other models from the same unit and roll a D6 for each model selected. On a 2+, that model can resolve its attacks during this step. These attacks can only be allocated to the enemy model involved in that challenge. On a 1, that model must resolve its attacks during this step against their own unit. If they do so, these attacks can only be allocated to the Legion Despoiler Sergeant model from their own unit and any wounds inflicted do not count towards the Assault results. If either model involved in the Challenge is destroyed by these attacks, the Challenge is no longer considered to be ongoing and the remaining model can fight normally when their Initiative step is reached.

Blood Angels Legion Inductii Template

Many Inductii of the Blood Angels saw none of the beauty in battle that their Legion brothers spoke of, knowing only the horror of galactic civil war. Shorn of the intensive hypno-indoctrination that curbed the more animalistic aspects imbued by their gene-seed, these warriors were often the dark mirror to their angelic brethren.

• Legiones Astartes: Blood Angels

• Units: Legion Despoiler Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Blood Angels Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: No modification.

• Special Rules: All models in a unit modified by the Blood Angels Legion Inductii template replace the Spite of the Legion special rule with The Revenant Legion special rule.

The Revenant Legion

The Inductii of the IXth Legion embodied the darker side of their Legion’s psyche, often stopping mid-battle to tear slain foes apart and consume their flesh.

A unit that includes one or more models with this special rule may not make Sweeping Advances. In addition, if a unit that includes any models with this special rule wins a combat and all enemy units that it was locked in combat with Fall Back or are entirely removed as casualties, then all models in the unit gain the Fear (1) special rule until the end of the battle.

Iron Hands Legion Inductii Template

The use of cybernetic enhancements by the Iron Hands ensured that the flow of new recruits was kept high even when biological resources were running short or when implantation of other organs failed. Following the death of Ferrus Manus, and the losses at Isstvan V, these warriors would also come to see the forbidden technologies employed by their Legion as commonplace, their desire to punish the Traitors overriding any concerns about their provenance.

• Legiones Astartes: Iron Hands

• Units: Legion Tactical Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Iron Hands Legion Inductii template gain the Heavy and Inductii Unit Sub-types.

• Wargear: The Legion Tactical Sergeant in a unit modified by the Iron Hands Legion Inductii template may take one phosphex bomb for +10 points.

• Special Rules: All models in a unit modified by the Iron Hands Legion Inductii template replace the Fury of the Legion special rule with the Forbidden Augmentations special rule.

World Eaters Legion Inductii Template

The Inductii of the World Eaters lived short and typically brutal lives, thrown into battles with little regard for preservation of forces or minimising attrition. Implanted with the Butcher’s Nails at a young age, their tortured minds inhabited vat-grown bodies, resulting in even more unstable, but undoubtedly ferocious, killers, devoid of any sense of pain, fear or defeat.

• Legiones Astartes: World Eaters

• Units: Legion Despoiler Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the World Eaters Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: No modification.

• Special Rules: All models in a unit modified by the World Eaters Legion Inductii template must replace the Heart of the Legion special rule with the Ravening Madmen special rule (for the Ravening Madmen special rule see page 218 of the Warhammer: The Horus Heresy – Liber Hereticus).

Forbidden Augmentations

Many Inductii units were issued with augmentations derived from technologies sealed away by Ferrus Manus. While undoubtedly effective, they were also somewhat erratic, to the point of being dangerous, though to the nihilistic Iron Hands these risks were considered acceptable.

At the start of the controlling player’s turn as the Active player, before the beginning of the Movement phase, roll one dice for each unit that includes one or more models with this special rule. On the roll of a 5+, all models in that unit with this special rule gain +1 WS and +1 BS until the end of that player turn, however, on the roll of a 1 or 2 the unit suffer D3 Wounds with an AP value of ‘-’, allocated by the unit’s controlling player.

Ultramarines Legion Inductii Template

Throughout the Horus Heresy, Roboute Guilliman made numerous tactical adjustments to his Legion, adapting it subtly for more effective prosecution of that conflict. Newly inducted warriors would be trained to fight in more flexible formations, suited to the engagements they would typically be engaged in, their belief in their cause unshakeable.

• Legiones Astartes: Ultramarines

• Units: Legion Tactical Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: A unit modified by the Ultramarines Legion Inductii template may not take additional Legionaries.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Ultramarines Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: For every five models in the unit modified by the Ultramarines Legion Inductii template, one Legionary may exchange his bolter for one of the following:

- Flamer ........................................................+5 points each

- Plasma gun ..............................................+10 points each

- Meltagun ...................................................+15 points each

• Special Rules: All models in a unit modified by the Ultramarines Legion Inductii template replace the Fury of the Legion special rule with the Inexorable special rule.

Death Guard Legion Inductii Template

The Inductii of the Death Guard spent much of their training separated from the bulk of the Legion. Sent forth from smaller holdings and from Barbarus itself to fortify, endure and if possible, expand their numbers, these warriors spread through the galaxy like a pestilence. Many foes were destroyed upon stumbling across these hidden garrisons, unaware of the threat before it consumed them.

• Legiones Astartes: Death Guard

• Units: Legion Tactical Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Death Guard Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: For every five models in the unit modified by the Death Guard Legion Inductii template, one Legionary may exchange his bolter for an Alchem flamer for +5 points.

• Special Rules: All models in a unit modified by the Death Guard Legion Inductii template replace the Heart of the Legion special rule with the Barbaran Resilience special rule.

Barbaran Resilience

The Inductii of the Death Guard were indoctrinated and trained to be resilient in the face of anything the enemy could throw at them. The more of their brethren that were laid low, the more determined the survivors were to outlast their foes.

When a model with this special rule suffers an unsaved Wound, it can make a special Barbaran Resilience roll to avoid suffering the Wound. Barbaran Resilience rolls may not be made against Wounds that have the Instant Death special rule.

Roll a D6 each time an unsaved Wound is suffered. If a unit with this special rule includes ten or more models at the start of a given Phase, this rule has no effect. If a unit with this special rule includes less than ten models at the start of a given Phase, then on a roll of 6+ the unsaved Wound is discounted. If a unit with this special rule includes less than five models at the start of a given Phase, then on a roll of 5+, the unsaved Wound is discounted. Treat discounted Wounds as having been saved. On any other result the Wound is taken as normal.

This is a Damage Mitigation roll – any model may make only a single Damage Mitigation roll of any type for any given Wound.

Thousand Sons Legion Inductii Template

In the aftermath of the destruction of Prospero, the Thousand Sons were forced to be less discerning in their recruitment. Experimenting with forbidden bio-alchemy and psychic indoctrination techniques in an attempt to rapidly rebuild their scattered Legion, the resulting Inductii were undoubtedly potent warriors and sorcerers, but exhibited a greater susceptibility to the Flesh Change.

• Legiones Astartes: Thousand Sons

• Units: Legion Tactical Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Thousand Sons Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: Models in a unit modified by the Thousand Sons Legion Inductii template cannot exchange their bolt pistols or bolters for Asphyx bolt pistols or Asphyx bolters.

• Special Rules: All models in a unit modified by the Thousand Sons Inductii template replace the Fury of the Legion special rule with the Unattuned Practitioners special rule.

Sons of Horus Legion Inductii Template

The Sons of Horus were reasonably indiscriminate in their recruiting practices, operating as they did at the forefront of the civil war. Their most successful Inductii, however, were taken from worlds whose gang traditions mirrored those of Cthonia, ensuring the new Legionaries already understood the culture of strength and the requirement to prove their worth in the eyes of their superiors.

• Legiones Astartes: Sons of Horus

• Units: Legion Despoiler Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Sons of Horus Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: Any model in a unit modified by the Sons of Horus Legion Inductii template may replace its chainsword with a chainaxe for +1 point per model.

• Special Rules: All models in a unit modified by the Sons of Horus Legion Inductii template replace the Spite of the Legion special rule with the Creed of Brutality special rule.

Unattuned Practitioners

The prosecution of the Horus Heresy left little time for extensive instruction in any but the most basic arcana.

A model with this special rule gains the Ætheric Guidance Psychic Power and may not select a Minor Arcana from those presented by the Prosperine Arcana special rule.

Ætheric Guidance

One of the simplest arcana, this allowed the practitioner to form a bond between mind and weapon, ensuring each shot finds weaknesses in their foe’s armour.

When a unit that includes a Psyker with this power makes a Shooting Attack, the controlling player may make a Psychic check for the Psyker with this power before any rolls To Hit are made.

If the Psychic check is successful then until that Shooting Attack is resolved, attacks made by this unit have the Breaching (6+) special rule. If the Psychic check is failed then the unit suffers Perils of the Warp and receives 1 additional wound when it does so.

Creed of Brutality

Inducted into the Warmaster’s own Legion, the Inductii of the Sons of Horus sought ever to prove their worth to their superiors in a Legion which increasingly placed value on brutality and resilience.

At the start of each Assault phase, if a unit that includes at least one model with this special rule has any models within 6" of a friendly model with the Legiones Astartes (Sons of Horus) special rule that has a Weapon Skill characteristic of 5 or more, all models in the unit with this special rule gain the Rampage (1) and Furious Charge (1) special rules until the end of that Phase.

Word Bearers Legion Inductii Template

As the civil war progressed, the Word Bearers’ mastery of profane lore became a core part of their strategies, unleashing the powers of the Empyrean upon their unsuspecting foes. Marked with diabolic runes and brands, their Inductii were routinely exposed to the energies of the Warp, hardening their souls, and preparing their bodies for the eventual binding of malevolent warp entities.

• Legiones Astartes: Word Bearers

• Units: Legion Despoiler Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Word Bearers Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: No modification.

• Special Rules: All models in a unit modified by the Word Bearers Legion Inductii template replace the Heart of the Legion special rule with the Empty Vessels and Traitor special rules (for the Traitor special rule see page 126 of Warhammer: The Horus Heresy – Liber Hereticus).

Salamanders Legion Inductii Template

Following the events of Isstvan V, the scattered remnants of the Salamanders took to recruiting from worlds liberated from Traitor oppression. These Inductii were often granted wargear taken from slain warriors of the Legion, accepting both the honour this bestowed, and the expectation it brought. Banded together under Legion veterans, these new units fought even harder to earn their place.

• Legiones Astartes: Salamanders

• Units: Legion Despoiler Squads

• Characteristic Profile: The Legion Despoiler Sergeant in a unit modified by the Salamanders Legion Inductii template must increase their Weapon Skill Characteristic to 5.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Salamanders Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: For every ten models in the unit modified by the Salamanders Legion Inductii template, one Legion Despoiler may exchange his chainsword for one of the following:

- Dragon’s Breath flamer ............................+5 points each

- Meltagun ...................................................+15 points each

• Special Rules: All models in a unit modified by the Salamanders Legion Inductii template replace the Spite of the Legion special rules with the Wargear of Heroes special rule.

Empty Vessels

The Inductii of the Word Bearers strove to attract the eye of their newfound gods through their actions, their ritually marked bodies a beacon to the denizens of the Warp.

At the end of each Game Turn, the controlling player of a unit with this special rule rolls a D6 for each such unit that does not have the Corrupted Unit Sub-type. Add 1 to the result if any enemy units were destroyed as a result of an attack or sweeping advance made by that unit during this Game Turn and add 1 to the result if the enemy Warlord has been destroyed during the battle. On a 5+, that unit suffers D3 wounds with an AP value of ‘-’ and gains the Corrupted Unit Sub-type and the Furious Charge (1) special rule.

Wargear of Heroes

Following the loss of materiel at Isstvan V, the Salamanders took to equipping their Inductii with masterwork weapons handed down from the slain. Thus was the trust and future of the Legion placed in the hands of each new recruit.

The controlling player of a model with this special rule may re-roll all failed To Hit rolls of ‘1’ for attacks made for that model with a melee weapon.

Raven Guard Legion Inductii Template

The history of the Raven Guard’s recruitment in the wake of Isstvan V is shrouded in mystery, but it is clear that the Legion recruited from many of the worlds left in the wake of the Lion’s Crusade of Vengeance. Taking the downtrodden and offering them a chance to strike back at their previous oppressors, the Raven Guard moulded a new generation of warriors in the image of those they had lost.

• Legiones Astartes: Raven Guard

• Units: Legion Tactical Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Raven Guard Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: No modification.

• Special Rules: All models in a unit modified by the Raven Guard Legion Inductii template replace the Heart of the Legion special rule with the Unchained Conviction special rule.

Alpha Legion Legion Inductii Template

A thorough examination of XXth Legion activity throughout the Horus Heresy has led some to speculate that the Alpha Legion had been performing mass induction of recruits since their very inception, using what other Legions would call Inductii as the mainstay bulk of their Legion. Utilised in holding positions while their more experienced brethren encircled the enemy, these warriors were employed in less clandestine roles than was typical of the XXth Legion’s operations.

• Legiones Astartes: Alpha Legion

• Units: Legion Tactical Squads

• Characteristic Profile: No modification.

• Unit Composition: No modification.

• Unit Sub-type: All models in a unit modified by the Alpha Legion Legion Inductii template gain the Inductii Unit Sub-type.

• Wargear: No modification.

• Special Rules: All models in a unit modified by the Alpha Legion Inductii template replace the Heart of the Legion special rule with the Treacherous Lure special rule.

Unchained Conviction

The Inductii of the Raven Guard perpetuated the Legion’s credo of never remaining stationary, extricating themselves from danger to strike anew from a different angle.

A unit composed entirely of models with this special rule whose controlling player fails a Pinning check made for it is not Pinned, but instead must immediately move 7" directly away from the enemy unit that caused the Pinning test, moving each model in the unit directly away from that enemy unit by the shortest available path. If this would bring the unit into contact with the edge of the battlefield, do not move it any further. Once all models in the unit have been moved, there are no further effects and the unit is not Pinned. If the unit is required to make this move during a Charge, then the Charge automatically fails and the unit is Displaced from the position it occupied when the Charge was declared.

Treacherous Lure

Though relatively inexperienced, the Inductii of the Alpha Legion were still adept at mimicking the signals of their foes, luring them in close before opening fire.

A unit made up entirely of models with this special rule may not be selected as the target of Shooting Attacks in any Phase of the first Game Turn of the battle. However, the unit may be the target of a Shooting Attack made as part of the Interceptor Advanced Reaction, and it may suffer Hits and Wounds from attacks that scatter onto it, or are otherwise allocated to it due to the effects of another special rule.

45th Alpha Legion Line Company. The Alpha Legion made use of Inductii companies to operate in plain sight, likely intended to further obscure the activities of their regular units.

MkVI ‘Corvus’ pattern power armour – in this case, as was common among Alpha Legion Inductii units, the armour has been given a crude set of false colours intended to confuse the enemy.

Inductii Armorial Markings

Unknown Inductii Sergeant

Sons of Horus Esoterist in MkVI ‘Corvus’ Power Armour

Sons of Horus Praetor in Cataphractii Terminator Armour

Cadre-captain Vheren Ashurhaddon

Sons of Horus Legionary onScimitar Jetbike

horus Ascended

Primarch of the Sons of Horus, The Warmaster, the Breaker of Tyrants

Lord-castellan Evander Garrius

Imperial Fists Land Raider Proteus Explorator

Imperial Fists Legionary on Scimitar Jetbike

Alpha Legion Tactical Legionary in MkVI ‘Corvus’ Power Armour

Word Bearers Tactical Legionary in MkVI ‘Corvus’ Power Armour

Infernus Abomination

Thousand Sons Praetor in Artificer Armour

Dark Angels Tactical Legionary in MkVI ‘Corvus’ Power Armour

Knight Centura with Execution Blade

Sisters of Silence Prosecutor Cadre

Thousand Sons Deimos Pattern Rhino Carrier